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iŽJE PARTICIPACIJE 
V ZDRAVSTVU

/OVO MESTO — Z novim letom 
i-fjo nove, na veselje številnih bol- 

>v precej nižje participacije za oš
ine zdravstvene storitve. Tako stane 

> obisk pri zdravniku 1.600 din, 
k zdravnika na domu na bolnikovo 
ijegovih svojcev zahtevo po 4.500 
Za prvi obisk pri zdravniku specia- 
je treba odšteti 3.400 din, za vsak 
iljnji obisk pa 1.000 din. Nočni 
k pri zdravniku ,.lane 3.100 din, pri 
vniku specialistu pa 6.700 din. Par- 

iacija za oskrbni dan v bolnišnici je 
10 din. V lekarni je treba za vsak iz- 
recept plačali 1.100 din, med 22. in 
'o zjutraj pa za vsak repect, razen za 
z oznako nujno, 2.300 din. Razen 
enah participacije pri plačevanju ni 
tnih sprememb.

PROSLAVILI DAN 
OBOROŽENIH SIL

IRNOMELJ — V decembru je bilo 
bčastitev dneva oboroženih sil v 
ini Črnomelj veliko prireditev. Po- 
slavnostne akademije in svečanega 
•a pripadnikov teritorialne obrani
li rezervnih starešin so bili obiski v 
vnih organizacijah in šolah. V 

S stitev tega dne je bilo več športnih 
a o vanj. Na zboru pripadnikov TO 
fzervnih starešin so bile izročene 
vale in priznanja. Pohvale občin- 

■ a štaba za TO so prejeli: Branko 
išič, Martin Butala, Janez Ivanič, 
•le Jerman, Srečko Kandžič, Anton 
jč, Martin Rožič in Marko Plut. 
rajinski štab za TO je pohvalil nas- 
'je: Staneta Golobiča, Jožeta Brulo, 
ka Bariča in Franca Kartuša; poh- 
: RSTO pa sta prejela Borivoj Picelj 
ranko Kobetič. Posebna priznanja 
fO za sodelovanje so prejeli: DO 
l Semič, Zvone Hutar, Vladimir Ti- 
!, Bogdan Stojanov in Željko Ru- 
Mlademu Badjuku je bilo izročeno 
tanje pokrajinskega odbora za Do- 
ko, a Mirku Čadopiču priznanje 
bliškega sekretariata za LO.

J. D.

Zgledi so več vredni od pridig
Nagrade za dosežke, ki prebijajo zaspano posavsko povprečnost

SEVNICA — Posavska zbornica je 6. januarja podelila priznanja učinkovi
tim poslovodnim in strokovnim delavcem ter najuspešnejši delovni organizaciji 
regije v minulem letu. Mala priznanja so prejeli direktor Jugotanina Sevnica 
dipl. inž. Ivan Mirt, direktor Kovinoplasta Jesenice na Dolenjskem Bruno Po
tokar ter finančni delavec in svetovalec v tovarni celuloze in papirja Videm 
Krško Pavle Krošelj. Veliko priznanje je zbornica tokrat namenila Tovarni la
hkih konstrukcij Metalne Krmelj.

Ivan Mirt je kot direktor Jugotanina 
od 1983 naprej z Belinko in izvršnim 
svetom Sevnice uspešno vodil sanacijo 
tehnologije in energetike, ki prinašata 
ekonomske in ekološke učinke. Sevnica 
se je tako znebila onesnaževanja in 
smradu, kuijenje z lesnim prahom pa je 
v tovarni zmanjšalo porabo mazuta in

• Ob podelitvi je nagrajence, člane 
skupščine MGZ in goste pozdravil 
tudi Marko Bulc, predsednik Gospo
darske zbornice Slovenije. Dejal je, 
da dandanes ne potrebujemo več pri
dig in resolucij, ampak predvsem do
brih zgledov, in da nagrade zbornice 
v Posavju dokazujejo, da se da tudi v 
nespodbudnem okolju več narediti. 
Omenil je, da imamo v Jugoslaviji le
tos prvič možnost zmanjšati inflacijo, 
začeti pa je treba s proračunsko po
rabo. Zavedati se moramo, da sta po
sameznik in družba dolžna sama 
skrbeti za preživetje. Prava konku
renca je na svetovnih trgih, in kdor se 
uveljavi tam, je uspešen tudi doma.

električne energije. Naložba v sanacijo 
se bo povrnila v dveh letih.

Brunu Potokarju gre zahvala za 
oživitev množične inventivne dejavnos
ti v Kovinoplastu, za prevladanje kvali
tete nad kvantiteto izdelkov v tej mali 
delovni organizaciji, ki z novim pro
gramom sklopk prekaša tovrstne tuje 
izdelke in si uspešno utira pot na tržišče. 
V kolektivu materialno in moralno 
podpirajo inovatoije ter njihovo sode

lovanje s strokovnjaki za tržišče in 
ekonomiko.

Pavlu Krošlju so dodelili priznanje za 
njihovo delavnost in ustvarjalnost na 
finančnem področju ter za njegovo dol
goletno sodelovanje s posavskim gos
podarstvom. Vse povojno obdobje je 
delal v Tovarni celuloze in papirja, kije 
pod njegovim finančnim vodstvom

KMALU TABLE IN 
OBČINSKI ZNAK

NOVO MESTO — Ob vpadnicah v 
Novo mesto naj bi že kmalu postavili 
table z izpisanimi imeni občin, s kateri
mi je občina Novo mesto podpisala lis
tine o pobratenju ali prijateljstvu. Tako 
napovedujejo v novomeški občinski 
upravi, kjer omenjajo v zvezi z oz
nakami mesta še eno skorajšnjo novost. 
Nekateri izdelki z novomeškim porek
lom naj bi kmalu dobili kot delček stal
ne opreme znak občine Novo mesto.

prva v Sloveniji posodobila finančno 
poslovanje in ubirala nova pota za načr
tovanje. Pavle Krošelj je gospodarstve
nik širokih obzorij in pomemben je tudi 
njegov ustvaijalni prispevek k razvoju 
našega bančništva.

Metalna Krmelj se je s svojim 340- 
članskim kolektivom s postopnim po- 
sodobljanjem uspešno prebila skozi kri
zo in dandanes posredno izvaža petino 
proizvodnje. J. T.

ELMA CATEZ SE JE 
OSAMOSVOJILA

ČATEŽ —Kar 92 odstotkov delav
cev temeljne organizacije združenega 
dela Proizvodnja elektromateriala Ča
tež je na referendumu glasovalo za iz
ločitev tozda iz sestave matične delovne 
organizacije Elma Ljubljana — Čr
nuče. Direktor Elme Čatež Jože Bregar 
je v obrazložitvi predloga in utemeljitve 
izločitve tozd PEM iz sestave delovne 
organizacije poudaril, da ta poteza (ki 
jo v celoti podpira tudi občinski izvršni 
svet v Trebnjem, ne nasprotujejo pa ji 
niti Ljubljančani) vzpostavlja tisto or
ganizacijsko obliko, ki ustreza razvojni 
stopnji kolektiva ter zagotavlja širše 
razvojne možnosti in povezovanja.
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JE Krško 
spet dela 

z vso močjo
S pomočjo tujih stro
kovnjakov zaustavili 

puščanje pare
KRŠKO — JE Krško je od 4. do 

6. januarja delovala samo z 80-odst. 
zmogljivostjo. V elektrarni so se 
odločili za zmanjšanje moči zaradi 
izpuščanja pare na sekundarnem 
sistemu segrevanja vode, ki so ga 
delavci opazili pri rednem obhodu.

Direktor tehničnega sektorja inž. 
Hrvoje Perharič je povedal, da je 
prišlo do zelo majhnega izpuščanja 
pare, tako da instrumenti niso zaz
nali zmanjšanega pretoka vode in je 
bilo mogoče napako zaznati le ob 
pregledu. Četudi bi napake ne opa
zili, bi elektrarna lahko vseeno de
lovala, vendar so se za zmanjšanje 
moči odločili predvsem iz varnost
nih razlogov, čeprav po besedah 
Perhariča prihaja do takih napak v 
vsaki termoelektrarni. Medtem so s 
pomočjo strokovnjakov britanske 
firme Furmanite in njenih stro
kovnjakov iz ZR Nemčije luknjo v 
cevi že zatesnili s posebno večkom- 
ponentno maso. Puščanje pare je po 
posegu strokovnjakov povsem pre
nehalo, napako pa bodo v celoti 
odpravili ob prvi zaustavitvi elek
trarne.

Perharič meni, da zaradi tega 
manjšega zastaja ne bo ogrožen le
tošnji proizvodni načrt.

J. S.

S PETKOVE SLOVESNOSTI V SEVNICI, kjer so na slavnostni seji skupšči
ne Medobčinske gospodarske zbornice Posavja v Jutranjki tretjič zapored po
delili priznanja za gospodarske dosežke. (Foto: J. Teppey)

»DOM ZA OBEŠANJE« 
V DOMU KULTURE

NOVO MESTO — Jugoslovanski 
film Dom za obešanje, ki ga je režiral 
Emil Justurica, bo prihodnji teden na 
sporedu tudi v tukajšnjem Domu kultu
re. Predvajat! ga bodo začeli v ponedel
jek, 16. januarja, nato pa bo na sporedu 
ves teden. Predstave bodo ob 17. uri, ob 
10. uri pa predstave filmov z rednega 
sporeda.

Nov most še po stari študiji
Republiška cestna skupnost bo sofinancirala premostitev Krke

NOVO MESTO — Decembra lani so občina Novo mesto, novomeška 
občinska cestna skupnost in skupnost za ceste Slovenije podpisali samoupravni 
sporazum o medsebojnih obveznostih in združevanju sredstev za graditev mos
tu v Novem mestu.

Po uradnih ocenah je s tem odpravl
jena pomembna ovira k premostitvi 
Krke, saj je s podpisom dokumenta re
publiška cestna skupnost dokončno 
sprejela investitorstvo in sofinanciranje 
gradnje. K celotni investiciji, katere 
vrednost so v oktobru 1988 ocenili na 
16 milijard 170 milijonov din, bo skup
nost za ceste prispevala 40 odst. denar
ja, medtem ko bo morala preostalih 60 
odst. zbrati novomeška občina sama.
Doslej znani občinski viri bodo sredstva 
sedanjega samoprispevka mestnih kra
jevnih skupnosti, združena sredstva si-

BODO POČITNICE ZAČELE BRez SNEGA? — Naša Zemlja se zadnja leta kaj čudno obrača. Pred dnevi je sneži- 
> puščavah Khur in Bijabanak v osrednjem delu Irana, kjer so vse leto navajeni na toplo vreme, tokrat so namerili 
lus 15 stopinj Celzija, zaradi snega pa so za nekaj dni zaprli šole. Tudi pri nas bodo jutri za 14 dni zaprli šole zaradi 
iških počitnic. Letos bodo zagotovo manj zimske tudi za tiste, ki bi si lahko privoščili počitnice kje drugje, vendar je 
aj še vsa Evropa brez pravega snega. \ja sliUi: šolarji iz Jerebove ulice v novem mestu bodo zabavo poiskali kar v 
rijem Ragovem logu, kjer smo jih ujeli v ponedeljek popoldan. Na toplem januarskem soncu bo kmalu najti tudi prve 
nilce pomladi. (Foto: J. Pav in)

sov in ozdov, upravljalcev objektov in 
naprav, kijih zadeva gradnja mostu, in 
denar iz sklada stavbnih zemljišč občine 
Novo mesto.

Po navedbah občinskega izvršnega 
sveta je most s pripadajočimi cestnimi 
navezavami načrtovan v skladu s pred-

• Gradnjo mostu je za najmanj pol 
leta zamaknila — tako novomeški iz
vršni svet — pobuda za razširitev 
mostu in cestnih navezav nanj s kole
sarskimi stezami. »To je sicer po
dražilo celotno investicijo, a bo ob 
končani izgradnji mostu pomenilo iz
boljšanje varnosti v prometu in kako
vosti življenja v mestu,« ocenjuje iz
vršni svet.

videnim dolgoročnim razvojem magis
tralne in regionalne občinske cestne

A
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mreže, za katere osnovo so vzeli 
prometno-ekonomsko študijo Novega 
mesta iz leta 1978. Izdelal jo je 1BT 
Trbovlje po naročilu skupščine občine 
Novo mesto in republiške cestne skup
nosti.

Priprave na most naj bi Dolenjski 
projektivni biro še ta mesec pripeljal do 
faze projekta za izvedbo. Izvajalca 
gradbenih del naj bi izbrali na jugoslo
vanskem razpisu. Most naj bi bil doko
nčan, kot obljubljajo v skupnosti za ces
te Slovenije, do 30. septembra 1990.0

I

Ob koncu tedna bo prevla- 
dovalo suho vreme z meglo po; 
kotlinah in dolinah.

njegovi gradnji so kritično razpravljali 
tudi novomeški delegati v novomeški 
občinski skupščini, ki so opozorili na 
časovno neusklajenost gradnje mostu in 
selitve avtobusne postaje. Opozorili so 
na obljube, domnevne ali dejanske, da 
bodo zgradili most, preden bodo selili 
postajo na drugi Krkin breg.

L. M.

JAGODIČEVE
FOTOMONTAŽE

NOVO MESTO — V Fotografiji bo 
danes, 12. januarja, otvoritev razstave 
fotomontaž znanega slovenskega ust
varjalca Staneta Jagodiča. Jagodič seje 
novomeškim ljubiteljem likovne umet
nosti sicer že predstavil na skupinski 
razstavi mednarodne skupine Junij. 
Tokrat se predstavlja še s samostojno 
razstavo del, ki so bila deležna precejšn
je pozornosti in tudi priznanj. V kra
tkem naj bi izšla monografija, v kateri 
bodo tudi fotomontaže z novomeške 
razstave. Otvoritve se bo udeležil avtor, 
v kratkem kulturnem programu pa bo 
nastopila plesalka Jasna Kenz iz Ljub
ljane.

Krške vrečke 
iz papirja 
so na trgu

Izdelali jih bodo 27 mili- 
_____ jonovnaleto_____

KRŠKO — Ekologija je v nekaj letih 
prerasla svojo romantično fazo in sedaj 
postaja naša skupna skrb, še več, pobu
do je sprejela industrija, ki je vse bolj 
ekološko osveščena. Med take tovarne 
se v zadnjem času uvršča tudi Videm iz 
Krškega, kije svojo proizvodnjo papir
ne konfekcije dopolnil še z izdelavo pa
pirnatih vrečk.

V tem primeru je bi bilo mogoče go
voriti o hitrem posnemanju zgledov. V 
ZDA, kjer so vedno za korak pred dru
gimi, je papirnata vrečka tako rekoč že 
izpodrinila plastično, v sosednji Italiji 
pa se bodo morali trgovci do leta 1991 
povsem preusmeriti na papirnato em
balažo. Papirnate vrečke so sicer dražje, 
ampak v končnem izračunu ima družba 
nedvomno korist. Papirna vrečka v na
ravi razpade v mesecu dni, medtem ko 
plastična vrečka razpada celih 100 let.

V krškem Vidmu so pričeli že lani 
poskusno proizvajati papirnate vrečke, 
letos pa je že stekla prava proizvodnja, 
in to celo v treh izmenah. Seveda je ce
lotni projekt izdelave vrečk iz papitja 
plod dolgo načrtovanega in v vseh po
drobnostih izdelanega načrta. »V prvi 
vrsti smo z našim proizvodnim progra
mom ,Ohranimo okolje!* sledili zahte
vam ekologije, ne nazadnje pa tudi po
trebam trga, ki smo jih ugotavljali s 
podrobno tržno analizo,« pravi dipl. 
ekonomist Janez Rešek. »Taje vsekakor 
pokazala, da s prodorom na trg, zlasti v 
razvitejših delih države pa tudi v večjih 
mestnih središčih, ne bo težav. Vendar 
bomo več kot dve tretjini vrečk, ki jih 
bomo na leto izdelali po 27 milijonov 
kosov, izvozili na tuje trge, predvsem v 
ZDA, Italijo, ZR Nemčijo in morda še 
kara. Gre za tri tipe vrečk: ecoshop, bu
tične in industrijske vrečke, kijih bomo 
po potrebi prilagajali zahtevam kupcev, 
predvsem glede dizajna. Vse te vrečke 
bodo z ročaji, zdržijo pa tudi do 12 kg 
teže, česar ne zmore nobena plastična 
vrečka.«

Butične vrečke z označbo firme so 
medtem že naročiti Mercator, Intertra- 
de, Jeklotehna Maribor in Preskrba 
Krško, zanje pa se zanimajo tudi v dru
gih delovnih organizacijah in tudi za
sebniki. In to kljub temu, da je taka 
vrečka za 30 do 40 odst. dražja od plas
tične. Tako bo taka vrečka stala v trgo
vini 600 do 1000 dinaijev, kar se morda 
sliši veliko. Vendar bodo v tovarni po
skušali doseči, da bi se spremenila da
včna politika, tako da bi del davka 
preusmerili v poseben ekološki sklad, 
kar so v Italiji že sprejeli kot rešitev. 
Rešek je še zagotovil, da bodo te vrečke 
v prodaji v tem mesecu.

NOVOST V TRGOVINI — Papirna
te vrečke iz krškega Vidma si že utira
jo pot.

Jugoslavija okleva
Tolikokrat sprta stara celina se povezuje in leta 1992 bo 

Evropa kazala povsem drugačno podobo od te, kakršno pozna 
svetdanes. Njene države so se v glavnem že dogovorile za uvedbo 

j novosti, kar so zapisale, v tako imenovano Belo knjigo. Doku- 
; meni predvideva sprejem okrog 300 najrazličnejših predpisov,
\ ki naj bi v marsičem zabrisali evropske meje. Carinske olajšave, 
j poenoteni standardi za proizvodnjo izdelkov, za vse države 

skupnosti enoten potni lisi in še vrsla predvidenih, a skoraj že 
\ tudi dejansko vpeljanih novosti, bodo potisnili življenje Evropej- 
| cev v nove kolesnice. Kaj bo v tem vrvežu storila Jugoslavija? 
i Nedvomno bo naša država močno zaostala, če se ne bo prilago- 

B dila tem procesom, svarijo poznavalci. Najbrž ne neutemeljeno,
; saj bi z ostajanjem zunaj meja Evrope 1992 Jugoslavija praktič

no izgubila evropski trg za svoje izdelke. V marsičem posebna 
' država na sodu smodnika bi doživljala še drugačne udarce. Za 

d primer: njeni državljani ne bodo mogli potovati v države EGS z 
t lastnimi vozili, če ta ne bodo ustrezala evropskim zahtevam gle

de izpušnih plinov. Kajje naša država že storila? Komisija EGS 
je poslala Zveznemu zavodu za standardizacijo 187 dokumentov 
za poenotenje tehničnih predpisov držav članic EGS. Naslovnik 

’ še ni začel postopkov za približanje predpisov ukrepom Bele 
knjige.

M. LUZAR
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Ni bilo za znamko?

Letos se je prvič v zgodovini dru
ge Jugoslavije zgodilo, da državni 
vrh svojim državljanom ni posredo
val novoletne poslanice. Kaj tiči za 
tem (ne)korakom, ni znano, morda 
gre samo za dejstvo, da predsedstvo 
SFRJ z Raifom Dizdarevičem na 
čelu nima volje, poguma ali znamke 
za voščilnico, s katero bi jugoslo
vanskim narodom in narodnostim 
zaželelo kaj lepega ali dobrega 
Smo že tako na dnu, da je vse lepo in 
dobro nedosegljivo? Mogoče pa je 
tudi, da je bilo državno predsedstvo 
tako zaposleno s pripravami na 
razne eksotične obiske in podobne 
prijetnejše zadeve, da je na svoje še 
vedno zvesto ljudstvo preprosto 
pozabilo.

Seveda ni nikjer rečeno, da ni bil 
novoletno darilo od ujm prerešeta
nim, vendar za praznovanja še ved
no frkotnim Jugoslovanom padec 
vlade Branka Mikuliča, ki je odsto
pila dva dni pred koncem leta. Svet 
na kaj takega v Jugoslaviji ni nava
jen, zato je Mikuličevo zapuščanje 
ladje pospremil z obsežnimi komen
tarji, ki pa niso izžarevali nobenega 
presenečenja. Če je bilo v Jugoslavi
ji in za Jugoslavijo sploh kaj jasno, 
je bil to slejkoprejšnji odhod vlade. 
Formalno je vedno nekoliko ciničen 
premier kot neposreden povod umi
ka navedel odločitev zveznega zbo
ra skupščine SFRJ, ki ni hotel raz
pravljati o zakonu o omejevanju 
porabe družbenopolitičnih in sa
moupravnih interesnih skupnosti 
družbenih dejavnosti Tudi osnov
nošolcem pa je bilo že jasno, da je 
priimek Mikulič sinonim za nekaj, 
kar ne deluje. Njegov kabinet je vo
dil katastrofalno ekonomsko poli
tiko, ki je med drugim pripeljala do 
300-odstotne inflacije. To so stvari, 
ki jih ne bi pogrevali Manj pa je 
znano, da Mikulič in tovariši ne bi 
tako dolgo počeli tega, kar so, če ne 
bi imeli sprotnega blagoslova partij

skega in državnega predsedstva. 
Premieru v zagovor je treba poveda
ti, da gotovo ni vedno vlekel samos
tojnih potez, domnevamo lahko, da 
so bili on in njegovi ministri več kot 
enkrat samo marionete, ki so se 
premikale na potege vrvic, ki vodijo 
v središče dejanske jugoslovanske 
oblasti. Na to je ne sicer brezgrešni 
Mikulič tudi nekajkrat namignil 
Prav zato ni neverjetna teza, da so 
bili botri to vlado prisiljeni žrtvovati 
tudi zato, da bi do izteka mandata 
rešili lastno kožo. Za menoj potop!

V Sloveniji je med novoletnimi 
prazniki na cestah umrlo 13 ljudi, 
skoraj prav toliko pa jih je nehalo 
živeti po svoji volji V moji deželi si 
vsako leto vzame življenje več ljudi, 
kot jih umre v prometnih nesrečah. 
O zadnjem kakšen političen forum 
še razpravlja, o prvem pa samo 
zdravniki sociologi in psihologi

Sicer pa se Slovenci ne damo. 
Tokrat smo se opekli glede pristoj
nosti pri sprejemanju začasnega fi
nanciranja letošnjih potreb federa
cije. Ni namreč še povsem jasno, ali 
so delegati zveznega zbora skupšči
ne SFRJ na svoji zadnji sejlres krši
li ustavo, kot to med drugimi trdi 
predsednik slo venske skupščine Mi
ran Potrč in na kar so opozorili tudi 
slovenski delegati na zasedanju 
zveznega zbora, kije bilo predzadnji 
dan starega leta v Beogradu. Sicer 
menda marsikaj kaže, da imajo slo
venski delegati prav, nič pa se ne 
more trditi zagotovo, saj kaže, da 
nam jo je tudi v tem primeru zagodla 
jugoslovanska nenatančnost in raz
tegljivost pojmov. Kljub nasproto
vanju skupščine Slovenije in njenih 
delegatov je ta zakon sprejemal in 
sprejel zvezni zbor skupščine SFRJ, 
ne pa zbor republik in pokrajin, kot 
bi po mnenju Slovenije moralo biti

Seveda pa gre samo za pravno 
vprašanje, Slovenci se vsaj trudimo,

da bi sčasoma zaživeli v pravni 
državi Sprejemanja tega začasnega 
ukrepa (gre predvsem za financi
ranje JLA ) v zboru republik in pok
rajin namreč ne bi nič spremenilo. 
V primeru sprejemanja začasnih 
ukrepov velja tako v enem kol dru
gem zboru večinsko glasovanje. 
Tudi če bi se Slovenci upali biti pro
ti, kar pa je močno dvomljivo, saj 
gre za JLA, bi bili preglasovani S 
pristojnostjo, torej s pravnim vi
dikom vprašanja pa se bo menda 
pozabavalo ustavno sodišče Jugos
lavije. Isto, ki je pred kratkim med 
drugim dalo na svetlo umotvor, da 
na Hrvaškem pravzaprav ni hrva
škega jezika.

Da jim v Beogradu ne bi bilo dol
gčas in da novi zvezni izvršni svet ne 
bi ostal brez dela, je slo venska vlada 
zahtevala, da zvezna uprava izpolni 
obveznosti ki sijih je naložila glede 
tesnejšega povezovanja Jugoslavije 
z Evropo. Kot dokaz a nesprejemlji
vega zavlačevanja Slovenci navaja

jo, da nesrečni Mikulič ni pripravil 
predloga strategije za jugoslovan
ske odnose z evropskimi integraci
jami. Rok za to je bil 15. november. 
Zvezni zavod za standardizacijo pa 
ni začel niti enega postopka za poe
notenje 187 tehničnih predpisov, ki 
nam jih je po dogovoru z vlado 
SFRJ prijazno poslala ustrezna 
komisija Evropske skupnosti

A kaj bi Jugoslavija v Evropi če 
gre vsak Jugoslovan lahko (zaenk
rat še brez vize) v Nemčijo ali Fran
cijo, z omenjenim papirjem pa celo v 
ZDA. Tjaje že odpotoval Emir Kus
turica, režiser zelo verjetne svetovne 
filmske uspešnice »Dom za obešan
je«. Naslovfilma nima kljub sloven
skim samomorom nobene dejanske 
povezave z jugoslovansko stvarnost
jo. Govori namreč o Romih ki v 
naši državi niso niti manjšina. Sicer 
pa je Kusturica pred odhodom izja
vil, da ga kljub beneškemu levu in 
cannski palmi nikoli ni sprejel no
ben minister za kulturo. To je 
žalostno, še zlasti če vemo, da smo 
še ne tako dolgo tega tujim filmskim 
zvezdam z nedvomno pornografsko 
preteklostjo podarjali cele jadran
ske otoke. Sicer pa Kusturica noče 
otoka, skušal bo osvojiti Ameriko. 
Kot še kdo. Vsem srečno!

M. BAUER

V SLOVENIJI DVA 
MILIJONA LJUDI

LJUBLJANA — Po podatkih Zvez
nega zavoda za statistiko živi sedaj v 
Sloveniji 1.947.000 ljudi. Vendar se ta 
številka ne ujema s slovenskim regis
trom prebivalstva, po katerem je bilo 
toliko ljudi v naši republiki že septem
bra 1984. leta. Ker je republiški register 
naštel že marca lani v Sloveniji 
1.997,053 prebivalcev, upravičeno do
mnevamo, da zdaj že presegamo dvo- 
milijonsko številko. Natančen podatek 
da seveda lahko le ljudsko štetje, oz. 
popis prebivalstva, ki je bil nazadnje 
1981. leta. Kot zanimivost naj še nave
demo, da se zdaj rodi v povprečju 70 
otrok na dan, hkrati pa umre v Sloveniji 
vsak dan povprečno 54 ljudi. To pome
ni, da število prebivalcev še narašča, 
čeprav sorazmerno skromno, in se niti 
približno ne more primerjati z na
raščanjem prebivalstva na Kosovu, kjer 
imajo daleč največji naravni prirastek. 
(Delo)

Vsi krapi so proti ščukam
Različna mnenja o demokratski zvezi razumnikov 

»Demos«, ki naj bi delovala v okviru SZDL

KOČEVJE — O pobudi za ustano
vitev demokratske zveze razumnikov 
»Demos« so razpravljali na prednovo
letni seji predsedstva OK SZDL Kočev
je. Pobudo je na ta organ naslovil znani 
kočevski gospodarstvenik in družbeno
politični delavec, zdaj pa upokojenec, 
Jože Košir, sicer po rodu Novomeščan. 
Pri zadnjih volitvah v občinski organi
zaciji SZDL je bil tudi kandidat za 
predsednika te organizacije.

V razpravi o tej pobudi so bila iz
ražena zelo različna mnenja, ki so bila v 
glavnem taka »Počakati je treba, kaj bo 
o takih pobudah reklo vodstvo repu
bliške (in medobčinske) konference 
(sveta) SZDL.« »V SZDL je že zdaj 
možna borba mnenj in sem proti, da bi 
bila to nekakšna opozicija SZDL.«
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Mariborsko
pismo

Župani odstopajo
»Izlet« novinarskega 
kolega v politiko ni tra

jal dolgo ____
MARIBOR — Pred časom je v 

tej rubriki pisalo, kako so v eni od 
šestih mariborskih občin (Tezno) 
nekaj mesecev zaman iskali novega 
župana. Nihče ni želel prevzeti te 
funkcije, dokler niso dotedanjega 
predsednika občine le prepričali, da 
je ostal še en mandat. Tedaj sem 
omenjal tudi svojega novinarskega 
kolega Mirka Mundo, dolgoletnega 
Večerovega časnikaija, ki je pri
bližno v istem času, malce nave
ličan novinarjenja, sprejel izziv in se 
pustil izvoliti za župana neke druge 
mariborske občine (Tabor). Oba 
primera sta bila posredno poveza
na: medtem ko so v prvem vsi kan
didati po vrsti izjavljali, da vidijo na 
svojih delovnih mestih več osebne 
perspektive kot v politiki, je Munda 
prevzel funkcijo s precej optimiz
ma. Imel je pač to prednost, da gaje 
v novinarstvu v najslabšem primeru 
čakalo staro delovno mesto in da 
torej veliko ni mogel izgubiti. Ra

zen uuzij morila.
In te je, kot kaže, izgubil — vsaj 

ko gre za možnosti enega župana v 
zdajšnji organiziranosti Maribora, 
da vsaj svojo občino približa tistemu, 
kar so pred devetimi leti zagovor
niki preoblikovanja obljubljali Ma
riborčanom: namreč občino, ki bo 
»bližje ljudem«, ki bo »lažje kot ve
liko mesto reševala njihove pro
bleme«.

Namesto tega se je vsa mestna 
oblast — to lahko zazna celo laik 
— bolj ali manj osredotočila v 
mestnem izvršnem svetu, katerega 
predsednik je že lep čas nekakšen 
alfa in omega vsega dogajanja v 
Mariboru.

Ker poznam svojega novinar
skega kolega kot odkritega, pošte
nega in zdravo ambicioznega člo
veka, sem bil vseskozi prepričan, da 
se v novi funkciji ne bo sprijaznil z 
vlogo figure. Nisem pa bil pre
pričan, da bo končal svoj dveletni 
mandat, če bo ugotovil, daje župan 
samo zategadelj, da lahko nekdo 
odpre kakšno proslavo ali razstavo.

In pred dnevi je le po nekaj me
secih županovanja zares odstopil. V 
odstopni izjavi je med drugim zapi
sal, daje morda »v premajhni meri 
politik, da bi se lahko navadil na 
prazno besedičenje«; »vedel sem, v 
kaj se podajam, toda verjel sem, da 
kljub vse manjšemu zaupanju ljudi 
v oblast lahko nekaj naredim, ven
dar zdaj ne vidim več možnosti, da 
bi se v kratkem lahko karkoli spre
menilo.« Menil je tudi, da bo »v no
vinarstvu družbi lahko veliko bolj 
koristil«.

Samo kak dan kasneje je iz po
dobnih razlogov napovedal odstop 
tudi župan še ene od šestih občin 
(Ruše). Se prava kadrovska agonija 
mariborskih občin šele začenja?

MILAN PREDAN

Ljude, bogatite!
Predlog lokalni oblasti
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Zaradi protikapitalističnih in proti- 
podjetniških konceptov so socializmi 
postali uradniške družbe, v katerih je 
podjetnost takorekoč izginila. Ohranila 
se je samo na senčnih obrobjih teh 
družb, v sivi in črni ekonomiji. Moder
no podjetništvo pa ne temelji več na 
spretnem prisvajanju tujega dela, na za- 
jedalstvu, ampak na inovacijah. Tako 
podjetništvo ni več antisocialno, čeprav 
je še vedno lahko asocialno. Toda pod
jetništvo, ki ni več antisocialno, najbrž 
tudi ni več nezdružljivo s socializmom. 
In narobe: socializem brez podjetništva 
najbrž ne more nikoli postati niti 
ekonomsko razvita, niti zanimiva, niti 
demokratična, niti vesela družba. Socia
lizem brez podjetništva je natančno 
takšen, kakršen je.

S temi besedami dr. Veljka Rusa 
začenja v Teoriji in praksi svoj članek 
dr. Janez Jerovšek in med drugim na 
koncu • predlaga lokalnim oblastem 
naslednje:

L Dopustite ljudem, da bogatijo. 
Ljudje, obogatite se, kot je svoj čas dejal 
Buharin. Bogatenje, zaslužek, podjet
ništvo, iniciative se morajo obravnavati 
kot normalna oblika obnašanja.

2. Lokalne oblasti morajo sprejeti 
dejstvo, da ne morejo in tudi nočejo 
kontrolirati vseh oblik podjetniškega 
obnašanja občanov na svojem območ
ju, če so te aktivnosti gospodarsko 
koristne, če ustvarjajo dobrine in fina
nčni promet.

3. Potrebna je velika tolerantnost 
oblasti do vseh oblik zasebnega podjet
niškega obnašanja in do sive ekonomi
je, ker mora siva ekonomija pri določe
nem obsegu dejavnosti postati for
malna.

4. Socialistična družba mora imeti 
(zaradi zapostavljanja v preteklosti) za 
privatni sektor in sivo ekonomijo celo 
večje razumevanje in večjo toleranco 
kot industrijsko razvite kapitalistične 
družbe.

(Dr. Janez Jerovšek v zadnji 
številki 

Teorije in prakse)

Epilog stavke
v sevniški 

tovarni Lisca
Plače ni možno bolj po
večati, izboljšali pa bodo 

delovne razmere

»Ustava ne dovoljuje strank,« »V dru
gih delih Jugoslavije nam bodo očitali, 
da se gremo v Sloveniji kontrarevoluci
jo in lahko to izkoristijo kot obračun s 
slovensko pomladjo.«

Vendar je končno prevladalo mnen
je, da tržnega gospodarstva brez konku
rence ni in da tržno gospodarstvo brez 
konkurence v politiki tudi ne more obs
tajati. Enopartijski sistemi so povsod v 
krizi. V ribniku s krapi so potrebne tudi 
ščuke, sicer se krapi polenijo.

Posebno pa je bilo poudarjeno, da 
Zveza ne bi smela biti stranka, ki bi le 
napadala obstoječe ustanove, ampak 
mora hkrati s kritiko nakazati tudi reši
tev posameznih zadev. Ne bi se smeli iz
gubljati v strankarskih prepirih in 
drobnjakarstvu, ampak izkoristili vse 
sposobnosti, znanje občanov za naš 
splošni napredek. Zaradi tega so tudi 
sklenili, da ne kaže ustanoviti nove zve
ze delati ovir. Bolje je, da nova zveza de
luje v okviru SZDL (tako je tudi pojasn
jeno v vlogi Jožeta Koširja), kot da bi 
imeli ilegalno stranko.

J. PRIMC

PREK DVA MILIJONA
LJUBLJANA — Na vseh lanskih se

jemskih prireditvah v Celju, Gornji 
Radgoni, Kranju, Ljubljani in Maribo
ru je sodelovalo 3.600 domačih in 100 
tujih razstavljalcev ter blizu 200 različ
nih ustanov. Slovenske sejemske prire
ditve je lani obiskalo okrog 2,5 milijona 
obiskovalcev, na račun sejmov pa so v 
naši republiki lani zabeležili prek 37.000 
poslovnih nočitev,

Gozdno gospodarstvo Brežice 
TOK GOZDARSTVO SEVNICA

C

SEVNICA — Informacija o izplači
lu osebnih dohodkov je bila dana v taki 
obliki, kot je običajna, vendar moramo 
samokritično priznati, da bi morali gle
de na prehod na dvodelno izplačilo za 
november dati informiranju večji pou
darek, so poudarili na skupni seji delav
skega sveta Konfekcije Lisca Sevnica in 
stavkovnega odbora. Ko so obravnava
li zahteve stavkovnega odbora, ki je 
ugotovil, da informacija o izplačilu ni 
bila zadovoljiva, so menili, da je bila 
verjetno strnjena tudi tehnična napaka, 
ker ob izplačilu 15. decembra lani vsem 
zaposlenim ni bilo jasno, koliko po
računa bodo prejeli v drugem delu.

Delavski svet delovne organizacije je 
predlagal delavskim svetom tozdov in 
delovne skupnosti skupnih služb, da 
osebni dohodek za december izjemoma 
izplačajo 13. januarja v celoti, in sicer je 
predlagal točko v višini 125 din oz. za 
Babušnico (Srbija) 112,5 dinarjev in to 
brez poračuna. Tak predlog temelji na 
predvidevanju, da doseganje delovnih 
norm v decembru ne bo odstopalo in da 
bodo ostale v veljavi prispevne stopnje, 
kakršne so uveljavljene sredi decembra. 
Na ta način bo v celoti izkoriščena z 
zveznim zakonom dovoljena masa za 
kosmate osebne dohodke in ni nikakrš
ne možnosti za uresničitev predloga o 
večjih osebnih dohodkih. Epilog stavke 
v Lisci (v Šivalnici in Krojilnici) je izz
venel v status quo, kar zadeva plače, 
obeta pa se vrsta izboljšav delovnih 
razmer v proizvodnji, ria katere so de
lavci med stavko tudi opozorili.

P. P.

Slovenija
Moja dežela

Naša anketa

Kje so zdrave sile? v

Zadnje čase je vse pogosteje slišati pozive »zdravim silam« v Sloveniji, naj \ 
se končno zbudijo in napravijo red. Pozivi prihajajo od drugod, največkrat iz 1 
Srbije, avtorji pozivov pa se sklicujejo predvsem na zadnja dogajanja v tej 
republiki, kjer naj bi se, po njihovem mnenju, zdrave sile že prebudile in 
napravile temeljito kadrovsko prenovo. V svojih pozivih niso nič kaj konk
retni, logično pa bi se dalo sklepati, da so prizadeti, ker iz najsevernejše jugos-' 
lovanske republike najrazličnejši mitingi, pritiski na pokrajinska vodstva, 
reševanje kosovskega problema po hitrem postopku in sploh veliko tega, 
kar seje tam dogajalo v drugi polovici lanskega leta, ni dobilo prave podpo
re in ker si sožitje v Jugoslaviji predstavljamo precej različno. Po njihovem 
so torej v Sloveniji na vladi bolne sile, ki ne uživajo podpore naroda, zato bi 
jih moral ta narod zavreči. Pri tem se požvižgajo na slovensko javno mnenje, 
demokratične procese, alternativna gibanja in pobude za reševanje družbe
nopolitične in gospodarske krize iz te republike pa vidijo kot oviro za enotno 
in močno Jugoslavijo. Kako pa vidimo zdrave sile v Sloveniji mi?

BRANE ŠUŠTARŠIČ, tehnotogv semiški 
Iskri: »Menim, da imamo Slovenci dovolj ve
liko zaupanje v naše republiško vodstvo. Pril
jubljenost narašča tudi zato, ker se vodilni 
čedalje bolj pojavljajo med ljudmi in ker se za
devajo, da brez podpore ljudstva ne morejo 
ničesar narediti. Prepričan sem, da so pisma 
bralcev v srbskem časopisju, ki iščejo »zdrave 
sile« v Sloveniji, provokacija. Ni taktno, da na 
ta način povečujejo naelektrenost v političnem 
ozračju, vprašanje pa je tudi, kdo so resnični 
pisci.«
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GABRIJEL SITAR, direktor krškega Bo
ra, doma iz Novega mesta: »Kar pomnim, 
zdrave sile v Sloveniji še nikoli niso bile tako 
enotno združene v podporo svojemu vodstvu, 
kot so sedaj. Vidim jih v delovnih organizaci
jah, pa tudi širše, saj povsod prevladuje želja po 
soustvarjanju, tako v proizvodnji kot v politič
nem pomenu, da bi končno le našli izhod iz 
krize. Takšno pozitivno soustvaijanje bi moral 
vsakdo najprej poiskati pri sebi, ne pa iskati 
rešitve, ki so v bistvu rušilne.«

LILJANA ŠARIČ, direktorica zdravstve
nega doma Kočevje-Ribnica: »Zdrave sile so 
gotovo mladi in razgledani, ki vidijo bodoč
nost Jugoslavije v Evropi in EGS, ki grade 
prihodnost na poštenem delu in tako tudi vzga
jajo mlajše, ki brez strahu obsodijo vsako kri
vico, ki stojijo za svojimi idejami in mnenji in 
ki z dejanji uresničujejo ideale mladih, ob tem 
pa upoštevajo izkušnje starejših. Zdrave sile so 
politične stranke, saj je v politiki potrebna 
konkurenca.«

JANA KAČ, blagajničarka v domu stare
jših občanov v Kočevju: »Zdrave sile so ljudje, 
ki hočejo in znajo delati. Na Zahodu v službi 
napreduje, kdor uspešno opravlja zaupano mu 
delo, pri nas pa, kdor zna kolje govoriti, se pra
vi politiki. Zato gredo najsposobnejši za kru
hom v tujino. Totalitarni sistem onemogoča 
zdrave sile. Menim tudi, daje krilatica,zdrave 
sile’ politična fraza, ki ničesar ne pove in jo 
uporabljajo le,bolne sile’, ki tudi nikoli ne po
jasnijo, kaj ta izrek sploh pomeni.«

MARTIN VRVIŠČ AR, referent za vo
jaške zadeve iz Metlike: »Po moji presoji 
imamo sedaj v Sloveniji dovolj resnično zdra
vih in sposobnih ljudi, tako da ne potrebujemo 
nobene pomoči tako imenovanih zdravih sfl‘ 
ne od drugod ne domačih. Sedanje slovensko 
vodstvo ima najširšo podporo med ljudmi in 
bi vsaka ,pomoč zdravih sfl‘ naletela na hud 
odpor med ljudmi. Poleg tega bi te zdrave sile’ 
gotovo uporabljale metode, ki so nas pripeljale 
v tako težko stanje.«

STANE MIRTIČ, konstruktor v Kovinar
ski Krško: »Zdrave sile prav gotovo niso vsi tis
ti tovariši, ki že leta in leta sedijo v političnih 
organizacijah in državnih organih, ki prisegajo 
na obstoječe razmerje sil. Zdaj vidim edino 
zdravo silo v naši mladini, ki zna reči bobu bob 
in ponuditi tudi rešitev iz sedanje krize. Izhod 
iz krize pa je večja demokracija, so volitve z 
več kandidati in še bi lahko našteval. Prepričan 
sem, da bodo zdrave sile zmagale tudi pri nas.«

MAJDA SEČEN, socialna delavka iz Sev
nice: »Oprli naj bi se nase in v sebi poiskali 
zdrave sile. Pri sebi še lahko kaj narediš, tudi z 
zdravim načinom življenja, širše v tej družbi pa 
žal ne vidim kaj dosti zdravih sil*. Vem, da to 
ne zveni prijetno za uho, glede na razmere, v 
kakršnih živimo, pa mislim, da vseeno dovolj 
prepričljivo.«

Na osnovi pravilnika o določanju količine lesa za domačo upo
rabo, ki je izdelan na podlagi zakona o gozdovih (Ur. list SRS, št. 
18/85), ter na osnovi 38. in 39. člena sporazuma o 
in dopolnitvah sporazuma o združitvi v delow 
GG Brežice obveščamo vse gozdne posestnik 
dove na področju TOK gozdarstvo Sevnica:

MARJAN ZUPANČIČ, arhivist v Arhivu 
Slovenije, doma iz Trebnjega: »Zdrave sile bi 
iskal med tistimi, ki naj bi potisnih naš voz na
prej, in to ne glede na to, v katerem okolju živi
jo. Pri tem pa bi morali spoštovati demokraci
jo, različnost mnenj in kulturno družbenega 
okolja, skratka, če se izrazim v športnem žar
gonu, ne bi smeli diskvalificirati drug drugega. 
Vsi v Jugoslaviji si želimo, da nam bi bilo bol
je, zato si moramo prisluhniti.«

GOZDNA UPRAVA SEVNICA 
GOZDNA UPRAVA MOKRONOG 
GOZDNA UPRAVA BREŽICE 
GOZDNA UPRAVA KOSTANJEVICA 
GOZDNA UPRAVA SENOVO 
GOZDNA UPRAVA RADEČE

da priglasijo sečnjo za leto 1989 v času od 15. januarja ao 15. 
marca 1989 na naštetih gozdnih upravah.
Gozdne uprave pa bodo še na krajevno običajen način objavile 
priglasitev sečnje, tako da bodo gozdni posestniki lahko prigla
sili sečnjo po dosedanjem načinu.
Gozdni posestniki naj prinesejo s seboj posestni list.

13/1-2
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DARKO FERLAN iz Kapel, inženir pri 
Komunalnem in obrtnem podjetju v Brežicah: 
»Zdravih sil v slovenski politiki ne ločujem po 
starosti, ampak po idejah, ki jih zastopajo. 
Zame so to vsi, ki se borijo za demokratizacijo, 
za suverenost slovenskega naroda in za to, ds 
gospodarstvo končno dobi, kar mu pripada, 
da ne bo več životarilo, ampak ustvarjalo novo 
vrednost. To pomeni, da ga ne bomo več si
romašili s sprejemanjem nepremišljenih 
ukrepov.«

s'!
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Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
V ponedeljek je veljal kilogram so

late 5.000 din, radiča 6.000, čebule 
1 -500, česna 7.000 do 8.000 in koren
ja 1.500 do 2.000 din. Suhe slive so 
prodajali po 4.500 in jabolka po
1.500 do 2.500 din kilogram. Fižol so 
cenili 7.000 do 9.000 din kilo in čebu- 
Iček 10.000 din liter. Jajca so veljala 
750 do 800 din, medtem ko je stal lo
nček smetane 4.000 do 5.000 din. Za 
kilo skute je bilo treba odšteti 8.000 
din. Na stojnicah so imeli že prve 
šopke s telohom, primerek po 1.000 
din. Čas zimskih prehladov so kazali 
zavitki čajev, naprodaj po 3.000 pri
merek. Na koline so spominjale Špa
ne za klobase (povez je stal 1.000 din) 
krvavice (po 10.000 din kilo) in ma
jaron, katerega merica je veljala 
1.000 din.

OBČNI ZBOR 
ČEBELARJEV

METLIKA — Metliško čebelar
sko društvo bo imel v nedeljo, 15. 
januarja, ob 9,30 v sejni sobi sku
pščine občine letni občni zbor. Be
seda bo tekla o programu dela in 
razvitju prapora.

PRODAJA CEPLJENK
KRŠKO — Trsničaiji M-Agrokom- 

binata Krško nudijo v trsničarstvu na 
Sremiču in v oskrbovalnem centrucepl- 
jenke žametne črnine, modre frankinje, 
rdeče kraljevine, laškega rizlinga, ru
menega plavca, renskega rizlinga, sau- 
vignona, belega pinota, kerneija, zwei- 
geilta, radgonske ranine in žlahtnine. 
Cepljenke so v neoporečnem zdravst
venem in genetskem stanju ter zagotovl
jenega porekla.

Sejmišča
BREŽICE — Na sobotnem 

sejmu so imeli naprodaj 275 do 
3 mesece starih prašiče? in 23 
starejših. Prvih so prodali 135, 
in to po 8.000 do 8.500 din kilo
gram žive teže, in dingih 9. 
Kilogram žive teže tehje veljal
6.500 do 7.000 din.

NOVO MESTO — V pone
deljek je bilo napradaj 188 
prašičev, starih 8 do 16 tednov, 
in 6 starejših od. 6 mesecev. 
Skupaj so prodali /60 živali.
Mlajši prašiči so biligo 180.000 

j 350.000 din (za žval) in sta-do 350.000 din (za 
rejši 6.500 din za ig žive teže. 
Na sejmu so imeli naprodaj še 6 
krav, katerih cena se je gibala 
med 3.000 in 5.010 din za kg 
žive teže. Plemei&ke telice so 
veljale 2,5 do 3,5 inilijona.

Odvzeto zemljo vrniti kmetom!
Odprto pismo javnosti podružnice Slovenske kmečke zveze v Grosupljem

Kmetje občine Grosuplje smo se na 
ustanovnem občnem zboru podružnice 
SKZ Grosuplje 20. novembra 1988 
odločili, da se povežemo v stanovski 
kmečki organizaciji. Kajti le tako pove
zani in organizirani lahko začnemo 
vplivati na položaj slovenskega kme
tijstva in zagotovimo kmetu večjo kva
liteto življenja na vasi. Kmetje želimo o 
programu dela podružnice in o stanju v 
kmetijstvu seznaniti javnost.

1. Pereč problem v občini Grosuplje 
so arondacije, ki so jih izvajali v letih 
1945 — 1964. Kmetom je bilo odvzete 
približno 2000 ha zemlje, od tega okoli

DRAŽJE OLJE, MLEKO 
IN MLEČNI IZDELKI

LJUBLJANA — Z novim letom so 
se mleko in mlečni izdelki podražili 
povprečno za 30 odstotkov, olja pa za 
9,75%. Po novem stane v trgovini liter 
alpskega mleka 3.476 din, če ima 3,2 
odst. tolšče; 3.350, če je ima 2,8 odst., in 
3.224 din, če ima tolšče 1,6 odst. Maslo 
v 250-gramskem zavitku je po 26.220 
din, siri so po 20.800 din (gauda) do 
24.000 din (laščan) kilogram. Četrt litra 
sladke smetane stane 2.970 din, lonček 
kisle smetane pa 1,872 din. Navadni jo
gurt je po 930 din, sadni pa po 1.095 
din. Lonček kislega mleka je 912 din. 
Nova drobnoprodajna cena za liter olja 
znaša 6.689 din. (Delo)

Japonci jedo 
črnomaljsko 
marmelado

Izvozu kumar pa so se 
morali v Belsadu zaradi 
slabe letine odpovedati

ČRNOMELJ — V tukajšnjem Bel
sadu, proizvodni enoti ljubljanske Ko
linske je v lanskem letu konzerviranje 
sadja in zelenjave kljub suši, kije zman
jšala pridelek, potekalo po planu. Man
jša proizvodnja, le dve petini od načrto
vane, je bila le pri predelavi kumar, saj 
je bil tudi pridelek te vrtnine v Sloveniji 
le 35 do 40 odst. od pričakovanega. Ze
lo veliko pa je bilo v zadnjem letu pov
praševanje po marmeladi, ki soje spra
vili v kozarce kar za 50 odst. več kot 
lani.

Prodaja novih izdelkov, s katerimi so 
začeli v Belsadu po priključitvi h Kolin
ski pred nekaj leti, iz leta v leto narašča. 
Zato v Belsadu sklepajo, da so se ti izde
lki — gre za omake in specialne džeme 
— uveljavili na tržišču. Slabše od 
pričakovanj gre v prodajo le sadje v 
alkoholu, razlog pa je — tako menijo v 
Kolinski — nepoznavanje izdelka na 
tržišču.

Glede na veliko povpraševanje po 
marmeladi v zadnjem času so se v 
lanskem letu v Belsadu dodobra založili 
z jabolki, saj so odkupili vse razpoložl
jivo tovrstno sadje v Beli krajini. Skla
dišče so napolnili s 500 tonami belok
ranjskih jabolk in 200 tonami iz ostale 
Slovenije. Tako bo surovin dovolj za
1.500 ton marmelade, kar je za 500 ton 
več, kot je bil plan.

Naj omenimo še, da črnomaljska 
enota Kolinske svojih izdelkov ne pro
daja le v domovini, ampak jih tudi iz
važa. Lani je od 2.700 ton prodala na 
tuji trg 80 ton izdelkov. Japonci so v 
prejšnji sezoni kupili marmelado, za 
katero se zanimajo tudi v letošnji sezo
ni, v Avstralijo pa so izvozili kumare.

M. B.-J.

Kmetijski nasveti
Koruza skozi lansko sušo

. Koruza je rastlha toplih krajev; zanjo velja, da ne dozori, če ni povpreč
na temperatura ql začetka maja do konca septembra vsaj 14.55C. Za rasi 
in razvoj pa ne pitrebuje le sonca, temveč tudi dež, ki ga mora biti dovolj 
predvsem v najblj občutljivem razvojnem obdobju, to je v času metličen- 
ja, svilanja in oilodnje.

Lanska sušae letino zato tako prizadela, ker je koruzo oplazila prav v 
tem najbolj obfotljivem obdobju. Rekordno suho in vroče poletje, kije tra
jalo od 21. j un/a do 21. avgusta je po dokončnih ocenah v Sloveniji zman
jšalo pridelek toruznega zrnja in silaže za 34 odstotkov. Na nekaterih ob
močjih, kjer sCplitva peščena ali prodnata tla, kakršna so pri nas na Krškem 
polju, je bilaškoda še občutno večja. Nekateri so napovedovali prav o 
katastrofo zajivinorejo, kar pa se k sreči ni uresničilo.

Kakorkoli ne oziraje se na to, daje bilo lansko leto izjemno, nas je suša 
opozorila, dl je treba biti nanjo najbolje pripravljen. Pri tem ne mislimo 
zgolj na namkanje ali boljšo agrotehniko marveč tudi na izbor proti suši 
odpornejšihsort. Dokazano je, da se pridelek zmanjša za petino, če je v 
sušnem obdibju koruza ovenela teden dni, iz prakse pa vemo, daje lahko 
velika razlik v stopnji ovenelosti med posameznimi posevki oz. sortami.

• Za setevv letošnjem letu priporočajo strokovnjaki naslednje nad
povprečne igodnejše hibride, ki so se izkazali na poskusnih poljih v 
Sloveniji: v zrelostnem razredu 200 predvsem sorte ZP 212, Z P 209, 
ZP 299 in IC 272, rizredu 300 sorte dea, BC 278, mirna, BC 312 in 
eva, v zrelostnem razredu 400 pa ZPSC 42, ZP in BC 492. Te pripo
ročene sort? niso dalele visokih pridelkov, temveč so se tudi v suši do
bro držale.

Lanska suša je kljub 'semu potrdila, da daje koruza najbolj zanesljiv pri
delek, zato lahko pričalujemo, da si bo pri nas še utrdila prvo mesto med 
poljščinami. Zakaj ne 1) izkoristili vsega, kar nam je sposobna dati?

Inž. M. L.
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500 ha ni primerne za družbeno proiz
vodnjo, 300 ha pa je vseskozi v zakupu 
kmetov, bivših lastnikov te zemlje. To 
nepravično odvzeto zemljo je potrebno 
kmetom vrniti. Pri skupščini občine naj 
se ustanovi komisija, ki naj deluje pod 
geslom: »Zemlja, ki je bila kmetom 
odvzeta, naj se kmetom vrne!«

2. Kmetijske zadruge ne služijo na
menom. zaradi katerih so bile ustanovl
jene. Zato je potrebno ponovno oprede
liti njihovo vlogo in jih reorganizirati: 
ločiti trgovino od pospeševalne službe 
in omogočiti, da postanejo kmetijske 
zadruge zadruge kmetov.

3. Sistem invalidskega in pokojnin
skega zavarovanja je za kmeta tak, 
kakršen je, nesprejemljiv, saj mu ne za
gotavlja osnovne oz. minimalne social
ne varnosti. Mladi na kmetijah ne vidijo 
perspektive, starim pa je kmetija še 
vedno edino zagotovilo preživetja, saj 
so pokojnine nerazumljivo nizke. Kmeč
ke pokojnine se morajo izenačiti z de
lavskimi, oz. kmet naj bo deležen istih 
pravic kot delavec. Iz. tega sledi, da tudi

• Z nedavno sejo sveta za družbe
noekonomske odnose v kmetijstvu, 
gozdarstvu in na vasi pri RK SZDL 
Slovenije seje začela tudijavna raz
prava o gozdarstvu. Slovenska 
kmečka zvezaje namreč predlagala, 
da bi temeljito proučili sedanjo or
ganiziranost in gozdna gospodarst
va ločili odjavne uprave nad gozdo
vi, češ da so podjetniški interesi teh 
gospodarstev drugačni od splošnih 
družbenih. Predvsem pa kmetje 
vztrajajo, naj ima kmet, lastnik 
gozda, temeljno odgovornost in več 
pravic pri gospodarjenju z gozdovi. 
Trdijo, da bi to vplivalo na boljši 
odnos do gozdov, ki zdaj »kličejo po 
bivšem gospodarju«, kot pravi za 
marsikoga bogokletna misel. Vse
kakor je prav, da odnose bolj prila
godimo sedanjemu času in da na 
vseh področjih odpravimo škodljive 
monopole. (M. L.)

kmetici tako kot delavki pripada de
narno nadomestilo v času porodniškega 
dopusta, ne pa daje celoletno nadomes
tilo nekajkrat manjše kot povprečni 
mesečni osebni dohodek.

4. Zakon o dedovanju ne ščiti zašči
tenih kmetij, saj ne preprečuje drobljen
ja kmetijskih površin, prav tako pa ne 
stremi za tem, da bi se ustvarjale večje 
kmetije. Le večje kmetije so ekonom-

Z umetno 
svetlobo do 
še ene žetve

Rastlinjake dodatno 
osvetljujejo z natrije

vimi žarnicami
Z umetno svetlobo ni moč spod

buditi le nesnost kokoši v zimskem 
času, marveč tudi rast rastlin. Foto
sinteza ne sprašuje za izvor svetlo
be, razen nje potrebuje še primerno 
temperaturo, to pa omogočijo ras
tlinjaki, ki so pomaknili mejo go
jenja kmetijskih rastlin daleč proti 
severu. Zaprt prostor omogoča tudi 
zvečanje vsebnosti ogljikovega dvc- 
kisa, brez katerega tudi ni rasti.

Umetno osvetljevanje se je v 
praksi začelo širiti zlasti z izumom 
žarnice z natrijevimi hlapi, ki dajejo 
pod pritiskom močno svetlobo. 
Novost se naglo širi. Tako poroča
jo, da na Nizozemskem sveti v ras
tlinjakih že na stotisoče natrijevih 
žarnic, nameščajo pa jih tudi v dru
gih severnih deželah, kjer priman
jkuje sonca. Dodatna osvetlitev 
omogoči tudi po dve žetvi na leto. 
(Tehnične in tehnološke informa
cije)

sko dovolj močne in sposobne, da pos
tanejo »družinske kmetije«, ki jih je po
trebno zakonsko opredeliti.

5. Obremenitev »družinskih kmetij« 
na zemljo ne more biti enaka obreme
nitvi nekmetov.

6. Ceneje potrebno sprostiti in zago
toviti, da tudi pridelovalci sodelujejo pri 
oblikovanju cen.

7. Kmet naj postane gospodar svoje
ga gozda.

8. Kmečke vasi naj ohranjajo poseb
nosti slovenske vaške arhitekture.

9. Divjad na nekaterih kmetijskih 
površinah povzroča veliko gospodar
sko škodo, zato je potrebno to škodo 
zmanjšati ali plačevati ustrezne odškod
nine.

10. V grosupeljski občini je precej 
nerazvitih KS. Izkorišča naj se možnost, 
da sredstva, ki jih je potrebno odvajati 
za nerazvite, ostanejo v občini.

11. Podružnica SKZ se bo aktivno 
vključevala v organe skupščine občine 
in družbenopolitičnih organizacij obči
ne Grosuplje.

12. Stanje v kmetijstvu naj se prika
zuje realno, in ne da se ustvaija občutek, 
daje eksistenca delavca ogrožena zara
di visokih cen kmetijskih pridelkov. 
Javno naj se prikazuje, koliko od te ce
ne dobi kmet, koliko predelovalec in 
koliko trgovina.

Odbor podružnice SKZ 
Grosuplje
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Ureja Tit Doberšek

Kako z želatino

DELEŽ KMETIJSTVA 
UPADA

RIBNICA — Delež kmetijstva v 
družbenem proizvodu ribniške občine 
je znašal leta 1985 6,1 odstotka, po pe
tletnem planu občine pa naj bi znašal le
ta 1990 7,5 odstotka. Vse pa kaže, da ta 
cilj ne bo dosežen, saj delež družbenega 
proizvoda kmetijstva celo upada in je 
znašal v letu 1988 samo še 3,1 odstotka. 
Vzrok za zniževanje deleža pa ni toliko 
v upadanju kmetijske proizvodnje, kot 
v nadaljnem hitrem naraščanju indus
trijske proizvodnje. Ocenjujejo, daje bil 
načrtovani odkup mleka za lani (preko 
3,4 milijona litrov) dosežen, prav tako 
pa tudi plan odkupa goveje živine za 
meso (329 ton), medtem ko so plan 
odkupa plemenskih krav in telic (150 
glav) celo nekoliko presegli. Zelo je 
upadel odkup žrebet in konj, močno pa 
je porasel odkup sena. V poljedelstvu je 
bil zaradi suše manjši pridelek krompir
ja, koruze v zrnju in silažne koruze. Za
radi vsega tega so rezultati ribniškega 
kmetijstva kljub vsemu zadovoljivi.

Želatina je eno izmed najstarejših 
sredstev za čiščenje vina, saj ga 
omenja že Josip Vošnjak v »Umnem 
kletarstvu« iz leta 1873. Najobšir- 
nejši in najbolj natančne opis čišče
nja vina z želatino pa je v knjigi Kle
tarstvo Bohuslava Skallickega iz 
leta 1924.

Želatina je čiščeno lepilo (klej, 
lim). Dobimo jo v lekarni v obliki 
tankih ploščic ali pa zmleto v zdrob 
oziroma v prah. Navadni mizarski 
klej je za čiščenje vina neuporaben. 
Poleg lekarn si želatino za čiščenje 
vina lahko nabavimo še v posebnih 
trgovinah pa tudi pri kletarjih bližn
jih družbenih kleti.

Želatina se v vodi topi in se v raz
topljenem stanju, pomešana z vi
nom, strdi s čreslovimo (taninom). 
Čreslovina je v vsakem vinu, zlasti 
je je dosti v trpkem rdečem vinu, ki 
je kipelo na tropu. Dosti gaje tudi v 
trpkih, manj kakovostnih belih 
vinih.

V vinu pomešana žalatina se strdi 
s čreslovino v drobne kosmuljice, ki 
najprej plavajo na površju, zatem 
pa se začno usedati kot fina mreža 
na dno soda. Pri tem potegnejo v 
vinu plavajočo nesnago na dno.

Da žalatina učinkuje, mora biti v 
vinu dovolj raztopljene čreslovine. 
Teje v rdečih vinih, ki so kipele na 
tropu, navadno dovolj. Ni pa je do
volj v belih vinih; pri tehje želatini 
treba dodati tanin v enaki ali vsaj 
polovični količini kot želatine. Tudi 
tanin dobimo tam kot želatino.

Z želatino čistimo bela in rdeča 
vina, saj ne deluje kvarno na barvo 
vina (rdeča vina le začasno zgubijo 
nekaj barvila) in za vino nima 
škodljivega učinka. Posebno dobro 
vpliva želatina na trda, zagatna vi
na, katerim odvzame neprijeten 
okus. Delno odvzame tudi okus po 
pustem, malo plesnivem in od lesa 
defektnem vinu.

Razumljivo je, da vino, ki ga 
nameravamo čistiti z želatino, ne 
sme ležati na drožeh, zato ga mo
ramo pred čiščenjem z želatino pre
točiti iz droži. Čreslovino dodamo 
vinu pred čiščenjem.

Kot nobenega čistila tako tudi 
želatine ne smemo dati v sod brez 
predpriprave. Za vsak sod vina mo
ramo količino želatine pravilno od
tehtati. Za 100 1 vina vzamemo 10 
do 20 gramov želatine (navadno od 
12 do 15 gramov) in pri manj 
trpkih vinih enako količino čre
slovine.

Odtehtano količino želatine na
močimo v hladni vodi (na 10 g žela
tine kozarec vode). V 24 urah žela
tina v vodi nabrekne. Nato jo 
ponovno polijemo z vročo vodo (na 
10 g želatine kozarec vroče vode) in 
s kuhalnico ali žlico mešamo tako 
dolgo, da se popolnoma raztopi. Iz 
soda vzamemo vsaj dve vedri vina. 
V posodo vlijemo ohlajeno želatino 
in dolijemo vina, da je posoda od 
3/4 polna. Potem želatino v vina z 
metlico za stepanje jajc raztepemo, 
da postane tekočina bela kot sme
tana. Mešanje pospešimo s preli
vanjem iz posode v posodo v tankih 
curkih. S prelivanjem iz posode v 
posodo dobimo polno posodo pe
nastega vina s čistilom. Nato čistilo 
z vinom vlijemo v sod in s kolom 
dobro pomešamo. Pene delno ods
tranimo od dog tako, da trkamo s 
kladivom ob gornjem delu soda. 
Zatem v sod dolijemo preostalo vi
no,_da je poln.

Čistilo pustimo v sodu 14 dni pri 
miru, da se usede na dno. Če se vino 
po 14 dneh ni dovolj očistilo, lahko 
čiščenje z želatino in dodatkom 
čreslovine ponovimo. Navadno se 
po drugem čiščenju z želatino vino, 
če nima večjih napak, očisti in 
popravi.

Vina ne smemo pustiti na usedli
ni želatine več kot tri tedne, sicer bi 
se začelo kvariti, zlasti poleti. Zato 
ga je treba po tem roku pretočiti.

T. DOBRŠEK
.VNA, \\ V\WWWVWW\\WWVWVW\W

Boljši časi za mlinarje
Josip Vinski bi rad v Metliki odprl še pekarijo

METLIKA — Josip Vinski je edini 
mlinar v metliški občini, hkrati pa je 
njegov valjčni mlin po zmogljivosti naj
večji v Beli krajini. »Lansko leto in še 
dve leti nazaj je bilo v mlinu kar dovolj 
dela, medtem ko je bilo nekaj prejšnjih 
let za mlinarje zelo slabih,« pravi Vin
ski. V njegov mlin vozijo mlet iz cele Be
le krajine, iz sosednjih hrvaških krajev, 
pa tudi z druge strani Gorjancev ima 
stalne stranke. Svoje delo Vinski za
računava še po stari mlinarski navadi 
— pobira merico. »Četrtino moke je 
moje, jaz pa potem moko prodajam.« 
Njegov sodobni valjčni mlin lahko 
zmelje do tono in pol moke na uro, 
vendar ta zmogljivost še zdaleč ni izko

riščena, ker toliko dela pač ni. Vinski 
dela sam v mlinu, res pa je mletje pov
sem avtomatizirano.

• Če je socializem dober, ga ljudje 
ne bodo dali, če je slab, ga pa ni 
škoda. (Ivan Oman)
• Verjamem v svobodo ljudi in tip 
vladavine, ki ni ne v imenu ne nad 
ludmi, ampak vladavina ljudi. Čisto 
vseeno je, kako se taka vladavina 
imenuje. (Milan Bratec)

»Lanska letina pšenice sicer ni bila 
najbolj obilna, je bila pa pšenica kvali
tetna. Sorte, kijih nabavlja metliška za
druga, so dobre in dajo dobro moko in 
te sorte tudi jaz priporočam kmetom, 
kajti le iz dobrih sort pšenice je moč

• Večstranskarski sistem je morda 
slab, tudi obupen, če hočete, vendar 
zaenkrat ne poznam boljšega sistema, 
ki bi nudil več demokracije. (Vlado 
Miheljak)

• Bili so svetle zvezde stalnice, ki so 
nam pomagali, da smo zašli (Lili 
Schonliebe)

• Pekel je zgrešena naložba gradi
teljev raja (Rudolf Blaž)

Josip Vinski

Solidarnostni denar prihaja
20.000 upravičencev do odškodnine zaradi suše

ČRNOMELJ — Komisija, ki je v 
črnomaljski občini ocenila škodo na 
kmetijskih površinah v preteklem polet
ju zaradi suše, je ugotovila, da znaša v 
zasebnem in družbenem sektoiju 7 mili
jard 358 milijonov dmarjev. Da bi 
ublažili posledice, so v Črnomlju regre
sirali krmne dosevke. Odpisali so davke 
in prispevke iz kmetijstva, in sicer v 
višini odstotkov ocenjene škode. Odpi
sali so tudi prispevke 4. akontacije za 
pokojninsko in invalidsko zavarovanje, 
sis za pospeševanje kmetijstva pa regre
sira nakup dodatne krme.

Poleg vseh teh ukrepov je črnomalj
ski izvirni svet zahteval odobritev soli
darnostnih sredstev pri podpisnikih 
družbenega dogovora o načinu uporabe 
in upravljanja s sredstvi solidarnosti pri

odpravljanju naravnih nesreč v Sloveni
ji. Odgovor, ki so ga dobili v črnomalj
ski občini, navaja, da bodo predvidoma 
dobili 2 odst. denarja od ocenjene 
škode, torej 140 milijonov dinarjev. V 
občini pa je upravičenih do solidar
nostnih sredstev kar 20.000 lastnikov 
zemljišč.

zmleti dobro moko. Lani metliška za
druga pšenice, ki sojo odkupili od kme
tov, ni prodala Žitu, ampak seje odloči
la, da bodo pšenico zmleli in raje 
podajali moko. Tako tudi za zadrugo 
meljem jaz. T» moka je res kvalitetna in 
jim je ni težko prodati. Od tega bodo 
imeli korist zadruga, kmetje, jaz pa 
imam deio in je za vse prav.«

Vinski se že dlje časa ukvarja z misli
jo, da bi v Metliki odprl še pekarijo. »V 
naši občini je dovolj pšenice, jaz pa bi 
poskrbel, da bi bilo vsak dan dovolj 
svežega kruha in pekarskega peciva. Ne 
boj im se, da to ne bi šlo, našo občino bi 
lahko preskrboval s kruhom. Edina 
težava je ta, da v Metliki ne morem do
biti primernega prostora za pekarijo.«

A. B.

Na komiteju za družbeni razvoj so 
predlagali najenostavnejši način porav
nave dela škode. Sredstva solidarnosti 
naj bi prenesli na upravo za družbene 
prihodke, kjer bi izračunali, kolikšen 
delež pripada prizadetim glede na viši
no katastrskega dohodka kmetijskih 
zemljišč, ta delež pa bi obračunali pri 
plačilu prve akontacije davka.

M. B.-J.

VOZI ZA ŠABAC!
RIBNICA — V ribniški občini se po

gosto oglašajo razni prekupčevalci z
živino (predvsem s prašiči) z registracijo 
ŠA, ki pa nimajo nobenih potrdil, da je 
živina zdrava Na zadnji seji občinske 
skupščine je neki delegat vprašal »Kam 
se lahko pritožiš, če dopoldne prašiča 
kupiš, popoldne ti pogine, prodajalec pa 
je že preko Kolpe?« Odgovorje: pritožiš 
se lahko na Šabac ali na tramvaj - 
komando.

Čistilna moč 
trsta in 

bentonita
Zanimivi odkritji

Ni vse tako črno, človek ima 
možnosti za izboljšanje naravnega 
okolja — samo če jih hoče uporabi
ti! Oglejmi si dva najnovejša 
primera.

Prof. Kikkuth z univerze v Kass
lu (ZR Nemčija) je odkril sposob
nost trstove (Phragmites commu- 
nis) korenine, da iz tal, kjer raste, 
izloča nitrate, fosfate, ogljikove spo
jine in tudi nekatere škodljive bak
terije. Njeno sposobnost so praktič
no preizkusili na 22 ha veliki 
površini, ki jo je onesnažila velika 
tekstilna tovarna s svojimi odpadki, 
in dosegli več kot zadovoljive rezul
tate. Poskus so opravili v Veliki Bri
taniji, treba pa je dodati, da omen
jeni močvirski trst raste povsod po 
Evropi, tudi pri nas.

Prav tako zanimiv in splošno 
uporaben je bentonit (posebna gli
na) za čiščenje cezija iz živalskega 
organizma. Raziskovalec Van den 
Hock je namreč odkril, da bentonit 
veže nase cezij v črevesju in se z nje
govo pomočjo izloči iz živali. Če je 
v naravi preveč cezija (spomnimo r-

Černobila), je možno vnos prek j/
meda in mleka zelo zmanjšati, če j 
živalim dodajamo k hrani bentonit. 
Priporočajo 200 g na en dnevni ,0 
obrok. Mimogrede: bentonit slovi m 
tudi kot izvrstno zdravilo proti dri
skam pri prašičih. (Moj mali svet)
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IZ NtvŠIH OBČIN iimu IZ NtvŠIH OBČIN
Zmagala je težnja k uravnilovki
Ob koncu leta stavkali delavci v Imevejevi Tovarni avtomobilov — Zahteve po 

enakem deležu za vse so zmagale — Po novem letu več vredna točka
NOVO MESTO — V sredo, 28. decembra, so se popoldne po Novem mestu 

hitro razširile govorice, da del delavcev novomeške IMV stavka. Če slika v sre
do zvečer še ni bila dovolj jasna, pa je postala dovolj zgovorna v četrtek zjutraj, 
ko seje razvedelo, daje obstal proizvodni trak v tozdu Tovarna avtomobilov, 
se pravi njegova hrbtenica. Jasne so postale tudi zahteve delavcev: dobili naj bi, 
kot so rekli, obljubljeno trinajsto plačo ali vsaj petdeset starih milijonov, in sicer 
za vse enako.

Neposreden vzrok za stavko je bil 
predlog delavskemu svetu, ki naj bi se 
sestal v četrtek, da bi za novo leto ne de
lili nobenih premij, ampak naj bi z de
cembrsko plačo, ki jo delavci IMV do
bijo 15. januarja, povišali vrednost 
točke za 25 odstotkov. S tem se delavci 
niso strinjali, ampak so zahtevali obl

jubljeno delitev že prej. Tako je v četr
tek delavski svet, razširjen s predstav
niki stavkajočih, razpravljal o zahtevah 
delavcev, vendar do ustreznega dogo
vora ta dan ni prišlo, ampak šele v petek 
zjutraj, ko so delavci sprejeli sklepe de
lavskega sveta in je proizvodnja ponov
no stekla.

Narod brez voditeljev
Razširjena seja 00 ZZB NOV Novo mesto — Težko 

ozračje hujskaštva — Borce odrivajo

NOVO MESTO — Občinski odbor 
ZZB NOV Novo mesto je na nedavni 
razširjeni seji na kateri se je seznanil s 
pripravami na referendum za predvide
ni novi samoprispevek v občini, ki ga 
odbor podpira, namenil posebno veliko 
pozornosti sedanjim družbenopolitič
nim razmeram in delovanju borčevske 
organizacije v njih. Kot je pri tem dejal 
gost Bogdan Osolnik, član predsedstva 
republiške borčevske organizacije, ni 
vse tako črno, kot govorimo. Po njego
vem je narobe, da-vse samo črnogledo 
grajamo in da malo kažemo na tisto, 
kar je v družbi dobro. Ni več zaupanja v 
oblast in to je najhujše, hujše od zgreše
nih gospodarskih naložb. Osolnik obču
ti težko ozračje hujskaštva in pritiskov 
prek sredstev javnega obveščanja, kot je 
povedal na seji. V razpravi je podprl so
cializem kot idejo in pozval, da seje tre
ba upreti antikomunističnemu valu. 
Govoreč o različnih pozivih k demok
ratizaciji, je Bogdan Osolnik obsodil 
nedoslednosti, kot je ta, da so na primer 
Bavčatjeva stališča deležna veliko večje 
medijske pozornosti kakor stališča bo
rčevske organizacije. Zavzel se je za so
dobni parlamentarizem s pravili igre. ki 
bi jih spoštovala seveda tudi opozicija. 
Iz razprave je bilo čutiti tudi Osolnikov 
občutek, da pri nas zdaj preprosto ni 
nikakršnih meril poštenega političnega 
boja. »V Nemčiji je predsednik parla
menta skušal braniti Hitlerja in je moral 
takoj oditi s položaja,« je rekel ob kon-

Uzakonjena
neumnost
Gradnja zaklonišč

cu član predsedstva republiške borčev
ske organizacije.

V nadaljevanju razprave je bilo sliša
ti, da v občini in na ravni republike po
samezne družbenopolitične organizaci
je delajo precej vsaka po svoje; narobe 
je, kot je prvi menil Janez Grašič, daje 
mladinska organizacija povabila ra
dikalno stranko. Za povrh ima ljudstvo 
občutek, daje brez vodstva. Tudi zato, 
ker ob novem letu nihče od vodilnih na
rodu ni čestital, je spomnil Zvone 
Šuštaršič. L. M.

Sklepi delavskega sveta so bili nas
lednji: vsi delavci TA dobijo enkratno 
premijo 25 starih milijonov (ta je bila 6. 
januarja že izplačana), z januaijem se 
vrednost točke poviša za 25 odstotkov, 
izpad v proizvodnji, ki je nastal zaradi 
stavke, pa naj bi že v januarju nadokna
dili.

Po izjavi podpredsednika PO DO 
IMV Vlada Bahča je stavka trajala tako 
dolgo zato, ker je bila ustavitev dela 
spontana in ker delavci niso imeli orga
niziranega stavkovnega odbora, ki bi 
jasno in točno opredelil in utemeljil nji
hove zahteve. Tako so lahko le počasi 
prišli do rešitve, sprejemljive za vse. Po 
njegovem je v delu kolektiva prevladala 
težnja po uravnilovki. Enak delež za vse 
pa pomeni prav to, saj bi bili z odsto- 
tkovnim dvigom vrednosti točke bolje 
nagrajeni tisti, ki bolje delajo in imajo 
več nadur. Obljuba o trinajsti plači ali 
premiji ni bila nikoli uradno izrečena ali 
objavljena, ampak je bila le odraz 
pričakovanj delacev ob koncu leta po, 
to je treba priznati, uspešnem uresniče
vanju proizvodnega programa.

Škodo, ki je nastala zaradi ustavitve 
dela, bodo utrpeli predvsem domači 
kupci, saj je bil do začetka stavke izvoz
ni program za lani že v celoti uresničen, 
poskušali pa jo bodo v januarju zman
jšati, čeprav, prvi Vlado Bahč, vseh vo
zil, ki niso prišla s traku v času stavke, 
ne bo moč izdelati.

T. JAKŠE

Všeč otrokom in odraslim
Na 34 novoletnih prireditvah je bilo skupaj 35.000 

ljudi — Brez pomoči bi bilo bolj skromno

NOVO MESTO — Novoletne pri
reditve, ki jih v novomeški občini od 
nekdaj pripravlja koordinacijski odbor 
pri Zvezi prijateljev mladine, so letos 
pritegnile rekordno število obiskoval
cev. Dedkov kamion, ki seje ustavil in 
pripravil polurni program v vsaki kra
jevni skupnosti, ter obdaritve za otroke 
mestnih krajevnih skupnosti v Domu 
JLA je videlo skoraj 35.000 otrok, nji
hovih staršev, sorodnikov in drugih. Na 
letošnji novoletni dogodek so se poseb
no dobro pripravili v krajevnih skup
nostih. Organizirali so posebne novo
letne odbore, ki so poskrbeli tudi za to, 
daje bil njihov kraj okrašen, mnogokje 
so pripravili tudi spremljajoče pri
reditve.

V prednovoletnih večerih je bil nadv
se zanimiv tudi novomeški Glavni trg,

so le eno noč pripravili akcijo in nekaj 
mladih, so se lotili žarnic na mostu, od
peljali s seboj na postajo.

Koordiancijski odbor se na koncu 
zahvaljuje vsem delovnim organizaci
jam in ustanovam, ki so s svojimi pris
pevki pomagali obdariti 9500 predšol
skih otrok in učencev 1. in 2. razreda in 
jim pripraviti bogate novoletne pro-

okrašen z žarnicami, novoletnimi je
lkami, novoletnim sejmom, izložbami 
in še čim, kar ni bilo všeč le otroškim

METLIKA — To, kar se v Metliki 
dogaja z denarjem za gradnjo zaklo
nišč, je uzakonjena neumnost In ta tra
ja že deset let Po občinskem odloku, ki 
so ga morali sprejeti zaradi republiške
ga zakona, tega pa zaradi zveznega, se 
že 10 let zbira denar za gradnjo zaklo
nišč na posebnem, nedotakljivem raču
nu. Prispevek za gradnjo zaklonišč 
plačujejo v metliški občini le zavezanci 
na območju mesta Metlika, in sicer 3 
odstotke od stanarine, 2 odst od pre
dračunske vrednosti gradbenega objek
ta ter 0,06 odst. na leto od amortizacij
ske vrednosti zasebnih hiš in poslovnih 
prostorov. Od vsega tega se jev 10 letih 
nabralo nekaj več kot 54 milijonov di
narjev; od tega znaša letošnje plačilo 
Pionirja, ki gradi blok v Kidričevem na
selju, več kot 32 milijonov dinarjev. Se 
pravi, da seje v desetih letih, brez zadn
jega Pionirjevega plačila prispevka, za 
gradnjo zaklonišč zbralo 22 milijonov 
dinarjev.

Seveda na tem računu ni bilo nikoli 
toliko denarja, da bi z njim lahko zgra
dili več kot 10 m2 zaklonišča. Na gradn
jo torej niso mogli niti pomisliti, denar 
pa po zakonu ves čas nedotakljiv leži na 
posebnem računu in seveda ves čas ne
zadržno, tako rekoč zakonito, propada. 
Ljudje pa prav tako ves čas zaradi tega 
negodujejo, in to upravičeno, saj morajo 
svoj denar, ki jim ga primanjkuje že za 
kruh, dajati za to, da gnije na nekem 
računu. Pri tem pa vejo, da v naslednjih ti
soč letih Metlika s tem denarjem ne bo 
dobila niti enega zakloniščnega mesta, 
kaj šele 1269, kolikor naj bi jih v tem 
mestu bilo. Edino zaklonišče v Metliki 
imajo v Belini Kodranki, kjer je prosto
ra za 250 ljudi.

Edini denar, ki je v 10 letih šel z 
računa, na katerem se zbirajo sredstva 
za gradnjo zaklonišč, je 600 tisočakov. 
Toliko so namreč leta 1980 plačali za 
načrt za dvoje zaklonišče s po 200 zak- 
loniščnimi mesti. Eno naj bi bilo za me
tliški vrtec, drugo pa za prebivalce Ulice 
I. maja. Hasek je isti namesto tistih 600 
tisočakov sedaj gnije načrt.

A. BARTEU

očem, temveč tudi odraslim. ŽaLje van' 
dalizem še vedno na pohodu. Že prve
dni po okrasitvi je bilo z arkadnih lokov 
odvitih nekaj deset žarnic, v novoletni 
noči pa je huliganska objestnost dosegla 
višek. Kljub nevarnosti, (saj je v elek
tričnih nizih napetost 220 V) so z novo
letnih jelk potegnili vse nize. Miličniki

• Kordinacijski odbor za novoletno 
praznovanje otrok novomeške obči
ne bo sedel za mizo še v tem mesecu 
in razpravljal tudi o tem, da bi vsako 
leto bolj skromna darila opustili in 
pripravili še bogatejše novoletne pro
grame. Nujno bo potrebno povečati 
tudi prispevek za zaposlenega v no
vomeški občini, ki je sedaj med naj
manjšimi v slovenskih občinah. Ve
like razlike so tudi med dolenjskimi 
občinami, ki imajo sporazum. V 
občini Brežice in Krško je bil lanski 
prispevek 6000 din na zaposlenega, v 
Novem mestu pa le 2710 din.

Slovenija
Moja dežela.

POČITNIŠKA
DEJAVNOST

METLIKA — Metliška Zveza prija
teljev mladine pripravlja med zimskimi 
počitnicami kulturno-rekreacijski pro
gram za šolaije. Od 16. do 27. januarja 
bodo vsak dan razen ob sobotah in ne
deljah v matični knjižnici v Metliki ob 
11. uri mladinski filmi: lutkovni, parti
zanski, risanke, glasbeni, komedije. 
Prvo in drugo sredo v (pdnu pa bodo 
filmske komedije predvajali tudi ob 15. 
uri. Če med počitnicami ne bo snega, bo 
za šolarje prvi teden počitnic na razpo
lago tudi športna dvorana metliške os
novne šole, in sicer od 10. do 11. ure za 
šolarje do 4. razreda, od 11. do 12. ure 
pa za šolarje višjih razredov.

ADOLF ZUPAN 
KANDIDAT ZA 
PREDSEDNIKA

NOVO MESTO — Adolf Zu
pan je kandidat za predsednika iz
vršnega sveta občinske skupščine 
Novo mesto, so povedali na zadnji 
lanski seji predsedstva OK SZDL 
Novo mesto. Po javnih razpravah, 
ki bodo končane do sredine tega 
meseca, naj bi se o Zupanovi kan
didaturi izrekli še delegati na fe
bruarskem zasedanju novomeške 
skupščine. Novega predsednika iz
vršnega sveta volijo zaradi odhoda 
dosedanjega predsednika Iva Lon
garja v Iskro Tenel.

DANES POGOVOR Z 
DR. VJEKOSLAVOM 

GRMIČEM
NOVO MESTO — Medobčin

sko študijsko središče pri politični 
šoli CK ZKS za Dolenjsko organi
zira danes ob 17. uri v konferenčni 
dvorani hotela Metropol predavan
je z razgovorom Religija v socialis
tični samoupravni družbi. Sodelo
val bo dr. Vjekoslav Grmič, preda
vatelj na teološki fakulteti Maribor. 
Občinska konferenca ZSMS Novo 
mesto in društvo sociologov in poli
tologov Novo mesto pa v okviru 
svobodnih kateder prirejata 15. fe
bruarja ob 18. uri v istih prostorih 
pogovor z ljubljanskim nadškofom 
in metropolitom dr. Alojzijem Šu
štarjem.

TRG STORITEV 
ZAŽIVEL

NOVO MESTO — Pobuda 
Društva ekonomistov Dolenjske in 
Bele krajine za izmenjavo intelek
tualnih storitev je že naletela na od
zive. Branko Breglec, dipl. oec., Pod 
Trško goro 5, Novo mesto, je društ
vu sporočil, da opravlja statistične 
analize in njihovo računalniško ob
delavo. Janez Bombek, Adria Scan- 
dinavia AB, Kumla Gardsvag 13, 
Box 2105, 14502 Norsborg, Swe- 
den, ponuja zunanjetrgovinske sto
ritve marketinškega in ekonomske
ga značaja; Vincencij Dreo, Marja
na Kozine 29/a, Novo mesto, pa je 
posredoval ponudbo za opravljanje 
ekonomskih, ekonomsko tehničnih 
in računovodskih storitev. Ob tem 
Dana Mirna povprašuje za semi
narje za uporabo osebnih računal
nikov in Bolnišnica Novo mesto za 
izdelavo finančne konstrukcije za 
nabavo uvozne opreme.

Pogosteje 
se ozirajo 
na Sever

Dobri stiki Novega mes
ta in Langenhagna — 
Premalo s pobratenimi

NOVO MESTO — Stiki med No
vim mestom in Langenhagnom se 
koristno poglabljajo. Po več dosedanjih 
dvostranskih obiskih naj bi letos fe
bruarja ob prazniku prijateljskega ne
mškega mesta odpotovala v Langenha- 
gen delegacija novomeških občinskih 
političnih predstavnikov in gospodarst- 
venkov, kot so povedali pred časom na 
seji odbora za sodelovanje s prijatelj
skimi in pobratenimi občinami. Ob 
vseh takih obiskih bi morali, kot je pri
pomnila Branka Bukovec, pozornost 
nameniti tudi obiskom slovenskemu 
društvu Krka Hannover. Kar zadeva 
vlogo tiska v navezovanju mednarod
nih stikov, so v odboru tokrat v glav
nem omenjali, da so se časopisi iz Lan
genhagna in Storda široko razpisali o 
delovanju teh dveh mest in Novega 
mesta.

Kot nasprotje razgibanih odnosov s 
tujino so na seji predstavili skoraj zamr
le stike Novega mesta s pobratenimi ju
goslovanskimi mesti. Zlasti po mnenju 
Toneta Pirca je to šibko sodelovanje 
pomanjkljivost, kar so člani odbora 
ocenjevali različno. Kot se je zdelo prav 
Bojanu Avbaiju, bi morala posamezna 
mesta tudi sama pokazati več želje po 
sodelovanju z Novim mestom. Franci 
Šali, ki je ocenil, da vendarle obstaja 
nekaj sodelovanja med temi mesti, je 
skušal poiskati zadregi prave korenine z 
mislijo, da se nista potrudili niti ena niti 
druga stran.

L. M.

IZŠEL ČASOPIS 
»ODLOČAJMO«

NOVO MESTO — V teh dneh do
bivajo gospodinjstva v občini dele
gatsko glasilo Odločajmo, lansko de
cembrsko številko. Delegatski časo
pis bo prinesel več informacij o 
sedanjem in preteklih samoprispe
vkih, na njegovih straneh pa so preds
tavljeni tudi osnutki načrtov predvi
denih novih samoprispevkov, občin
skega in krajevnih.

grame. Zahvala velja še posebej tistim 
delovnim organizacijam in ustanovam, 
ki so z dodatnimi prispevki v obliki ma
teriala in brezplačnih uslug še dodatno 
prispevali k uspešnosti letošnjih priredi
tev. Med njimi se velja še posebej zahva
liti: Goijancem-tozdu Avtobusni pro
met, Gozdnemu gospodarstvu Novo 
mesto, Elektru Novo mesto, Cestnemu 
podjetju in Komunali, vojakom vojaš
nice Milana Majcna, poklicni gasilski 
enoti, postaji milice, Labodu, Novotek- 
su in Krki, Beti iz Metlike, glasbeni šoli 
Marjana Kozine iz Novega mesta, os
novni šoli Katja Rupena, Studiu D, 
Domu JLA, obrtnikoma Gvidu Hrenu 
in Marjanu Bevcu ter še nekaterim 
drugim.

J. P.

PIONIRJI NA RADIH — K bolj pestremu programu Studia D so z novo odda
jo prispevali tudi pionirji novomeških osnovnih šol. Pod vodstvom mentorice 
Ivanke  Mestnik bodo poslej vsak teden pripravili 25-minutno oddajo, v kateri 
bodo novosti iz pionirskih odredov, izbirali bodo svoje pesmi, pripovedovali 
šale iz šolskih klopi in še marsikaj zanimivega bo slišati. Pionirska oddaja bo na 
Studiu D vsako soboto ob 12.30. Na sliki: zadnjo oddajo so pripravili pionirji 
XII. SNOUB iz Bršljina. V Studiu so skupaj s pionirji Katje Rupene, ki bodo 
pripravili naslednjo oddajo. (Foto: J. Pavlin)

Metliške kopalnice za Evropo
Novolesov tozd Tovarna kopalniške opreme se bo letos še bolj usmeril v izvoz 

na zahodnoevropske trge, kjer je huda konkurenca — Moda in kakovost

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 14. januarja, bodo 

odprte naslednje prodajalne živil (v 
Novem mestu do 19. ure, v vseh os
talih krajih do 17. ure):
• v Novem mestu: Samopostrež
ba Dolenjka na Glav. trgu
• v Šentjerneju: Market Dolenjka
• v Dolenjskih Toplicah: proda

jalna Rog
• v Žužemberku: KZ Samopo
strežba
• v Straži: Market Dolenjka

V nedeljo, 15. januarja, bo odpr
ta od 8. do 11. ure Dolenjkina Špe
cerija na Glavnem trgu v Novem 
mestu.

METLIKA — Z začetkom tega leta je metliška enota SCT tudi uradno 
združena z Novolesovim tozdom Tovarna kopalniške opreme. Tako seje števi
lo zaposlenih v tem tozdu povečalo za 37 in jih je sedaj skupaj 230. Z novimi 
delavci je Novolesov tozd dobil premoženje bivše enote SCT, zlasti gre tu za 
zemljišče, ki ga potrebujejo za nadaljnje širjenje tega zadnja leta najuspešnejše
ga Novolesovega tozda.

konkurenca na zahodnoevropskih trgih 
zelo huda, lahko s sodobnim dizajnom 
in dobro kakovostjo izdelkov dobimo 
kupce in dosežemo sprejemljive cene za 
naše izdelke.«

»Nove delavce smo razporedili glede 
na potrebe naše proizvodnje. Čeprav 
niso iz naše stroke, so to v glavnem do
bri delavci, z dobrimi delovnimi nava
dami in so se hitro vključili v naše delo,« 
pravi Peter Drenik, direktor tozda To
varna kopalniške opreme. Glede na to, 
da je proizvodnja oziroma prodaja 
kopalniške opreme tesno povezana z 
gradbeno sezono, sta jesen in zima zanje 
najbolj suhi obdobji. Že več let morajo 
zaradi manjše prodaje jeseni zmanjše
vati proizvodnjo, predlani pa sojo mo
rali za nekaj časa celo ustaviti. Tega jim 
v tem jesensko-zimskem času še ni bilo 
treba storiti, so pa že lani novembra 
začeli zmanjševati proizvodnjo, okoli

20 delavcev pa se vsak dan vozi na delo 
v druge Novolesove tozde v Stražo. 
Nekaj novih delavcev so razporedili na 
delo v obrat za proizvodnjo kuhinjskih 
pomivalnih korit iz kerakrila v Radato- 
vičih, kjer ne poznajo mrtve sezone.

Poleg tega, da je jesen in zima zanje 
že tako slabši čas za prodajo, se zadnja 
leta pozna tudi stalen padec kupne 
moči, zato se vedno bolj usmerjajo v iz- 

»Prodaja na domačem trgu se zač
ne povečevati spomladi, vendar je za le
tos glede na splošno težko ekonomsko 
stanje in nadaljnje padanje kupne moči 
težko karkoli napovedati,« pravi Dre
nik. »Vsekakor se bomo mi še bolj kot 

Čeprav jedoslej usmerili v izvoz.

Letos naj bi na zahodnoevropske trge 
izvozili 31.000 kuhinjskih pomivalnih 
korit ali kar 70 odst. vse proizvodnje ter 
10 do 15 tisoč kopalnih kadi. Se pose
bej se bodo usmerili na nemški trg. Ker 
je tako rekoč celoten njihov program 
kopalniške opreme in kuhinjskih po
mivalnih korit tesno povezan z modni
mi zahtevami, sproti spremljajo modne 
tendence in jih seveda v proizvodnji 
upoštevajo. Polegtega trg zahteva ved
no nove modele. Ze sedaj izdelujejo 18 
različnih modelov kopalnih kadi. a bo
do to ponudbo letos še povečali. Isto 
velja za pomivalna okorita in ostale nji
hove izdelke.

A. B.

Novomeška kronika
PREVOZI — V prejšnji številki smo 

objavili, da se je Novoteks najbrž zaiti 
ukvaijati s proizvodnjo ali pa vsaj s kon
signacijsko prodajo avtomobilov. To smo 
sklepali po tem, ker je tovornjak za prev« 
oblačil in oblačilc, ves oblepljen z napis 
Novoteks in Teens, od Ljubljane prot 
Novemu mestu vozil kar ugleden alfa ro- 
meo. Kasneje se je izkazalo, daje bila in
formacija preuranjena oziroma napačni 
Inkriminirani tovornjak ni bil last Novo- 
teksa, pač pa zasebnika, ki za omenjeno 
tovarno občasno naredi kakšen prevoz in 
je oblepljen z novoteksi in teensi (tovorn
jak namreč). Alfa romeo na vozilo ni bil 
naložen na Novoteksovo naročilnico.

PTT — Prihajajo nove prijave o nez
nanskih in nesmiselnih telefonskih raču
nih, ki jih porabnikom njegovih storitev 
pošilja podjetje za ptt Novo mesto. Eden 
teh papirčkov se je glasil na vsoto 
9,138.210 dinaijev, kar je skoraj stara 
milijarda.

VINO — Med novoletnimi praznovan- 
1 so v Zdraviliškem domu v Dolenjskih 
Toplicah točili dve vrsti vina. Oboje je bi
lo belo; enoje bilo trškogorsko belo, odpr
to, drugo pa trškogorsko belo, zaprto.

STUDIO D — Govori se, daje novo
meški  radio Studio D prvi v Evropi obja
vil novico, daje kolektivno odstopila vla
da Branka Mikuliča. Dejansko pa je 
nepriljubljeni kabinet odstopil šele takrat, 
ko je zvedel, daje tako sklenil radio Novo
mesto.

isaPORODNišN)

Straže
Vrhovca

Marija Longar iz Sred. Lipovca — Majo, 
Anica Turk iz Jurke vasi — Jureta, Irena 
Tramte iz Zg. Mladetič — Erika, Ivanka 
Srakovčič iz Gorice — Davorja, Alenka 
Pavlin iz Žužemberka — deklico, Slavica 
Milkovič iz Metlike — Natalijo, Danijela 
Senica iz Straže — Tejo, Marjeta Hočevar 
iz Šmalčje vasi — Pijo, Brankica Hadjur iz 
Škaljevice — Kristjana, Marija Glušič iz 
Šentjanž* — Marka, Ana Hočevar iz Do- 
bruške v*si — Silvo, Darinka Pajk iz 
Trebnjeg* — Tino, Justina Cvelbar iz 
Mršeče vasi — Andrejo, Tatjana Novak iz

Sprehod m Metliki

Ena gospa je slišala, daje politična 
šola pri CK ZKS za Dolenjsko zapro
sila novomeške mladince za pomoč 
pri organiziranju tako imenovanih 
svobodnih kateder. Za začetek sojini 
mladinci napisali plakate, kar je, tako 
kaže, neznanski intelektualni napor.

V času od 27. decembra do 3. januarja 
v novomeški porodnišnici rodile: Šte

fka Kocjan iz Jelševnika — Gregorja,

Tomaža, Anica Bakarič iz
Ivo, Sadika Padič iz Ljubljane 

Lidijo, Anica Šneljer s Krasinca — 
Gregorja, Majda Gorenc s Homa — Teo, 
Erika Fink iz Obrha — Anjo, Jovanka 
Caro iz Črnomlja - Ivo, Martina Grahek iz 
Petrove vasi— Matjaža, Anica Bobnar iz 
Dol. Ponikev — Renato, Cvetka, Florja
na Zajc iz Žužemberka — Klemena, Neža 
Grahek z Lolev — Aleša, Ana Starešina 
iz Brihovega — Vesno, Stanka Škarje iz 
Hrastovice — Petro, Gordana Gatarič iz 
Jurovskega Roda — Klavdijo, Marta 
Krhin iz Gor. Gradišča — Ano, Stanislava 
Golob z Rateja — deklico in Verica 
Komelj iz KočtVskih Poljan — dečka.

IZ NOVEGA MESTA: Marija Mohar 
s Krke 38 — Arjo, Marjana Papež z Gor. 
Težke Vode 4 —Lovra, Milka Kneževič, 
Slavka Gruma 5 — Žano, Katja Pirc z 
Drske 15 — Maruško, Dragica Makše z 
Belokranjske 651— Mojco, Anita Povše, 
Pot na Gorjance U Leo, Sonja Črv z Ra- 
govske 14 — SViona, Jožica Sekula s 
Kristanove 10 —Teo. Čestitamo!

OD 7. DO 27. ANUARJA BO V 
GANGLOVEM raz%višču v Metliki na 
ogled razstava likovni del Zlatka Latko- 
viča iz Zagreba. Razjavo je pripravila
ČAU/Širtrl/n Unlt urna Calirt/set Izi 1 n t z-\l i L-/aL'-
vicu r z. tvugivuu. * * -'ul v vz jv. piipitav****

Občinska kulturna skrbnost, kije tolikok
rat kritizirana zaradi Svoje zaspanosti,
..^učinkovitosti in neizjmosti.

MLADEN VUKŠNIČ-MAGGO, 
Metličan, ki študira likvno umetnost v 
Benetkah, je zamenjal n^aj razstavljenih 
slik v Krokarju z novimi.Tokrat so ženske 
akte zamenjale podobe Metlike. Obisko
valci Slančevega lokala r, Mestnem trgu 
trdijo, da so jim slike vŠč, Vukšinič pa 
upa, da bo katero od njil^udi prodal.

ŽE V PRVI HUMORsTIČNI OD
DAJI STUDIA D Striženo zastonj se je 
znašlo nekaj Metličanov, (rnomaljcev in 
šokcev. Oddaja bo na spordu vsak teden, 
pod škarje radijskega frizrskega salona 
pa bodo prišli vsi tisti, o kiterih sc po Beli 
krajini veliko govori zaradgenialnosti ali 
pa zgolj zavoljo traparij, k jih počenjajo. 
Izvzet ne bo nihče.

TUDI V METLIKI St ZGODI, da 
kdo izstopi iz Zveze komutistov. Razoča
rani nad avantgardno organizacijo na
vadno napišeo pismo in obrazložijo, 
zakaj nočejo bti več včlanjeni. Zgodilo pa 
seje tudi to, dlje nekdo enostavno zatak
nil partijsko kijižico za vrata in tako odšel 
in se izpisal. Iprašanje je le, zakaj ni tega 
storil že predupokojitvijo. Je računal na 
privilegije?

DOLENJSKI UST
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Črnomaljski drobir
ŠE O BOGATIH REVEŽIH — V eni 

decembrskih številk Dolenjskega lista je 
ona v tej rubriki objavljena bodica. da so v 
črnomaljski občini tudi takšni, ki dobivajo 
socialno pomoč za brezposelne, čeprav je 
niso ravno najbolj potrebni. Dasirano ni 
M nihče omenjen z imenom in priimkom, 

le našla tovarišica, ki se javno razbur- 
Ja po Črnomlju, zakaj pišemo o njej. Pa 
naJ še kdo reče. da mačka ne zacvili, ko ji 
stopiš na rep! Čakamo, če se bo našel še 

.o, ki se morebiti čuti kot »bogat revež« 
prizadet.

. POKANJE — V eni od gostiln v okoli
ci Črnomlja so poskrbeli za prijeten novo- 
letni sprejem gostov kar nekateri izmed 
Sostov sami. Tako so nič hudega slutečim, 
ki so se prišli okrepčat, kar v lokalu metali 
P°d noge petarde. Včasih so si metali ljud
je pod noge le polena.

ZASTAVE — Sedaj je še dovolj zgo- 
nnj, da opoziromo tiste, ki se bodo pri- 
Ptnvljal, na praznovanje črnomaljskega 
občinskega praznika, naj ne pozabijo tudi 
na zastave. Da se ne bo zgodilo tako kot 
°b dnevu republike, ko so mnoge hiše os- 

a. tale brez njih. Zasebne lastnike hiš sicer 
g, razumemo, da jim morda prav za nakup 
._ zastjvg zmanjka denarja, čudno pa je, da 
r- h n-e k' odtrgali nekaj cvenkov zanjo v 

družbenem sektoiju.

Drobne iz Kočevja
ODMRZNJENO IN ZAMRZNJE

NO — Na veliko žalost odraslih so okoli 
novega leta odmrznile ali pa se vsaj 
občutno zvišale mnoge cene; na veselje 
otrok pa je zamrznila Rinža, da se po njej 
lahko drsajo.

KOT NA FRONTI — Vstop v novo 
l«o je bil v Kočevju spet zelo hrupen. 
Pokalo je kot na fronti, vmes pa so zavijale 
* rakete. Zaradi dragih penečih vin pa je 
ntanj pokalo pri odpiranju šampanjca.

KRONIČNI VOZIJO — Epileptiki in 
kronični pijanci vozijo avtomobile, je 
opozoril nekdo na zadnji seji predsedstva 
OK SZDL in dodal, da zdravniki nočejo 
vdelovati pri odvzemu vozniških dovol
jenj le-tem in se izgovaijajo na zdravniško 
etiko. Nič etike pa ni, če tak voznik povz
roči hudo nesrečo.

PREMALO GARAŽ — V Kočevju je 
Premalo garaž, zato mnogi kar stalno pa
rkirajo na bližnjih parkiriščih in tako za
sedajo prostor tistim voznikom, ki bi res 
Pptrebovali prostor le za parkiranje. V 
Kočevju so nameravali graditi tudi garaž
no hišo, pa so se pi-mislili, ker ni bilo 
Povpraševanja po garažah v njej. V tej hiši 
bi namreč veljalo garažno mesto po cenah 
iz februarja 1988 kar 70 milijonov (novih) 
dinarjev, se pravi ne dosti manj kot stano
vanjska hiša.

Ribniški zobotrebci
. NIČ ALKOHOLA —Koso Ribničan- 
je zvedeli za odlično izpeljano okroglo mi
zo kočevskih borcev proti alkoholizmu, so 
tudi sami odločno ukrepali. Soglasno so 
sprejeli sklep; ne bomo pili alkohola, dok- 
'er je dovolj vina, žganja in piva.

SELITEV ROMOV — Ribničanje so 
s* dolgo pritoževali, ker so jim Rome na
selili sredi Ribnice v znamenito Johanovo 
hišo. Zdaj je sklenjeno, da jih bodo od tod 
selili na »vojno lokacijo« med Nemško in 
Goričo vasjo. Seveda se bodo spet našli 
kritiki tega ukrepa, češ da je tako Ribnica 
°b pomembno folklorno-turistično zani
mivost.

RAZBURILI KOČEVARJE (KOČEV
CE) — Ribničanje so razburili voznike 
motornih vozil iz Kočevja, ko so pri novi 
obvoznici spremenili prednostni red cest. 
Pravijo, da zdaj povzročijo tu vsakih nekaj 
dni prometno nesrečo prav najboljši 
kočevski šoferji, ki vozijo po cestah že kar 
na pamet. Zato bodo zahtevali, naj spet 
velja stari prednostni red cest. in zagrozili, 
da če tega ne bodo uredili sami Ribničan
ih se bodo pritožili na »najvišje inštance« 
v Ljubljani. Naj se ve, čigava beseda kaj 
velja!

Trebanjske iveri
DEDEK MRAZ BOU SAMEVAL 

j ~~ Tokratno prednovoletno srečanje de
dka Mraza z otroki v trebanjskem Domu 
kulture seje končalo bolj klavrno. Dedek 

i mraz s spremstvom se je sicer na moč po- 
i> trudd in je prinesel številna darila, priredi- 

. lev pa je imela, žal, drobno pomanjklji- 
| '(ost, da skoraj ni bilo otrok, ki naj bi jih 
I dedek Mraz obdaroval. Otroci bi zaneslji

vo prišli na prireditev, če bi zanjo vedeli. 
I Upajmo, da bo ob letu več sreče z 
1' obiskom.

RAČUN ZA 13. PLAČO? — Osnov
na šola v Velikem Gabru je dobila od tre
banjske Komunale račun za vodo, ki je 
sprva vzel sapo vodstvu šole, zatem pa so 
že tako obubožani šolniki urno račun 

I' zavrnili. Ker seje glasil na porabo vode od 
/ 'uta 1972, so številke s pozabljenega štev

ca znesle kar milijardo dvesto petdeset sta- 
\ rih milijončkov. Pravijo, da račun ni v 
I nikakršni povezavi z željo delavcev Komu- 
i pale, da bi si popravili plače, ampak gre za 

iskanje notranjih rezerv, 
k REFERENDUM MORA USPETI — 

Nedeljski referendum za uvedbo krajev- 
! nega samoprispevka v krajevni skupnosti 
I Trebnje po mnenju poznavalcev življenj

skega utripa in razpoloženja krajanov mo- 
I ra uspeti. Prvič, zaradi programa, ki so ga 

sestavili po predlogih in pobudah številnih 
krajanov na dobro obiskanih zborih kra
janov; drugič, zavoljo tega, ker so zastavl
jeni program zadnjega samoprispevka ce- 

presegli, in tretjič, ker so prisluhnili 
i Svilnim upokojencem. Ti bi namreč 

Plačevali le 1 odstotek od pokojnin, de
lavci 2 odstotka od plač, kmetje pa 5 ods- 

; totkov od katastrskega dohodka. Zane
marljivo ni niti to, da so na željo krajanov 
se približali volišča: namesto običajnih 6 

( jih bo v nedeljo od 7. do 19. ure odprtih 
f kar 10!

IZ NtkŠIH OBČIN IZ NtkŠIH OBČIN
Bo manj hude 

krvi zaradi 
zaklonišč?

Obvezna gradnja le še v 
mestu, ne pa tudi v kra

jevnih središčih?
ČRNOMELJ — V črnomaljski 

občini imajo zgrajenih 10 zaklonišč os
novne zaščite v stanovanjskih blokih oz. 
delovnih organizacijah s 1.412 zaklo- 
niščnimi mesti. Poleg tega je zgrajenih 
še 16 zaklonišč dopolnilne zaščite v sta
novanjskih blokih ter 34 v zasebnih 
hišah. Vsega skupaj je v občini 2.480 
zakloniščnih mest. Nekaj denarja so 
namenili za javna zaklonišča v večna
menski zgradbi, ki jo gradijo ob stavbi, 
v kateri so DPO. Do konca oktobra la
ni pa seje na žiro računu za gradnjo in 
vzdrževanje zaklonišč zbralo dobrih 21 
milijonov dinarjev.

Vendar se prebivalci črnomaljske 
občine razburjajo, da so sredstva, kijih 
namenjajo za zaklonišča, premalo za 
njihovo gradnjo. Zato porabijo denar 
za gradnjo zaklonišč v stanovanjskih 
blokih, kar je po eni strani dobro, ker 
tako denar ne propada, po drugi strani 
pa so opehatjeni lastniki zasebnih hiš, ki 
morajo financirati gradnjo zaklonišč za 
druge. Prav zaradi tega se zasebni gradi
telji odločajo za zaklonišča v lastni hiši, 
s tem pa v glavnem le izigravajo zakon, 
saj ta zaklonišča v pretežni meri ne us
trezajo predpisom.

Morda bo več reda in manj hude krvi 
na tem področju po novem letu, ko bo
do v občini natančneje vedeli, kakšne so 
njihove obveznosti glede gradnje zak
lonišč. Predlog je namreč, naj bi se Čr
nomelj uvrstil v IV. kategorijo gradnje 
zaklonišč, kar pomeni, da bi bila gradn
ja obvezna le še v mestu, nič več pa v 
krajevnih središčih.

M. B.-J.

NE STOJIJO OB STRANI — Na 
sobotni letni konferenci gasilskega 
društva Trebnje so spregovorili o us
pešnem delovanju društva v minulem 
letu in o letošnjih načrtih. Še bolj kot 
doslej bodo posvečali skrb usposabl
janju članstva, predvsem pionirjev in 
mladine. Nadaljevali bodo gradnjo 
gasilskega doma, ki je že pod streho 
in za katerega so doslej opravili 
okrog 2000 prostovoljnih delovnih 
ur. Na letni konferenci je predstavnik 
OGZ Trebnje Jože Klemenčič podelil 
jubilejne značke, predsednik GD 
Trebnje Franc Gorenc pa darila osta
relim članom. Na sliki; darilo je prejel 
tudi 90-letni Jože Kresal. (Foto: P. 
Perc)

Boris Mužar

Za evolucijo
Boris Mužar o delu čr

nomaljske mladine
ČRNOMELJ — Programsko-vo- 

lilna konferenca črnomaljske občin
ske mladinske organizacije, ki je bila 
konec preteklega leta, je ponovno 
potrdila, da mladi niso bili zadovoljni 
z delom svojega vodstva, ker je bilo 
preveč odmaknjeno od baze. Žato so 
toliko večja pričakovanja, kaj bo na
redilo novo vodstvo, ki sicer še ni po
polno, a je, zavedajoč se dosedanjega 
nezadovoljstva mladih, že začelo pri
pravljati akcije. Pri tem je veliko bre
me padlo na novega profesionalnega 
sekretarja OK ZSMS Borisa Mužaija, 
dosedanjega učitelja v semiški osnov
ni šoli, ki je pripravil sicer kratka, a 
udarna okvirna izhodišča o delu 
mladine.

Mužarjevo mnenje je, da bodo mo
rali posodobiti delo občinske konfe
rence ZSMS. »Predvsem si bomo pri
zadevali, da mladi ne bomo več 
ostajali zunaj družbenopolitičnega do
gajanja ter indiferentni do najrazlične
jših dogajanj v današnjem času. V čr
nomaljski občini je imela doslej 
predvsem po vaseh mladinska organi
zacija zlasti vlogo hišnika, čistilca. Za 
boljšo povezavo med občinsko konfe
renco in osnovnimi organizacijami, ki 
je bila v preteklosti premajhna, bomo 
povečali pretok informacij in spodbu
jali mlade, da bodo predlagali čimveč 
idej. Seveda je naš uspeh odvisen tudi 
od propustnosti občinskega politične
ga foruma, ki bo odločilen pri ures
ničevanju naših zamisli,« pravi Mužar.

Boris obljublja tudi, da bodo ustva
rili takšno delovno vzdušje, da bodo 
preprečili odliv možganov. Predvsem 
pa bodo v delo organizacije bolj pri
tegnili študente, ki so bili večkrat po 
krivici zapostavljeni. »Sicer pa se bom 
zavzemal za evolucijsko obravnavo 
stvarnosti, kajti revolucije name niso 
naredile dobrega vtisa. Imam negati
ven odnos do njih, ker so nenaravne 
in neživljenjske,« je strnil svoje misli 
novi mladinski sekretar.

, M. B.-J.
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Obilo možnosti za ustvarjalnost
Semiški šolarji kljub odmaknjenosti od kulturnih središč niso prikrajšani za kul- 
______ turne dobrine — Grenka izkušnja pri učencih nekaterih drugih šol

SEMIČ — V tukajšnji celodnevni osnovni šoli se močno trudijo, da bi pri 
otrocih razvili ustvarjalnost, predvsem pa, da bi spoštovali kulturne vrednote. 
Zato imajo tudi aktiv učiteljev umetnostnega in vzgojno-jezikovnega učnega 
področja, ki že vrsto let pripravlja pester program kulturnega življenja na šoli.

»Resje, da od otrok ne moremo zah
tevati vrhunskih dosežkov, tako kot tu
di ne moremo na šolo vedno vabiti 
vrhunskih ustvaijalcev. Veseli pa smo, 
ko vidimo, da so učenci ustvaijalni, 
čeprav je to predvsem v zadnjem času 
težko, ker smo odmaknjeni od kultur
nih središč, denarja za izlete pa je vse 
manj. Vendar se trudimo, da bi otro
kom približali čimveč kulturnih dejav
nosti,« pove profesorica slovenskega je
zika in vodja aktiva Ana Snoj.

Za letošnje šolsko leto načrtujejo 4 
kulturne dneve. Za prvega so otroci

pripravili prireditev Pokaži, kaj znaš! 
Mnogi so prijetno presenetili, saj so se 
predstavili tudi z izvirnimi deli. Ob 8. 
februaiju bodo učenci 1. in 2. razreda 
kulturni dan posvetili knjigi, 3. in 4. raz
red bo spoznaval glasbeno dejavnost, 
pri čemer bo pomagal Silvester Mihe
lčič, ki je šoli tudi sicer v veliko pomoč. 
Pripravljajo tudi koncert. Učenci višjih 
razredov se bodo posvetili filmski de
javnosti. Za 3. kulturni dan načrtujejo 
ogled dramske predstave v Semiču, za 
8. razred pa tudi v SNG v Ljubljani. Na 
zadnjem kulturnem dnevu bodo spoz-

Ribnica po lojtrci gor
Gospodarstvo ribniške občine vedno uspešnejše — 

Kaj bo s tozdi in dislociranimi obrati?

DVE OKROGLI MIZI
KOČEVJE — Na zadnji seji pred

sedstva OK SZDL Kočevje so se dogo
vorili, da bo že ta mesec okrogla miza 
na temo »Kako kadrujemo?«, na kateri 
bodo razpravljali o kadrovski politiki v 
občini in o programu ponovne oživitve 
Kočevske. Menili pa so, naj bi predla
gano okroglo mizo »Razvoj slovenske 
državnosti in pomen Zbora odposlan
cev slovenskega naroda« ne organizirali 
na občinski ravni, ampak na republiški, 
saj je bil Kočevski zbor republiškega 
pomena.

RIBNICA — Ribniška občina, kije 
bila pred 20 leti po narodnem dohodku 
na prebivalca med zadnjimi (izmed da- 
našjih 65 občin) v Sloveniji, je bila že le
ta 1985 na 24. mestu, leta 1986 na 17. 
in v letu 1987 celo na 13. mestu. Tudi v 
minulem letu je dosegala v regiji in re
publiki nadpovprečne rezultate. Kljub 
temu pa z resolucijo zastavljenih ciljev 
za leto 198 po oceni niso dosegli v celo
ti. Predvsem delež industrije v družbe
nem proizvodu občine še naprej na
rašča (načrtovali so zmanjšanje); delež 
kmetijstva, obrti, trgovine, turizma in 
gostinstva pa upada oz. ne narašča tako, 
kot je bilo predvideno v resoluciji za 
lani.

To je le nekaj osnovnih ugotovitev iz 
poročila o izvajanju občinske resolucije 
lani, o kateri so razpravljali na zadnji 
lanski seji zborov občinske skupščine. 
Med drugim je bilo ugotovljeno še, da 
so bile načrtovane investicije v objekte 
družbenega standarda preobsežne, zato 
ne bodo uresničene. . _

V ribniški občini pa nočejo spati na 
doseženem, ampak se vprašujejo kakšni 
so obeti za naprej, saj je položaj v neka
terih podjetjih, ki imajo sedež drugod, 
tozde oz. obrate pa v ribniški občini, 
stanje slabo, kar velja predvsem za 
Bombažno predilnico in tkalnico Tržič 
(obrat v Loškem potoku), Pletenino 
Ljubljana (tozd v Sodražici), Donit 
Medvode (tozd v Sodražici) in še neka
tere. Predsednik občinskega izvršnega 
sveta Peter Levstek na ta in druga 
vprašanja odgovaija tako:

Kaj bo v prihodnjem letuje odvisno 
predvsem od nas samih. Računati mo-

PRIZNANJI OB 
PRAZNIKU

RIBNICA, KOČEVJE — Ob dne
vu JLA je zvezni sekretar za ljudsko 
obrambo in prizadevno in uspešno delo 
na področju ljudske obrambe podelil 
srednjo plaketo JLA Občinskemu od
boru ZZB NOV Ribnica. Priznanje re
publiškega sekretarja za ljudsko obram
bo pa je prejela glavna sestra v domu 
starejših občanov v Kočevju Stanka 
Žagar, in sicer za ustvarjalno in priza
devno delo ter dosežene uspehe

Krepko so presegli načrtovano
V Trebn em krajani sami sestavili program novega samoprispevka — Referen- 

dum bo v nedeljo, 15. januarja — Otroško varstvo in komunalna ureditev
TREBNJE — »Naši krajani se zavedajo, da bomo le s skupnimi močmi lahko 

nekaj naredili. Predvsem pa gremo v nedeljo, 15. januarja, na referendum za 3. 
krajevni samoprispevek s čistimi računi. Se več, z optimizmom nas navdaja 
prav dejstvo, da smo programe prejšnjih dveh samoprispevkov ne le v celoti 
uresničili, ampak celo krepko presegli,« je povedal Ivan Zajc, tajnik krajevne 
skupnosti Trebnje.

Dolgoletni marljivi tajnik KS Trebn- 
e, zdaj član sveta KS Franc Polanko pa 

je svojega naslednika ob koncu pogo
vora o bližnjem trebanjskem referen
dumu dopolnil še z mislijo, daje eden 
največjih uspehov te krajevne skupnosti 
tudi njen enakomerni razvoj, saj so z 
denarjem samoprispevka odločilno po
segli v razvoj njenih nerazvitih delov.

Ko sogovornika razgrinjata opravl
jene naloge iz programa zadnjega sa
moprispevka (ta je podrobno predstavl
jen tudi v posebni brošuri, ki jo je 
prejelo sleherno gospodinjstvo), se po
sebej zadržimo pri presežkih programa. 
Največ denarja samoprispevka je šlo za 
asfaltiranje in posodobitev poti, cest in 
ulic: Dolenje in Gorenje Medvedje selo, 
Studenec. Primštal, Trebnje — Grma
da, Vrhtrebnje, novo naselje Stari trg, 
Klemenčičeva, Jurčičeva ulica itd. »Ve
lik zalogaj v letu 1988 je bila zlasti ob
nova in izdelava obzidja okoli pokopa
lišča. Pri tem pa žal moram poudariti, 
daje bil odnos krajevnih skupnosti Ste
fan, Račje selo, ki v celoti gravitirata na 
pokopališče v Trebnjem, in pa KS Ve

lika Loka, od koder 4 naselja uporablja
jo naše pokopališče, milo rečeno, neod
govoren. Dogovor o sofinanciranju 
obzidja je še največ uresničila KS Ve
lika Loka, veliko slabše se je odrezala 
KS Račje Selo, medtem ko iz KS Štefan 
skoraj ni odziva, čeprav je tam kar 164 
gospodinjstev!« se jezi tajnik Zajc.

Pri večini komunalnih naložb so 
Trebanjcem pomagali tudi z občinske 
komunalno-cestne skupnosti. Izkazali 
pa so se zlasti gradbeni odbori, pri kate-

Ivan Zajc Franc Polanko

rih je bila opazna večja uspešnost, če so 
imeli krajani še srečno roko pri izbiri 
predsednika odbora. Pri javni razsvetl
javi v novem naselju Stari trg je iznajdl
jivi gradbeni odbor zmanjšal za polovi-

• Na javnih razpravah v 14 uličnih 
in vaških odborih SZDL so v trebanj
ski krajevni skupnosti ljudje ugodno 
ocenili uresničevanje programa pre
teklega samoprispevka in popolnoma 
sami predlagali, kaj naj bi storili za 
razvoj KS v naslednjih letih. Ker kar 
154 otrok nima urejenega varstva, so 
sklenili v program samoprispevka 
zapisati tudi sofinanciranje otroškega 
varstva v Trebnjem. Izogniti se ne bo 
moč niti posodobitvam cest in ulic, 
pri čemer naj bi jih pretežno (6570 m) 
preplastili z asfaltom, na novo pa po
ložili 2890 m asfalta na Vrhtrebnjem 
in Repčah. Še nadalje bodo pomagali 
pri gradnji gasilskega doma v Trebn
jem, uredili naj bi avtobusno portajo, 
mestni park, otroška igrišča itd.

co vrednost naložbe, ki bi po izračunih 
Elektra Novo mesto stala kar okrog 
140 milijonov! Podobnih primerov bi 
lahko navedli še nekaj.

P. P.

Stanka Žagar

priznanje republiškega sekretarja za 
ljudsko obrambo, in sicer za ustvar
jalno in prizadevno delo ter doseže
ne uspehe pri razvoju splošne ljud
ske obrambe.

Njeni sodelavci pri delu v redni 
službi, v organih SLO in pri civilni 
zaščiti ter drugod so nam dobitnico 
visokega priznanja predstavili tako:

Šolo za medicinske sestre je 
končala leta 1968 in se zaposlila v 
zdravstvenem domu v Kočevju, 
kjer je ob delu dokončala še šolo za 
višje medicinske sestre. Leta 1978 
je bila sprejeta v predavateljski 
aktiv za usposabljanje obveznikov 
civilne zaščite in prebivalstva, nato 
v občinski štab prve medicinske 
pomoči in še v občinski sekretariat 
za zdravstvo. Že dobrih 10 let vzga
ja članice ekip prve medicinske 
pomoči in jih pripravlja za tekmo
vanja. Razen tega je predavateljica 
o higienskem minimumu, prvi po
moči za kandidate za voznike mo
tornih vozil, je pa tudi članica izpit
nih komisij.

Kar 11-krat je »zrno dodala« v 
znani oddaji pred TV dnevnikom 
na Ljubljanski televiziji. V teh 
»zrnih« je predstavila predvsem 
odlomke iz nege bolnika na domu 
in koristnost aktivnih odmorov v 
podjetjih, kjer prevladujejo sedeča 
dela.

Zaradi svojega prizadevnega de
la je povsod priljubljena, redno pa 
je zdaj že tretje leto, se pravi od 
odprtja, zaposlena kot glavna me
dicinska sestra v domu starejših 
občanov v Kočevju.

J. P.

navali svoje okolje, spomenike, delovne 
Organizacije, potem pa o tem pisali, 
slikali, fotografirali ipd.

Snojeva se rada spominja prijetnih 
dogodkov na kulturnih dnevih, kot so 
srečanja z Ladkom Korošcem, Božom 
Kosom, Ivom Banom. »Imamo pa tudi 
grenko izkušnjo iz preteklega šolskega 
leta. V Ljubjano smo si šli ogledat oper
no predstavo in naši učenci so šli v ope
ro z vsem spoštovanjem, kot bi šli v sve
tišče. Toda obnašanje učencev neka
terih drugih šol je bilo tako nesramno,

ramo, da nam nihče ne bo ničesar pri
nesel ali podaril. Naše gospodarstvo je 
potrebno prilagajati zakonu o podjetjih. 
V občini je kar četrtina zaposlenih v 
tozdih, ki imajo sedež zunaj občine. Ta 
podjetja so v glavnem v večjih ali man
jših težavah, njihovi tozdi v naši občini 
pa v glavnem dobro poslujejo in so med 
najuspešnejšimi znotraj teh podjetij. 
Prav zato so nam nerazumljive težnje, 
da bi centrale prav te tozde rade najprej 
ukinile. Pričakujemo, da zato ne bo več
jih težav s preureditvijo teh tozdov \ 
samostojna podjetja. Sprejemanje odlo
čitev o tem pa ni v pristojnosti občin
skih organov, ampak je to neodtujljiva 
pravica delavcev v teh kolektivih.

J. PRIMC

Republiško 
priznanje 

sestri Stanki
Zahvala za ustvarjal
no delo Stanki Žagar 

iz Kočevja
KOČEVJE — Stanka Žagar, 

glavna medicinska sestra v domu 
starejših občanov, je ob dnevu JLA 
kot ena redkih v republiki prejela

Ana Snoj

da pevci niso mogli izvajati programa. 
V ložah so celo poslušali radio. In vse to 
je ostalo brez odziva. Imam vtis, da si na 
nekaterih šolah ne prizadevajo, da bi 
učence pred kulturno prireditvijo pri
pravili, in bojim se, da se marsikje kul
turni dnevi sprevržejo v nekulturne. Za 
našo šolo pa te bojazni zagotovo ni,« je 
prepričana Ana Snoj.

M. BEZEK-JAKŠE

O ODLAGALIŠČU 
KOMUNALNIH 

ODPADKOV
ČRNOMELJ — Te dni poteka 

v črnomaljski občini javna razprava 
o osnutku sprememb in dopolnitev 
družbenega plana občine, in sicer 
prostorske zasnove za obdobje 
1986—1990 in 1986—2000. V 
okviru te razprave bo tekla tudi be
seda o odlagališču komunalnih od
padkov, ki naj bi bilo v kanižarski 
kadunji. V krajevnih skupnostih, ki 
so v bližini kadunje, in kjer so ljudje 
najbolj zainteresirani za razpravo, 
bodo zbori krajanov potekali po 
naslednjem vrstnem redu: v petek, 
13. januaija, ob 18. uri v gasilskem 
domu v Butoraju, v ponedeljek, 16. 
januaija, ob 18. uri v obratu druž
bene prehrane v Kanižarici, v torek, 
17. januarja, ob 17. uri v veliki pre
davalnici srednje šole Edvarda 
Kardelja ter v sredo, 18. januaija, 
ob 17. uri v mladinskem klubu v 
zadružnem domu v Dragatušu.

Prepozno tarnajo
Izkušnja preteklosti

KOČEVJE — V zadnjem obdobju je . 
veliko govora o težavah v Tekstilani, 
Itasu (in še kje). Osnovna ugotovitev tu- > 
di občinskega izvršnega sveta pa je, da 1 
je za težave krivo predvsem pomanjkan- * 
je ustreznih kadrov v teh kolektivih. C

Ker se da iz preteklosti marsikaj J 
naučiti, naj osvetlimo dogajanje v teh 
dveh kolektivih r zadnjem četrtletju. - 
(Takrat je bila kočevska občina po na- H 
rodnem dohodku na prebivalca še v prvi \ 
četrtini slovenskih občin in obe omenje- e 
ni delovni organizaciji med boljšimi v u 
državi). /<

Že takrat, pred 25 leti, so imeli v e 
Tekstilani tekstilno inženirko, ki pa soji 
dolgo metali polena pod noge, dokler ni c 
(tudi z blagoslovom občinskega komite- r 
ja ZK) odšla. Še danes pa tožijo, da ni- j 
majo in ne morejo dobiti strokovnjakov, j 
Pač pa seje prav r tem kolektivu zvrstila c 
na najodgovornejših mestih smetana n 
občinskega političnega in gospodarske- g 
ga vodstva, ki podjetja ni rešila, in ko je 
bilo tik pred dokončnim propadom, je < 
prišel rešitelj iz Varaždina. s

V Itasu so se tudi obnašali kot pijani 
milijonarji in pri tem imeli podporo naj- j 
višjih osebnosti v občini. Štrajkali so tu- p 
di takrat, ko so bili med tistimi, ki so J 
imeli najboljše plače v občini Zaradi n 
nesoglasij v kolektivu in ob blagoslovu 
občinskega vodstva je takrat odšel iz |< 
Itasa Tone Čuk, ki se je kasneje izkazal j. 
na odgovornih gospodarskih položajih r 
drugod po Sloveniji, in z njim precejšen o 
del drugih bolj ali manj odgovornih de- t 
lavcev. Med temi je bil tudi Stane Škra- ij 
bec, ki je pred 20 leti prevzel direktor- i j 
sko mesto v Riku Ribnica, ki je bil s! 
takrat tik pred propadom. ;

Danes v Kočevju tarnajo o kadrih, ki < 
so jih imeli in napodili ali pa jim tako J 
zagrenili življenje in delo, da so sami ! 
odšli

J. PRIMC
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Na tri upokojene le eden nov
V brežiški občini letos lahko računa na zaposlitev polovico mladih — Brezposel

nost bo naraščala predvsem za tiste z nižjo izobrazbo
BREŽICE — Občinska skupnost za zaposlovanje ocenjuje, da bodo delovne 

organizacije nadomestile z novimi ljudmi le 70 odst. naravnega odliva zaradi 
160 delavcev upokojitve. Preostalih 30 odst. bodo pokrile s prerazporeditvami 
že zaposlenih, nekatera delovna mesta pa bodo celo ukinili. Povečanje zapos
lovanja pričakujejo ponovno v zasebnem sektoiju, vendar le, če se bodo tudi v 
praksi uresničile napovedane davčne in druge ugodnosti.

Izobrazbenih in poklicnih neskladij 
med povpraševanjem in ponudbo bo 
manj kot v minulem obdobju. Priman
jkovalo bo predvsem strokovnega kadra 
za razvoj tehnologij, izdelkov in njiho
vega trženja na višjih zahtevnostnih 
stopnjah. Letos bo po končanem šolan
ju iskalo zaposlitev 190 štipendistov, ki 
niso vezani na kadrovske štipendije v 
drugih občinah. Od tega bo 50 diplo
mantov višjih in visokih šol.

Srednje usmeijeno izobraževanje bo 
končalo 230 mladih. Od tega jih bo

• Zaradi slabšanja življenjske ravni 
bo prišla na dan tudi prikrita brezpo
selnost. V skupnosti za zaposlovanje 
napovedujejo, da bodo iskali kruh 
ljudje, ki so se doslej lahko preživljali 
z delom v gospodinjstvu ali na kmeti
jah, kjer zdaj nimajo več socialne 
varnosti. Z večjimi presežki delavcev 
ne računajo, vsaj ne do takrat, ko trg 
ne bo več priznaval slabe kakovosti, 
neučinkovitosti, slabe tehnologije in 
ko bodo podjetja prisiljena opustiti 
nekonkurenčne proizvodne progra-

predvidoma tri četrtine nadaljevalo 
šolanje, a preostali si bodo poskušali 
takoj najti kruh v domači občini. Razen 
tega bo iskalo delo tudi kakih 30 mla
dih, ki se po osnovni šoli ne bodo vpisali 
v poklicne šole. Med njimi bodo učenci 
oddelkov s prilagojenim programom in 
neuspešni dijaki srednjih šol.

Zaradi omejenega zaposlovanja v de
lovnih organizacijah bo brezposelnost v

DOMAČE TRNJE
• Kor seje ideologijo — žanje infla
cijo in nacionalizem.
• Kot kaže, sodijo med ozimnico tu
di zasoljene cene.
• Težko je, ie se reforma začne in 
konča — v kongresni dvorani

M. BRADAČ

VEČ PROTESTNIH 
SESTANKOV

KRŠKO — Konec preteklega le
ta je bilo v krški občini več protest
nih sestankov in izrednih zborov de
lavcev. Tako so se delavci sestali v 
Pionirju, kjer so protestirali zaradi 
visokih prispevnih stopenj, nizkih 
plač itd. Prav tako so imeli podoben 
sestanek v Transportu, Rudniku pa 
Senovem. V slednjem je dosedanji 
direktor dobil nezaupnico in na 
čelu rudnika gaje zamenjal v. d. di
rektorja Jože Leskovar.

Kunšek, inovator 
leta v 

StiHesu
Lani 23 koristnih pre
dlogov, izboljšav in 6

inovacij
SEVNICA — Medtem ko v raz

vitem tržnem gospodarstvu pojetja 
brez inovacij neusmiljeno propada
jo, pri nas le počasi prodira spoz
nanje o pomenu inovacij. Pa še tisto 
malo inovacij pri nas ne znamo, 
nočemo ali pa jih iz kakršnihkoli že 
razlogov pač ne izkoristimo dovolj.

V sevniškem Stillesu je položaj 
inovatorjev spodbudnejši, saj komi
sija za inovacije že nekaj let dobro 
dela. Za leto 1988 je prejela 39 pri
jav inovacij in koristnih predlogov 
ter izboljšav. Za 10 predlogov so 
ugotovili, da so nesprejemljivi, ker 
niso dovolj utemeljeni ali pa so 
neizvedljivi. 23 koristnih predlogov 
in izboljšav ter 6 inovacij v letu
1988 pa prinaša Stillesu gospodar
sko korist v znesk u 69.448.1.880 din, 
Za katero so 29 delavcem izplačali 
ustrezno nagrado.

Za inovatorja leta 1988 so v Stil
lesu proglasili Antona Kunška, kije 
priredil prečni transporter za kratke 
smuči. Bistvo inovacije je v tem, da 
je na delovnem mestu potreben en 
delavec manj, izračunana gospo
darska korist pa je 19.635.000 din. 
Kunška so denarno nagradili, kot 
inovator leta pa j< prejel še Stillesov 
izdelek — TV omarico.

občini še naraščala. To velja predvsem 
za nižje izobrazbene stopnje, delno tudi 
za tiste s šolami 6. in 7. zahtevnostne 
stopnje. Ponekod celo razmišljajo, če

bodo sploh lahko sprejeli vse lastne šti
pendiste, ker nameravajo povečati pro
duktivnost ob enakem ali celo zman
jšanem številu zaposlenih.

Brezposelnost bo letos spet omililo 
sezonsko zaposlovanje v trgovini, kme
tijstvu, gostinstvu in zdraviliški dejav
nosti.

J.T.

ABSOLVENTI 
IZ POSAVJA 

JUTRI V KRŠKO
BREŽICE — Za študente zakl

jučnih letnikov višjih in visokih šol 
ter absolvente I. in II. stopnje bo v 
krškem hotelu Sremič jutri zvečer 
razgovor o razvojnih možnostih re
gije v naslednjem obdobju. Prireja
ta ga medobčinski svet mladinske 
organizacije in medobčinska skup
nost za zaposlovanje. Regijo, njene 
načrte in možnosti bodo povabljen
cem predstavili predstavniki posav
ske gospodarske zbornice, izvršnih 
svetov iz Brežic, Krškega in Sevnice 
ter večjih delovnih organizacij iz 
Posavja. Razgovor bo jutri ob 18. 
uri v zeleni dvorani hotela Sremič.

BREŽICE: 
NALOŽB JE MANJ

BREŽICE — V zadnjem srednje
ročnem obdobju se v občini ne morejo 
pohvaliti z investicijami niti po obsegu 
niti po strukturi. V letu 1986 se naložbe 
sicer ujemajo z višino planiranih sreds
tev za te namene, njihov obseg pa je bil 
manjši od planiranega. Leto kasneje se 
je obseg še zmanjšal za 20 odst. in reali
zirana je bila komaj tretjina predračun
ske vrednosti po srednjeročnem planu. 
Lani so se investicije skrčile po pre- 
dračunsksi vrednosti in po številu vla
ganj. Razen tega so za objekte namenili 
več denarja kot za opremo. Razloge za 
nesorazmetje opravičujejo delno tudi z 
manjšim uvozom opreme. Naložbe to
rej iz leta plahnijo in za naprej prav tako 
ni večjih obetov, saj veliko delovnih or
ganizacij zmanjšuje akumulacijo in si 
niti obnavljanja obstoječih proizvodnih 
zmogljivosti ne more zagotoviti.

IZNAJDLJIVE KMETICE — Aktiv kmečkih žena iz brežiške občine je zelo 
delaven in širi dober glas o posavskih kmečkih specialitetah vse do Ljubljane, 
kjer so gospodinje iz treh krajevnih skupnosti imele svojo stojnico na novolet
nem sejmu. Vse so prodale za med. V Brežicah je šlo malo teže, ker je kupcev 
manj in ker menijo, da bi morali narediti zanje več reklame. Nekatere so imele 
srečo in so takoj vse prodale, druge so morale priti na stojnico še naslednji dan. 
Aktiv šteje nekaj sto žensk, ki se bodo to zimo dvakrat srečale, prvič v soboto, 
14. januaija, in potem še enkrat, 21. januarja. Obakrat ima na dnevnem redu 
tudi izobraževalni program. Na sliki: prodajalki kmečkih dobrot na novolet
nem sejmu v Brežicah. (Foto: J. T.)

Prosti dan 
v tednu 

za šolanje
Gostinski delavci so 
obiskovali šolo v Termah

BREŽICE — Pri Emoni v Ter
mah na Čatežu je decembra konča
la šolanje ob delu prva generacija 
slušateljev, ki so se usposabljali za 
gostinske tehnike. Na predavanja so 
prihajali iz Motela Petrol, iz Term 
in iz Posavja.

Možnost za šolanje v neposredni 
bližini doma je izkoristila tudi Tea 
Zorič iz hotela Turist v Brežicah. Bi
la je kvalificirana natakarica. Enako

kol njeni sodelavci je tudi ona izko
ristila za izobraževanje prosti dan v 
tednu.

Tea je povedala, da so bili sluša
telji izredno zadovoljni s požrtvo
valnostjo predavateljev, ki so se vo- 

Čatež iz ljubljanske gostin:žili na Čatež iz ljubljanske gostinske 
srednje šole in iz Novega mesta. 
Pobudo za šolanje doma so dali v 
Termah in tako omogočili širšo 
razgledanost drugim gostinskim de
lavcem v občini. Med slušatelji so 
bili tudi zasebni gostinci. Vseh je bi
lo 36, od tega pet iz hotela Turist. 
Nazadnje je Tea pohvalila tudi prak
so v kuharstvu in strežbi, ob kateri 
so ogromno pridobili.

»Skoraj vsi slušatelji imamo dru
žine,« je dejala, »in najbrž smo tudi 
zaradi tega vzeli šolo zares. Zdaj je 
mimo in vse se je dobro končalo 
predvsem zato, ker sta mi doma ve
liko skrbi in dela z otrokoma prev
zela tašča in mož. V hotelu nas je 
zdaj 7 gostinskih tehnikov. Znanje 
imamo, manjka nam možnosti, da 
bi to znanje lahko pokazali. Za sku
pine bi lahko zdaj pripravili mar
sikaj, vendar si moramo take goste 
prej zagotoviti. Brežičani prihajajo 
sem večinoma le na malico, na 
kavo ali pijačo. Za kosila ali večerje 
se večje družbe raje odločajo zunaj 
mesta. J. T.

Veliko denarja za slabe ceste
Vzdrževanje cest ne gre v korak s časom — Cestarji niso vsega krivi

KRŠKO — Stanje cest v Posavju je vse slabše, vse manj denarja je za njihovo 
vzdrževanje in tako dobesedno v prah spreminjajo velike družbene naložbe v 
prometno infrastrukturo, ki bi morala biti pomemben del gospodarstva.

Obeti za prihodnost pa so še slabši, 
saj se bo s slabšanjem gospodarskega 
stanja manjšala tudi naložbena sposob
nost gospodarstva, komunalne in cestne 
skupnosti ter seveda krajevnih skupnos
ti, ki so že doslej veliko vlagale v ceste. 
»S takim načinom oziroma odnosom 
do cest si seveda delamo medvedjo us
lugo,« meni Darko Medvedec, inšpek
tor za ceste, pri posavskih inšpekcijskih

liko bolj zapleteni, kot se nam zdi na 
prvi pogled, zato jih ne bi mogel do po
tankosti razložiti, ker so pač posledica 
našega gospodarskega stanja. Velja pa 
kot pribito, da bi že s tem denarjem, ki 
ga v ceste vlagamo, lahko naredili ve
liko več, če bi vsi skupaj poslovali mal
ce bolj gospodarno. Ža primer, koliko 
nas veljajo ceste, naj povem samo poda
tek, da nas bo zimsko vzdrževanje letos 
veljalo 2,8 milijarde dinarjev. To je še 
vedno dokaj velik kupček denarja, za 
katerega pa je vprašanje, ali je vedno 
najbolj smotrno porabljen. Sprašujem 
se, ali ne bi bilo mogoče s tem denarjem

V BREŽICAH SAMO 
EN IZGUBAR

BREŽICE — Delegati zborov občin
ske skupščine so imeli šele konec leta 
priložnost za razpravo o gospodarjenju 
ob devetmesečju. Tokrat je bil v občini 
en sam izgubar, Emona Posavje tozd 
Trgovina na debelo, medtem ko kar šest 
organizacij ni ustvarilo sredstev za 
akumulaicjo. Trgovina na debelo je 
imela do konca septembra za 154 mili
jonov dinarjev izgube. Ob sicer običaj
nih razlogih za slabe finančne rezultate 
omenjajo tudi to, da ima trgovina od 
1986 kot stransko dejavnost registrira
no kooperacijsko proizvodnjo. S prvim 
januarjem ta trgovina ni več temeljna 
organizacija, ker so pri Posavju ukinili 
tozde in se združili v enovito delovno 
organizacijo.

JUTRI O SPOMINSKEM 
PARKU TREBČE

BISTRICA OB SOTLI — V osnov
ni šoli Marije Broz bo jutri popoldne 
razgovor o konceptu dolgoročnega raz
voja spominskega parka Trebče, kamor 
sega tudi del krajevnih skupnosti Bizelj
sko, Pišece, Pečice—Križe in Koprivni
ca. Zaradi tega bodo pri predstavitvi 
razvoja in razpravi ob tej informaciji 
sodelovai tudi predstavniki izvršnih ter 
občinskih konferenc SZDL iz brežiške 
in krške občine ter predstavniki delov
nih organizacij, ki imajo svoje obrate v 
mejah parka. Koncept dolgoročnega 
razvoja je izdelala fakulteta za gradbe
ništvo in geodezijo tozd Arhitektura 
Univerze v Ljubljani. Nosilec naloge je 
profesor, mag. Peter Gabrijelčič, sode
lujejo pa še ugledni strokovnjaki z dru
gih področij.

Že peti poskus
Nov odlok o posloval- 
nem času naj bi bolj us

tregel ljudem

• K vsemu temu Medvedec do
daja, da imajo inšpekcije zelo 
malo vpliva na cestno gospo
darstvo, saj se lahko zadovoljijo 
le z opozorili, v podobnem po
ložaju pa so tudi miličniki. Ker je 
v cestnih podjetjih pogosto tudi 
slaba interna kontrola, ker se 
vzdrževanje ne razvija tako, kot 
zahteva čas in potrebe tega 
časa, je na neki način povsem 
razumljivo, da so ceste take, 
kakšne pač so.

naše ceste še bolje vzdrževati,« je dejal 
Darko Medvedec. j g

KRŠKO — Knap iz senovSkega 
rudnika ne more dvigniti denarja v po
poldanskih urah, ker so vrata agencije 
LB-Temeljneposavske banke na Seno
vem v tem času zaprta. Podobno se do
gaja tudi Solarjem, saj je edina krSka 
knjigama v popoldanskih urah zaprta.

To sta samo dve konkretni pripombi 
ki so jih imeli delegati zbora združenega 
dela ob sprejemanju osnutka odloka o 
poslovalnem času v gostinskih, trgov
skih in obrtniških lokalih. Javna raz
prava o poslovalnem času bi jih bržkone 
navrgla Se več, saj se večina storitvenih 
dejavnosti obnaSa tako, kot bi bili po
rabniki zaradi njih in ne obratno. Prav 
zato se je krSki izvrSni svet odločil za 
nov odlok o poslovalnem času, katerega 
bistvene novosti so letni in zimski obra
tovalni čas. Osnutek odloka pa prinaSa 
Se nekatere novosti, s katerimi naj bi v 
občini poskrbeli, da bodo dežurne trgo
vine z živili odprte tudi ob sobotah in ne
deljah, da bo v mestu deloval dežurni 
mehanik, da gostinci, zlasti zasebni, ne 
bodo zapirali svojih lokalov sredi turis
tične sezone za ves mesec in podobno. V 
odloku je predvideno, da bodo imeli pri 
določanju obratovalnega časa več bese
de potroSniSki sveti, obrtno združenje pa 
bo poskrbelo za dežurne mehanike in 
druge storitvene obrtnike.

Nov odlok gre vsekakor pozdraviti, 
hkrati pa je tudi res, da z odlokom vsega 
ni mogoče reSiti, kajti to je že peta spre
memba, praksa storitvenih dejavnosti 
pa je Sla največkrat svojo pot. Torej la
hko kaj več pričakujemo tudi od uvajan
ja tržnih odnosov, ki bodo morali veljati 
tudi za trgovce, gostince in obrtnike.

J. SIMČIČ

Z novimi izdelki v boj za kupce
Kako zdaj, po stavki — Dovolj dela tudi zaradi novih izdelkov, ki bodo tovarni še 

_____  bolj utrli pot na tržišča — Govori novi direktor Lojze Ratajc _______

Darko Medvedec, posavski cestni 
inšpektor

SEVNICA — »Trenutno imamo dosti dela. Nekaj pogodb imamo že podpi
sanih za leto 1989, zlasti naj omenim opremjanje Interkontinentala v Zagrebu 
in hotelskega kompleksa Sv. Štefan, dobro pa kaže tudi za posel pri opremi več 
hotelov v Franciji,« je rekel novi direktor sevniškega Stillesa, diplomirani 
pravnik Lojze Ratajc iz Trebnjega.

službah. »Že načeloma je naše vzdrže
vanje cest marsikaj vprašljivo. Veliko 
denarja vlagamo v obnovo kolovozov 
in ostalih poti, nanje polagamo asfalt, 
vprašanje pa je, če je taka politika sloh 
sprejemljiva. Na tak način modernizi
rane ceste, brez zapornega sloja, brez 
odvodnjavanja in za nameček še slabo 
vzdrževane.«

V Posavju imajo 850 km kategorizi
ranih cest, poleg tega pa je približno še 
enkrat toliko nekategoriziranih. Magis
tralne in regionalne ceste vzdržujeta dva 
tozda Cestnega podjetja Novo mesto, 
ostale pa komunalne in cestne skupnos
ti ter seveda krajevne skupnosti, nekate
re ceste pa so brez vzdrževalca. »Očitki 
na račun cest so vsakodnevni pojav. 
Ponavadi letijo ti očitki na cestaije, am
pak po moje so te pripombe pogosto 
neupravičene in ne letijo vedno na pravi 
naslov. Problemi v zvezi s cestami so ve-

V tovarni, kjer je ob koncu starega le
ta zaropotalo predvsem zaradi slabih 
plač, so, kot kaže, pomirili najbolj raz
grete duhove stavkajočih delavcev na 
Blanci. Seveda z zajetnejšimi mesečni
mi kuvertami, čeprav ni bilo moč ures
ničiti zahtev stakovnega odbora, da bi 
takoj povečali plače za 50 odstotkov. V 
delavskem svetu so se odločili, da no
vembra povečajo plače za 15, decem
bra za 30 in januarja za 20 odstotkov, in 
tako so decembra pristali pri blizu 900 
tisočakih povprečnega osebnega doho
dka. In kar je bilo za najslabše plačane 
delavce še pomembnejše (teh pa je bilo 
sorazmerno največ prav na Blanci) — 
sprejeli so sindikalno priporočilo, da 
najnižji prejemki za polni delovni čas in 
normalne rezultate ne bi smel pasti pod 
540 tisočakov.

prepričani, da dogajanje pri njih ni bilo 
nič posebnega, niti tako zelo dramatič-

Ob vseh teh prednovoletnih stavkah 
v sevniški občini so v Stillesu nekako

nega. V Stillesu so že postavili kontej
nersko skladišče lakov, kar je bilo nujno 
iz varnostnih razlogov, boljše delovne 
razmere, ki sojih zahtevali, pa naj bi de
lavci imeli tudi ob zaključku naložbe v 
prirezovalnico lesa in grobo strojno ob
delavo. Tako je naposled možna prese
litev še zadnje faze izdelave stolov z 
Blance v Sevnici. Vse te naložbe pa bo
do lahko tudi na Blanci prispevale k 
večji humanizaciji dela, saj ima zdaj 
Elanov program dovolj prostora.

Lojze Ratajc, direktor Stillesa

Od individualnih objektov so, deni
mo, v zaključni fazi tudi dela za velepos
laništvo SZ v Washingtonu, Hribarjeva 
hiša v Cerkljah na Gorenjskem itd. Ra
zširili smo program barak z novimi iz
delki stilnega pohištva, redno pa smo 
začeli proizvajati jedilnico bidermajer. 
Razvili smo tudi jedilnico rustik in jo 
predstavili na mednarodnem salonu 
pohištva v Beogradu, v drugi polovici 
januarja pa bo na ogled tudi v Kolnu. 
Razvili smo še salon bidermajer, ki pa je 
še v fazi izdelave vzorcev,« je nanizal 
dosežke Stillesa direktor Ratajc.

P. PERC

Novo v Brežicah
PRESNETI RIŠLEKI, VSE IZMA

LIČIJO — Stari Brežičani, ki dajo nekaj 
na svoje mesto, se zgražajo nad tem, dl 
nekatera imena narobe pišemo. Trdijo, dl 
je bila Hrastina od nekdaj samo Hrastino 
in nič drugega in da se lastnik hiše, ki jo'1 
mestnem jedru prenavlja stanovanjski 
skupnost, ni pisal Faleskini, ampak Fales- 
chini. Potemtakem bi bil potreben popri- 
vek tudi v delegatskih gradivih in občil- 
skih odlokih.

OB GNILIH POMARANČAH NIČ 
BESED — Celo vljudna in nedolžna pri
pomba lahko najmlajši rod prodajalce* * 
trgovine v starem mestu tako razvname, 
da stranka sploh ne pride do besede, ko jo 
poučujejo, da oni pač niso dolžni na račun 
plač kriti gnilega sadja. Prizadeta gospo
dinja ima na izbiro dvoje: da kupi, kar je, 
ali pa gre, ko si opomore od presenečenja- 

LEPAKI MALO DRUGAČE — Na 
njih mladinci želijo brežiški občini srečno 
novo leto pri njenem drsenju proti prvemu 
mestu navzdol. Spet drugi plakati — čiga
vi so, ne vemo — iščejo dobrega gospo
darja, za isto občino znotraj slovenskih 
meja. Toda sprijazniti se bo moral s tem, 
da bo z ukinjanjem tozdov tudi veliko de
narja odplavalo drugam.
. JE PA KMEČKO GOSTOLJUBJE 
ŽE VEČ VREDNO — Ko Posavec okusi 
nedeljski izlet z organizatorsko Ivico iz 
Ljubljane v Medvode, je razočaran. No; 
benega pravega vzdušja ni in v gostilni 
nobenega godca, zato upa, da se bo v tem 
delu Slovenije našel kdo, ki bo privabil 
Ljubljančane. Dovolj bo. da bodo enkrat 
prišli, pa jih ne bo zamikalo nikamor 
drugam.

Krške novice
IZREDNI ZBORI ZA DEDKA MRA

ZA — Je že res, da je bilo Krško v času 
novoletnih praznikov lepo razsvetljeno in 
okrašeno, da je bil tam novoletni sejem, 
kar je nedvomno popestrilo prednovolet
no pričakovanje. Hkrati pa se je vrsta de
lovnih kolektivov v Krškem odločila za 
izredne zbore, protestne sestanke, na kate
rih je bilo seveda največ govora o plačah., 
Žal direktorji niso več kot dedki Mrazi, ki 
bi imeli v svoji malhi še kaj za novoletni 
priboljšek, in so zbori minili brez dodatnih 
nagrad. Nekaj pa je le dobrega tudi v tem- 
Direktorji spoznavajo, da postaja direkto; 
rovanje vse težji in odgovorneji posel, kr 
ga ne bo več mogoče opravljati z levo 
roko.

KOLIKO JIH JE PREVEČ — Krški 
županje ob novem letu pohvalil upravne 
delavce za njihov trud in delo, ki so ga v 
preteklem letu vložili v normalno funk
cioniranje občinske države. Očitno pa 
prihaja čas, ko bo vse manj priložnosti za 
take nagovore, saj se po Krškem že na ve
liko govori, da je na občini zaposlenih 
najmanj 80 delavcev in delavk preveč, 
obstaja pa tudi močna težnja za zmanjšan
je sisovskega aparata. Optimisti govorio, 
naj bi se ta aparat postopoma manjšal do 
leta 2000, pesimisti pa menijo, da se bo to 
zgodilo še hitreje.

NE MOREJO POZABITI LANSKE
GA LETA — Za krike organizatorje 
spidvejskih  dirk je bilo lansko leto polno 
uspehov, zato ni nič čudnega, da na sta
dionu še zmeraj visi napis iz avgusta leta 
1988. Pa saj ni čudno, tudi marsikdo med 
nami bi se rad preselil kakšno leto nazaj, 
ko smo govorili, da nam je težko, pa nis
mo vedeli, kaj nas čaka v prihodnjem letu-

Sevniški paberki
ANONIMKE — Kakorkoli smo že 

hvaležni za pobude bralcev pri urejanju 
časopisa in še zlasti tele rubrike, ne more
mo mimo nekaterih osnovnih načel, ki so 
pogoj za uspešno sodelovanje. Eno os
novnih načel je medsebojno zaupanje, ko 
predlagate teme. ki naj bi jih mi raziskali- 
Če ima vsak problem svojo »specifično« 
težo in ime, ga ima tudi sleherni informa
tor, zato bi le prosili, da bi bilo čim manj 
telefonskih anonimnih klicev iti tudi 
tovrstnih pisnih izdelkov. Ne kaže se skri
vati za hrbti neke imaginarne skupine, bo
disi delavcev ali koga drugega, kar velja 
tudi za zadnje pismo »delavcev Jutranjke 
Sevnica z ostalimi podružnicami«, o kate
rem bomo posredno spregovorili oz. izje
moma nanj odgovorili prihodnjič. Infor
matorje z imenom in priimkom novinarji 
ščitimo, ne pa tudi anonimnežev, ki žal 
dostikrat streljajo iz varnega zaledja vse i 
počez in poprek.

NIČ SE NE PREMAKNE — Sevniški 
radio, ki bo kmalu praznoval 20 let delo; 
vanja, bo ta jubilej gotovo dočakal, precej 
manj pa je stvarnih obetov, da bi radio 
zakoračil še v tretje desetletje. Posodobi
tev studijske tehnike, selitev studia s sev
niškega gradu in statusni položaj radia so 
namreč še kar naprej v zraku. Na številnih 
brezplodnih sestankih samo vedno znova 
premlevajo, kako da Zavod za kulturo in 
prosveto ne odigrava svoje vloge, da bi bi
lo potrebno končno najti primernega di
rektorja te ustanove, ali pa že kar prisilne
ga upravitelja, in naposled lak zavod 
ukiniti. Skoraj vsi so enotni, da je radio 
potreben, medtem pa tudi vodilni občin
ski možje dajejo protislovne izjave o po
menu radia in potrebni pomoči. Če bo šlo , 
tako naprej, bo radio zanesljivo utihnil, na 
smetišču zgodovine pa se bodo znašli tudi 
pogrebci.

NOVA OBRTNA 
ZADRUGA?

SEVNICA — Obrtnik Mihael Vid; 
mar iz Krmelja ustanavlja še s petim' 
obrtniki iz trebanjske občine obrtno za
drugo, ki naj bi bila registrirana še pred 
novim letom. Teh 6 obrtnikov ima 
skupno zaposlenih okrog 35 delavcev 
in približno 3 milijarde dinarjev realiza
cije. O svojih namerah je Mihael Vid
mar seznanil tudi sevniški občinski iz
vršni svet.
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Mladi bršljinski grafik 
nagrajen na Poljskem

Na razstavi 6. mednarodnega bienala otroške 
grafike v poljskem Torunu dela kar sedmih 
učencev bršljinske osnovne šole — Ta šola si

cer izjema na Dolenjskem

NOVO MESTO — V Torunu 
na Poljskem je še vedno na ogled 
razstava del, prispelih na natečaj 
za mednarodni bienale otroške 
grafike, ki so ga v tem mestu pri
redili že šestič. Bienala so se ude
ležili s svojimi grafičnimi izdelki 
tudi številni mladi likovniki iz ju
goslovanskih osnovnih šol, predv
sem iz Slovenije. Poslali so tako 
dobra dela, da jih je sicer stroga 
mednarodna žirija ne le veliko iz
brala za razstavo, ampak je med 
njimi odkrila tudi stvaritve, vred
ne posebnega priznanja oziroma 
nagrade. V tem pogledu so lahko 
udeleženci torunskega bienala iz 
naše republike še posebej zado
voljni. Dobili so več nagrad in 
priznanj.

Močno skupino v slovenskem 
zastopstvu na 6. mednarodnem 
bienalu otroške grafike v omen
jenem poljskem mestu predstavl
jajo mladi likovniki iz osnovne 
šole XII. SNOUB v Bršljinu. Na 
razstavi v Torunu so dela kar 
sedmih učencev te šole. Ti učenci 
so: Gregor Markovič, Pavla Pe
terle, Peter Pavlič, Tatjana Dro
gine, Damjan Progar, Damjan 
Plut in Dušan Novak. Vsi so iz 
razredov, kjer poučuje likovno 
vzgojo prizadevni likovni peda

gog Ljubo Žagar. Žagar je še po
sebej zadovoljen, da si je eden od 
teh učencev, in sicer Dušan No
vak, zdajšnji sedmošolec, za svojo 
grafiko prislužil na tem bienalu 
glavno nagrado. Dušan je to na
grado dobil v starostni skupini od 
10 do 13 let, v kateri so sicer pode
lili štiri enakovredne glavne na
grade. Ostali dobitniki so iz dru
gih držav.

S tem se je bera nagrad in priz
nanj za likovne dosežke učencev 
na tej novomeški osnovni šoli še 
povečala. Seveda se je hkrati po
večal tudi ugled te šole v likovnem 
svetu. Skoroda ni pomembnejše 
otroške likovne prireditve v Slo
veniji in tudi v Jugosla viji, da se je 
bršljinski učenci ne bi udeležili 
oziroma na njej sodelovali s svo
jimi likovnimi stvaritvami K te
mu, da se tako rekoč nenehno od
zivajo na najrazličnejše razpise, 
natečaje in sploh akcije, jih spod
buja pedagog Ljubo Žagar, ki jim 
je obenem tudi mentor. Žal pa je 
res, da je bršljinska šola v vnemi, 
da širi dober glas o sebi tudi s 
takšno dejavnostjo, hudo osaml
jena ne le v samem Novem mestu 
in novomeški občini, ampak tudi 
na Dolenjskem v najširšem po
menu.

I. Z.

PRIPRAVLJAJO »PEPCO«
RAZBOR — Komajda so člani raz- 

borske igralske skupine končali uspešne 
nastope s predstavo o zavednem slo
venskem učitelju in ljubitelju zasavskih 
gora Blažu Jurku na Razborju, v Loki 
pri Zidanem mostu in v Jurkloštru, že 
so prejšnji petek pričeli pripravljati no
vo predstavo. Naslov te je Pepca, bese
dilo zanjo pa je, največ po ustnem iz
ročilu, spet pripravil marljivi Emil 
Stopar. Dejanje dvodejanke je vpeto v 
kmečko okolje pod obronki Lisce in v 
bližnji okolici, in se dogaja med obema 
vojnama, ter ima izrazito socialno spo
ročilo. Premiera bo na Jožefovo, 19. 
marca.

SLOVENSKI OKTET 
TRETJIČ V ŠPANIJI

LJUBLJANA — Slovenski oktet je 
ob koncu lanskega decembra že tretjič 
gostoval v Španiji. Na tej turneji je nas
topil osemkrat, koncerti pa so bili v 
mestih Elche, Cartagena, Lug, Ubeda, 
Santiago de Compostela in Pontevedra. 
V več krajih so oktet povabili, naj spet 
pride gostovat v letu 1989, vendar se je 
oktet že dogovoril z eno od vodilnih 
koncertnih agencij v Madridu, da bo na 
koncertno potovanje v Španijo šel šele 
leta 1990.

»JUHICO« ŠE ENKRAT
NOVO MESTO — V torek, 10. ja

nuarja, zvečer je v tukajšnjem Domu 
kulture gostovalo zagrebško gledališče 
Teatar u gostima s komedijo Milana 
Grgiča »Juhica«. V tem lahkotnem de
lu, ki gaje režiral Relja Bašič, nastopajo 
Ana Karič, Ksenija Marinkovič in Boris 
Buzančič. Novomeški obiskovalci so se 
imenitno zabavali. Predstavo so raz
prodali in mnogi Novomeščani sploh 
niso prišli do vstopnic. Za te in druge 
obiskovalce bodo Zagrebčani svojo 
»Juhico« ponovili v novomeškem Do
mu kulture v ponedeljek, 16. januarja, 
ob 19.30. Vstopnice za ponovitev so v 
Domu kulture že na voljo.

Več vrst osnovnih šol?
V Dragatušu se boje, da bodo zaradi pomanjkanja 

denarja prisiljeni krčiti učni program

Končuje se prvo šolsko polletje
Učenci osnovnih in srednjih šol na Dolenjskem, v Beli krajini in Posavju začenja
jo zimske počitnice 16. januarja, njihovi vrstniki iz kočevske in ribniške občine 

pa teden kasneje — Za 8. februarja marsikje kulturni dan šole
DOLENJSKA, POSAVJE — Še nekaj dni, pa se bodo šole na Dolenj

skem in v Posavju za dva tedna zaprle. Zimske počitnice se začenjajo v 
ponedeljek, 16. januaija, in bodo trajale vse do ponedeljka, 30. januarja, ko 
bodo učenci spet napolnili učilnice. Šolsko polletje bo tokrat nekaj dni 
prej, kot se je začenjalo prejšnja leta, in ga bodo imeli osnovnošolci in 
srednješolci istočasno. Tako bodo lahko odšle družine, ki imajo otroke v 
osnovnih in srednjih šolah, skupaj na tako imenovani zimski dopust.

Enako kot za šole v dolenjski in 
posavski regiji velja tudi za osnovne 
in srednje šole drugod po Sloveniji 
razen tistih na ljubljanskem in mari
borskem območju. V slednjih se bodo 
zimske počitnice začele teden kasne
je, to je v ponendeljek, 23. januaija,

Izšel bo zbornik 
o osnovni šoli

V knjigi bo gradivo z lan
skega posveta ob 30- 
letnici enotne osnovne 
______ šole pri nas______

LJUBLJANA — Izvršni odbor Zve
ze društev pedagoških delavcev Slove
nije seje odločil, da bo celotno gradivo, 
ki je bilo predstavljeno na posvetu ob 
30-letnici enotne osnovne šole lani sep
tembra v Ljubljani, izdal v knjigi. V njej 
bo natisnjen uvodni referat dr. Franca 
Strmčnika, objavljeni pa bodo tudi 
prispevki drugih udeležencev, razpravl- 
jalcev na posvetu in poročila o delu 
skupin. To bo vsekakor zanimiv zbor
nik, ki ga bo sestavljalo dragoceno 
strokovno in študijsko gradivo z raznih 
Področij in dejavnosti osnovne šole, 
popestrili pa prispevki o sodobnih in 
aktualnih znanstvenih in strokovnih 
dognanjih ter prikazi različnih prizade
vanj, rešitev in tudi dilem.

Zbornik, ki ga že vnaprej najavljajo 
jn priporočajo kot nepogrešljivo čtivo 
in priročnik za vse, ki se ukvaijajo s 
problematiko vzgoje in izobraževanja, 
bo izšel konec februaija, torej že prav 
kmalu. Knjiga bo kar zajetna, saj bo ob
segala blizu 450 strani. Naklada pa bo 
omejena, zato so se izdajatelji še pred 
izidom obrnili na šole in druge ustano
ve, naj si zbornik pravočasno zagotovi
jo z naročilom. Naročilnice bo Zveza 
društev pedagoških delavcev Slovenije 
sprejemala do 20. januarja.

PLAČNIKI. DVIGNITE 
JAKČEVO 

MONOGRAFIJO!
NOVO MESTO — Dolenjski 

muzej naproša vse, ki so plačali 
Jakčevo monografijo, naj pridejo 
po to knjigo v tajništvo muzeja. S 
seboj naj prinesejo potrdilo o 
vplačilu. Monografijo je moč do
biti vse dni, ko je muzej odprt, se 
pravi razen ob sobotah in nedel
jah. Po evidenci je zlasti iz samega 
Novega mesta in bližnje okolice 
veliko zamudnikov.

in bodo trajale do ponedeljka, 6. fe
bruaija. V skupini šol, ki bodo torej 
imele polletni oddih v drugem turnu
su, so tudi vse šole v občinah Kočevje 
in Ribnica, ker pač ti dve občini sodi
ta v ljubljansko območje.

Ob takšni izvedbi zimskih počitnic 
je treba omeniti še eno nezanemarlji
vo stvar, ta pa je, da se bodo učenci 
vseh šol na Slovenskem vrnili v raz
rede pred 8. februarjem in imeli še 
nekaj časa za pripravo nastopov v 
počastitev slovenskega kulturnega 
praznika. Učenci na Dolenjskem, v 
Beli krajini in Posavju bodo, zvesti 
tradiciji, kulturni praznik tudi tokrat

Slikar Edo Starc 
razstavlja v Krki
Slikati začel šele po upo
kojitvi—Zanimivsamouk

NOVO MESTO — Za ustvarjalnost 
ni nikoli prepozno. Tudi Edo Starc, v 
Ljubljani udomljeni rojak iz Leskovca 
pri Krškem, je prvič vzel čopič v roke 
šele pri petinštiridesetih letih, potem ko 
so ga leta 1978 kot gradbenega tehnika 
upokojili. Pred leti je dejal, da se je šele 
po upokojitvi lahko ves predal slikarst
vu, kije bilo njegov mladostni sen. Naj
prej je risal in slikal bolj zase, potem pa 
gaje zažejalo po znanju in do tega seje 
dokopal na tečajih, ki jih je prirejala 
Akademija likovnih umetnosti v Ljubl
jani. Z deli je kmalu stopil pred javnost, 
sodeloval na številnih skupinskih razs
tavah, večkrat nastopil s samostojnimi 
razstavami, se udeleževal kolonij, eks- 
temporov in drugih delovnih srečanj 
likovnikov.

Od ponedeljka, 9. januarja, so nje
gova dela na ogled v avli poslovnih 
prostorov novomeške tovarne zdravil v 
Ločni. S to samostojno Starčevo razsta
vo to Krkino razstavišče tudi začenja le
tošnjo razstavno sezono. Razstavljeni 
izbor ponuja najrazličnejšo tematiko, ki 
priteguje pozornost tega samosvojega 
samorastnega likovnika. Podobno kot 
vse prejšnje takšne predstavitve ustvar
jalnosti tega zagnanega slikarja tudi 
razstava v novomeški Krki kaže, da je 
likovniški pogled Eda Starca usmerjen 
predvsem v krajino. V tej temi slikar 
odkriva veliko bogastvo in tudi ostvarja 
možnosti za lastno slikarsko izpoved.

»Starčevo slikarstvo,« pravi umet
nostni kritik Franc Zalar, »je svojstven 
odziv na aktualno krajinsko problema
tiko, je način likovnega pristopanja, kje 
se mu odpirajo še neštete možnosti tako 
v pogledu formalnega kot tudi barvne
ga raziskovanja in razglabljanja.«

I. Z.

primemo počastili. Kot se je dalo 
zvedeti, bodo na več šolah izvedli kul
turne dneve, povabili nanje znane 
ustvarjalce in druge kulturne delavce 
ter omogočili, da bo prišla v primerni 
obliki do izraza tudi ustvarjalnost 
samih učencev.

Tri tragedije 
o zločinu pri 
Frankolovem

Dela pisateljice Vere Re
mic-Jager izšla v Borcu

Borec, revija za zgodovino NOB in 
ohranjanje revolucionarnih tradicij, je v 
decembrski številki, zadnji letnika 1988, 
objavil tri tragedije pisateljice Vere 
Remic-Jager o frankolovskem zločinu. 
Besedila so zasnovana na resničnem 
dogodku iz februaija 1945, ko so Nem
ci na Stranicah pri Frankolovem obesili 
sto slovenskih rodoljubov in se tako 
maščevali za smrt zloglasnega krvnika 
slovenskega naroda Tonija Dorfmeis- 
tra. Med obešenimi je bil tudi pisatel
jičin oče, kateremu so v Borcu objavlje
ne tragedije tudi posvečene.

Tragedije, kakor ta beseda imenuje 
sama avtorica, so natisnjene pod skup
nim naslovom Frankolovski zločin. Ve
ra Remic-Jager je izjemno pretresljivo 
snov oblikovala v zaokroženih dram
skih organizmih. To so: dokumentarna 
drama Frankolovski pasijon, poetična 
tragedija Frankolovski zločin in radij
ska igra Ecce homo. Besedila so 
opremljena z dokumentarnimi pojasnili 
in podatki o akterjih zločina ter o neka
terih žrtvah, tako da si lahko bralec sam 
ustvari celostno podobo tragičnega de
janja na Stranicah pri Frankolovem.

DRAGATUŠ — Namesto da bi se 
ravnatelji osnovnih šol ukvarjali s 
pedagoškim delom, usmerjanjem uči
teljev, iskanjem novih oblik dela in 
podobnim, se ubadajo s tem, kako 
bodo preživeli iz dneva v dan. Pri tem 
šola v Dragatušu ni nikakršna izjema. 
Toda kje najti še kaj denarja, ko so že 
pred leti zmanjšali izdatke na najman
jšo možno mero? Tega jim nihče ne 
zna povedati.

V šoli v Dragatušu so šli celo tako da
leč, da učitelji in učenci sami čistijo 
učilnice, ki predstavljajo četrtino šol
skih površin, kuharice pa telovadnico, 
da imajo lahko namesto dveh do treh 
snažilk zaposleno le eno s polnim in eno 
s polovičnim delovnim časom. Le na ta 
način je lahko pri njih ostal zaposlen 
strokovni kader, ki ga po normativih že 
sedaj nimajo dovolj, a tudi denarja za

Nova knjiga o. 
miselnih vzorcih
Tudi to je napisala Ma
rija Gabrijelčič iz No- 

vega mesta
NOVO MESTO — Novomeška 

pedagoginja Marija Gabrijelčič je 
leta 1985 izdala pri Državni založbi 
Slovenije knjigo Učimo se z misel
nimi vzorci. Knjiga je pomenila os
vežujočo novost v pedagoški litera
turi in je čez noč osvojila mnoge 
učitelje na Slovenskem. Poleg tega 
je za to, da bi se vse, kar je v njej 
koristnega za prakso, kar najhitreje 
prelilo v življenje oziroma v upora
bo, veliko storila sama avtorica. O 
bistvu miselnih vzorcev in praktični 
uporabi teh vzorcev pri učenju je 
govorila v številnih krajih in tako 
rekoč nobenega vabila, naj o tem 
predava, ni zavrnila.

Lani je Gabrijelčičeva pri isti za
ložbi izdala novo knjigo o miselnih 
vzorcih. Novo delo ima naslov Pre
davajmo z miselnimi vzorci in je 
kmalu po izidu zaslovelo kot nepo
grešljiv priročnik, namenjen učitel
jem, šolskim pedagogom in psiho
logom pa tudi vodstvenim delav
cem v šolah. V tej knjigi je Marija 
Gabrijelčič strnila in ubesedila nova 
spoznanja na področju, ki ga pro
učuje že vrsto let. Kot nakazuje že 
naslov, je v knjigi govor o uporabi 
miselnih vzorcev pri predavanjih. 
Bralec zve, kakšna naj bi bila pre
davanja za učence, kakšna preda
vanja za učitelje in kakšna za starše. 
Avtorica je v teh poglavjih v bistvu 
predstavila svoja lastna predavanja, 
pri katerih je, razumljivo, miselne 
vzorce tudi preizkusila.

L Z.

prejemke ne. Ravnateljica Fani Toman 
seje sicer vse preteklo šolsko leto trudi
la, da bi njihove učitelje delno zaposlili 
še kje drugje v občini, a ji je le v zavodu 
za izobraževanje in kulturo uspelo dobi
ti delo za germaniste za petino delovne
ga časa.

Težave, kijih imajo šole z le osmimi 
oddelki, kakršna je dragatuška, pa se 
nadaljujejo tudi v oddelkih podaljšane
ga bivanja. V Dragatušu imajo 2 takšna 
oddelka, zanju pa dobijo le dve tretjini 
osebnega dohodka učitelja. Nepokriti 
so vsi stroški, kijih zahteva ta program. 
Za nameček se je v letošnjem šolskem 
letu spremenilo tudi financiranje os
novnih šol. Za tiste oddelke, ki imajo 
manj kot 20 učencev, prejmejo šole po 
novem tudi manj denarja. Povprečno 
število učencev v dragatuških oddelkih 
je 19,8, tako da bodo v tem šolskem letu 
dobili za dobrih 16 milijonov dinarjev 
manj denarja, kot bi ga sicer. To pa je za 
majhno šolo velika vsota.

Kljub vsem tem težavam v Draga
tušu v celoti izvajajo zagotovljeni pro
gram in še del dodatnega. Vendar rav
nateljica Tomanova opozarja, da seda
nji način financiranja postavlja šole v 
različen položaj, in se boji, da bodo 
nekatere prisiljene krčiti programe. 
»Lahko pride do tega, da bomo dobili 
več vrst osnovnih šol, in sicer tiste, iz 
katerih bodo šli učenci lahko v srednje 
šole, in tiste, iz katerih jim bodo vrata v 
te šole zaprta. Zato bi morali v prihod
nosti pri načrtovanju novih zakonov 
upoštevati, da bi organizirali enotno 
osnovno šolstvo in enako financiranje 
za zagotovljeni program za vse šole. 
Kar pa se tiče dodatnega programa, naj 
bi strokovni delavci z republike odloči
li, kje naj bi ga izvajali, in seveda zago
tovili tudi denar,« pravi Tomanova.

M B.-.l

NOVI NADALJEVANKI
LJUBLJANA — Ljubljanska televi

zija že nekaj časa snema novo nadalje
vanko z naslovom Pripovedke iz mede
nega svetličnjaka. Nadaljevanka v petih 
epizodah bo govorila o študentskem gi
banju leta 1968 in usodi junakov do 
današnjih dni. Takoj zatem bo steklo 
snemanje nadaljevanke Mati, sin, vnuk 
in meja, ki bo v štirih epizodah prikaza
la, kako usodna je meja za pripadnike 
treh generacij iste rodovine.

NOVA RAZSTAVA 
V MIKLOVI HIŠI

RIBNICA — Galerija v Miklovi hiši 
v Ribnici je tudi leto 1989 začela spod
budno. V petek, 6. januarja, so v njenih 
prostorih odprli razstavo slik akadem
ske slikarke Milene Usenik iz Ljubljane, 
včasih odlične atletinje. Usenikovi je 
blizu abstraktno slikarstvo, poglavitne 
učinke pa dosega z barvami. Razstava 
bo odprta do 25. januarja, in sicer vsak 
dan od 10. do 12. in od 16. do 18. ure.

Vrnitev mature in gimnazije (?)
Nobena stvar, naj se zdi še tako do

bra, ni zavarovana pred nevarnostjo, 
da se prej ali slej skazi. Tudi usmerje
no izobraževanje se ji ni moglo izogni
ti in so se prve večje napake v njem 
pokazale že kmalu po uvedbi. Potem 
je bilo manjših in večjih razpok, kra
tkih stikov in drugih takih pojavov 
čedalje več. Sčasoma je postalo očit
no. da usmerjeno izobraževanje, ka
kor je zastavljeno, le ni čisto po meri 
naših možnosti in potreb, pa tudi ne 
razmer.

Veliko zamero pri ljudeh sije us
merjeno izobraževanje nakopalo z 
nekaterimi potezami. V oči sta najbolj 
zbodli dve: ukinitev starih dobrih, 
preizkušenih srednjih šol in ukinitev 
mature. Namesto teh šol so bile usto
ličene nedorečene in vsebinsko blede 
usmerjene ustanove, med katerimi se

zlasti tiste, ki so nadomestile gimnazi
jo, niso niti dobro znašle niti izkazale. 
Poleg tega niso izobraževale mladine 
za takoj uporabne poklice, pač pa je 
postalo vse bolj jasno, da so te šole bolj 
ali manj le pripravljalnica za višješol
ski in visokošolski študij. Tudi opusti
tev mature se je pokazala kot nesmi
selno dejanje, zlasti še, ker ni nihče 
ponudil drugega načina za potrjevan
je zrelosti absolventov srednješolskih 
letnikov.

Klic po ponovni uvedbi mature in 
vrnitvi stare dobre gimnazije je postal 
zadnja leta čedalje glasnejši, dokazi 
za to pa čedalje prepričljivejši. O tem 
se ni govorilo samo v šolah, temveč 
tako rekoč povsod tam, kjer je beseda 
nanesla na usmerjeno izobraževanje. 
Zadeva je sledjič prišla v republiško 
skupščino, kar je pomenilo, da se 
začenjajo spremembe po zakoniti poli.

Glede ponovne uvedbe mature so 
stvari že jasne slovenska skupščina je 
decembra sprejela osnutek novega 
zakona o usmerjenem izobraževanju, 
ki ustoličuje zaključni zrelostni izpit 
na srednji šoli. Vrnitvi gimnazije ta 
osnutek resda ni naklonjen, so pa de
legati na omenjenem zasedanju tako 
jasno in odločno zahtevali, da gimna
zija mora »vstati od mrtvih«, da je po
novno ustoličenje te srednje šole le še 
vprašanje časa. Pričakovati je, da bo 
takšne zahteve podprla tudi javna 
razprava o tem zakonu, ki bo poteka
la mesec dni, in da bodo morebiti v 
predlog zakona vnesli tudi gimnazijo. 
Kot rečeno usmerjeno izobraževanje 
doživlja uzakonitev generalnih po
pravkov in zakaj ne bi štela za enega 
od slednjih tudi vrnitev gimnazije?

I. ZORAN

Novo srečanje 
z drobno lepoto
V novomeški SDK na 
ogled grafične voščil
nice iz zbirke dr. R. 
______ Pavlovca______

NOVO MESTO — V avli stav
be novomeške SDK (v Kandiji) bo 
do konca januaija na ogled okoli 
180 grafičnih voščilnic iz zasebne 
zbirke univerzitetnega profesorja 
dr. Rajka Pavlovca, duhovnega 
očeta populariziranja ekslibrisov na 
Slovenskem. Na razstavi, ki so jo 
pripravili v sodelovanju z Društ
vom Ex libris Sloveniae in jo je 26. 
decembra odprl njegov častni pred
sednik, bibliotekar in publicist Jaro 
Dolar, so stvaritve številnih sloven
skih likovnih umetnikov, od Jakca 
in Maleša do Koporca in mlajših, 
tujino pa predstavljajo grafične 
voščilnice iz Avstrije, obeh Nemčij, 
ČSSR, Poljske, ZSSR, Madžarske. 
Francije, Belgije, Nizozemske in 
Japonske. Jaro Dolarje v esejistič
no zastavljeni uvodni besedi, na
menjeni obiskovalcem, delavcem 
SDK in drugim, dejal, da pomeni 
srečanje z umetniškimi grafičnimi 
voščilnicami srečanje z lepoto, torej 
srečen dogodek. »To srečanje je 
popolnejše, čim globlje je umet
niško sporočilo stvaritve, ki jo je av
tor zasnoval kot voščilo. Ljudje pa 
si voščimo samo najboljše, srečo in 
drugo, kar želimo tudi sebi,« je 
poudaril. Navedel pa je tudi, da so 
voščilnice razmeroma mlada oblika 
občevanja med ljudmi, saj so jih 
začeli uporabljati pred komaj 150 
leti.

S to razstavo, ki pa ne pomeni 
tudi prve predstavitve male grafike 
v Novem mestu, je SDK imenitno 
izključila svojo razstavno sezono v 
letu 1988, ki je sicer uspešno po
tekala. Ljubitelji likovne umetnosti 
so si večjo razstavo podobnih gra
fičnih stvaritev lahko že jeseni 1987 
ogledali na srednji šoli pedagoške in 
tehniško-naravoslovne usmeritve (v 
nekdanji gimnaziji), in sicer je bil 
takrat dalj časa na ogled večji izbor 
otroških ekslibrisov. Tudi to razsta
vo je pripravilo Društvo Ex libris 
Sloveniae, otvoritve pa se je ude
ležil tudi dr. Rajko Pavlovec, stras
ten zbiratelj drobnih grafik in last
nik mnogih dragocenih redkosti. 
Eno takih je takrat tudi pokazal 
obiskovalcem, in sicer zbirko mi
niaturnih knjižic, od katerih je meri
la najmajša — z ročno odtisnjenimi 
ekslibrisi — vsega 4x4 milimetre 
in še zdaj nima para na svetu.

I. ZORAN

4^
V NOVEM MESTU ŠE LIKOVNE DELAVNICE? — Združenje likovnih 
skupin Slovenije je več let zapovrstjo prirejalo v Novem mestu začetne in nadal
jevalne izobraževalne kolonije za ljubiteljske likovne ustvarjalce pa likovne, fo
tografske in druge delavnice. Zadnja leta je izobraževanje potekalo v hotelu 
Metropol pod vodstvom znanih slovenskih likovnih umetnikov kot mentorjev. 
Bodo takšne delavnice še v Novem mestu? Čeprav so bili že lani pomisleki s tem 
v zvezi, pa kaže, da bodo likovniki odvsepovsod še prihajali v uk na Dolenjsko. 
Na posnetku: iz ene od likovnih delavnic v Metropolu. (Foto: I. Zoran)

Dediščina baroka
V galeriji Igle na oglec 
restavrirane dragotine U 

lesa — Kipi in ostalo
UUBLJ ANA — V galeriji Igle je o 

minulega tedna odprta razstava kipov 
plastik in risb slovenske baročne de 
diščine, ki jo je v sodelovanju z Inštitu 
tom za gozdno in lesno gospodarstvi 
pripravil Restavratorski center Slove 
nije.

Razstava predstavlja le del širok 
razvejene dejavnosti in nalog pri ohrar 
janju spomenikov in znamenitosti naš 
naravne in kulturne dediščine. Slednj 
je iz zelo dolgega obdobja, od prazge 
dovine (koliščarjev in mostiščarjev n 
Ljubljanskem barju) do najnovejšeg 
časa (partizanske arhitekture v Koče' 
skem Rogu). Upoštevana dediščina pc 
leg tega zajema pokrajinske značilnos 
ali splošne kakovosti, namenjena 
vsakdanji rabi (npr. kolovrat), ali p 
predstavlja nacionalno dragotino (np 
zlati baročni oltar v cerkvi na Muljavi

Les se kot gradivo pojavlja v kultun 
dediščini v dveh vlogah: kot neposrei 
no izrazno sredstvo in kot nosili 
likovne stvaritve. Razstavo pa sestavlj, 
jo štiri celote. Prva je namenjer 
slikarstvu (table mojstra HGG), po 
Ukani leseni stropi), druga kaže rest 
vratorsko delo na kiparski dediščin1 
tretja arhitekturo in četrta lesene poli j 
romirane oltarje. Vsak restavrators 
prijem je opremljen z dokumentac 
skim gradivom in ustrezno razlago, k 
omogoča obiskovalcem, da bolje d 
jamejo konserviranje in restavriranje 1 
sa v naravni in kulturni dediščini.
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Koprive v Semiču
Razglednica kraja

Pogosto slišimo besede: Varujmo na
ravo! Vse za čisto okolje! O skrbi za 
okolje se veliko pogovaijajo tudi otroci 
v vrtcih in šolah in ti večkrat pobirajo 
papirčke, kar je zelo pohvalno za njiho
ve tovarišice. Poleg te hvale na račun 
Semiča pa dodajam, daje zelo grdo, da 
v Semiču okrog blokov rastejo koprive 
in grmovje. Posebno ob bloku, v kate
rem je samopostrežna trgovina, rastejo 
že več let stare koprive, v katerih se na
bira vsa druga nesnaga, ki jo odmetava
jo mimoidoči. Okrog posod za odpadke 
je tako nastlano, da se človeku gabi. Še 
dobro, da raste okrog veliko kopriv in 
grmovja, da mimoidoči ne vidijo vsega. 
Koprive vztrajno cvetijo in se iz leta v 
leto razmnožujejo tudi na drugi strani 
stopničk, ki vodijo do trgovine z glavne 
ceste. Mnoge motijo tudi koprive blizu 
starega gasilskega doma. Tuje bilo vča
sih lepo pokošeno, ko so še stari gasilci 
prirejali veselice na tem vrtu, zdaj pa je 
vse zanemarjeno, čeravno je sredi Se
miča. Ali res ni nikogar več, ki bi požel 
koprive ter pospravil odpadlo listje in 
nesnago? S. Š.

Semič

Obsojamo klevete
Na bodico »Lovci«, kije bila objavl

jena v Dolenjskem listu v rubriki No
vomeška kronika 29. decembra 1988, 
želi dati skupščina lovske družine Ore
hovica odgovor in pojasnilo. Tistega 
dne, kije omenjen v časopisu, je skupi
na lovcev naše LD lovila divje prašiče 
na območju Miklavža na Gorjancih, to
rej znotraj meja LD Orehovica, in ne na 
brusniškem območju, kot je bilo zapi
sano. Lovci so divjad obsledili in lovišče 
zastavili ter čakali na pogon. Zaradi 
boljšega pregleda in popolne varnosti so 
se lovci na stojiščih postavili ob rob 
gozdne ceste. Takrat sta iz smeri Gos
podične prišla planinca, ki ju je lovec 
vljudno opozoril in napotil po drugi po
ti. Člani lovskih družin smo namreč do
lžni preprečiti, da bi se zgodilo karkoli 
nepredvidljivega.

Zaradi bodice, objavljene v Dolenj
skem listu, nismo bili razburjeni le v 
lovski družini Orehovica, ampak tudi v 
naši krajevni skupnosti. Lovce nas poz
najo namreč kot dobre gospodarje in 
tovariše, zavzete družbenopolitične de
lavce ter poštene in humane gojitelje 
divjadi, ne pa kot krvoželjne. Morda bi 
bilo prav, da bi planinca povabili kdaj v 
lovišče, da bi se prepričali, kakšno je 
naše delo. FRANC JAKŠE

starešina LD Orehovica

Nekdo bo moral 
odgovoriti na 
ta vprašanja!

Kdaj bodo 
ne krivične zaplemt 

kmečke zemlje?

odpravlie- 
! zaplembe

V Kmečkem glasu sem prebral, 
da so člani upravnega odbora Slo
venske kmečke zveze na seji ugo
tavljali, da si prenove zadružništva 
ni moč niti zamisliti brez vrnitve 
nekoč odvzete zemlje. Človeku se 
kar vsiljuje vprašanje, kaj bo z zeml
jo, kije bila po krivici odvzeta kme
tom. Predvsem v zaostalih krajih na 
Dolenjskem je bilo po osvoboditvi 
več zaplemb zemlje, ki bi jim lahko 
pripisali krivičnost.

Naj navedem konkreten primer. 
Jože Plut z Vrtače 2 je bil septem
bra 1943 mobiliziran in je ob ne
mški oktobrski ofenzivi padel v 
roke belim, ki so ga hoteli ubiti, reši
li pa so ga Nemci in je bil potem ves 
čas ujetništva v Ljubljani in kasneje 
v Novem mestu. Kot ujetnik je razk
ladal kamione za pivovarno Union, 
na sebi je imel italijansko vojaško 
bluzo s črno krpo na hrbtu, in ko ga 
je takega videl neki Semičan, je po 
Semiču raznesel novico, da je pri 
belih. Zavoljo tega so mu brez 
možnosti zagovora zaplenili po
sestvo in ga razdelili med zasluž- 
nike. Takih zaplemb je bilo po vojni 
še več in znano je, kako seje sodnik 
Lovšin, poštenjak od nog do glave, 
opravičeval svojcem, ko je moral 
izrekati take dvomljive sodbe.

Skrajni čas je, da vendar nekdo 
pojasni, kdaj bo plačano posojilo 
Svobode. Sklep je sprejel SNOS, 
tehnične posle izvedel Denarni za
vod Slovenije, boni in obveznice so 
bile popisane, potem pa vse tiho je

bll°' FRANC DERGANC 
Semič

Umrli otrok je bil moj sin
Pripombe matere umrlega dečka Mitje Krojsa k odgovoru dr. Franca Žnidaršiča 

na članek »Otroka umorila malomarnost?«, objavljen 29. decembra lani
Ne zaradi svoje žalosti, temveč zato, da 

je ne bi doživel še kdo drug, moram sedaj, 
čeprav je v mojih očeh še polno solza, od
govoriti na pismo direktorja ZD Trebnje 
dr. Franca Žnidaršiča, objavljeno 29. de
cembra lani v Dolenjskem listu. V pismu 
sočustvuje z menoj, navaja, da so mojemu 
sinu pomagali skladno z medicinsko zna
nostjo, najvaja potek tistega usodnega 2. 
decembra 1988, ki ga ne bom nikoli po
zabila, ter v zaključku sarkastično vali 
krivdo na novinaija Pavla Perca ter, da bi 
bilo vse v skladu z današnjim časom, 
omenja težke razmere v ZD in napredek, 
ki ga je kljub temu ta ustanova dosegla.

Njegovo sočustvovanje ni pristno in po
tek tudi ni čisto tak, kot ga navaja. Morda 
se resnice kdo boji, jaz pa seje ne, ker ni
mam ničesar več izgubiti. Moja resnica pa 
je takale:

Takoj ko je sin dobil napad, to je bilo 
od 16,30 do 16,40 sem poklicala ZD 
Trebnje in prosila za zdravniško pomoč. 
Dežurno sestro Darjo Grošičar por. Vid
mar sem zaprosila za obisk dežurnega 
zdravnika na domu. Sestra mi je odgovori
la, da dežurni zdravnik za otroke ne hodi 
na dom, zato naj sina pripeljem v ZD 
Trebnje. Ko sem ji pojasnila, da sin težko 
diha in ne more hoditi ter da ga zato ne 
morem pripeljati, mi je odgovorila, naj 
pokličem čez dve uri, pa tudi za takrat ne 
verjame, da bo zdravnik prišel na dom. 
Ostala sem prisebna, vendar sem bila 
obupana in sin me je spomnil, naj pok
ličem dr. Buchbergerja. Res sem to storila 
in zdravnik Buchberger je takoj prišel, 
čeprav ni zaposlen v ZD Trebnje. Dal mu 
je injekcijo aminifilin — deksametazona, 
ki jo je dajal v žilo najmanj deset minut, in 
me opozoril, da je te vrste injekcije treba 
dajati toliko časa. Po injekciji je počakal, 
daje videl njen učinek, nato pa mi je pre
dlagal, naj sina odpeljem v ZD Trebnje, 
kjer naj bi mu dali še kisik.

Takoj sem sina odpeljala v ZD, kamor 
sva prispela ob približno 17.30, in dežur
no sestro obvestila, da sem sina pripeljala

in da tega ne bi mogla storiti brez pomoči 
dr. Buchbergerja. Zahtevala sem dežurne
ga zdravnika, vendar mi je sestra odgovo
rila, da ga ni, ker je na terenu, in naj 
počakava s sinom zunaj, pred ZD. Na mo
je stalno insistiranje je klicala zdravnika 
po radijski zvezi, vendar ga ni doklicala, 
zato je na moj ponovni predlog, naj ven
dar pokliče koga od drugih zdravnikov, 
poklicala dr. Žnidaršiča.

Ko je dežurna sestra po telefonu obves
tila dr. Žnidaršiča in ga seznanila z 
zdravstvenim stanjem mojega sina (ki ga 
do takrat sploh ni videla) ter mu povedala, 
kakšno injekcijo je že dobil (imela sem s 
seboj ampule injekcije, ki jo je dal na do
mu dr. Buchberger), ji je dr. Žnidaršič po 
telefonu naročil, naj mu da enako injekci
jo, kot jo je dobil že doma, ter da bo tudi 
sam takoj prišel v ZD. Šele na to sem sina 
lahko pripeljala oz. smela pripeljati v 
ambulanto.

Dežurna sestra mu je res dala injekcijo, 
vendar v veliko krajšem času kot zdravnik 
na Mimi. Nato je prišel dr. Žnidaršič in 
skušal otroku dati kisik, vendar je ugoto
vil, da kisika sin ne dobiva. Med tem 
časom, pa je prišel dežurni zdravnik dr. 
Humer in ugotovil, daje sinu potrebno da
ti še injekcijo za srce, kar je tudi storil.

Nato sta oba zdravnika na sebi po
skušala, zakaj kisikova bomba ne dela, 
nakar je dr. Humer izjavil, da ventil na 
maski že prej ni delal. Potem sta masko 
snela in sinu dala cevko v nos, ki sta jo 
pritrdila na kisikovo bombo. Ker pa se je 
Mitju stanje vidno slabšalo, je dr. Žnida
ršič predlagal prevoz v bolnišnico v Novo 
mesto. Ker dežurna sestra ni mogla dokli- 
cati dežurnega voznika rešilca (med tem 
časom je dr. Žnidaršič odšel domov), so 
poklicali prostega voznika rešilca tov. Zu
pančiča, kije prišel takoj. Morala pa sva 
čakati, tokrat na napotnici za rešilca in za 
sprejem na pediatrični oddelek novo
meške bolnice.

Dežurni zdravnik dr. Humer je nato si
na odnesel v rešilni avto in mu v njem po-

Še: Boj na Rakovniškem polju
Pojasnilo tajnika komasacijske komisije k ugovorom o poteku komasacije

OBVESTILO
Izvršni odbor Društva invalidov 

Novo mesto vabi vse svoje člane na 
letno skupščino, ki bo v petek, 27. 
januarja, v kulturnem domu v Mir
ni Peči. Po letni skupščini bo kul
turna prireditev. Vsi, ki se boste 
udeležili letne skupščine, se prijavi
te v društveni pisarni do 20. januar
ja, kjer boste dobili vse informacije. 
Prevoz bo zagotovljen.

VABLJENI

15. novembra lani je izšel v Dolenj
skem listu članek z naslovom Boj na 
Rakovniškem polju, v katerem novinar 
vprašuje udeležence komasacije za nji
hovo osebno mnenje o izvedbi in 
učinkih komasacije, to je predvsem 
nekatere od tistih, ki menijo, da se jim 
pri izvedbi godi krivica. Med njimi so 
Vojko in Marija Kutnar iz Šentruperta, 
Alfonz in Marija Jaki iz Brinja nasproti 
udeležencu komasacije in predstavniku 
DPS, predsedniku IS, Maksu Kurentu 
ter članom komisije.

Način dela komasacijske komisije je, 
v kratkih obrisih, tak, da spremlja potek 
dela izvajalca komasacije, ki je na 
Rakovniškem polju Geodetski zavod iz 
Ljubljane, razen za tehnično plat izved
be, za katero je odgovoren izključno iz
delovalec. V postopku sodelujeta še 
komasacijski odbor in podkomisija za 
vrednotenje komasacijskega sklada, ki 
sta sestavljena izključno iz komasacij
skih udeležencev iz- območja. Niti 
komisija niti ostali organi ne morejo 
zastopati lastnikov zemljišč, ki direktno 
sodelujejo pri oblikovanju idejne zas
nove komasacijskega območja, vredno
tenju komasacijskega sklada ter osnu
tku projekta razdelitve zemljišč, tako da 
so vabljeni osebno oziroma na krajevno

Mladina zavzeta za Kosovo
Branko Greganovič na obisku v Domu JLA v 

Novem mestu — Vrsta mladinskih pobud
NOVO MESTO — Pred časom 

se je v Domu JLA v Novem mestu 
mudil predsednik predsedstva zvez
ne pobud konference ZSMJ Bra
nko Greganovič, kije aktivnim vo
jaškim osebam in civilnim osebam 
v službi v JLA predaval o Kosovu 
kot problemu jugoslovanskega kon
cepta razvoja.

V strnjenem predavanju je nani
zal stališča ZSMJ in sklepe njenega 
predsedstva z zasedanja v Prištini 2. 
novembra lani. Greganovič je v 
uvodu natančno razložil vse dejav
nike, ki določajo sedanje stanje na 
Kosovu. Dejal je, da se zgodovina 
Kosova ne začenja šele leta 1981, in 
postavil za izhodišče razumevanja 
politično-gospodarskega razvoja

Branko Gregonovič, predsednik 
jugoslovanske mladinske organi
zacije

Kosova zgodovinsko-deterministič- 
no teorijo. Predpogoj za rešitev 
kosovskih razmerje ureditev celot
nega stanja v Jugoslaviji, je menil 
Greganovič, ki je kritiziral nedelo
vanje skupščinskega sistema in po
manjkanje odgovornosti.

V iskanje izhoda iz neznosnega 
kosovskega položaja, za katerega je 
najbolj boleča točka izseljevanje 
Srbov in Črnogorcev iz pokrajine, 
so usmerjene tudi zahteve, pobude 
in sklepi konference ZSMJ o Koso
vu. Predsedstvo zvezne mladinske 
organizacije zahteva od skupščine 
SFRJ uresničevanje jugoslovanske
ga programa za Kosovo in ugotavl
janje števila priseljencev in Albanije 
na Kosovo in njihovo morebitno 
vlogo v sovražni dejavnosti. Hkrati 
med drugim zahteva odgovornost 
in spoštovanje ustavnosti m zakoni
tosti ter spremembe izobraževalne
ga sistema v pokrajini. Predsedstvo 
zvezne konference ZSMJ se zav
zema za izdajanje strokovnega časo
pisa, ki bi osvetljeval z več plati 
kosovske razmere. Z iskanjem bol
jših življenjskih možnosti za Koso
vo naj bi se ukvaijaii tudi na pre
dlaganih mladinskih delovnih in 
raziskovalnih akcijah. Ustanovili 
naj bi mladinski radio na Kosovu in 
stalno delovno skupino mladih 
znanstvenikov.

M. BERISHAJ

običajen način, kot pač urejajo predpisi 
za posamezno fazo komasacijske iz
vedbe.

Med drugim so udeleženci komasaci
je vabljeni tudi na tako imenovano zbi
ranje želja, to je na pogovor, pri kate
rem izrazijo svoje želje glede oblike in 
lege bodočega zemljišča v komasacij
skem območju; te želje se pozneje po 
možnosti upoštevajo, če niso preveč v 
nasprotju s cilji komasacije, to je z 
oblikovanjem primernih obdelovalnih 
tabel, in če ne grejo na škodo ostalim 
udeležencem. Ker so želje navadno 
mnogo večje od možnosti in želijo ude
leženci le najboljše zemljišče, vsem ozi
roma večini želja ni možno popolnoma 
ustreči, zato postanejo nekateri prizade
ti, predvsem tisti, ki nočejo razumeti, da 
evidentirana želja še ni zagotovilo in 
obljuba izvršitve.

Usklajevanje želja in pobud je tudi 
ena izmed obveznosti in nalog komasa
cijske komisije. Ker je delo komisije 
javno, udeleženci lahko spremljajo pos
topek dela na osnovi zapisnikov sej, ki 
so dostopni na dogovorjenih mestih, os
talo dokumentacijo pa lahko pregleda
jo pri tajniku komisije in Geodetskem 
zavodu v Ljubljani ali direktno pri 
predstavniku na terenu. Tako so vsi 
udeleženci sproti in dobro obveščeni o 
delu komisije in delu izdelovalca koma
sacije.

Postopek izdelave je precej drag, tre
nutni stroški so približno 472.732 di
n/ha, od katerih je pri komasaciji 
Rakovniško polje KZS pokrila 10%; os
talo so republiška sredstva, udeleženci 
sami niso ničesar prispevali.

Pri izvedbi postopka so poleg komisi
je pogosto sodelovali na sejah komisije 
tudi člani komasacijske podkomisije za 
vrednotenje komasacijskega sklada ter 
komasacijski odbor, katerega član je 
tudi Alfonz Jaki, priznan in napreden 
kmetovalec, ki je na ta način dobro sez
nanjen z delom komisije. Njemu je zna
no, da informacije o delu komisije la
hko dobi vsak čas, tudi sedaj, vendar ga 
med 37 udeleženci, ki so dali pripombe, 
obravnavane na 13. seji komisije dne 7. 
11. 1988, ni bilo.

Trditev, da je veliko na slabšem, in 
ostalo ne drži, ker se mu kompleks ni 
bistveno preoblikoval, spremenile so se 
meje največ ob robu njegovih dosedan
jih parcel, kar je razvidno s primerjavo 
starega in novega stanja na karti. Poleg 
ostalega glede tega prejudicira zadeve, , 
ker še nima odločbe, ko pa jo bo prejel, 
mu bo dana možnost pritožbe na repu
bliško geodetsko upravo v Ljubljani, ki 
bo zadevo uredila, če je nepravilna. Vse 
ostale navedbe izjave in insuinacije v 
zvezi z na novo dodeljenim zemljiščem 
ter samovoljno odstranitvijo novih 
mejnikov, ki jih je moral GZ na novo 
postaviti v navočnosti LM, so izraz ne- 
pretehtanega pregleda nad situacijo 
osebnega gledanja na postopek ter užal
jenosti, ki izvira še iz izvedbe meliora
cijske ureditve kompleksa, ko je delo 
izvajalca VGP Novo mesto omaloževal 
ter »uspel« ustaviti izvedbo, tako da se 
je premaknila iz poletnega obdobja na 
pozno jesen, v čas, ki je bil za izv edbo 
najmanj primeren.

Mimogrede rečeno je Jaki imel

okrog domačije pred melioracijskim in 
komasacijskim posegom probleme z 
odvodnjo, mehkim zamočviijenim zem
ljiščem. Takrat sta si pospeševalna služ
ba in kmetijska inšpekcija prizadevali 
sanirati razmere, ki so se zadovoljivo 
rešile z izvedbo melioracije, za kar pa 
navedeni ne kaže hvaležnosti, nasprot
no, zaničljivo omenja vse ukrepe, kar je 
vse prej kot objektivno, da izjave o ne
pravilnosti izvedbe Geodetskega zavo
da in Združene zveze ne komentiramo, 
ker oni o tem nič ne vejo. V zvezi z ob
tožbami na račun predsednika izvršne
ga sveta naj še navedemo, da predsed
nik ni kontaktiral s komisijo v zvezi s 
svojim zemljiščem, dokler ni bil vabljen 
na obravnavo kot vsak drug udeleženec 
komasacije. Komisiji je celo dal izjavo, 
da ne vrtraja na tem, da ima zemljišče v 
tabli št. 33, ki se zdi Jakiju tako sporna 
predvsem zaradi tega, ker ima tam loci
rano zemljišče predsednik; poleg tega 
ima ta kot kmetovalec in kooperant za
druge ter komasacijski udeleženec enake 
pravice in dolžnosti kot ostali v območ
ju ter mu je novo zemljišče dodeljeno v 
skladu s predpisi in navodili za izvajanje 
komasacije.

Nenavadna je navedba Vojka in Ma
rije Kutnar, da jima na novo dodeljeno 
zemljišče sega v bližino Jakijeve do
mačije, da ne bosta šla tako rekoč 
obračat na njegovo dvorišče. Ker je 
konec Kutnarjeve na novo dodeljene 
parcele celih 140 m oddaljen od do
mačije, tudi ne drži, daje inž. Janko Ši
rec predlagal zasnovo ureditve, ker je to 
delo izvjalca GZ v sodelovanju s komi
sijo, pa tudi navedeni inženir o tem nič n 
ve.

Iz navedenega zapisa si lahko tudi 
nepoučeni ustvarijo približno sliko o 
postopkih in težavah komasacijske iz
vedbe ter ljudi, ki pri njej sodelujejo in 
doživljajo večino neutemeljene kritike 
vsi skupaj in vsak posamezno, čeprav je 
znano, da napake, narejene v postopku, 
popravi druga stopnja, to je republiška 
geodetska uprava.

Za komasacijsko komisijo 
tajnik:

inž. JANEZ RESMAN

VEČ STORITI ZA 
OSTARELE

Člani izvršnega odbora Društva upo
kojencev Kočevje so ob koncu lanskega 
leta ocenili opravljeno delo. Upokojen
sko društvo je lani organiziralo 8 izletov 
za 540 udeležencev, pripravilo v likov
nem salonu razstavo ročnih del upoko
jencev, izvedlo za člane dve srečanji in 
martinovanje na Dvoru in nadvse uspe
la druženja upokojencev v Osilnici, 
Vasi-Fari in Koprivniku. V bodoče bo
do v društvu več pomagali ostarelim 
članom, menijo pa, da bi za to morali 
več storiti Rdeči križ, socialno skrbstvo 
in drugi, tudi krajevne skupnosti. V 
društvu se ogrevajo za anketo med osta
relimi občani, s katero bi ugotovili po
trebo po pomoči in uvedbi službe za 
oskrbo starejših občanov oziroma ob
čanov. Ob koncu lanskega leta je društ
vo vse člane, starejše od 80 let, obdarilo 
s 5.000 din.

novno namestil v nos cevki za dovajanje 
kisika. Zaradi slabega zdravstvenega stan
ja, v katerem je bil moj sin, sem bila pre
pričana, da ga bo spremljal kdo od 
zdravstvenega osebja, vendar ni bilo tako. 
Zdravnik mi je dejal, naj se usedem v 
rešilni avto poleg sina, in med prevozom, 
ko se je stanje neprestano slabšalo, sem po 
voznikovih navodilih morala sama sprem
ljati stanje na aparaturi za dovajanje 
kisika. Voznik je s prižganimi signalnimi 
lučmi in neprestano kličoč dežurno ekipo 
v bolnišnici, izredno hitro pripeljal v Novo 
mesto. Slišala sem, kako so vozniku iz 
bolnišnice med potjo odgovorili, da bo 
ekipa pripravljena čakala pri vhodu.

Vendar sva bila z voznikom po prihodu 
pred bolnico znova šokirana, kajti tam je 
bil le strežnik z vozičkom. Hitro smo sina 
premestili na voziček in z voznikom sva ga 
sama odpeljala v pediatrično ambulanto, 
kjer je bila popolna tema. Takoj sva začela 
iskati zdravnika ali kakršnokoli pomoč, 
vendar je ta prišla šele po mojem dolgo
trajnem obupanem klicanju. Prva je prišla 
dr. Pavlinova. Ta je otroku najprej s 
kisikovo bombo hotela dati pomoč, ven
dar jo je kmalu odvrgla in mu pričela daja
ti umetno dihanje usta na usta. Takoj za
tem je začela dr. Pavlinova klicati, kje so 
anestezisti, in sina odpeljala v operagsko 
sobo. Skušali so otroku pomagati, a bilo je 
prepozno. Omenila bi tudi, da sva se s si
nom celo pot do bolnišnice pogovarjala in 
sem ga tudi tolažila, da mu bo kmalu lažje, 
ker mu bodo v bolnici pomagali.

Morda je moj opis nekoliko dolg, ven
dar nihče ne ve, kako dolge so bile ure od 
16.40, ko sem prvič klicala ZD Trebnje, 
do približno 19. ure, ko sem sina pred ope
racijsko sobo zadnjič videla živega. Ni mi 
mar za blato, ki ga navaja dr. Žnidaršič v 
članku. Če blato je, ga bodo očistili pris
tojni. Povsem razumljivo pa tudi je, daje 
ob takem dogodku vznemirjena javnost in 
s tem tudi družbenopolitične organizacije, 
saj te javnost tudi predstavljajo. Pristojni 
bodo raziskali, ali je bilo potrebno dati si
nu dve injekciji še v ZD Trebnje. Jaz vem 
samo, da se je zdravstveno stanje Mitju, 
potem ko ju je prejel, bistveno poslabšalo. 
Tudi laiki lahko odgovorijo, ali dežurni 
zdravnik zaradi svoje zdravniške etike 
mora priti k težkemu 15-letnemu bolniku 
in ali ni dolžnost vsakega prisotnega 
zdravnika, da takega bolnika spremlja v 
rešilnem avtomobilu. Dr. Žnidaršič pa bo 
moral tudi sam sebi odgovoriti, kakšen je 
ZD, čigar direktor je, da bolnika pusti 
pred vrati in da ima aparature, ki niso po
polnoma v redu. Tudi nisem pričakovala, 
da bi lahko nekdo, ki ni le zdravnik, am
pak tudi direktor zdravstvene ustanove, 
dajal neresnične podatke o tem, kdaj sem 
prvič klicala zdravnika in kdaj sem sina 
pripeljala v ZD Trebnje, ter tudi zamolčal 
injekcijo, ki jo je bolniku dala dežurna ses
tra po njegovih navodilih, ne da bi kdo od 
njiju prej bolnika videl.

Žalost v mojem srcu je pregloboka, os
tala je tudi velika praznina, ki pa jo na
polnjuje tudi jeza in obup zaradi prikroje
vanja resnice. Zato je prav, da bralci tega 
lista, ki so imeli priliko brati odgovor di
rektorja ZD Trebnje, preberejo tudi moje 

.besede.
MAJDA KROJS 

Ul. Zapadnodolenjskega odreda 1 
Mirna

Bančni kontrarop
Ambient spominja na poceni 

kriminalke, ki si jih sicer večkrat 
lahko ogledamo v glavnem še v 
črno-beli tehniki. Na cerkvenem 
zvoniku je odbilo petnajsto uro, ko 
je stric osivelih las in živih sivkastih 
oči, oblečen v sivo ponošeno obleko, 
pokrit s starim klobukom in obut v 
ponošene švedre stopil v poslovalni
co Ljubljanske banke. Oči bančnih 
uslužbenk so se ustavile na štruci 
kruha, ki jo je stric stiskal pod paz
duho. S pogledom je preletel notran
jost poslovalnice. Pogled se mu je 
ustavil na tablici z napisom Devizno 
poslovanje občanov. Nasmeh mu je 
obsijal obraz. Potem je počasi stopil 

k okencu.
— Želite, prosim?
— Ali lahko dvignem 300 mark?
— Načeloma lahko.
— Zakaj pa le načeloma?
— Ker imamo le bankovce po 

1000 mark. Če hočete torej dvigniti 
300 mark, morate imeti pri sebi 700 
mark. Ali jih imate?

— Nimam. Kaj pa, če pridem 
jutri?

— Lahko pridete, a tudi jutri bo
mo imeli samo bankovce po 1000 
mark.

— Potem bi pa dvignil 1000 
mark.

— Žal, ne morete, saj je dovolje
no hkrati dvigniti le 460 mark.

Stric je za trenutek obnemel 
Čelo se mu je nagubalo kakor šahis- 
tu, ki je zašel v probleme in zaman 
išče rešitev, potem pa je s preprosto 
kmečko logiko našel rešitev;

— Dajte mi 1000 mark in vam 
bom 700 mark ostal dolžan.

Uslužbenka je zamahnila z roko, 
stric pa je razočaran odcapljal iz 
banke. Ni in ni mogel razumeliče je 
banki zaupal svoje devizne prihra
nke, zakaj jih banka ne bi njemu? 
Imaše denar, in ga vendarle nimaš!

MATJAŽ RUS

Kljub temu da so prijatelji in znanci 
vedeli za bolezen dolgoletnega družbe
nopolitičnega delavca in gospodarstve
nika Franca Avsca iz Sevnice, so z bo
lečino v srcu sprejeli vest, daje komaj v 
60. letu ugasnilo njegovo plodno živl
jenje. Franc je prišel v Sevnico iz rdečih 
revirjev, iz Trbovelj, kot izučen trgovec. 
Ob delu se je še izobraževal in tako širil 
svoja obzorja. Ustvaril sije topel dom in 
družino.

Do leta 1950 je bil zaposlen v sev- 
niškem trgovskem podjetju kot trgovski 
pomočnik, od leta 1950 do 1963 je bil 
tehnični sekretar na občinskem komite
ju ZK, od leta 1963 pa je bil zaposlen v 
sevniškem Jugotaninu. Tam je bil sprva 
sekretar, zatem pa vodja obrata oz. toz
da. Pred upokojitvijo konec leta 1978je 
bil vodja komercialnega sektorja. Bilje 
cenjen delavec in dober tovariš, pril
jubljen tudi med poslovnimi partnerji. 
V Sevnici je bil tudi sekretar občinskega 
sveta ZSS in predsednik OK SZDL.

PREPROSTO, A VENDAR 
TAKO RAZLIČNO

26. decembra je belokranjsko društ
vo za pomoč duševno prizadetim orga
niziralo novoletno prireditev za starejše 
duševno prizadete in njihove svojce. 
Srečanje ie bilo na OŠ Milke Sobar- 
Nataše v Črnomlju, udeležilo pa se gaje 
več kot 50 vabljenih. Na prireditvi je 
zapel pevski zbor DO Bell, predstavila 
seje igralska skupina OŠ Semič, nasto
pili so še varovanci delavnice pod po
sebnimi pogoji in učenci OS Milke 
Šobar-Nataše. Za vabljene je bila pri
pravljena skromna zakuska in prilož
nostno darilce. Težje socialno prizade
tim pa je vodstvo društva pripravilo 
praktična darila. Da so bila ta bogate
jša, kot je bilo načrtovano, gre zahvala 
črnomaljskim prodajalnam, ki so z ra
zumevanjem priskočile na pomoč.

To je bilo eno novoletnih srečanj. 
Preprosto, pa vendar tako zelo različno 
od tistih, ki smo jih vajeni. Tu so bili 
ljudje, ki jim je narava že pred rojstvom 
odvzela jasno dojemanje sveta in živl
jenja. V tem srečanju je bilo vtkano ra
zumevanje soljudi, ki tudi v časih, kijih 
živimo danes, ne pozabljamo na hu-
manost' Za društvo

VIDA ŠUTEJ

G-KLUBJE 
BILJARD BAR

NOVO MESTO — O edinem noč
nem disku sredi Novega mesta se je 
zadnje čase slišalo bolj malo dobrega, 
manjkalo pa je tudi obiskovalcev. Zadn
ji poizkus, da bi nekako le vzbudili za
nimanje za nočne obiskovalce, je tekel 
še pred novim letom, ko je lastnik Ger
bec v goste povabil dve slačipunci 
Nekaj gostov je do polniči zaman 
pričakovalo ta dogodek. Punci se nam
reč za majhen denar nista hoteli sleči, 
cele delavske plače pa tudi nista bili 
vredni Lastnik je bil tako razočaran, da 
je velel odstraniti gostinske mize in klopi 
in jih zamenjati z biljardnimi Noč je 
zamenjal za dan in v kleti stare Vrhov- 
nikove gostilne je spet živahno. Sedaj so 
glavni gostje šolarji in nezaposleni; saj 
se jim ni bati da jih bo kdo našel Pa še 
ena zanimivost s področja najnovejšega 
tržnega obnašanja. Tu so menda v tem 
času najcenejši »špricarji« na Dolenj
skem.

8 DOLENJSKI LIST

ZIDALA STA Z DOBRO OPEKO — V Šmalčji vasi pri Šentjerneju sta 9. 
januarja praznovala zlato poroko Martin in Alojzija Krhin. Hkrati z zlato po
roko je bila to tudi petdesetletnica njunega bivanja v tem kraju, saj je Alojzija 
doma z Rateža, kjer je bil njen oče Franc Frančič znan čebelar, muzikant in 
organist, kije sam tudi zlagal pesmi, Martin pa s kmetije v Dolenjem Gradišču. 
Alojzija je bila znana kot dobra kuharica, Martin pa kot harmonikar. Po poroki 
sta se preselila v hišico, ki jima jo je v Šmalčji vasi podaril Martinov oče, s prid
nim delom pa sta si ustvarila še kmetijo okoli nje. Martinju začel takoj po po
roki izdelovati zidno opeko in tega posla seje držal celih štirideset let. Kot je bil 
trden zid iz Krhinove opeke, tak je bil tudi njun zakon. (Foto: T. Jakše)
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vsem sponzorjem, ljubiteljem moto športa in
ostalim, ki so pripomogli k mojim vrhunskim 
uspehom doma in v tujini
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Milan Markelj 
Tone Jakše Z avtodomom IMV na jug Evrope

HELADA
ZA
POKUŠNJO

Helada. Grčija. Koliko čudovitega in skrivnostne
ga se skriva za tem imenom, s katerim označujemo 
deželo, ki leži na jugu Evrope in se preko Sredo
zemskega morja spogleduje z afriškimi in bližn- 
jevzhodnimi obalami, deželo, ki jo po imenu pozna
jo šolarji po vsem svetu, deželo starih mitskih 
junakov, slovitih filozofov, modrih državnikov, ne- 
nadkriljivih tragedov in pesnikov, kiparjev in gra
diteljev.

Grčija. Le kdo se ni v šolskih klopeh zasanjal in v 
domišljiji poletel v senčne gozdove Epira, na livade 
Atike, v hribe Peleponeza? Kdo ni v svoji domišljiji 
obiskal te starodavne dežele, komu ni razgrela fan
tazije s svojimi .zgodbami o junakih, trojanski vojni, 
Odisejevimi popotovanji? Le najbolj suhoparnega 
filistra ni ob imenu Grčija nikoli pogrelo pri srcu.

Na grška tla sva se morda tudi zaradi te namišlje
ne in prave zgodovinske glorije, ki obdaja Grčijo, 
odpeljala z veliko pričakovanja. A že prvi vtisi so na- 
iu kaj hitro postavili na trdna tla. Bajke in fantazije so 
eno, resničnost pa je nekaj drugega. Tudi z Grčijo je 
tako kot vsemi drugimi mitskimi podobami: le tanke, 
Komaj slutene vezi se tkejo med preteklostjo-bajko 
in resnico vsakdanjika.

BIROKRATSKA MAŠINERIJA

Na grška tla sva stopila pravzaprav že nekaj dni 
orej, kot pa sva zares zapeljala avtodom preko mej- 
lega prehoda pri Dojranskem jezeru. Grčijo sva 
^ovohala že v Skopju, če seveda ne upoštevava 
spoznanj o tej deželi, ki sva jih pobrala iz šolskih 
cnjig in iz pripovedovanj tistih, ki so starodavno 
ieželo že obiskali. Za vstop v Grčijo si morajo jugos- 
ovanski državljani priskrbeti vizum, brez njega ni 
lič z obiskom, saj lepe misli o dobrososedskem so- 
Jelovanju pa o odprtosti meja v Evropi ne veljajo, ko 
jre za nas. Grčija, sicer turistična velesila, ima vtem 
jogledemeusmiljeno vlado: od svojih bližnjih sose- 
Jov zahteva vizum in amen.

In tako sva se že v Skopju napotila na grški kon
zulat po potrebne štampiljke v potnem listu. Po kra- 
šem tavanju po mestnem središču sva našla kon
zulat, veličastno stavbo, narejeno v nekakšnem 
antičnem slogu in obloženo z belim marmorjem. Ba- 
a sva se, da bo postopek dolgotrajen, slišala sva o 
nevšečnostih, s katerimi se srečajo naši ljudje, 
nredvsem Makedonci, kadar imajo opravka z grško 
airokracijo, a izkazalo se je, da je bilo vse skupaj, 
djub silni birokratski resnobnosti, končano v nekaj 
minutah.

Postopek je bil videti komičen in žalosten hkrati. 
Da sva dobila vizum, sva morala oblesti kar pet 
uradnikov. K sreči so bili vsi lepo razporejeni za svo- 
imi pisalnimi mizami v enem samem prostoru. Prvi 
se je podpisal, drugi je vpisal datum in še nekaj, tretji 
e pritisni štampiljko, četrti je ponovno z elegantnim 
n do popolnosti izdelanim gibom roke dal svoj av- 
:ogram, peti pa je nazadnje dodal nekakšno čačko v 
ootni list in pobral denar. Prava mala demonstracija 
vsemogočne birokracije in gladko tekočega pisar
niškega stroja.

»Hudik bo, če so Grki takšni ljubitelji birokratskih 
opravil,« sva si mislila.

GIMNAZIJSKA GRŠČINA SE NE 
OBNESE NAJBOLJE

No, na meji so bili vtisi prijetnejši, spoznanja, da 
smo Jugoslovani za Grke nekaj drugega kot ostali 
Evropejci, pa samo še potrjena. Naši cariniki in ob
mejni miličniki so naju brez zadrževanja prepustili v 
nadaljnjo obdelavo grškim kolegom. Na oni strani 
meje pa je bil možem v uniformah mnogo bolj po
memben nogomet na televizijskem ekranu kot po- 
notnika v avtodomu. Le carinica in en od njenih 
Kolegov sta pokazala nekaj več zanimanja za avto
dom ter napise na njem.

Izpolniti sva morala formular, ki je obvezen samo 
za Jugoslovane. Drugim popotnikom je to dodatno 
npravilo prihranjeno. Nato pa naju je mejna uradni-

Solun se hitro širi in razvija v moderno velemesto. Ugoden položaj in pomorske težnje Grkov so iz 
njega ustvarili cvetoče pristaniško, trgovsko in sejemsko središče. Pravijo mu tudi sredozeski 
Hamburg.

ca prijazno opozorila, da sva grško ime za Kreto 
napisala nekoliko po svoje. Ko sva doma pripravlja
la napis za na vrata avtodoma, sva pot od severa do 
juga zapisala s skrajnima točkama, Severnim rtom 
in Kreto. Da bi pokazala nekoliko prijaznosti do do
mačinov, sva imena zapisala v takšni obliki, kot so v 
uporabi na kraju samem. Z norveškim imenom za 
Severni rt je bilo vse v redu in Norvežani so pripoz- 
nali Nordkapp kot pravo ime, pri Kreti pa seje neko
liko zalomilo.

Gimnazijsko poznavanje grških črk seje izkazalo 
kot prešibka osnova za pisanje besed v novi grščini. 
Kreta se v grščini sicer res izgovori Kriti, napiše pa 
ne z velikimi črkami KRITI, kot sva iz gimnazijskega 
znanja o velikih grških črkah napisala midva, mar
več KPETE, se pravi namesto iote je na mestu eta,

S flomastrom sva popravila napako in prijazno 
uslužbenko vprašala, ali je zdaj napis pravilen. 
Očarljivo se je nasmehnila, odkimala in dahnila: 
»Ne!«

Bila sva popolnoma zmedena. Napisala sva tako, 
kot nama je ona sama zapisala na listič, zdaj pa 
odkimava. »Res, ti Grki! Nekaj imajo proti nam, Ju- 
goslvoanom, da se tako norčujejo,« sva si mislila.

Nekoliko poparjena sva se odpravila naprej. 
Nočilo se je že, ko sva zapeljala v domovino Homer
ja, Sokrata, Platona, Sorokleja, Aristotela in drugih 
slovitih mož, ki so postavili temelje zahodne civili
zacije, pa nama njinova dežela tiste trenutke ni bila 
kdove kako pri srcu.

Šele nekaj dni kasneje se nama je skrivnostno 
odkimavanje pojasnilo. Od prijaznih domačinov sva 
v naključnih pogovorih zvedela, da Grki v potrditev 
odkimajo in rečejo: »Ne!«, zanikajo pa s priki
mavanjem.

MESTA VSESAVAJO LJUDI

Naslednji dan naju je pričakalo lepo in veliko 
mesto, starodavni Solun ali Tesaloniki, kot mu pravi
jo Grki, oziroma Salonika, kot mestu tudi pravijo po 
svetu. Zjutraj sva po prespani noči ob cesti zapelja
la v tako imenovani sredozemski Hamburg in padla 
v pravi prometni pekel. Reka pločevine se je razliva
la po širokih ulicah Soluna, trobila, smradila zrak in 
preplavljala vsak prosti kotiček. Mesto je namreč 
drugo na lestvici grških mest. Šteje milijon prebival
cev in se spopada z vsem tistim, kar tudi sicer velja 
za velika grška mesta — pregostim prometom, 
onesnaženim zrakom, nezaustavljivim širjenjem in 
hitrim naraščanjem prebivalstva.

Več kot polovica Grkov dandanes živi v Atenah in 
Solunu. Kdor je le mogel, se je namreč preselil v 
mesto: če ne v Atene, ki so cilj vsakega kolikor toliko 
ambicioznega Grka, pa vsaj v Solun, ki se ponaša s 
tem, da je eno od največjih sedozemskih pristanišč 
in trgovinska prestolnica Grčije. Takšni notranji mi
gracijski tokovi so temeljito počistili po grškem po
deželju. Vasi v odmaknjenih predelih in v hribih so 
izumrle, z njimi vred pa tudi cele pokrajine. Ko so se 
Grki zavedeli, da je beg z vasi v mesta za deželo

škodljiv, je bilo že skoraj prepozno. Sedanja vlada 
skuša s številnimi ukrepi zajeziti izseljevanje v mes
ta. Gradi boljše prometnice tudi do najbolj odmakn
jenih naselij, izboljšuje zdravstveno varstvo zunaj 
mest,daje ugodna posojila in denarno podporo 
vsem, ki se žele nastaniti na podeželju, spodbuja 
male obrti, kmetijstvo. Skratka, skrbi, da bi se življen
je vrnilo v zapuščene kraje. Enako skrb posveča 
sploh vsem izseljencem, tudi tistim, ki jih je z belim 
kruhom zvabila tujina, ne samo domača mesta. 
Sploh so Grki veliki rodoljubi. In tudi ko gredo na le
pše, v mesta ali v tujino, se zvesto vračajo v domači 
kraj, če drugega ne, vsaj na obisk.

Običajno Solunu ne velja tolikšna pozornost za 
zgodovino navdušenih turistov, saj jih privlači bolj 
južni del Grčije z Mikenami, Atenami, Delfi, medtem 
ko naj bi se po Solunu sprehajali predvsem trgovci, 
ladjarji in poslovneži. Vendar bi mestu storili krivico, 
če bi ga videli le v tem modernem videzu in poslov
nem utripu. Ponaša se z mnogimi starinami in dolgo 
zgodovino.

Ustanovil ga je že leta 315 makedonski kralj 
Kasander ter mu dal ime po polsestri Aleksandra 
Velikega. Mesto je doživelo največji razcvet v bizan
tinskem obdobju, ko je bilo za Bizancem največje in 
najbogatejše mesto v mogočnem bizantinskem ce
sarstvu. Danes ni kraja v Grčiji, kjer bi našli več 
spomenikov bizantinske kulture kot prav v Solunu. 
Med drugim stoji tu najstarejša bizantinska bazilika 
na grških tleh, cerkvica sv. Paraskevija iz 5. stoletja. 
Mesto je slišalo pridige svetega Pavla, videlo 
mučeniško smrt sv. Demetrija, preživelo udarce va
lov ljudstev, ki so se valila preko njega, ga ropala in 
bogatila, od Gotov, Avarov, Saracenov do Norma
nov. Mesto je dalo ime tudi južni zavezniški fronti 
med prvo svetovno vojno. V bojih na solunski fronti 
so se posebej izkazale srbske čete, na kar so Srbi 
še danes nadvse ponosni.

NEZAUPLJIVI SOLUNSKI BANKIRJI
No, danes oblegajo Solun drugačne vojske. Po

leg poslovnežev in mornarjev obiskujejo Solun 
predvsem turisti. Med njimi so pogosti tudi Jugoslo
vani, ki pomagajo s svojo značilno vejo turizma — z 
nakupovalnim popotništvom — širiti naš »ugled« v 
svetu. Dogajanja na grško-jugoslovanskih mejnih 
prehodih so najlepši odraz tovrstnega jugoslovan
skega turizma. Gevgelijaje postala pravi tihotapski 
kanal, po katerem iz Jugoslavije potujejo devize, 
nazaj pa se vrača različno blago, predvsem zlatni
na. Cariniki so pri nekaterih naših »turistih« odkrili 
prave menjalnice deviz v malem, pri vračajočih se 
pa cela skladišča krznenih oblačil, kave, avtomobil
skih delov in že omenjene zlatnine, ki se jo menda 
najbolj splača nakupovati v Grčiji in Turčiji ter nato 
prodajati doma.

Ugled, ki ga širijo takšni jugoslovanski turisti, se
veda ni brez posledic. Začutila sva jih tudi midva na 
svoji lastni koži.

Solun je poln zgodovinskih spomenikov iz ob
dobja bizantinskega cesarstva. Okoli njih se 
širi mesto, rastejo stolpnice, vendar pa rast ne 
ogroža spomenikov, za katere zgledno skrbe in 
jih obnavljajo, če seveda pozabimo na to, da so 
kot izgubljeni med visokimi zidovi okoliških 
stavb.

Ena od značilnosti grških cest so obcestne 
kapelice. Naj bo avtocesta ali makadamska 
vaška pot, prej ali slej naletite na takšno ob
cestno molitveno počivališče.

Postanek v Solunu nisva izkoristila le za površen 
ogled starin in za kratek predah, temveč tudi zato, 
da sva zamenjala potovalne čeke v grško valuto. 
Ob tem opravilu sva spoznala, kakšno mnenje ima
jo solunski bankirji o naših ljudeh, kako nekoliko 
preveč podolgem in počez nas mečejo vse v isti 
koš. Nikjer drugod v Grčiji in ne kje drugje po svetu, 
kjer koli sva potovala, niso v banki opravili zamen
jave potovalnega čeka v denar s toliko strahu in 
previdnosti kot v Solunu.

Ko so v banki zagledali rdeči jugoslovanski potni 
list, so se prijazno nasmejani uradniki v hipu spre
menili v toge birokrate. Preslikali so najina potna lis
ta ter bančni nalog Ljubljanske banke za izdajo po
tovalnih čekov in šele potem izplačali tistih nekaj 
drahem. Videla sva, da z drugimi tujci niso bili tako 
previdni, a kaj sva mogla. Vdala sva se v usodo, da 
spadava v posebno vrsto ljudi, ker prihajava iz Ju
goslavije. Zakaj so se solunski bankirji naučili za 
našimi državljani ravnati nekoliko drugače, pa, kdo 
bi vedel. Zal najbrž na osnovi izkušenj z nekaterimi 
našimi »domiselnimi« ljudmi.

Najini prvi koraki po grških tleh torej niso bili naj
bolj razveseljivi. Skoraj bi se dalo reči, da sva bila 
razočarana, nekaj nad ljudmi, še bolj pa nad podo
bo, ki jo, naj bo upravičena ali ne, imamo Jugoslo
vani v Grčiji. A kot velja, da ne gre hvaliti dneva pred 
večerom, velja tudi, da ga ne gre grajati. Kasneje 
sva doživela veliko lepega, spoznala sva prijazne, 
gostoljubne ljudi, ki so imeli o Jugoslaviji in naših 
ljudeh lepše mnenje, spoznala sva tisto Grčijo, ki 
ohranja skrivnostni čar privlačnosti in ki je ni mo
goče pozabiti.

<amra ali Gaierijev slavolok, ki so ga Solunčani postavili leta 306 
i počastitev zmage rimskega cesarja Galerija nad Perzijci, je 
>riljubljeno Shajališče.

Beli stolp kot zdaj pravijo beneškemu stolpu iz začetka 15. sto
letja, je simbol Soluna. Za časa turške nadvlade je nosil ime 
Krvavi stolp; služil je za jetnišnico in morišče.

Solunske ulice ponujajo marsikaj za oči, v vsakdanjem vrvežu pa 
tudi kakšen manjprijeten prizor, kot je na tem posnetku berač z 
razgaljeno rahitično nogo.
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NE VSE 
V EN KOŠ
»Včeraj je bilo stanje na 

Kosovu slabo, tudi danes ni' 
dobro, kakšno bo jutri, ne 
vem, vsekakor pa mora biti 
boljše.« S temi besedami je je
seni, ko smo slovenski novi
narji obiskali Kosovo, začel 
pogovor prvi človek Socialis
tične avtonomne pokrajine Ko
sovo Remzi Kolgeci, predsed
nik predsedstva SAP Kosovo. 
Od takrat se je na Kosovu zgo
dilo veliko stvari. Najbolj oči
ten zunanji izraz kulminacije 
kosovske krize pa je bilo 
večdnevno vrenje kosovskih 
Albancev, ki so po nekajlet
nem molku v velikem številu 
na prištinskih ulicah v nape
tem ozračju v času zasedanja 
pokrajinskega komiteja ZK ja
sno in glasno, a za naše raz- 
tnere mirno in strpno izrazili 
podporo pokrajinskemu poli
tičnemu vodstvu, zlasti Aze- 
mu Vlasiju in Kaqusi Jasari. A 
v tej napeti in eksplozivni si
tuaciji je bilo razmerje sil v 
Srbiji pač tako, da sta se mora

la ta dva voditelja kljub ple
biscitarni podpori kosovskih 
Albancev umakniti s svojih 
položajev. Pri pomiritvi in vsaj 
delni konsolidaciji stanja na 
Kosovu je v tistih dneh Remzi 
Kolgeci odigral zelo pomemb
no vlogo. S svojo umirjenostjo, 
zrelostjo, delavnostjo in stra
šno zdržljivostjo je v veliki 
meri pripomogel, da so se stra
sti pomirile, da ni prišlo do iz
bruha, ki bi gotovo imel velike 
in strašne posledice ne samo 
za Kosovo in Srbijo, ampak za 
celo Jugoslavijo. Takrat je Kol
geci poleg že tako izpostavlje
ne funkcije predsednika pred
sedstva SAP Kosovo dobil še 
dodatno veliko obremenitev: 
postal je tudi vršilec dolžnosti 
predsednika predsedstva pok
rajinskega komiteja ZK Koso
va. V tej dvojni funkcionarski 
vlogi je Kolgeci po sili razmer 
še danes. Ostal bo do takrat, 
dokler izmed okoli 500 evi
dentiranih članov ne bodo iz
brali novega pokraj inskega ko- 
miteja ZK, za predsednika te
ga organa pa je več kot 20 
kandidatov.

Kolgeci velja za treznega, 
delavnega, umirjenega in kul
tiviranega človeka, skratka za 
politika novega kova, zelo od
prtega za novinarje, v kar smo 
se lahko ob obisku na Kosovu 
tudi sami prepričali. Na po
govor s Kolgecijem smo slo
venski novinarji prišli narav
nost iz Peči, na predsednika pa 
smo morali čakati dobre četrt 
ure. Za to »akademsko četrt«

se je Kolgeci opravičil, vzrok 
za zamudo pa je bil več kot 
tehten. Ravno tisti dan po slo
viti 17. seji CK ZKJ je bil v priš- 
tinskem predmestju v Koso
vem Polju velik miting tamkaj
šnjih Srbov in Črnogorcev, 
nezadovoljnih s potekom 17. 
seje in z izidom glasovanja o 
zaupnici članov predsedstva 
CK ZKJ, na katerem srbski 
član tega organa Dušan Črk- 
rebič ni dobil podpore. Na mi
tingu v Kosovem Polju neza
dovoljna množica ni popustila 
do besede Kaqusi Jasari, nič 
bolje pa se ni godilo niti Marku 
Orlandiču, ki so ga kosovski 
Srbi in Črnogorci še nekaj dni 
pred tem kovali v zvezde, ra
zočaral pa jih je s svojim nas
topom na 17. seji, ko se je pri
družil umirnejši Šuvarjevi li
niji. Ravno ko smo mi čakali 
Kolgecija, je bil, tik pred kon
cem kosovopoljskega mitinga, 
pri njem Orlandič.

»Na Kosovu je še vedno 
pristno delovanje s pozicij al
banskega nacionalizma in se
paratizma. Danes se za to de
lovanje uporablja drugačne me
tode kot leta 1981, cilj pa je isti 
-r- etnično čista republika Ko
sovo. Ta cilj skušajo albanski 
nacionalisti in separatisti do
seči z ilegalnim delovanjem, s 
pisanjem parol in trošenjem 
letakov s pamfleti in s pove
zovanjem z albansko emigra
cijo. Vendar vsega na Kosovu 
ne smemo metati v en koš. 
Tudi glede mednacionalnih od
nosov pri nas ni vse tako črno,,

kot bi radi nekateri prikazali, 
res pa je, da lahko bo, če se bo 
tako nadaljevalo.« Nekaj os
novnih podatkov o Kosovu, ki 
nam jih je nanizal Kolgeci, da
je precej jasno sliko težke 
kosovske hipoteke.

V prvi polovici lanskega leta 
se je s Kosova odselilo 1228 
ljudi, od tega 913 za delo spo
sobnih, 700 jih ni imelo zapos
litve. V tem obdobju se je na 
Kosovo vrnilo 370 ljudi, zapos
litev pa jih je dobilo 314. V pok
rajini je zaposlenih 220.000 
ljudi, nezaposlenih je 135.000, 
več kot 40.000 Kosovarjev dela 
v tujini, koliko pa je takih, ki 
so si delo poiskali v drugih de
lih naše države, nihče ne ve. V 
prvem lanskem polletju je pov
prečni osebni dohodek na Ko
sovu znašal 25 milijonov sta
rih dinarjev.

Možnosti za zaposlitev na 
Kosovu so zelo majhne in ta 
trend ne narašča. Samo med 
kosovskimi Srbi in Črnogorci 
je okoli 17.000 brezposelnih in 
če bi zaposlovali samo te, bi 
trajalo več kot dve leti, da bi 
vsi dobili delo. Po podatkih, ki 
jih imajo, bi se okoli 5000 ljudi 
vrnilo na Kosovo, če bi jim za
gotovili delo. »Težave, ki se na 
Kosovu že dalj časa kopičijo, 
je treba gledati tako s politične 
kot z ekonomske plati. Seveda 
pa tega ni moč ločevati, saj 
gospodarska situacija vpliva 
na ekonomsko in obratno. Bo
jim se, da bo v bodočnosti pro
blem zaposlovanja še težji.«, 

Na Kosovu se trezni voditel
ji zavedajo, daje nacionalizem 
največja ovira na poti k nor
malizaciji stanja. »Doslej smo 
se najbolj borili proti alban
skemu nacionalizmu, kar je 
tudi razumljivo, saj smo Al
banci na Kosovu večinski na
rod in je ta nacionalizem tudi 
najbolj nevaren. Ne smemo pa 
podcenjevati niti vse bolj in
tenzivnega delovanja s pozicij 
srbskega nacionalizma, ki se 
je pokazal tudi v nekaterih 
ekscesih na mitingih. Naše sta
lišče je jasno: enonacionalna 
zbiranja ne morejo prispevati, 
da bi se stanje na Kosovu iz
boljšalo, ravno nasprotno. Na 
takih zborih ni možen demok
ratski dialog. Moralo pa bo 
preteči nekaj časa, da se bodo 
v prizadevanja za reševanje 
naših težav po demokratični 
poti začeli vključevati tudi al
banske množice. Vsem nam

mora biti jasno, da lahko stvari 
rešujemo samo preko institu
cij sistema. Čeprav tudi na 
tem področju nismo zadovolj
ni z doseženim, lahko poka
žemo vsaj nekaj dobrih začet
nih rezultatov, zlasti to velja 
za sodstvo, ki je med najbolj 
ažurnimi v Jugoslaviji. V sod
nih organih smo izvedli tako 
idejnopolitično kot delovno 
deferenciacijo. Bolj uspešni so 
tudi organi za notranje zade
ve, katerih prva naloga je bor
ba proti albanskemu naciona
lizmu in separatizmu. Jasno je 
namreč, da je končni cilj al
banskih nacionalistov in se
paratistov padec Jugoslavije, 
kajti Kosovo samo ne more 
postati njihov plen, dokler ne 
pade Jugoslavija. Vsakemu 
treznemu človeku na Kosovu, 
ne glede na nacionalnost, pa 
mora biti jasno, da Kosovo 
brez Jugoslavije nima nikak
ršne bodočnosti. Zato je bese
dičenje, da naložbe na Kosovu 
pravzaprav podpirajo ireden
to, neumnost, kajti naložbe na 
Kosovu so naložbe v jugoslo
vansko Kosovo, so naložbe v 
Jugoslavijo.« Kolgeci zelo do
bro ocenjuje slovenski delež 
in način v kosovskih nalož
bah. »če bo čim več naložb 
utemeljenih na dohodkovnih 
odnosih, ne pa na kreditih, 
bomo na tem področju dosegli 
zastavljeni cilj.«

Seveda v pogovoru s tako 
zanimivim, odkritim in kom
petentnim sogovornikom ni
smo mogli mimo vprašanja al
banskega molka, kar zlasti 
Srbi pogosto očitajo albanskim 
množicam. »Za tako imeno
vani albanski molk je več raz
logov. Eden od teh je po moje 
tudi to, da se je v zadnjih letih 
v Jugoslaviji o Kosovu pisalo, 
kar je res in kar ni. Vsak lahko 
piše vse. Kosovske stvarnosti 
tako nismo uspeli realno pri
kazati širši jugoslovanski jav
nosti. Poleg tega je del alban
skih kadrov danes v taki pozi
ciji, da se moramo kar naprej 
braniti pred raznimi obtož
bami, podtikanji pa tudi gro
bimi lažmi, namesto da bi la
hko trezno in koristno delali 
in povedali, kako mi vidimo 
kosovsko realnost in izhod iz 
tega težkega stanja.« To je 
Kolgeci ilustriral z drobnim 
primerom iz svoje prakse. Še 
dobro se ni vsedel na stol 
prvega človeka SAP Kosova,

že je v Dugi prebral o sebi 
grozne stvari, da je v občino, iz 
katere je doma, »uvažal« emi
grante iz Albanije. »V mojo 
občino pa je zadnji emigrant iz 
Albanije prišel, ko sem bil star 
9 let.«

Drobec take kosovske »stvar
nosti« smo doživeli tudi mi. 
Kot rečeno, smo v Prištino 
prišli naravnost iz Peči, kjer 
smo preživeli dan. V Peči smo 
zvedeli za miting v Kosovem 
Polju. Štirje kolegi so si pri
skrbeli prevoz in se že do
poldne odpeljali v Kosovo Pol
je, da so lahko takoj in s kraja 
samega poročali za svoje časo
pise, radio in televizijo. Večina 
pa nas je ostala v Peči in nadal
jevala obisk po programu, ki 
so ga za nas že prej pripravili 
naši gostitelji iz srbskega no
vinarskega društva. Prvi in 
edini kosovski politik, s kate
rim smo se srečali, je bil Remzi 
Kolgeci, pri katerem smo bili 
ravno v času, ko se je miting v 
Kosovem Polju končeval. Nas
lednji dan, ko smo bili ravno v 
Beogradu na pogovoru z vod
stvom in uredniki Politikine 
hiše, pa smo v Politiki prebrali, 
da se slovenski novinarji niso 
udeležili mitinga v Kosovem 
Polju zato, ker so jim to odsve
tovali kosovski politiki. Ko 
smo pri direktorju Politike 
protestirali in povedali, kako 
je v resnici bilo, se je sicer 
opravičil in obljubil, da bodo 
naslednji dan objavili popra
vek. Vendar še ena sicer drob
na napaka ali zlonamernost je 
bila že storjena. In take stvari 
gotovo ne pripomorejo k reše
vanju kosovskega izredno tež
kega stanja, za rešitev katere
ga je v prvi vrsti potrebno tudi 
zaupanje. Kako globoko pa je 
nezaupanje in sumničenje vsa
jeno v ljudi, ki jih kosovska 
kriza resnično močno priza
deva in ki se spreminja v na
cionalno travmo, pa pove tudi 
tale droben pripetljaj. Za mizo 
v Politikini hiši se je ena od 
urednic Politikinih edicij tu 
nagnila k meni im je prijazno 
vprašala, kakšen vtis je name 
naredil Kolgeci. Rekel sem, da 
je po moje pameten, trezen, 
umirjen in sposoben človek. 
»Tudi jaz imam tak vtis,« je 
odvrnila kolegica in s strahom 
dodala: »Toliko slabše za nas, 
če je v resnici prikriti sepa
ratist.«

A. BARTELJ

Najboljši 
gredo 
v pekel
Še ena norija je za nami — 

Camel Trophy 88/89. V Jas- 
trebarskem pri Zagrebu se je 
zbrala 50-članska jugoslovan
ska ekipa, sestavljena po boj
da temeljiti proučitvi vseh 
anketnih pol. Teh pa je bilo to
liko, da smo bili presenečeni 
vsi, predstavniki družbe Ca
mel Trophy in mi, ki smo se 
tekme udeležili. Osemindvaj
set tisoč Jugoslovanov je kaj
pak število, ki je družbi Rey- 
nolds dala precej misliti. Orga
nizacija Camel Trophy bo eno 
izmed ekip za svojo džungel
sko avanturo tudi naslednje 
leto prišla iskat v Jugoslavijo.

In skozi kaj smo člani YU 
ekipe šli v Jastrebarskem? 
Svoje sposobnosti smo morali 
pokazati na šestih različnih 
področjih. Psihotest je mar
sikoga že na začetku spravil v 
slabo voljo, predvsem kandi
date z juga, ki so tovrstnih tes
tov prenažrti že iz intervjujev 
za pridobitev boljših delovnih 
mest. Drugi del »psihoanalize« 
je bil bolj povezan s samim tek
movanjem, saj so bila vprašan
ja postavljena tako, da je prišel 
do izraza sam značaj kandida
ta. Ko pravim značaj, mislim 
predvsem na tiste značajske 
vrline, ki so najbolj neposred
no povezane s samo »dirko«: 
duh kolegialnosti, odzivanje 
na možne nevarnosti v džun
gli, reakcije na nesreče sotek
movalcev ipd.

Morda bo marsikoga zani
malo, kdo so tvorili izbrano 
petdesetorico. V glavnem je 
šlo z fakulteto izobražene lju
di — od inženirjev strojništva, 
rudarstva, gozdarstva pa tja 
do profesorjev humanističnih

ved. Povprečna starost je bila 
okoli 30 let, prej več kot manj.

Demonstracije praktičnih 
znanj so bile kar zanimiva 
kombinacija spretnosti: od se
kanja debla s sekiro oz. mo
torno žago, zabijanja žebljev, 
uporabe mehanskega dvigala 
ter škripca pa do obvladovan
ja samega vozila v ekstremnih 
pogojih vožnje.

In ni kaj, tale land rover 
zmore res hudiča in pol. Stalni 
pogon na vsa štiri kolesa, tur- 
bodieselski motor ter vitlo je 
le nekaj prednosti tega teren- 
ca. Dvajset tisoč britanskih 
funtov je cena vozila, ko se 
napoti v tropske pragozdove. 
Yuri Malinkovski, makedon
ske gore list, sicer predstavnik 
družbe, ki za land roverje iz
deluje vitlo, je navdušeno opa
zoval, kako smo se vlekli iz 
polmetrskega blata. Prijetno 
ga je presenetilo tudi samo 
znanje udeležencev.

Richard Fox, predstavnik 
družbe Land Rover, je ravno 
tako pohvalil dobro znanje 
vseh in o končnem izboru 
kandidatov dodal še: »Ne bo 
lahko. Selekcija bo težka, saj 
so vsi glede vsega na solidnem 
nivoju. Moramo se ozirati na 
psiho človeka, na njegove fi
zične sposobnosti, na pozna
vanje mehanike in končno 
tudi na znanje angleščine, ki 
je zaradi komuniciranja sredi 
pragozda nujno. Prav nad sled
njim sem bil izjemno prese
nečen. Vsa ekipa res dobro go
vori angleško.« ____

Z večino zgornjih trditev se 
tudi sam strinjam. Zlasti pa 
smo vsi ugotovili odločilno 
pomembnost rezultatov psiho- 
testa. V izbrano četverico re
cimo niso prišli vrhunski špor
tniki, delavci zaščitne enote 
milice, prekaljeni avanturiti 
in dobri poznavalci tropskih 
razmer. Gre skratka za ljudi, 
ki sicer sami zmorejo mar
sikaj, a jim mogoče manjka 
prava mera kolektivnega du
ha.

Zanimivi je bil odgovor Yu- 
rija Malinkovskega, ko sem ga 
vprašal, če bi za Camel Tro- 
phy izbral človeka, ki je odli
čen voznik, mehanik ter iz
jemen športnik, a slabo govori 
angleško, »če bi bil jaz edini,

ki bi odločal, tak človek ne bi 
prišel v poštev. Kajti če bi mo
ral v kritični situaciji nekoga 
šele učiti angleščino, bi bilo to 
lahko usodno za sotekmo
valca.

Yuri Malinkovski ni odločal 
edini, saj so žirijo sestavljali 
predstavniki družbe Land Ro
ver iz Anglije, Francije, Zdru
ženih držav Amerike, Alžirije 
in Jugoslavije.

Vse tiste, ki so ostali »izven 
konkurence«, lahko potola
žim, da je bil cel projekt poš
teno realiziran, brez primitiv
nega balkanskega sistema 
zvez in znanstev. Upam si tudi 
trditi, da so imeli organizatorji 
oz. selektorji pri izboru res 
srečno roko in so dosegli brž
kone optimalno selekcijo.

Od Slovencev gre na Kanar
ske otoke [tam bodo predpri
prave za Amazonko) 26-letni 
Robert Kašča, inženir komu
nikacij, poročen in brez otrok, 
mogoče pa tudi Andrej škafar, 
ki je rezerva. Robert, ki sicer 
dela kot globinski vrtalec v 
idrijskem rudniku živega sre
bra, je med drugim svoje po
polno navdušenje izrazil ta
kole: »Nad samim preizkusom 
naših sposobnosti sem bil rah
lo razočaran, saj sem pričako
val več: bolj zahtevno progo in 
zahtevnejši preizkus telesne 
moči. V trope bom šel prvič in 
edini strah, ki tiči v meni, je ta, 
da bi se komu izmed članov 
ekipe v džungli zgodilo kaj 
tragičnega. V svoje sposobno
sti zaupam, saj je nevarno 
življenje del moje službe. Mal
ce moram popraviti le upravl
janje vozila.«

In na koncu so vsi na do
bičku. Družbama Warn [vitli 
in dodatna oprema za jeepe) 
in Land Rover iz Anglije je 
taka preizkušnja kajpak fan
tastična reklama, da o cigare
tah Camel niti ne govorimo. V 
hotelu, kjer smo bivali vsi, no
vinarji, udeleženci in organi
zatorji, so jih delili na debelo. 
Tudi sicer Camel ni bil sko
puški: ure, torbe, obeski za 
ključe, pasovi — vsega je bilo 
dovolj [vse seveda ustrezno 
označeno). Zopet se je obrnilo 
nekaj denarja. Še več se ga pa 
še bo. Vse je biznis, in to dober!

DUŠKO DUDIČ



V neobvezen premislek

Tudi kaj 
storiti

V 40 letih je po podatkih 
dr. Slavena Le tiče Jugoslavi
ja izvedla ali to vsaj skušala 
okoli 60 reform, od tega 5 us
tavnih, 13 reform gospodar
skega sistema, 20 sprememb 
tekoče ekonomske politike, 
5 reform šolstva in izobraže
vanja, 8 reform zdravstva in 
socialnega zavarovanja ter 
desetino drugih bistvenih 
posegov, med drugim tudi v 
Partijo oziroma ZK, sindika
te, državno upravo itd.

Rezultat teh sprememb je 
najnižji položaj naše države 
na lestvici kakršnegakoli ev
ropskega ali svetovnega vre
dnotenja. Država je zadolže
na do grla, narodi in narodno
sti se besedno spopadajo čez 
okope svojih etnij ali pa še 
malo dlje, Slovenija je pos
lednja nebakrotizirana držav
na enota (koliko časa še?), 
naš zunanjepolitični ugled 
ne prepriča več niti ljudstev, 
ki so včeraj izumila ogenj. 
Sodnik ali inženir, ki sta 
imela lani-ob tem času 1200 
DEM plače (v dinarjih), dobi
ta danes 500 ali še manj 
DEM, ljudje, ki nimajo od 
česa živeti in kaj ukrasti, se 
polivajo z bencinom in pri- 
tikajo vžigalice. Otroke pol
nimo z nekakšnimi nado
mestki znanj, učitelj , ta ste
ber naroda, piše asfalt z v, 
nadobudna mladina se sme
je starčku, ki mu je spodrsni
lo na ledu na prehodu za 
pešce. Ne iz hudobije. Kar 
tako, ker je smešno, kot v ri
sanki o Tomu in Jerryju.

Fotografija leta v Jugosla
viji je pretep žensk, ki se la
sajo v vrsti za delavski kruh, 
novinarji objavimo vse po
datke o proletarčku, ki je v 
službi ukradel že amortizi
rano rezilko (za kar se sicer 
pride v pekel povsod po sve
tu), šele na jasen namig ljudi, 
ki bodo zmagali v boju za

oblast, pa se lotevamo ljudi, 
ki bodo v tem boju za oblast 
poraženi in imajo recimo 
ukraden vikend v Neumu. 
Čeprev smo se v stražarje 
pred temi in podobnimi vi
kendi enakega izvora zale
tavali že pred 10 leti. Podob
nih nesreč, ujm in žalostnih 
podob bi lahko našteli še 
nekaj milijonov, od 22 mili
jonov Jugoslovanov jih nam
reč že več kot 70 odstotkov 
živi na robu bede po afriških 
merilih.

Kako naprej? Seveda v in z 
novo reformo. Tokrat bodo 
oziroma so kar tri hkrati. 
Gospodarska, ustavna in re
forma Zveze komunistov. Se
veda pa v tako razdeljeni in 
prestreljeni državi partijska 
elita, ki o vsem odloča, še 
zdaleč ni enotna glede prak
tične izvedbe korakov na 
novi poti. Ena od orientacij 
je ekonomski liberalizem 
plus politični pluralizem. 
Brez politične konkurence 
da ni niti ekonomske kon
kurence in učinkovitosti. To 
usmeritev je mogoče pove
zati s Kučanom in Slovenijo 
in delno z zahodnejšimi deli 
države.

Drugi ključ izhoda, ki ga 
drži v rokah Miloševič s svo
jimi Srbi in še kom, je eko
nomski liberalizem plus po
litični konservatizem. To je 
nekakšna na pol slovenska 
pot, podpira tržno gospodar
stvo, hkrati pa ostaja pri kla
sični partijski državi, s tako 
imenovano diktaturo prole
tariata, demokratičnim cen
tralizmom in drugimi pri
pomočki.

Tretji model naj bi bila oh
ranitev sedanjega stanja plus 
ravnotežje strahu. Torej tako 
kot danes, samo da bi vse de- 
lovano,saj za božjo voljo Ju
goslavija in jugoslovanstvo

za nobeno ceno ne smeta 
propasti. Prvaka take orien
tacije naj bi bila Stipe Šuvar 
in Branko Mikulič. Zadnjega 
ni več, prvi pa je že velikok
rat menjal zastave.

Četrti recept, ki zaenkrat 
nima poimenskih očetov, kar 
pa ne pomeni, da nima na 
stotisoče in milijone somišl
jenikov, je ekonomski plus 
politični konservatizem. Sis
tem zahteva vrnitev k iz
virnim načelom socialistič
nega kolektivizma, torej k 
enakosti v siromaštvu (in 
utopičnem blagostanju), dr
žavnem planiranju, diktatu
ri proletariata, permanent
nemu razrednemu boju. 
Skratka: Romunija, Severna 
Koreja ali Albanija.

V katero jabolko bomo 
ugriznili? Bodo imele ver
jetnejše orientacije na sebi 
kakšen kos vojaške unifor
me? Zakaj pesimizem? Tudi 
zato, ker še pred začetkom 
napovedane reforme ali re
form nimamo v Jugoslaviji 
nobenih omembe vrednih 
materialnih in denarnih re
sursov, da o morali in zano
su niti ne govorimo. Raču
namo lahko (kar se kapitala 
tiče) samo na 5 do 10 mili
jard dolarjev novih tujih po
sojil v naslednjih 10 letih in 
na tisto, kar bodo prinesli 
zdomci. Naša prva in propa
dla reforma je imela 25 mili
jard dolarjev deviznega kapi
tala, druga prav tako pro
padla, pa celo 90 milijard. Da 
o zanosu, zaupanju in ne- 
načeti morali sploh ne govo
rimo. Kljub temu pa verja
mem, da v Jugoslaviji nekoč 
bo več strank in da bo to za 
vse dobro, verjamem, da bo 
minister vojske civil, verja
mem, da je naša usoda Evro
pa. Za to sem pripravljen tu
di kaj storiti.

MARJAN BAUER

Alojz Turk:

Škof, ki je podaril 
zadnjo srajco
Od 1821. 1. so skopski na

dškofi imeli sedež v Prizrenu, 
kjer so bili bližji svojim ver
nikom, katerim je uspelo kljub 
krutemu nasilju ohraniti svo
jo vero.

Med 1843 in 1846 je bilo v 
gnilanskem okraju in v sko
pski Črni Gori hudo pregan
janje katoličanov. Iz tega časa 
imamo tamkaj prave mučen
ce. Kakih 300 albanskih kato
ličanov, ki niso hoteli sprejeti 
islama, so preselili (po mučen
ju) v Malo Azijo, kjer jih je 
večina pomrla v surovih živl
jenjskih razmerah in mučen
ju. Po posredovanju evropskih 
diplomatov so turške oblasti 
preostale žive, kakih 100 vrni
le v njihove domove. Z njimi je 
bil tudi njihov župnik, dalma
tinski frančiškan Anton Ma- 
roevič, ki ima grob pri cerkvi v 
Letnici. Od preživelih mučen
cev sta sedaj dve katoliški 
župniji: Stubla in Binač, kjer 
so zelo dobri verniki.

KANDIDAT ZA
SKOPSKEGA ŠKOFA
Ko so se v Vatikanu pre

pričali, da zaradi politikant
skih spletkari j ne bo mogoče 
kmalu skleniti jugoslovanski 
konkordat, ki bi urejeval za
deve Katoliške cerkve za vso 
državo, kjer so bili v veljavi 
različni pokrajinski verski za
koni, je Vatikan zahteval, naj 
se vprašanje Katoliške cerkve 
za Srbijo in Makedonijo uredi 
v duhu srbskega konkordata 
iz 1.1914., ki je predvideval us
tanovitev nadškofije v Beogra
du in škofije v Skopju (names
to prejšnje nadškofije). Ker je 
bilo tedaj na tem področju ve
liko število katoličanov, ki so 
se prejšnjim maloštevilnim pri
družili po službeni potrebi ali 
na lastno pobudo zaradi za
poslitve, zraven pa še številni 
katoliški diplomati in njihove 
družine v Beogradu, je bila 
vlada po razgovorih z apostol
skim nuncijem in Vatikanom 
sporazumna s tem načrtom.

Najhujše težave so bile za 
ustanovitev beograjske nad

škofije, ker tamkaj ni bilo niti 
ene pravno organizirane žup
nije, za nadškofa pa ne stolni
ce (še župnijske cerkve ne) ne 
rezidence.

Za škofa v Skopju pa je bilo 
težje najti primernega kandi
data, ker so tamkajšnje raz
mere bile tudi zaradi narod
nostnega vprašanja zelo kom
plicirane. Večino so imeli do
mači katoliški Albanci, a bilo 
je tudi nekaj tisoč Hrvatov v 
nekdanjih rudarskih dubrov
niških kolonijah. Številni no- 
vodošli pa so bili raztreseni po 
mestih in vaseh, ki jih je bilo 
treba šele poiskati, ob slabih 
prometnih zvezah.

Po vsestranskem povpraše
vanju in iskanju so se odločili 
za bivšega ravnatelja škofij
ske gimnazije v Šentvidu, te
daj člaifa redovniške skupno
sti lazaristov — dr. Janeza 
Gnidovca. Glavno priporočilo 
je bila njegova duhovnost, 
skromnost in potrpežljivost, 
saj so odgovorni dobro vedeli, 
da bo na novem službenem 
mestu potrebna vsak dan ve
lika mera potrpežljivosti, za 
nameček pa pomanjkanje.

OBLIKOVANJE ZA
PRIHODNJE NALOGE
Janez Gnidovec se je rodil 

29. sept. 1873 v Velikem Li

povcu v župniji Ajdovec pri 
Žužemberku. Oče je bil Jožef, 
mati pa Jožefa Pust. Prvi raz
red je končal v domači župniji, 
ostale tri razrede v Novem 
mestu pri frančiškanih. Tudi 
gimnazijo je končal v Novem 
mestu, in sicer 1892. 1. Novo
meška gimnazija je bila potr
jena od cesarice Marije Tere
zije dne 8. avg. 1746. V začetku 
so jo vodili frančiškani, 1.1870 
pa je bila podržavljena. Mati je 
Gnidovcu zgodaj umrla, oče 
pa malo pred maturo.

2e v gimnaziji se je odločil 
za študij bogoslovja, kamor se 
je vpisal 1892. 1. Kot bogoslo
vec je bil zelo discipliniran in 
marljiv, kakršen je bil že v 
gimnaziji. Do sebe je bil zelo 
strog, a do sošolcev vedno do
ber in uslužen. Zelo se je tru
dil za duhovno življenje in je 
ves čas izkoristil za študij, da 
je bil vsem vzor.

Uspešno je končal bogoslov
ni študij in bil 23. jul. 1896 pos
večen v duhovnika. Ker še ni 
izpolnil kanonične starosti, je 
moral dobiti od škofa spre
gled. Novo mašo je opravil 
naslednjo nedeljo v domači 
farni cerkvi v Ajdovcu.

Kaplansko službo je nasto
pil septembra 1896 v Idriji. 
Tam je ostal tri leta. Odlikoval 
se je po službeni gorečnosti in 
vzornem duhovniškem živl
jenju. Posebno skrb je pos
večal bolnikom in zapušče
nim starim ljudem. Kjer je le 
mogel, je tudi materijalno po
magal. Veliko pozornost je po
svečal mladini.

I

Škot Gnidovec s sirotami v Skopju

Ševedno 
sem
optimist
Na predstavitveni razstavi 

trajne delovne skupnosti sa
mostojnih kulturnih delavcev 
Neapolis iz Novega mesta je 
umetnostni kritik dr. Peter 
Krečič poudaril, da je bil ar
hitekt Peter Simič tisti, ki je na 
Dolenjskem prvi oral tovrstne 
brazde. Od leta 1971, ko je Si
mič s prvo nagrado na nateča
ju As design doživel svoj prvi 
večji uspeh,se je njegovo ime 
še večkrat znašlo na sezna
mih zmagovalcev natečajev s 
področja grafičnega in indus
trijskega oblikovanja. Leta 
1974 je bilo njegovo obliko
vanje Priloge Dolenjskega lis
ta dvakrat izbrano za najbol
jše grafično oblikovanje mese
ca, 1978 je dobil Simič prvo 
nagrado na republiškem na
tečaju za oblikovanje razpoz
navnega znaka občine Novo 
mesto, leto dni kasneje je dobil 
odkupno nagrado za sistem 
sedežnega pohištva na jugos
lovanskem natečaju v Saraje
vu, lani je bil njegov znak iz
bran za razpoznavni znak dru
štva Virtuti et Musis na Duna
ju in še bi se kaj našlo. Peter 
Simič je bil v Novem mestu 
popoln začetnik nekega nači
na življenja. Pri socialnem za
varovanju je bil poleg sklada
telja Vinka Globokarja iz Žu
žemberka edini prijavljen kul
turni delavec v Novem mestu. 
Republiški komite za kulturo 
mu je status umetnika odobril 
leta 1978.

DL: Po precej uspešnih se
demdesetih letih, ko se je 
vaše ime pogosto pojavljalo v 
medijih, smo v osemdesetih 
letih priče zatišju, ki ga je 
prekinil uspeh z znakom Vir
tuti et Musis. Gre za ponoven 
vzpon? Zdi se namreč, kot da 
bi ponovno oživeli. Iz vašega 
ateljeja prihajajo lepe in od
mevne realizacije: znak Do
mus Slovenica na Dunaju, 
zasnova pesniške zbirke Siga 
in prve štiri knjižice, poetika 
Mirana Jarca, monografija 
Božidarja Jakca, prvi del ce
lostne grafične podobe obči
ne Novo mesto itd.

Simič: Ge kaj znaš, lahko 
pokažeš, če imaš priložnost. V

bogatejših tujih družbah ve
do, da je tudi oblikovanje tisto, 
ki prinaša denar. Oblikovanje 
made in Italy in danski design 
sta pojma v svetu. O stanju pri 
nas nima smisla razpravljati, 
ugotovili bi isto kot pred 20 le
ti. Seveda pa je v večjih sre
diščih, kot je na primer Ljubl
jana, več možnosti, da pride 
oblikovalec do naročila. Izka
že pa se lahko samo z naroči
lom. To, da sem nekako oživel, 
je golo naključje. Zgodilo seje, 
da sem bil povabljen na na
tečaj za znak Virtuti et Musis. 
Na temelju uspešnega dela 
sem avtomatično dobil še na
ročilo za znak Domus Slove
nica. Glede knjig, ki so izšle pri 
Dolenjski založbi, se lahko za 
njihovo oblikovanje zahvalim 
Franciju Šaliju. On mi je dal 
naročilo. Kot še marsikomu. Z 
njegovo vrnitvijo domov je v 
novomeškem kulturnem živl
jenju marsikaj oživelo. Da je 
končno prišlo do izdelave ce
lostne grafične podobe občine 
Novo mesto, in to po desetih 
letih od izbire mojega znaka, 
sem zaslužen tudi jaz. Naroč
nika sem pozval, naj doko
nčamo, kar smo začeli, ali pa 
znak prečrtamo in vse skupaj 
damo v predal oziroma arhiv. 
Srečna okoliščina je, da hočejo 
ljudje, ki so danes na občini, 
marsikaj narediti. Prej se je 
bolj govorilo in odlašalo, če
prav so bili časi manj slabi.

DL: Novo mesto je soraz
merno močno gospodarsko 
središče. Pričakovali bi, da 
bo oblikovalec s trdnimi doka
zi o sposobnosti zasut z na
ročili.

Simič: V našem mestu sem 
doslej sodeloval večinoma s 
kulturnimi ustanovami in s 
skupščino občine. Z gospodar

stvom premalo ali pa sploh ne.
DL: Bi lahko podrobneje 

spregovorili o celostni gra
fični podobi Novega mesta? 
Pred leti se je mnogo govorilo 
o prenovi mestnega jedra. Bi
la je tudi neka avtorska sku
pina. Zlasti pred zvezno kon
ferenco mest, ki je bila 1978 v 
Novem mestu, je kar mrgole
lo zamisli. Potem pa so po
barvali fasade in konec.

Simič: Začetna pobuda je 
prišla leta 1977 z občine, za 
kar je najbolj zaslužen Ivan 
Hrovatič. V studiu z delovnim 
naslovom Aquarius design sva 
pot zakoličila kolega arhitekt 
Jovo Grobovšek in jaz. Kasne
je se je krog sodelavcev še ra
zširil. Pritegnili smo arhitekta 
Marka Mušiča, slikarja Ladis
lava Pengova, arhitekta Jane
za Suhadolca, s strani naroč
nika je sodelovala arhitektka 
Marta Račečič, strokovni nad
zor sta imela prof. arh. Niko 
Kralj in umetnostni kritik Pe
ter Krečič. Narejena je bila 
programska študija celo stne 
zasnove Glavnega trga in his
toričnega mestnega jedra v 
smislu totalnega ambienta. 
Projekt je vseboval arhitektu
ro, urbanizem, barvno obde
lavo fasadnega pasu, razvoj 
komunalne opreme (razsvetl
java, klopi, smetnjaki, avto
busna postajališča itd.), vizual
ne komunikacije (usmerjeval
no označevanje, označevanje 
gospodarskih organizacij in 
lokalov, sistem plakatiranja, 
sistem oglaševanja) itd. Leta 
1987 je bila v Novem mestu 
skupščina stalne konference 
mest Jugoslavije. Ob tej pri
ložnosti so nekateri segmenti 
tega projekta dobili prednost. 
Izvedeni so bili nekateri ele
menti grafične podobe občine 
Novo mesto z novim znakom, 
razno tiskano gradivo, značke, 
ulične zastave, mestna godba 
je dobila nove uniforme, po 
barvni zasnovi Ladislava Pen
gova so prebarvali fasade. Mis
lim, daje bilo to vse. Normalno 
bi bilo, da bi, ko bi si občina 
opomogla od stroškov, dela 
nadaljevali. Vendar je vse zas
palo. Pa je bilo tako dobro zas
tavljeno! Poleg tega smo bili 
med prvimi v Sloveniji, ki so se 
tega lotevali. Prehitela so nas 
mnoga mesta, ki leta 1978 o 
kakšni celostni podobi še san
jala niso. Zdaj se zadeve znova 
premikajo. Še vedno sem zme
ren optimist.«

Takratni ljubljanski škof dr. 
Anton Bonaventura Jeglič je 
sklenil ustanoviti cerkveno 
slovensko gimnazijo, da bi pre
prečil germanizacijo naših 
krajev, našega naroda. V me
ščanskih krogih se je namreč 
zelo vgnezdila navada pogo
varjati se nemško, češ da je to 
bolj gosposko. Ker nismo imeli 
nobene slovenske gimnazije, 
je bilo zares nemogoče vzgoji
ti slovensko inteligenco. Škof 
dr. Jeglič se je zavedal, da brez 
solidne slovenske srednje šole 
ne bo mogoče dobiti narodno 
zavednih izobražencev, ki bi 
lahko gospodarsko in politič
no vodili narod v boju za na
rodne pravice. Zato ni ozkos
rčno mislil le na gimnazijo za 
vzgojo bodočih bogoslovcev, 
ampak za vse, željne izobraz
be, ne glede na to, kateri pok
lic si bodo v življenju izbrali. 
Bil je prepričan, da morajo 
gospodarstvo in politiko pre
vzeti v svoje roke inteligentni 
in zavedni pošteni laiki.

Da bi dobil kvalificirane pro
fesorje za slovensko gimnazi
jo, je izbral med dobrimi du
hovniki šest kandidatov ter 
jih poslal na Dunaj, na višje 
študije gimnazijskih predme
tov. Med izbranimi je bil tudi 
idrijski kaplan Janez Gnido
vec.

Janez Gnidovec tudi na Du
naju ni zatajil svojega social
nega čuta: v prostem času je 
rad obiskoval slovenske kos- 
tanjarje, ki so po končani se
zoni ostajali brez robe in brez 
denarja. Pogosto je takim re
vežem vkljub svojim zelo ome
jenim sredstvom kupoval kruh

in še vozni listek za vrnitev v 
domovino.

Po končanem študiju in us
pešnih izpitih je moral biti eno 
leto suplent na gimnaziji v 
Kranju, da je končno lahko 
dobil diplomo za gimnazijske
ga profesorja klasične filologi
je. Diplomo doktorja filozofije 
je dobil 19. julija 1904. Škof dr. 
Jeglič ga je imenoval za prve
ga ravnatelja prve slov. pri
vatne gimnazije, ki je bila 
odprta 21. IX. 1905. Na gimna
ziji je za začetek bilo šest pro
fesorjev. Med prvo svetovno 
vojno so vojaške oblasti zase
gle škofijsko gimnazijo v Šent
vidu za vojaško bolnico ven
dar mu je uspelo z vztrajnost
jo in spretnostjo ohraniti ne
kaj prostorov za gimnazijo, da 
je ta lahko tudi med vojno na
daljevala delo. Ker je bilo med 
ranjenci veliko Madžarov in 
Romunov, se je takratni rav
natelj dr. Gnidovec naučil nji
hovih jezikov, da jim je lahko 
nudil tolažbo v trpljenju.

Ko je bila vojna končana in 
je razpadla stara avstroogrska 
monarhija ter je bila osnovana 
nova država SHS (seveda z 
mnogimi zapleti in političnimi 
nednarodnimi mahinacijami), 
e dr. Gnidovec smatral, da ne 
oo mogel biti kos novim zah
tevam in potrebam časa. Za
prosil je za odpust iz službe 
ter za sprejem pri lazaristih 
(misijonska družba). Škof je 
njegovo prošnjo uslišal.

Dr. Gnidovec je takrat raču
nal, da Se bo umaknil iz javne
ga življenja in bo iz skritega 
samostanskega kotička lahko 
zasledoval razvoj povojnih do

Božjepotna cerkev Letnica, zgradil jo je škof Gnidovec

godkov in boj naroda za svojo 
afirmacijo. Bil je poznan po 
svoji skromnosti in delavnos
ti, pa tudi pripravljenosti iz
vršiti vsako delo, ki so mu ga 
zaupali. Takega je našlo ime
novanje za skopskega škofa.

IMENOVANJ)E ZA 
SKOPSKEGA ŠKOFA

Po dolgotrajnih in mučnih 
razgovorih med Vatikanom in 
vlado SHS — Jugoslavijo je 
kljub zakulisnim spletkam po
litikantov prišlo do sporazu
ma o ustanovitvi beograjske 
nadškofije in skopske škofije. 
Za pravno podlago je služil 
sporazum v srbskem konkor
datu, ki je bil ratificiran 26. VII. 
1914 in v Vatikanu podpisan 
že 24. VI. 1914. Po tem spora
zumu je bilo sklenjeno, da so 
meje nove beograjske nadško
fije iste kot kraljevine Srbije, 
vsi drugi novoosvobojeni kra
ji pa da se vključijo v skopsko 
škofijo.

Po resnem dogovarjanju in 
posvetih v cerkvenih krogih 
je bil za prvega beograjskega 
nadškofa imenovan o. Rafael 
Rodič OFM, takrat ap. admi
nistrator Banata, za prvega 
skopskega škofa pa dr. Janez 
Gnidovec CM.

Ko je dr. Gnidovec zvedel za 
to imenovanje in ko so ga 
poučili, da je tamkaj večina 
vernikov albanske narodnos
ti, se je začel pridno učiti 
srbohrvaščine in albanščine. 
Kot filolog je oba jezika v kra
tkem toliko obvladal, da je pri 
svojem nastopu v Skopju in 
Prizrenu že imel kratke nago
vore v obeh jezikih. Ozkosrč
ni nacionalistični šovinisti so 
mu o sicer zamerili, a se na te 
kritike ne takrat ne pozneje ni 
oziral, četudi so se pojavljale v 
časopisih, natisnjene z veliki
mi črkami in na vidnih mestih.

Dr. Gnidovec je prejel ško
fovsko posvečenje 30. XI. 1924 
v cerkvi presv. Srca Jezuso
vega v Ljubljani. Glavni pos
večevalec je bil apost. nuncij 
mons. Hermenegildo Pellegri- 
netti, a soposvečevalca sta bila 
ljubljanski škof dr. Jeglič in 
mariborski dr. Andrej Karlin. 
Navzočih je bilo veliko du
hovnikov in ljudstva.

(Nadaljevanje prihodnjičl
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Ves čas
samo
gradijo

Zapudje, vasica, potisnjena 
v hrib nedaleč od Dragatuša, 
se dobro skriva sredi gozdov. 
Prav ta skrivna lega je bila 
nred vojno privlačna tudi za 
partizane, saj so se mnogokrat 
brez večje nevarnosti lahko 
zatekli k prijaznim belokranj
skim ljudem. V Zapadju so se 
počutili že celo tako varne, da 
so hoteli avgusta 1942 pripra
viti miting. Ubili so vola, pri
peljali pijačo, a možakar iz 
Špeharjev jih je izdal Italija
nom in pričakovano veselje se 
je sprevrglo v eno največjih 
tragedij belokranjskih vasi v 
drugi svetovni vojni. 21. av
gusta je hamreč italijanska 
vojska napadla vas ter jo pož
gala, tako da sta od 40 hiš ostali 
celi le dve. Može so pobili ali 
odpeljali v taborišče, ženske 
in otroke pa pustili na po
gorišču.

Trpljenje ljudi, ki je ostalo 
po tem razdejanju, je bilo ne
izmerno. Najstarejša vaščanka 
Marija Gorše, ki bo 25. maja le
tos dopolnila 86 let, se še dobro 
spominja vsega, kar je morala 
družina brez doma pretrpeti 
še dolga leta potem, ko je bil v 
domovini že mir. »Ob italijan
skem napadu se je spremenilo 
v pepel tako rekoč vse, kar 
smo imeli. Le od kašče je osta
lo nekaj zidov. Nakrili smo jih 
z deskami in si tako uredili za
silno prebivališče, ki je bilo za 
poletne in jesenske mesece še

nekako primerno, nikakor pa 
ne, ko je pritisnil mraz. Toda 
pozimi nismo imeli kam iti. 
Nekatere od petih otrok sem 
dala svojim staršem na Suhor 
pri Vinici, ostali pa smo se sti
skali pod tistimi deskami. Za
radi ozeblin, ki jih je dobil v 
tem zasilnem bivališču, je tis
to zimo umrl najstarejši sin, ki 
je štel komaj 12 let,« pravi Ma
rija in si utrne solzo.

Po vojni so se začeli ljudje 
odseljevati. Že misel na to, da 
bi morali še naprej životariti v 
kolibah, je bila neznosna. Go
rše tovi so se kot kolonisti na
selili v vasi Plitvice na Štajer
skem. Res, da so dobili kmetijo 
in zemljo, toda takrat se je 
pokazalo, da samo imetje še ni 
porok za zadovoljstvo. »Silili 
so nas v zadruge, a smo vzdr
žali le tri leta. Namesto razc
veta kmetijstva je bilo vedno 
bolj vidno propadanje. Kljub 
temu da smo imeli kmetijo, 
smo bili lačni kruha. Raje smo 
odšli nazaj v Zapudje, na nič. 
Tistim, ki so ostali doma, so v 
povojni obnovi zgradili domo
ve, mi pa smo ostali brez vsega 
tako na Štajerskem kot v Beli 
krajini,« pravi Goršetova. Na 
srečo so dobili vsaj 500.000 di
narjev pomoči, s katerimi pa 
so lahko kupili le les za ostreš
je, strešno opeko in nekaj 
stavbnega pohištva. Sicer pa 
že ves čas, odkar so se vrnili v 
Zapudje, le gradijo. Najprej 
hišo, ki so jo potem razširili, pa 
gospodarska poslopja. »Ne ve
mo, če bo gradnje sploh kdaj 
konec,« pravi Marija.

Čeprav je bilo življenje Go- 
ršetove družine v Zapudju

težko, so Marijini otroci ostali 
zvesti rodnemu kraju. Le ene
ga od sinov je zamikal širni 
svet. »Sedaj se že da dihati, se
daj je dobro. Njive, ki jih ima
mo v dolini pod vasjo, s trak
torjem z lahkoto obdelamo. 
Drugače pa je obdelovalne 
zemlje bolj malo, tako da zna
mo oceniti vsako ped. Od 19 
hektarov lahko obdelujemo le 
poldrugi hektar polj. A to je 
dovolj za 5 glav živine in 
prašiče, ki so moja skrb,« poh
vali današnje sicer krizne čase 
Marija. Skromna in navajena 
odrekanja in trpljenja je vese
la, da ima streho nad glavo in 
dovolj dela. Tega si vedno 
poišče, in ko ga v teh zimskih 
mesecih ni na njivah, se od
pravi v gozd sekat kole za 
fižol. Dolgčas ji ni nikoli. Pa 
tudi z razmišljanjem o tem, 
kje jo kaj boli in kdaj bo šla zo
pet k zdravniku, si Marija ne 
obremenjuje življenja. Še niko
li namreč ni bila pri zdravniku 
in tudi tablet ni jemala še 
nikoli v življenju. Naočnike 
uporablja le takrat, ko šiva. 
»Berem pa tako in tako bolj 
malo. To je zame preveč dol
gočasno. Raje grem ven, med 
živali in v naravo. Iz lastnih 
izkušenj lahko svetujem, da 
sta svež zrak in delo najboljše 
zdravilo in porok za dolgo 
življenje.« Tega pa si Marija 
močno želi. Pravi, da v življen
ju še ni dokončala vsega dela, 
posebno pa jo skrbi, kako bi bi
lo z njeno živino, če nje ne bi 
več bilo. Sin in snaha gresta 
namreč v službo, nekdo pa 
mora biti doma, da lahko vsak 
trenutek pogleda v hlev, če je 
vse v redu. In kakor se Marija 
razživi ob pripovedovanju o 
svojem delu, tako postane 
otožna, ko se ozre skozi okno 
na dvorišče in naprej po vasi. 
»Ja, ja, niso imeli vsi toliko 
potrpljenja, da bi vztrajali na 
tem našem hribu. Ko sem pred 
65 leti prišla kot nevesta v Za
pudje, je štela vas dvakrat to
liko hiš kot danes. Mnogim je 
sedaj morda tudi žal, da so odš
li, tako, kot je bilo nam, a niso 
imeli ponosa, da bi se vrnili. 
Meni pa ni toliko do ponosa. 
Dom je vendarle dom, četudi 
požgan. Žal znamo večkrat 
ljudje to ceniti šele takrat, ko 
pokusimo kruh, ki zrase na 
tuji zemlji,« razmišlja mladost
na Marija.

M. BEZEK-JAKŠE

Na
Golušniku 
je miru 
preveč

Ste že kdaj slišali za Golu 
nik? Verjetno ne, saj je dand 
nes le malo ljudi, ki ima 
opraviti s tem krajem. Nek 
jih ga mora službeno pozna 
nekaj jih izhaja iz tega kraj 
nekaj jih tam še prebiva, ze 
redki pa so tisti, ki bi jih nal 
jučje zaneslo tja. čez Golt: 
nik namreč ne peljejo po 
nikamor, nanj moraš biti n 
ntenjen, zato je daleč, čepr 
se zdi, da je vsega nekaj dobr 
lučajev za trškogorsko cer 
vijo. Tak občutek ima Clove 
ko se v svetlem januarske 
dopoldnevu skozi bukovo 
kostanjevo hosto spušča v f 
dolgovalo dolino za Trško £ 
po, na katere dnu je že od dal 
moč slutiti strugo skrivno 
nega potoka Lešnica. čudo' 
svet je tam zadaj, gozdovi, r 
ve, travniki, predvsem pa 
nogradi, kopajoči se v janui 
skem soncu, kot kače zviti 
sončni preži, vpijajoč toplo 
Tam daleč je videti zidanice 
stanovanjske hiše Grčevja, 
tej strani pa je Golušnik. Sri 
sadovnjakov in vinogradov 
skrite hiše, ki so povečini p 
zne. Le iz dveh dimnikov se 
kadi: pri Kumrovih in pri 
drihovih. Pa tudi v teh dv 
hišah, kjer toplota in dom 
bost še puhti iz velikih kr 
bih peči, ne živi veliko ljt 
Pri Kumrovih sta ostala sa

še oče in mati (oče jih ima že 
čez osemdeset), pri Vidriho
vih pa gospodari vdovec Gus
telj kar sam. Kljub temu je na 
skrbno urejeni domačiji, kjer 
je vse na svojem mestu, na se
niku dovolj sena za lepo reje
nega vola in v kleti dovolj 
hrane za prašiča v svinjaku, 
videti, da gospodar ne misli 
kar tako vreči vajeti iz rok.

»Vsega je dovolj, poljskih 
pridelkov in vina v kleti, le v 
kuhinji manjka skrbne žen
ske roke,« pravi sedeminpet
desetletni Gustelj, ko nas po
vabi v toplo izbo za krušno 
peč in postavi na mizo liter 
domačega, zraven pa še okus
no rezino potice. »Včasih je bi
lo tukaj precej življenja, vse 
hiše so bile obljudene, vsaka 
griva obdelana, otroškega vri- 
šča in živine pa tudi dovolj. Po
tem pa je vse posrkalo bližnje 
mesto. Otroci prihajajo nazaj 
le še ob praznikih ali pa še to 
ne. Hiše in hlevi ostajajo praz
ni, čeprav imamo tukaj čist 
zrak in miru toliko, da bi ga 
nam marsikdo zavidal.«

No, kake posebne bogatije 
razen tega, kar je človek s 
težkim delom iztrgal iz skope 
zemlje na teh klancih, v Go
lušniku nikoli ni bilo. Žato so 
ljudje odhajali po boljši kos 
kruha v dolino. Nekaj časa so 
se še vračali, potem pa je la
godje zmagalo in ostali so v do
lini. Tudi Gustelj se je napotil 
v dolino. Najprej se je zaposlil 
v gradbeništvu, potem v me
haničnih delavnicah, kaj kma
lu pa se je ustalil pri železnici

ali »ajzenponu«,kotsvoje zad
nje delovno 'mesto, na kate
rem je vztrajal kar blizu tride
set let, imenuje Gustelj po 
domače. Toda on se je vračal 
nazaj. Uro in pol do mesta, uro 
in pol nazaj, pred odhodom in 
po vrnitvi pa je bilo treba pri 
živini še marsikaj postoriti. 
Tako je bil delovni dan precej 
dolg, zlasti v prvem obdobju, 
ko so imeli na železnici še 
dvanajst ur dela, potem pa so 
bili prosti štiriindvajset ur.

»Najtežje je bilo takrat, ko 
so bili na progi še stari hlaponi. 
Takrat sem delal pri čiščenju 
parnih lokomotiv. Tudi po 
osemnajst jih je prišlo noter v 
enem delovnem dnevu, moral 
pa sem očistiti kurišče, napol
niti vodo, naložiti premog in 
poseben prostor za pesek, s 
katerim so posipavali tire pod 
kolesi, da niso zdrsavala. Use
dline v kurišču so bile pose
ben problem. Če ni bilo dalj 
časa očiščeno, so se strdile, da 
sem jih moral razbijati s tež
kim kladivom. V kanalu pod 
lokomotivami se jih je nabralo 
po nekaj ton na dan, vse sku
paj pa sem moral potem še 
zmetati iz kanala in speljati na 
odlagališče. Veliko lažje je bilo 
kasneje, ko smo dobili motor
ne lokomotive in sem pričel 
delati kot kretničar.«

Gustelj je že eno leto upoko
jen. Zdravega in šegavega mo
žaka tukaj v klancu za Trško 
goro pravzaprav sedaj nič ne 
moti razen samote, ki je kljub 
temu, da je dela vedno dovolj, 
včasih kar ubijajoča. »Mislim, 
da še ni prepozno, morda bi se 
pa še našla katera, ki bi poživi
la ognjišče in dala smisel dol
gim zimskim večerom,« glas
no razmišlja Gustelj, »sedaj se 
mi samo zase včasih že kar ne 
da več kuhati.« Oženil se je le
ta 1954. Takrat je v kraj pris
pela tudi elektrika, edina od 
civilizacijskih ugodnosti od 
zunaj. Na telefon, vodovod in 
asfalt v kraju še pomislijo ne. 
No, vode je tukaj tako dovolj, 
zdrave studenčnice pa tudi 
kapnice. Žena je Gusteljnu že 
zdavnaj umrla, tri hčerke pa 
so tudi že odšle v svet in tam 
ostale. Dvakrat na teden stopi 
na Golušnik tudi poštar. Ob 
petkih prinese Gusteljnu Do
lenjski list, da mu dela družbo, 
ko se Grčevje na drugi strani 
doline potopi v mrak.

TONE JAKŠE

PRAH ničnim in lažnim, vendar pa 
mora biti na tem svetu tudi 
mesto za duha in telo.

Med izvirnimi novostmi, 
ki so v zadnjem času prišle 
na slovenski knjižni trg, je 
gotovo posebne pozornosti 
vredno delo Prah pisateja 
Lojzeta Kovačiča, ki ga poz
namo predvsem kot pisca 
obsežnih avtobiografsko-pri- 
čevanjskih romanov in no
vel. Knjigo je založba Mla
dinska knjiga izdala v poča
stitev pisateljeve 60-letnice 
lanskega novembra.

Nova knjiga, ki jo je Kova
čič podnaslovil kot »dnev
nik, zapažanja, reminiscen
ce«, v svojih razmišljanjih 
na predstavitveni tiskovni 
konferenci pa opredelil tudi 
kot roman v najbolj svobod
ni formi, je zgrajena iz proz
nih drobcev: krajših dnev
niških zapisov, opomb, zapa- 
žanj, citatov, spominov, ob
čutij, na kratko zarisanih 
misli in razmišljanj, označi
tev dogodkov ali značajev 
posameznikov, vmes so tudi 
nastavki zgodb in podobno, 
kar se veliko pišočemu ust
varjalcu nabira. Kljub temu, 
da so po pisateljevih bese
dah to »neuporabljeni zapi
ski ob robu večjih tekstov« 
in so torej brez osrednjega 
pripovednega jedra, pa zbra
ni v knjigi delujejo prese
netljivo povezano.

Prah je torej brez prave 
zgodbe, okoli katere običaj
no pisatelj v romanu niza 
razmišljanja in izrisuje du
hovno in tvorno podobo do
be, celo kronologija, kolikor 
jo je zaradi dnevniške nara
ve v besedilu zaslediti, je 
svojevoljna in podrejena 
drugačnim načelom od pri
povednih, vendar kljub te
mu Prah daje bralcu vtis te
matsko in problemsko za
okroženega dela, nekakšne
ga duhovnega romana, kate
rega junak je pisatelj sam.

M. MARKELJ

SANJSKO
MESTO,
A

VENDARLE 
TA SVET

Aleksander Peršolja, pesnik 
iz Goriških Brd, tesno pove
zan z življenjem in delom 
Primorcev in Kraševcev, se je 
v svojih prvih treh zbirkah 
(čez noč, Nad poljem je mrak 
in Pesniški list) predstavil s 
poezijo, ki je pomenila nekakš
no inačico slovenskega mo
dernizma šestdesetih let, bila 
pa je manj hrupna in tako rek
oč nevpadljiva, čeprav pisana 
v modernističnem slogu in 
vsebinsko usmerjena skoraj v 
tragiko razvezanega in v osa
mo potisnjenega človeka, pa je 
imela ves čas poseben, dejal bi, 
mehak liričen ton, po katerem 
se je tudi prepoznaval pes
nikov lirski glas.

Stik z zemljo je za pesnika 
usoda. Vse nenadoma izhlapi, 
sanje in mesto. Sanjsko »me
sto je samo spomin./ Prazna 
Ravnina./ Ožgana drevesa.« S 
tako trpko ugotovitvijo pes
nik zaključi zbirko. A tudi izh
lapelo »sanjsko mesto« je na 
njegovi, pesniški poti. Izkušn
ja, ki pa morebiti le ni samo 
pesnikova.

I. ZORAN

KULTURNE
HUMO
RESKE

Običajno humoreskam, ki se 
pojavljajo po časopisju in so 
pisane. trenutku na kožo, ži
vost in smešnost s časom 
zamre in obledi, tak je pač da
vek trenutni aktualnosti, če 
pa avtor vanje vgradi nekaj 
več, nekaj, kar prekaša tre
nutne razmere, se njegovim 
humornim drobcem bolje piše 
v borbi s časom in pozabo.

Med slednje, se pravi uspeš
nejše humorne spise lahko 
uvrstimo »kulturne« humore
ske Toneta Partljiča, ki so ne
dolgo tega izšle v zbirki Vrba 
pri Prešernovi družbi. Lepo 
počesane in razvrščene v knji
gi z naslovom »Kulturne hu
moreske, prosim«, so v sprem
ljavi domiselnih ilustracij Boža 
Kosa na voljo bralcem, da s

knjigo v roki obudijo spomin 
na dogajanja, ki so jih spodbu
dila k rojstvu, in hkrati s tisto 
posebno globino, ki jo daje 
samo žlahten in pristen hu
mor, dogodke in nravi, drugih 
in svojo, tudi premislijo.

Partljičeve »kulturne humo
reske« so nastajale ob pro
blemih, ki so vznikali v naši 
ljubi domovini nekaj zadnjih 
let, objavljal pa jih je sprotno v 
dnevnem časopisju. Naj bodo 
to problemi slovenstva, pisana 
vrsta vprašanj, s katerimi se je 
avtor srečal kot predsednik 
društva slovenskih pisateljev 
ali problemi še bolj izrazito 
političnega značaja, Partljič se 
jih loteva odkrito, zadosti os
tro in seveda s pravo mero no
rčevanja iz slabosti, kar vse je 
sol humorja. Ilustracije Boža 
Kosa pa Partljičev humor do
grajujejo, ne samo opremljajo.

M. MARKELJ

la pred desetimi leti in je v nji 
objavil razgovore s 30 sloven
skimi ustvarjalci. V knjigi so 
bili predstavljeni zvečine pi
satelji, zato Hofman z Iskanim 
in najdenim svetom »izravna
va nesorazmerje« iz prve knji
ge. Med pogovornimi portreti 
ustvarjalk najdemo zelo zna
na pisateljska imena, kot so 
Mira Mihelič, Mimi Malenšek, 
Branka Jurca in Kristina Brenk,

nekaj pa tudi razmeroma no
vih ali manj znanih imen. V ce
loti nam Hofman predstavi s 
pomočjo neposredne besede 
ustvarjalk samih spekter pi
sateljskih osebnosti različnih 
generacij, različnih estetskih 
usmeritev, nazorov, poklicev 
in življenjskih usod. Z vpra
šanji pa je spreminjal osvetlit- 
veni kot tako, da se bralcu 
razgrinjajo kotički zasebnega 
življenja intervjuvank, njiho
vi načrti, delo, estetska in mo
ralna vprašanja, s katerimi se 
spopadajo v svojem delu in 
življenju, njihov pogled na 
aktualne probleme, od razmer
ja med književnostjo in poli
tiko do odnosa do naroda. 
Skratka, avtor poskuša sogo
vornice kar najbolje izrabiti, 
mišljeno seveda v dobrem po- . 
menu te besede, bralcu v 
dobro.

M. MARKELJ

TRUBAR IN 
JUŽNI 
SLOVANI

Primoža Trubarja neločljivo 
povezujemo s slovenstvom, 
Slovenci, slovensko knjigo, slo
vensko šolo. Tako globoko je v 
vsakdanjih predstavah prepo
jen s slovenstvom, da spregle
damo pomemben del njegove
ga delovanja, ki je povezan z 
ostalimi južnoslovanskimi na
rodi, predvsem seveda s Hrva
ti kot prostorsko in jezikovno 
Slovencem najbližjih.

A dejstvo je, da je Trubar 
»prvi uporabljal in zapisoval 
oznako hrvaški ali srbski je
zik« za vzajemni jezik sorod
nih narodov, kot ugotavlja Ja
nez Rotar v knjigi Trubar in 
južni Slovani, ki je izšla pri 
Državni založbi Slovenije. Ne 
le jezik kot izraz etnične bliži-

Za Peršoljevo četrto samos
tojno pesniško delo, za knjigo 
Sanjsko mesto, ki je ob koncu 
minulega leta izšla v zbirki 
Nova slovenska knjiga pri za
ložbi Mladinska knjiga, je zna
čilno, da za v njej predstavlje
ne pesmi še vedno veljajo vse 
temeljne oznake za Peršolje
vo poezijo, a le kot izhodišče. 
Pesmi so v tem pogledu preči
ščene, pisanje je zgoščeno, slog 
preprostejši, pa tudi v vsebin
skem pogledu je pesnik nare
dil pomemben premik.

Pesnik Sanjskega mesta mir
no sprejema življenje, nekda
nje alegorije in meditacije so 
nadomestile stvarne prispodo
be, upodabljanje je realno. Mo
rebiti je prav s tem doseženo, 
da sta nežnost in mehkoba lir
skega tona še trpkejši. Sanj- 
skost, prividnost in iracional
nost tega sveta sploh se pesni
ku kažejo kot prostori za spo
pade med iluzijo, željo in umi
kom ter za prebujanja resnič
nosti. Dogajanje se odigrava 
na »trdnih tleh«, kar pomeni, 
da se prikaže tudi vse, kar je 
na tem svetu, ki je sicer sam 
sebi nasprotje, nesvetlega, se
nčnega. To so računi med res-

POGOVORI 
S PISATE
LJICAMI

Kljub temu da mu je ostro- 
jezična »gospodinja iz Seža
ne« Jolka Milič odločno sve
tovala, naj ne napiše knjige, v 
kateri bi bile predstavljene 
samo ustvarjalke, da naj med 
vsa ta gosja peresa vseh barv, 
nazorov in poklicev in starosti 
vtakne kakšnega moškega re
prezentanta, če noče izzvati 
usode, se je Branko Hofman 
odločil, da v svoji drugi knjigi 
pogovorov s slovenskimi lite
rati objavi pogovore le z žen
skami. Izbral je petnajst so
dobnih slovenskih ustvarjalk, 
pisateljic in pesnic, ter obsež
ne pogovore z njimi združil v 
knjigo Iskani in najdeni svet, 
ki je pred kratkim izšla pri 
Prešernovi družbi.

Knjiga se po zasnovi in vse
bini navezuje na Pogovore s 
slovenskimi pisatelji, ki je izš-

\ ::i_

ne, tudi skupna usoda (trplje
nje pod Turki) je zbliževala 
slovensko in hrvaško ljudstvo 
v Trubarjevi zavesti. Jasno pa 
je videl, da gre pri južnih Slo
vanih za različne etične skup
nosti in je dosledno odklanjal 
možnost jezikovnega povezo
vanja oziroma oblikovanja 
vzajemnega jezika.

Trubarjev odnos do Slova
nov se je najbolj dejavno poka
zal v delu uraškega prevajal
skega zavoda, kjer so poleg 
slovenskih tiskali tudi knjige 
v glagolici, cirilici in latinici, 
prve knjige za preprostejše 
ljudstvo. Te knjige so obogati
le glagoljaško tradicijo in hkra
ti dale pobudo za nastajanje 
hrvaške kajkavske izvirne 
knjige.

Ta pomembni, a nekoliko 
pozabljeni del Trubarjevega 
delovanja je z Rotarjevo knji
go dobil ustrezno znanstveno 
predstavitev.

MiM



Novemu mestu 
z ljubeznijo

Doma, to je v Goricj, smo 
prebivali na perfieriji mesta, 
ker je naša mama, po rodu 
Gorjanka, se pravi, Bovčanka, 
ljubila naravo in boljši zrak, 
tako kot jaz. Morali pa smo se 
zadovoljiti s tem, da smo le iz 
daljave gledali krono Julijskih 
Alp in Sveto goro, Sveto Kata
rino, Sabotin in druge hribe. 
Seveda tudi krasna Brda. To

ple poletne večere smo včasih 
prebili v družbi z neko gospo 
in njenimi otroki in uživali 
nočni hlad. Nekega večera — 
imela sem morda 11 ali 13 let 
— ko je na nebu sijal mesec in 
miriade zvezd in sem zama
knjena iskala ozvezdja Veli
kega in Malega voza ter Treh 
kraljev, sem naenkrat zagle
dala veliko, zelo žarečo zvez-

VEDNO SLOVENKA
ANA ČEBOKLI, avtorica teh mladostnih spominov na No

vo mesto in na čas, ki ga je v njem kot goriška begunka Anka 
med prvo svetovno vojno preživljala, je po rodu iz zgornje 
Primorske. Oče Andrej je bil iz Kreda na Kobariškem, mati pa 
iz Bovca. Oče je bil kot paznik uslužben pri koprski ingoriški 
sodni jetnišnici in tako je bila Ana 24. septembra 1901 rojena 
v Kopru, svojo zgodnjo mladost pa je preživljala v Gorici. V 
Kredu je bil doma tudi Anin bratranec, pesnik, pripovednik 
in kritik Andrej Čebokli, r. 1893, ki ga je v tridesetem letu sta
rosti pobrala jetika. Andrej Čebokli je bil v prijateljskih zve
zah s pesnikom Miranom Jarcem in novomeška Študijska 
knjižnica hrani nekaj njegovih, Miranu poslanih pisem. Da 
nam niso ohranjena Miranova pisma Andreju, je kriva An
drejeva nečakinja: ta je po smrti svojega očpta in Andrejeve
ga brata, ki je z ljubeznijo hranil bratovo korespondenco in 
literarno zapuščino, vse te papirje uničila. V Kedru je bil do
ma tudi prijatelj Čeboklijevih, pesnik Joža Lavrenčič 
(1890—1952).

vojskega, vojvode d’Aosta, ki ga je Italija postavila za po
dkralja v Addis Abebi. Z njim je prišel v angleško vojno ujet
ništvo in bil odpeljan v Nairobi, kjer sta oba tudi umrla.

Ana Čebokli je prepotovala precejšen del sveta, in čeprav 
je po večini živela v popolnoma tujem okolju, je ostala zvesta 
Slovenka, kar spričuje tudi to, da je slovenska pisateljica. Je 
avtorica več v slovenščini pisanih romanov, ki sta jih npr. pi
satelj in kritik Vladimir Bartol ter pesnik Alojz Gradnik, da 
omenim le ta dva, ugodno ocenila, žal pa do danes še niso naš
li domačega založnika. Nekaj teh literarnih del hrani tudi 
naša Študijska knjižnica.

Pisateljica Ana Čebokli je imela in ima v slovenskem kul
turnem svetu ožja poznanstva in prijateljstva, med drugim z 
leposlovnimi in umetniškimi ustvarjalci take teže in slovesa, 
kot so npr. pesnik Alojz Gradnik in slikarji Alojz Špacapan, 
Veno Pilon in Božidar Jakac.

Še beseda o Aninem priimku: že njen bratranec, profesor in 
pisatelj Andrej Čebokli, je raziskoval poreklo svojega prii
mka in prišel do zaključka da je turškega izvora. To je Ani 
potrdila tudi žena nekega turškega diplomata, češ da je v 
njeni domovini in blizu njenega rojstnega kraja trdnjava, ki 
se imenuje — Čebokli.

JANKO JARC

Ana je po končanem učiteljištvu v Gorici in v Ljubljani 
poučevala nekaj časa v Trstu, pozneje pa postala žena itali
janskega častnika iz stare plemiške družine. Ta je bil v času 
italijanske zasedbe Etiopije v ožjem spremstvu Amadeja Sa-

do z dolgim repom. Mamo in 
njeno znanko opozorim na ta 
prečudni pojav, ki se mi je zdel 
nebeško čudo. »Jejžeš«, vzkli
kne mati, »to je repatica! Pra
vijo, da prinaša hude čase.« 
Leta 1914 je res izbruhnila 
svetovna vojna. Nato je tudi 
Italija prelomila zavezništvo v 
trozvezi. Za nas se je začelo 
hudo gorje. (Opomba: pred 
rvo svetovno vojno je bila 
vropa razdeljena na dva po- 

litično-vojaška bloka: Nemči
ja, Avstro-Ogrska in (talija so 
tvorile tako imenovano »tro- 
zvezo«, imenovano tudi »cen
tralne sile«, Anglija, Francija 
in Rusija pa so sestavljale zve
zo, ki so običajno označevali s 
francoskim izrazom »antan
ta«.) Kmalu smo imeli italijan
sko vojsko onstran Soče in že 
so obstreljevali vojaške objek
te v mestu. (Oče se je ob zače
tku vojne z Italijo s kaznilni
co, kjer je imel službo, preselil 
v Novo mesto). Očka, ki z ma
mo ni bil nikoli strog ali nepri
jazen, je sedaj mami brzojavil: 
»Ako hočeš ti ostati tam za va
ruha svoje krasne biderma
jerske opreme, ostani, naro
čam pa ti, da mi takoj pošlješ 
otroka sem v Novo mesto.« Vsi 
smo šli na pot. Po naporni 
vožnji (zaradi premikanja 
avstrijske vojske) in po več
urnih postankih na Jesenicah 

, in v Ljubljani je sprevodnik 
tretjega dne vendarle zaklical: 
Rudolfovo — Rudolfswert. Sta- 

, ri in edini postrešček (bil je to 
znani Jože, ki ga je večkrat ri
sal Božidar Jakac) nas je s 
prtljago vred spravil do so
dišča. Tam pa smo zvedeli, da 
je bila kaznilnica premeščena 
v Gradec. To je bila huda novi
ca za nas in veliko razočaran
je. Jokali smo, ker ni bilo očka.

A mama je bila pogumna 
žena. Ne spominjam se več na
tančno, kako smo našli zave
tišče v neki kmečki hiši, kjer 
je živela žena kaznilniškega 
paznika Robasa, ki je bil na ru
ski fronti. Ta hiša je imela ve
liko sobo in ob hiši je bil senik. 
Hiša je mejila z vrtom velike 
gosposke hiše. Nasproti te hi
še je bila graščina Grm z ob
sežnimi vrtovi in poljem. Rek
li so, da je bila v njej kmetijska 
šola. Ob grajskih njivah in ob 
cesti pod hišo, kjer smo stano- 

j vali, je bila hiša, kjer so bili 
i Podbevškovi. Imeli so deset 
' otrok. Ko smo mi bivali pri Ro- 
i basovi in sem hodila vsak dan 
; po mleko v Gotno vas, sta me 

otroka Metod in Ciril, ki sta bi- 
| la po tedanji šegi oblečena v 

»kiklice« kot deklice, pozdrav

ljala: »Dober dan, Ankica,« jaz 
pa sem ju pobožkala. Od tod 
naše poznanstvo in kasnejše 
prijateljstvo s Tonetom Pod- 
bevškom in njegovimi brati 
Karlom, Metodom in Cirilom.

ČIČ NI ZA BARKO
V Novo mesto smo prišli 

nekako julija ali avgusta. To 
vem zato, ker me je mama 
septembra vpisala v osmi raz
red dekliške šole pri nunah v 
Šmihelu. Brat Peter, ki je bil na 
gimnaziji v Gorici izključen, 
pa ne zato, ker bi ne bil nadar
jen, ampak ker je bil velik raz
grajač in je motil pouk. Moral 
je na učiteljišče. Zdaj je bil 
brez pouka in je bil doma. Po 
maturi, ko smo bili zopet v 
Gorici, je študiral in končal 
študije na trgovski akademiji 
na Dunaju.

Pa se vrnimo zopet v novo
meške čase! Na kmetijski šoli. 
na Grmu so nujno potrebovali 
delovno silo. Možje so bili sko
raj vsi po raznih bojiščih. Kar 
pade naši majki v glavo čudna 
misel, da bi midva, razvajenca, 
hodila »v tabrh« (na delo) na 
Grm. In kako naju je silila! »Je 
vojna in moramo se prilagodi
ti,« je govorila, dokler ji nisva 
ustregla. V treh dneh pa je bilo 
najine kmetijske kariere ko
nec. In to tako smešno, da se še 
danes, ko to pišem, prav pris
rčno nasmejem. Peter je bil ze
lo zabaven pavliha. Okopavali 
smo krompir. Naš lumpacij je 
motil delavke s vojimi »fok- 
selni«. Delavke so se hihitale 
in delo je seveda zastajalo. 
Tretjega dne je upravnik, ki se 
gotovo ni dolgoačsil ob Petro
vem kvasanju, prav nič besen, 
smeje rekel: »Vidva, Italijana, 
pojdita domov!« Oba sva bila 
presrečna, malo pa sva se le 
bala mamine šibe, tiste, ki 
žvižga. Je pa bila mamika mo
dra, z glavo je nekajkrat poki
mala in nato rekla: »Ja, Dal- 
matainci pravijo: ,Čič ni za 
barko'.« Morda je razumela, 
da je od naju zahtevala nekaj 
nemogočega. Tisti večer nama 
je pripravila izvrstne palačin
ke.

Rada sem imela gozd za 
Gotno vasjo. Tam blizu je bila 
klop in tja sem hodila brat. Od 
tam sem vsa zagledana gleda
la na Grm, in vas Šmihel mi je 
bolj ugajala kot šola v njej. Tu
di potok, ki se zliva v Krko, je 
bil ljub prijatelj mojih mla
dostnih sanj. Meni najbolj pril
jubljena sošolka — sedeli sva v 
isti klopi — je bila Zora Čargo, 
sestra kasnejšega znanega 
umetnika. Doživeli smo prvi

zmrznjeni sneg, ki ga Gorica 
zaradi milejšega podnebja ne 
pozna. Podbevškov Karel me 
je naučil sankanja. Kakor nora 
sem se podila z Grma do Kan- 
dije, nazaj pa sopihala peš.

ROŽNI VENEC 
NE POMAGA

Meni in Zori ni ugajala naša 
učiteljica — redovnica, zato 
sva večkrat špricali šolo. Vsa 
jutra sva tavali po zmrznje
nem snegu tudi ob gozdovih, 
občudovaje zimsko krasoto. 
Obenem sva molili nič koliko 
rožnih vencev, proseč Boga, 
da bi doma ne izvedeli, da sva 
potepinki. Neka goriška sošo
lka, ki me je pogrešala, je šla 
našo mamo vprašati, ali sem 
morda bolna, ko me tri dni ni 
bilo v razredu: Mama je to po
vedala tudi Zorkinemu očetu 
in konec je bilo špricanja in 
molitve. Zima je prešla in me- 
dve sva se spametovali ter 
osmi razred srečno končali.

V času svojega šolanja pri 
šmihelskih nunah sem napra
vila tudi velikanski greh: ne
kega dne sem bila jaz, prav jaz, 
celo nesramna tatica. Konec 
šolskega leta smo imeli zadnjo 
spoved in obhajilo v šmihelski 
cerkvi. Spovedoval je župnik, 
ki je poučeval verouk na naši 
šoli. Ko je bil nekoč že v cerk
vi, kuharica pa je odhajala v 
vas, me je hudobni duh pre
motil: na župnikovem vrtu 
sem videla krasna jabolka, 
moščančkarje, na katere sem 
bila vedno prav požrešna, če
prav pri Robasovi gospe ni 
manjkalo jabolk. Utrgala sem 
kaka štiri jabolka ter šla z 
njimi k spovedi. Moji hudi 
grehi so bili: da mame, ki je 
zlata duša, ne ubogam, kadar 
mi kaj naroči, pa da naše re
dovnice — razrednice nimam 
prav nič rada, in podobno. Ko 
sem kradla, sem si v svoji 
otroški filozofiji rekla: »Ker se 
že moram spovedati, en greh 
več ali manj, gospod župnik 
odveže vse.« Na koncu spove
di sem res sramežljivo izdavi
la: »gospod župnik, kradla 
sem«.

»Kaj si ukradla, Anka?«
»Jabolka«.
Se ne sme,« je dejal, nato pa 

radovedno zabrundal: »Komu 
si jih pa ukradla?«

»Vam, gospod župnik«.
»Prav meni!«, je vzkliknil. 

»Ali Robasova nima jabolk?«
»Mnogo jablan ima, ali vaši 

so moščančkarji«.
»Morala bi me vprašati, prav 

rad bi ti jih dal«.
»Vem, gospod župnik, toda 

vi bi mi dali samo eno, jaz pa 
sem jih ukradla štiri, lepa, de
bela in dišeča.«

»Kam si jih skrila?« je rado- 
vedil.

»Jih imam kar tu, v pred
pasniku. Jih moram vrniti?« 
me je zajela skrb.

»Kar obdrži... Ampak vedi, 
nikar ne kradi več, Ankica, me 
je nasmejan odvezal hudega 
greha.

TO JE NAREDIL 
NAPREDEK

Mama je slučajno našla za
vetišče v mestu. Tudi tam sva 
našla s Petrom nebesa na zem
lji. Stanovali smo v Koširjevi 
hiši ob cesti, ki vodi z Glavne
ga trga proti Krki. Košir je bil 
trgovec s tekstilnim blagom in 
trgovino na trgu, doma pa so 
imeli tudi krojaško delavnico. 
Bila je to dobra družina in nam 
je ponudila sobo v pritličju 
hiše. Mama je tudi smela za 
nas kuhat v gospodinjini kuhi
nji. Seveda ji je mamica vrača
la dobroto s tem, da je gospe 
pomagala v gospodinjstvu. Za 
hišo je bil vrt in nekaj stopnic 
je vodilo do Krke. Od tam sem 
vesela skakala v Krko. Opazo
vala sem ribice, medtem ko jih 
je Peter lovil na trnek. Večkrat 
je ujel tudi kako kilogram 
težko, pa smo imeli pojedino. 
Mene je sicer bolelo, da jih je 
lovil, jedla sem jih pa le. Ko je 
prišel čas jagod in borovnic, ki 
so bile moja najljubša paša, 
sem si očitala, da sem kruta, 
češ tudi sad je živ kot riba. 
Ampak jedla sem jih pa le. 
Tako sem opravičevala sebe 
in brata in pela:

Rdeče jagode sem bral, 
kar se prikaže mi žival, 
rjava zgoraj, spodaj bela, 
pa kakor človek je sedela.

Brat je ribaril in bil pri tem 
zelo spreten, meni pa je bila 
Krka vsakdanja telovadnica 
in plavala sem kot ribica. Ko 
sem se naplavala, sem šla od
krivat mikavne lepote starega 
mesteca. Najbolj sem vzljubila 
nizke hišice na visokem bre
gu: vrsta bivališč, za njimi tudi 
rojstna hiša mojstra Božidarja

Jakca. Gledala sem jih, misleč: 
zdaj zdaj ti padejo na glavo. 
Nekajkrat me je zvabil tudi 
Ragov log, a j e bil zame preveč 
vlažen in hladen. Mikal me je 
nasprotni breg Krke, kjer je bil 
moj raj. Ure in ure sem poha
jkovala po kandijskih poljih, 
proti Šmihelu in še dlje. Tu in 
tam sem prišla celo do obsež
ne trate, sredi nje pa je kralje
vala graščina. Bila je zaprta, 
znamenje, da njeni gospodarji 
v letnem času potujejo. Okoli 
gradu Grma so bili obširni sa
dovnjaki in pašniki, ob poti 
proti gradu je bil kostanjev 
drevored, pred njim pa mo
gočna lipa s klopco. Ko sem bi
la 1956 zopet na Dolenjskem, 
sem bila razočarana: ves breg, 
ki mi je bil nekoč kot božji dar, 
je izginil. Tam je bilo zdaj vse 
pozidano. Tudi mojster Jakac 
je godrnjal: »Vidite, gospa Ana, 
kako so pokvarili moj rojstni 
kraj.« Rekla sem mu: »Obža
lujem, ampak to je naredil 
napredek«.

Pa se vrnimo zopet v moja 
blažena leta še ne petnajstlet
ne Anke.

PLEMKINJA PROSI 
JAJCA V PODGORJU
Kapiteljska cerkev in njeno 

okolje je »kapitelj« zase. Raz
gled od tam sem globoko obču
tila, vsakič se mi je zdelo, da je 
Novo mesto, in kar k mestecu 
spada, novo in vedno lepše. 
Seveda, Tintorettova umetni
na, ki krasi glavni oltar, in 
njen avtor, italijanski slikar
ski velikan, tedaj smrklje, ki je 
bila še otrok, nista zanimala. 
Najraje sem se učila in pri

pravljala za višji razred, tako 
da sem hodila zunaj po polju. 
Bilo je v času pred žetvijo. S 
knjigo v roki sem hodila po po
ti med dvema dolgima njiva
ma, ki sta se mi zdeli kot zlati. 
Med klasjem so poredno kula- 
le velike marjetice pa živor
deči maki in plavice, barve 
naše trobojnice. Vsak pihljaj 
vetrčka je rahlo pozibaval to 
čudovito zlatnino narave, vro
če sonce ji je pridajalo še boga
tejši čar. Dolgo časa se je moj 
lepote lačni pogled pasel po 
tem naravnem čudesu. Konč
no sem grede mimo samotne 
hiše, ki so jo nazivali golobn- 
jak, prišla zopet na moj Grm.

Novomeščani so bili ljubez
nivi z goričkimi begunci, bodi
si našega ali italijanskega ro
du. Naša mamica je bila že v 
Gorici in še pred poroko z 
očkom v dobrih odnosih z 
aristokratsko rodbino plemi
čev Claricini. Njihov pokojni 
oče je imel naslov cesarskega 
komornika. Njegova, sedaj že 
priletna hčerka Kati se je po
ročila z nekim preprostim Tre- 
visanom iz Ločnika, sinom 
kovača, ki je študiral s tem, da 
je podučeval dva plemiča Clari
cini in druge aristokrate bolj 
trde glave. Kati se je po sili ho
tela z njim poročiti, ker je bila 
modra in je predvidevala, da si 
bo ta mladi človek s svojo na
darjenostjo skoval lep položaj. 
In res, kasneje je postal pred
sednik goriškega tribunala. 
Njena družina se je najprej 
škandalizirala nad njo in hote
la preprečiti zakon s plebej
cem, po poroki pa se je škan
dal razširil po celem jadran
skem primorju. A ona je šla 
pogumno po začrtani poti in 
gorje bi bilo vsem Claricini- 
jem, ko ne bi imeli contesse 
Kati. Z našo mamo sta hodili 
po dva dni v tednu po vaseh 
pod Gorjanci, da bi dobili kaj 
hrane. Včasih jima je kakšna 
gospodinja ponudila za pre
nočevanje eno samo posteljo 
za obe, prav pa so jima prišli 
tudi seniki. Vsaka s svojim 
praznim nahrbtnikom na ra
menih in s prav takimi torba
mi v rokah sta hodili po hribih, 
domov grede pa sta nosili 
težka bremena: moko, jajca, 
kuretino, mleko, maslo, slani
no in še kaj. Nikdar se nista 
vračali domov brez težkega 
bremena. Ker Kati ni znala in 
razumela slovenščine, se je 
naša mama sama prijazno po
govarjala z gorjanskimi gos
podinjami. Plemiška družina 
je bila številna, Kati in pred

sednik pa sta imela samo sina. 
Za vse skupaj, kakih deset 
oseb, so najeli veliko hišo pod 
kapiteljsko cerkvijo, morda 
tisto, v kateri je sedaj muzej. 
Gorje bi jim bilo, če ne bi imeli 
naše mame. Čeprav so znali 
laški, nemški, francoski in jim 
tudi angleščina ni bila tuja, pa 
bi brez slovenščine ne mogli 
iskati hrane po gorjanskih va
seh. Tega so se tudi zavedali in 
bili vedno hvaležni. Ko je bila 
mama dva dni odsotna, je bil 
za Petra in zame velik praz
nik. Peter je ribaril, jaz pa se
veda v Krki. Plavanje je bila 
moja vsakdanja telovadba, po
tem pa — hajd na polja in v 
gozdove. Vse to lepo in brez 
maminih pridig: »Sta preveč v 
vodi, ti pa preveč pohajkuješ«, 
naju je karala.

SLOVO IN SPOMIN
Tako se je približevala je

sen. Goriško učiteljišče je javi
lo, da je Ljubljana oz. 2. gim
nazija na Poljanah ponudila 
našemu učiteljišču v uporabo 
štiri učilnice in konferenčno 
sobo. Tako je tudi naš Peter 
lahko študiral na učiteljišču. 
Mamica je tarnala, kako bo z 
njegovim stanovanjem, pa se 
je vse lepo uredilo in obrnilo 
nam v prid. K sreči je očka v 
Gradcu spoznal tja iz Ljublja
ne premeščenega uradnika. 
Ta je imel v Šiški dvosobno 
stanovanje, v zakonu pa ni bi
lo otrok, zato je vzel ženo k 
sebi v Gradec. Ta je očku rek
el: »Moja žena bo spravila 
naše stvari, ki bi vam bile od
več, v eno sobo, druga s kuhin
jo pa bi ostala vašim na upo
rabo«.

In tako se je približeval čas 
mojega slovesa od Grma, od 
narave in vsega, kar mi je pri
raslo v dno moje otroške duše. 
Naj kar povem, da sem jaz, 
večni Ahasver, kateremu pa 
so sedaj že odpadle peruti, 
prebrodila in preletela pol 
zemeljske oble. Pa nobenega 
domotožja ne čutim za obema 
Amerikama, kjer sem dožive
la nekaj zelo veselih pa tudi 
nekaj zelo tragičnih dogod
kov, pa tudi ne za Gradcem, 
kjer sem napisala svoj roman 
»Raptus« in mi je prirasel k 
srcu, in za Avstrijo sploh. Glo
boko pa sem vzljubila samo 
dvoje domovanj, to je: moj 
dom v Gimi, Gala Sedam v 
Etiopiji, in domovanje v No
vem mestu.
Nekdanja goriška begunka 

ANA ČEBOKLI
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Pričujoči zapisi temeljijo na resničnih do
godkih, ki so pred tremi in več desetletji raz
burjali dolenjsko javnost, le osebe m kraji v 
njih so, ker so glavni junaki povečini že pošte
no odslužili svojo kazen, izmišljeni.

Z bombo 
nad ženo in 
otroke
Življenje na mali grajski pri

stavi je tistega marčevskega 
večera utonilo v san kot že to
likokrat poprej. Ana Grom je s 
svojimi tremi otroki, starimi 
od 11 do 15 let, legla k počitku 
okoli 20.30. Noč je bila mirna, 
tišino je med 2. in 3. uro 
nekajkrat pretrgal le lajež so
sedovega psa. Nihče temu ni 
posvečal posebne pozornosti. 
Kmalu po četrti uri se je Alta 
prebudila, čakala jo je pot v 
službo. Oblekla se je in uredi
la, kazalci na uri so kazali pet 
minut do pete, ko je prijela za 
kljuko vrat, ki vodijo iz stano
vanja na hodnik. Odprla je du
ri, takrat pa je strahovito po
čilo.

Dobre tri ure kasneje se je 
pred grajsko pristavo ustavil 
avtomobil, v katerem so bili 
preiskovalni sodnik, namest
nik okrožnega javnega tožil
ca, kriminalist in tehnik no
vomeške UNZ. Nobenega dvo
ma ni bilo namreč, daje nekdo 
na vrata Aninega stanovanja 
nastavil eksploziv z namenom, 
da obračuna z njo in njenimi 
tremi otroki. Takole je zapisal 
preiskovalni sodnik:

»Na lesenem hodniku pred 
vrati stanovanja smo na tleh 
našli omet in iveri, vrata so bi
la scefrana, po tleh so bili vidni 
drobci uničene in zvite klju
čavnice. Že na prvi pogled je 
bilo očitno, da je moralo biti 
zunaj na vratih, najverjetneje 
na kljuki, navezano neko eks
plozivno telo. Ane ob našem 
obisku ni bilo doma, odpeljali 
so jo v bolnišnico, vendar nje
ne rane po čudežnem naključ
ju niso hude. Nestrokovna ana
liza eksplozije nam kaže, da je

moralo biti eksplozivno telo 
aktivirano na mehaničen na
čin, nekaj podobnega kot gra
nata. Celo na nasprotni strani
stanovanja, kjer je kake 4 me
tre vstran leseno stranišče, 
najdemo prebite drobce eks
plozivnega telesa, prav tako 
jih je precej po dvorišču, tam 
najdemo tudi del kljuke. Ko
vinski kos smo našli celo v
preluknjanem žlebu, kar vse 
priča o veliki moči eksplozije. 
Najdbe smo seveda skrbno 
spravili, kaj ti potrebna bo ana
liza, za kakšen eksploziv in
i, «1, xalr onln'7i\mn fpln if* šlo

Še pred koncem našega ogle
da se je vrnila domov Ana. Ra
ne po trebuhu in rokah; čudež 
jo je rešil smrti. Ce bi stala le 
korak bolj levo ali desno, bi bi
lo njeno življenje zagotovo 
resno ogroženo. Oškodovan
ka je povedala, da je razveza
na že več kot dve leti in da ne 
ve za prav nobenega sovraž
nika, ki bi mu lahko pripisala 
takšno dejanje. Edino njen bi
vši mož Marko da je proti njej 
sovražno nastrojen. V potrdi
tev tega nam je izročila pismo, 
ki ji ga je poslal kak teden prej.

Med ogledom se nam je pri
družil tudi strokovnjak za eks
plozive na UNZ, ki je pritrdil, 
da je bilo eksplozivno telo 
nameščeno na vratih tako, da 
se je aktiviralo s pritiskom na 
kljuko. Toda kdo ga je nasta
vil? Sklenili smo obiskati bi
všega Aninega moža. Miličnika 
sta tam med hišno preiskavo 
našla kos svinčene cevi in kos 
žice, ki bi utegnili biti v zvezi z 
jutranjo eksplozijo, kajti tudi 
najdeni drobci so bili iz svin
ca.«

Marko je vsako zvezo z do
godkom odločno zanikal: »O 
dejanju ne vem nič, le toliko, 
kolikor mi je povedal miličnik, 
ki me je aretiral. Do minute 
točno lahko povem, kje sem 
hodil sinoči. Vseskozi šerp bil s 
sinom, tudi noč sem prebil 
doma. Vstal sem šele okoli 9. 
ure zjutraj. Kos cevi, ki sta jo 
miličnika našla pri meni, pri
pada odtoku lijaka bližnjega 
gostilničarja, kateremu sem 
pomagal pri delu. Z eksplozivi 
nisem ravnal nikoli.«

Ta, na videz prepričljiva iz
poved pa je dobila iz dneva v 
dan več lukenj. Izkazalo se je, 
da Markov alibi tistega večera 
ni tako popoln — to so potrdili 
sosedje — tudi trditev, da z 
eksplozivi še ni ravnal, je bila 
izvita iz trte. Naposled mu je 
prav ekspolozija, ko je razs
tavljal ročno bomo, odbila del 
leve roke, sosedje so tudi ve
deli, da je imel Marko vselej 
doma kakšno razstrelivo, ki 
ga je skrival na podstrešju, 
prav tako je imel doma tudi li
teraturo o eksplozivih in mi
niranju. Pod bremenem takš
nih dokazov Marku ni preosta
lo drugega, kot da je prvotno 
zgodbo precej spremenil. Na
posled je priznal, da je bil po
noči na Aninem domu, trdil pa 
je, da je šlo le za raketno telo, s 
katere pokom je hotel ženo le 
prestrašiti. Toda tudi proti taki 
trditvi je bilo dokazov več kot 
dovolj. Sodni izvedenec je 
namreč poudaril, da je bilo 
eksplozivno telo napolnjeno 
kar z 200 grami kamniktita ali 
amonala, kar priča o moči 
eksplozije. Na srečo Ane in 
njenih otrok je bil glavni udar 
glede na postavljeni detonator 
usmerjen v zid ob vratih, vse
eno pa je bilo po mnenju.izve- 
denca v nevarnosti tudi živl
jenje otrok, ki sta spala v sobi 
poleg kuhinje.

Nedvomno je bilo, da je Ma
rko dobro poznal učinke eks
plozivnih teles in v tem pri
meru tudi računal z njegovo 
smrtono8nostjo, kot je zapi
sano v sodbi novomeškega so
dišča. Z njo je bil Marko dobra 
dva meseca po dogodku obso
jen na 4 leta strogega zapora. 
»V noči na 26. marec je na graj
ski pristavi nastavil na vhod
na vrata stanovanja svoje bi
vše žene Ane bombo lastne 
izdelave na poteg z namenom, 
da bivši ženi vzame življenje 
in se ji maščuje, ker je dosegla 
razvezo zakonske zveze in 
odtlej živela svoje življenje, 
pri tem pa je pristal, da pri 
eksploziji izgubijo življenje tu
di njegovi trije otroci, saj je 
vedel, da skupaj z materjo spi
jo in živijo v tesnem stanovan
ju,« so med drugim zapisali 
sodniki.
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NAGRADA V KRŠKO
Žreb je izmed reševalcev 49. na

gradne križanke izbral MAJDO 
GOLJUF iz Krškega in ji za nagrado 
Podelil knjigo Petra Stoparja Kave, 
kavice, kofetki, ki je izšla pri Prešer
novi družbi. Nagrajenki čestitamo in 
ji želimo prijetno branje!

Rešite današnjo križanko in pošlji
te rešitev najkasneje do 23. januarja 
1989 na naslov: Uredništvo Dolenj
skega lista, Germova 3^68000 Novo 
mesto, s pripisom KRIŽANKA 1.

Rešitev križanke št.
49

Pravilna rešitev zadnje lanske kri
žanke je, brana v vodoravnih vrsti
cah, takšna: OPAL, KUŽA, ABE- 
CEDAR1J, DRAGONADA, AK, 
LVOV, PRIMOŽ, NOE, T, LINA, 
alarm, ROBOT, SINOVKA, 
ude, etat, ta, bikova, ado-
NIS, AVON, ROKA, JLA, RANA,
agar, eon.

masti
Veliki tatovi so veliki gospod-

F. GAGERN

Smo v globoki zmoti, če mis- 
"mo, da je smrt zlo.

PLATON

Huda zver je človek, vsemu 
se privadi.

D. JANČAR

f NAGRADNA KRIŽANKA 1
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SKLAD STAVBNIH ZEMLJIŠČ OBČINE NOVO 
MESTO
Ljubljanska cesta 2, Novo mesto

komisija za izvedbo javne dražbe

RAZPISUJE
JAVNO DRAŽBO ZA PRODAJO DVEH KOZOL
CEV NA CIKAVI
A. Dvoredni kozolec je lociran za hladilnico na Cikavi. Starost 

kozolca je cca 8 let. Konstrukcija kozolca je v celoti lesena. 
Vertikalni nosilni stebri, ki jih je osem, so iz hrastovega lesa, 
postavljeni na kamnite temelje. Ostala konstrukcija je iz 
smrekovega lesa. Streha je dvokapnica, krita z betonskim 
dvoreznikom. Obojestransko ima kozolec tri polja, po višini 
pa ima devet lat. Bruto tlorisna površina je 13,60 m x 6,75 m. 
Izklicna cena znaša 25,450.190 din.

B. Enoredni kozolec je lociran v neposredni bližini ceste Novo 
mesto — Šentjernej. Starost kozolca je cca 45 let. Konstruk
cija je v celoti lesena. Ima sedem oken, po višini pa ima 13 
lat. V dolžini dveh oken je streha podaljšana za 5,45 m. V teh 
dveh okvirih je po višini le 7 lat. Kritina je betonska in delno 
opečni dvoreznik. Izklicna cena znaša 4,521.264 din.

1. Kupnino bo moral kupec plačatai najkasneje v 15-ih dneh 
po opravljeni dražbi.

2. Javna dražba bo v sredo, 1.2.1989, ob 10. uri v sobi 34/I, 
Ljubljanska cesta 2, Novo mesto (stavba občine).

3. Interesenti morajo pred pričetkom javne dražbe vplačati va
rščino oziroma kavcijo v višini 10% izklicne cene, in sicer na 
žiro račun Sklada št. 52100-654-65118, ki jo bomo neuspe
lim kupcem vrnili v roku 8 dni po končani javni dražbi.

4. Kupec bo moral kozolec odstraniti v skladu s kupno 
pogodbo.

5. Nakup kozolcev je po sistemu videno — kupljeno, kasnejših 
reklamacij ne upoštevamo.

6. Dodatne informacije lahko dobite dva dni pred javno dražbo 
po telefonu (068) 21 -040 pri tov. Kordišu.

7. Interesenti si lahko ogledajo kozolce na Cikavi (enojni v 
bližini delavnice Berus, dvojni za hladilnico).
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Orientekspres potrdil svoje ime
Slavni vlak je prevozil 14.484 kilometrov dolgo pot od Pariza do Tokia — Trikrat 
_______zanhenjali podvozje — Najdražji dokumentarni televizijski podvig______

Med lanskimi izrednimi podvigi, 
ki sicer niso prirjesli človeštvu nič no- 
vega, ne spoznanj in ne dragocenih 
znanstvenih odkritij, so pa posebnost, 
ki se le redkodkjij še ponovi, je goto
vo posebnega zanimanja vredna vož
nja slovitega oripntekspresa na Daljni 
vzhod. Slavni vlak, kije nekdaj brzel 
tudi po tirih naše domovine, je tako 
prvikrat v svoji; 105-letni zgodovini 
zapeljal po progah daljnih vzhodnih 
dežel in opravičil svoje zveneče ime. 
Na poti od Pariza do Tokia je prevo
zu 14.484 kilometrov, pot pa ga je 
vodila skozi Francijo, obe Nemčiji, 
Poljsko, Sovjetsko zvezo. Kitajsko in 
Po vožnji z ladjo iz Hongkonga šc od 
Hirošime do Tokia.

Seveda na slavnem vlaku, ki je že 
nekaj let atrakcija zahodnoevropskih 
petičnežev, niso sedeli navadni pot
niki. Med 36 potniki so bili le taki, ki 
svoje premoženje merijo s številkami, 
°b katerih se navadnemu smrtniku 
vrti v glavi. Karta za to enkratno in 
najbrž nikoli več ponovljeno vožnjo 
je stala 104.220.000 dinarjev, kar pa 
je samo pljunek v morje v primerjavi 
s stroški, ki so bili potrebni, da je ne
navadna vožnja postala resničnost. V 
celoti je podvig stal 125 milijard 
dinarjev.

Na noro zamisel, da bi orienteks- 
Pres pripeljal v Tokio, je pred več leti

prišel televizijski producent Atsuyos- 
hi Numata. Leta 1982 je za televizij
sko hišo Fuji posnel film o orienteks- 
presu in se takrat tako navdušil nad 
njim, da mu žilica ni dala miru. Lotil 
se je organizacije svojega sanjskega 
podviga — dokumentarnega filma o 
vožnji slavnega vlaka preko Evrope 
in Azije na Japonsko.

»Bili so trenutki, ko sem se že sko
raj predal, vendar pa meje zavest, da 
gre za enega najbolj ambicioznih 
dokumentarnih projektov, kar se jih 
je kdaj lotila japonska televizija, 
spodbujala k nadaljnjemu delu,« je 
po končani vožnji povedal Numata.

--' takega podviga ni 
mačji kašelj, aovoij zguvur.? pove že 
ta podatek, da seje moral organizator 
spopasti med drugim tudi z dejstvom, 
da seje širina železniških tirov na vsej 
poti kar trikrat zamenjala. Podvozje 
vlaka so torej trikrat zamenjali. Po
moč so ponudile Japonske železnice 
(ki so zdaj zvečine v zasebnih rokah), 
k uresničitvi projekta pa je pomagala 
tudi lastnica sedanjega orientekspre-

sa, švicarska družba Intraflug AG. 
Glavno breme stroškov pa je vseeno 
padlo na televizijsko hišo Fuji, kije s 
tem dragim in nenavadnim podvi
gom proslavila svojo tridesetletnico.

Seveda pa Japonci ne bi bili to, kar 
so, če ne bi znali iz vsega skupaj iztrži
ti tudi nekaj dobička. Potem ko je bi
la slavnostna vožnja končana in seje 
noblesa spravila iz vlaka, se je začela 
komercialna dvomesečna vožnja. V 
tem času bo orientekspres vozil po 
japonskih železnicah in opravil 69 
voženj. Kljub temu da je cena za 
vsako vožnjo kar zabeljena, pa je za
nimanje za vožnje ogromno. Za pros
tih 2500 kart je že zaprosilo kar 
13 000 potnikov. MiM

(Vir' Time)

Človekova veličina je ravno 
v sprejemanju človeškosti — 
ob njeni relativni omejenosti 
— v odkrivanju smisla življen
ja in smisla smrti.

F. ŠETINC

Rak ni nujno trpljenje
Medicina v boju z bolečino in trpljenjem, ki spremlja

ta za rakom obolele — Droge

Novisoftver
Računalnik se uveljav- 
!ja tudi kot pomočnik 
pri samospoznavanju

Večina računalniških progra- 
m°v je uporabnih le v omejenem 
pomenu te besede, saj služijo za 
delo pri povsem praktičnih opra
vilih, kot so preračunavanja, pi
sanje, shranjevanje in iskanje po
datkov, vodenje tehnoloških pro
cesov in podobno. V zadnjem 
času pa seje pojavil nov tip soft- 
vera, računalniški programi, ki 
naJ bi uporabniku pomagali pri 
^nepraktičnih« opravilih, predv
sem obogatiti in izboljšati življen
je na duhovni ravni.

Novi programi so usmerjeni v 
Psihološke, in ne v praktične pro
bleme obdelave podatkov. Upo
rabnika navajajo k samospozna
vanju in mu pomagajo doseči 
kvalitetnejše bivanje. Med dru
gim omogočajo posamezniku, da 
skozi intelektualne igre in primer
jave spoznava svoj značaj, svojo 
inteligenco, dobre in slabe strani 
svojega značaja, spreminja značaj 
ln ga tako spremenjenega pre
skuša v namišljenih položajih.

Vse to seveda zahteva novejšo 
Računalniško tehnologijo umetne 
inteligence, saj je lahko takšen 
Program učinkovit le, če omo
goča uporabniku enostavno ko
municiranje z računalnikom. Se 
Pravi, da ne pridejo v poštev za
pleteni ukazi in vnašanja s ti
pkovnico, kot sicer velja za sedan
je programe, marveč komunicira- 
nje z govorom.

Trenutno je nekaj deset takšnih 
Programov. Vse večje zanimanje 
'•anje pa kaže, da se bodo kmalu 
Pojavili v splošni uporabi.

Zaradi dveh razlogov se ljudje bo
jijo raka bolj kot vsake druge bolezni: 
prepričani so, daje rak vedno smrten 
in da to bolezen spremljajo hude bo
lečine in trpljenje, ki se ga ne da 
olajšati.

Prvi razlog je hudo napačen. So
dobna medicina dandanes uspešno 
zdravi 40 odstotkov rakastih obolenj. 
So torej obolenja, ki so v tem pogledu
veliko hujša.

Za drugi razlog žal ni mogoče tako 
odločno trditi, da ne drži. V posledn-

Muslimanski val
Tudi Sovjetsko zvezo 
skrbi naraščanje prebi

valstva
Sovjetska zveza se dandans srečuje 

s hudimi posledicami dolgoletnega 
»uspešno rešenega nacionalnega vpra
šanja«, podobno kot naša država. In 
kot Jugoslavija se tudi socialistični 
gigant na vzhodu srečuje z demograf
sko eksplozijo muslimanskega prebi
valstva.

Sovjetska zveza je že danes musli
manska velesila. V nji živi preko 48 
milijonov muslimanov, kar znaša ce
lih 18 odstotkov vsega sovjetskega 
prebivalstva. To pomeni, da ima več 
muslimanov kot Egipt in več sredn
jeazijskih Turkov kot Turčija. Njiho
vo število pa se še naprej hitro veča. 
Muslimani doživljajo pravo demo
grafsko eksplozijo.

Številke so zgovorne. V desetih le
tih, od 1970 do 1980, se je število 
muslimanskega prebivalstva poveča
lo za 22 odstotkov, slovanskega pa 
samo za 6,6 odstotka. Ob taki stopnji 
naraščanja bo v.novo tisočletje v Sov
jetski zvezi zakorakalo preko 70 mili
jonov muslimanov.

Kaj pomeni to za narodnostno 
tako mešano državo, kot je Sovjetska 
zveza, o lem si demografi in politiki 
skoraj ne upajo razmišljati.

datkih Svetovne zdravstvene organi
zacije kar dve tretjini za rakom
obolelih mučijo bolečine v določenih 
stopnjah razvoja bolezni. Vendar ima 
sodobna medicina v rokah toliko us
pešnih sredstev, da trpljenje za rakom 
obolelim lahko zelo olajša. Devetim 
od desetih bolnikov uspešno pomaga
jo bodisi z zdravili bodisi s posebnimi 
protibolečinskimi tehnikami. Del bol
nikov pa je žal še vedno obsojen na 
trpljenje, ki ga ni mogoče povsem 
ublažiti.

Strokovnjaki Svetovne zdravstve
ne organizacije ocenjujejo, da v pov
prečju kakih tri in pol milijona rakas
tih bolnikov na svetu ne prejema 
zadovoljive pomoči v boju z boleči
nami. Problem seveda ni samo fizio
loške narave, saj so pogosto v tem 
pogledu odločilne tudi duševne silni
ce. »Pri bolečini smo stalno pred 
vprašanjem, ali je resnična ali ne,« 
pravi dr. Mitchell Max, strokovnjak 
za bolečine pri rakastih obolenjih.

Vprašanje je pomembno predvsem 
v primerih, ko gre za lajšanje bolečin 
z najmočnejšimi sredstvi, tudi z dro
gami. V nekaterih državah v ta na
men uporabljajo tudi heroin in meta
don. To pa med zdravniki, a tudi med 
bolniki, sproža strahove. Boje se 
namreč, da dajanje drog lahko povz
roči odvisnost in zasvojenost.

Bolečina je telesna in izvira iz bole
zenskih poškodb organizma, mogoče 
se je je lotili z najrazličnejšimi sredstvi 
in pomagali, toda bolnik doživlja v 
bolezni več kot samo telesno boleči
no — spremlja ga trpljenje. To pa 
ima duševne korenine. Zato je borba 
z bolečino in trpljenjem zapletena za
deva. Ponekod pomagajo bolnikom 
tudi psihiatri.

V celoti pa je boj z bolečino in 
trpljenjem dandanes gotovo veliko 
bolj uspešen, kot je bil v preteklosti.

MiM
(Vir: Newsweek)

KRKA
ŽE VEČ KOT 30 LET DELAMO ZDRAVILA. 
BI RADI TO DELO SPOZNALI?

Če ste študent na jugoslovanskih univerzah in vas zanima tudi raz
iskovalno delo,-vas vabimo, da se prijavite na

RAZPIS KRKINIH NAGRAD 
ZA LETO 1989

Sodelujete lahko z nalogami iz farmacije, kemije, biotehnologije, me
dicine, ekologije, energetike, ekonomije in informatike.

Prijavo z osebnimi podatki nam pošljite do 10. februarja. Poslali vam 
bomo podrobno opredelitev tem in ostale informacije.

Slovesna podelitev nagrad bo oktobra letos.

KRKA, tovarna zdravil, n.sol.o. 
Novo mesto, Cesta herojev 45, 
68000 NOVO MESTO 
Sklad Krkinih nagrad
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Tragičen pričetek leta na dolenjskih cestah — Viktor Hiti prva letošnja žrtev 
Dan kasneje smrt družine Staničič pri Drnovem_____________

RUHNA VAS, DRNOVO — Klavrno seje pričela z novim letom uvedena 
akcija »-10 odstotkov« na dolenjskih cestah. Samo minuli petek in sobota sta na 
dolenjski magistrali pobrala kar štiri življenja, kar je svojevrsten tragičen ja
nuarski rekord, da huje ali lažje ranjenih sploh ne štejemo.

Prvo letošnjo smrtno žrtev na dolenj- 42-letni Rasim Ajdarevič, prav tako naš

VLOM V AVTO — V noči na 7. ja
nuarje neznan storilec vlomil v osebni av
to 37-letnega Branka Gjuričiča iz Črnoml
ja, ki je pustil vozilo parkirano pred 
domačo hišo. Neznanec mu je iz vozila 
izmaknil električni merilec napetosti in 7 
kaset. Škode je za 700 tisočakov.

OB DALJNOGLEDA — V noči na 
25. december je nekdo vlomil v zidanico 
ob cesti Otovec—Rodine, last Jožeta 
Mavsarja z Lokev. Storilec si je sposodil 
dva daljnogleda, vredna 250.000 din.

SKOZI TRIKOTNO OKENCE 
Mirko Veselič iz Fučkovcev je 25. decem
bra obvestil črnomaljske miličnike, da mu 
je nekdo vlomil v osebni avto, kije stal v 
Kolodvorski ulici. Neznanec je iz vozila 
pobral več predmetov, vrednih 250.000 
din.

OB MOTORNO KOLO — 28. de
cembra lani se je v večernih urah na tre- 
bajski postaji milice oglasil 21-letm Ro
man Ratajc. Povedal je, da se je tega dne iz 
svoje vasi Češnjevek pripeljal v Trebnje in 
vozilo pustil pred gostilno Opara. Sam je 
odšel po opravkih, ko pa se je okoli 21.30 
vrnil, motorčka ni bilo več. Škode je za 
okoli 2 milijona dinarjev.

IZTOČIL BENCIN — Neznan storilec 
je v noči na 25. december lani vlomil v 
osebni avto Antona Riflja v Zdinji vasi. 
Vozilo je stalo pred domačo stanovanjsko 
hišo, neznanec pa je iz njega pobral več 
predmetov, za nameček pa iztočil še 10 li
trov bencina.

IZGINIL RADIOKASETOFON — 
3. januarja med 22. uro in 3.30 je 28-letni 
Jože Jakše z Zajčjega vrha pustil svoj 
osebni avto na poti, ki vodi proti naselju 
Mala Lahinja. Vozilo je opazil še nekdo, 
tudi to, da lastnika ni zraven. Vlomil je 
vanj in iz avtomobila odnesel radiokaseto
fon japonske izdelave, vreden vsaj 500 
tisočakov.

skih cestah je terjala nesreča pri Ruhni 
vasi, do katere je prišlo 6. januarja ob 6. 
uri zjutraj. 37-letni Viktor Hiti iz 
Družinske vasi seje po magistralni cesti 
Ljubljana—Zagreb peljal v službo proti 
Krškemu. Nekje pri Ruhni vasi je dohi
tel tovornjak, za krmilom katerega je 
sedel 35-letni Ozeljčan Mijo Golob, in 
ga pričel prehitevati. Takrat je z oseb
nim avtom pripeljal nasproti 51-letni 
Karel Kantužar iz Dolnjega Suhodola, 
ki navzlic umikanju ni mogel več pre
prečiti trčenja. Hitijevo vozilo je po si
lovitem trku odbilo v zadnje kolo to
vornjaka; pri tem gaje obrnilo, nakar je 
trčil še v osebni avto 37-letnega zdomca 
iz Zahodne Nemčije Slobodana Milu- 
noviča. Posledice so bile strašne: Hitije 
bil na mestu mrtev, težje ranjen pa je bil 
Kantužar, ki se zdravi v novomeški 
bolnišnici. Materialne škode, je bilo za 
55 milijonov dinarjev.

Le dan kasneje, 7. januarja, je ob 
21.40 silovito počilo na delu magistra
lke pri Drnovem. 35-letni Ivan Staničič 
iz Zagreba, začasno na delu v Švici, je 
kar na magistralki nepremišljeno polk
rožno obračal osebni avtomobil, ko je iz 
nasprotne smeri s kombijem* pripeljal

zdomec, zaposlen v Zahodni Nemčiji. 
Med vozili je prišlo do silovitega trčen
ja, po katerem je Staničev avtomobil 
vrglo s cestišča, Ajdarevičevo vozilo pa 
je obstalo na magistralki. Nesreča je bila 
še toliko večja, ker sta za Ajdarevičem z 
osebnima avtomobiloma pripeljala še 
47-letni Ante Periša iz Kaštela in prav 
toliko stari Senad Puzič iz Mostarja.

SOPOTNIK PODLEGEL 
POŠKODBAM

SELA — 31. decembra lani je prišlo na 
lokalni cesti med Dobovo in Seli do hude 
prometne nezgode. 16-letni Matjaž U. iz 
Loč pri Dobovi je — brez vozniškega do
voljenja, seveda — peljal osebni avto, za
radi prevelike hitrosti in neizkušenosti pa 
ga je v levem ovinku zaneslo na maka
damski priključek, kjer je pri hiši v Selih 
št. 11 treščil v drevo. Hudo poškodovani 
so bili voznik in sopotniki. 19-letni Robert 
Blaževič iz Dobove, 17-letni Jože H. iz 
Velikega Obreža in 19-letni Andrej Urek 
iz Mihalovca. Vse so prepeljali v brežiško 
bolnišnico, kjer je Blaževič naslednjega 
dne ob 5. uri ranam podlegel, v kritičnem 
stanju pa je tudi voznik.

CU P

DEKLE PODLEGLO 
POŠKODBAM

ŠKOCJAN — 28. december je bil 
usoden za življenje komaj 7-letne Lil
jane Markovič z Vrha pri Škocjanu. 
Tega dne ob 17.30 seje 30-letni Franc 
Kralj iz Zaloga pri Škocjanu peljal z 
osebnim avtom iz Škocjana proti 
Zburam. Pri odcepu za naselje Osreč- 
je je v megli dohitel Liljano, kije hodi
la po sredi ceste. Kralj je zaviral in se 
umikal ' letce vseeno ža
du m zu. , -.-cu, Liljana seje pn
tem hudo ranila. Odpeljali sojo v no
vomeško bolnišnico, nato pa v ljubl
janski Klinični center, kjer je 31. de
cembra podlegla poškodbam.

fA 1

y mm
TRAGIČEN ZAČETEK NOVEGA LETA — Tako črnega pričetka novega !e 
ta na dolenjskih cestah ne pomnimo. Kot v posmeh 1. januarji pričeti akciji za 
zmanjšanje prome*"5*’ nezgod na naših cestah, imenovani»— 10 odstotkov«, 
so v pičlih dveh dneh na magistralni cesti med Ljubljano in Zagrebom izgubile 
življenje štiri osebe. Gornji posnetek kaže razbitine katrce, v kateri je pri Ruhni 
vasi izgubil življenje 37-letni Viktor Hiti iz Družinske vasi, ko se je 6. januarja 
okoli 6. ure peljal v službo proti Krškemu. Na spodnjem posnetku je prizorišče 
morije zagrebške družine Staničič. V silovitem trčenju, do katerega je prišlo 7. 
januarja ob 21.40 pri Drnovem, so bili ob življenje 35-letni Ivan Staničič, nje
gova žena Melita in osemletni sin Nino. Ranjenih je bilo še devet oseb.

Enotno »desno pravilo«
Različna razlaga desnega pravila pri nas — Od 
1. januarja letos velja le pričujoče tolmačenje

Zagotovo ga ni, ki bi naredil vozniški izpit, pa ne vedel, kaj pomeni v 
prometnem obnašanju desno pravilo. Vse do pred kratkim v tem, za voz
nike svetem pravilu, ni bilo nič spornega, kakšni dve leti nazaj pa so avtorji 
novega slovenskega učbenika za avtošole prvič zapisali, da desno pravilo v 
svetu različno razlagamo in tudi izvajamo. Nič čudnega, če je bila že takrat 
nakazana potreba po enotnem razlaganju tega pravila, še posebej, ker je tudi 
slovenski voznik dokaj pogost obiskovalec evropskih cest, ne nazadnje pa 
tudi zato, ker so kršitve določil o prednosti že na drugem mestu vzrokov 
prometnih nesreč v Sloveniji.

Kot je veijetno sedaj že vsakomur znano, smo s prvim dnem novega leta 
zakorakali tudi v prve dni mednarodne akcije >>—10 odstotkov«, katere cilj 
je letos za desetino zmanjšati število prometnih nezgod v primerjavi s po
prečjem zadnjih treh let. In prav prizadevanja za enotno razlago tako ime
novanega (Jesnega pravila sodijo med prve povsem konkretne tovrstne 
aktivnosti. Se posebej, ker tudi v avtošolah doslej niso dobili natančnih na
vodil, kako spremeniti razlago pravila in je upravičena domneva, da inštruk
torji to počenjajo različno. Republiški sekretariat za notranje zadeve zato 
daje pobudo, da od 1 .januarja letos desno pravilo razlagamo le tako, kot je 
predstavljeno v novejših učbenikih in revijah. Za mnoge to sicer ne bo no
vost, vendarle pa pogljemo, kako bomo odslej edino pravilno razlago des
nega pravila uporabljali v praksi.

jgf I
J

LJc
\

Ce pripeljejo v križišče, kjer se promet odvija po desnem pravilu, hkrati 
tri vozila vsak iz svoje smeri, odpelje najprej tisti, ki na svoji desni bočni 
strani nima drugega vozila. Za njim spelje tisti, kije stal levo od prvega vozi
la, nato pa še tretji. V primeru pa, ko vozilo C (glej priloženo skico!) v 
križišču zavija v levo, križišča ne sme prevoziti do konca, pač pa mora usta
viti v sredini in najprej spustiti v križišče vozilo B, ki prihaja iz nasprotne 
smeri in ne spreminja smeri vožnje ali pa zavija na desno. Jasno seveda, da 
sme vozilo B zapeljati v križišče šele za vozilom A.

Oba sta še pravi čas ustavila vozili, kar 
pa ni uspelo tretjemu, 44-letnemu Avdi- 
ju Osmaniju iz Peči. Trčil je v Puzičev 
avtomobil, ta pa nato še v vsa ostala sto
ječa vozila. Novi davek magistralke je 
bil eden najbolj krutih doslej. V razbiti
nah vozila so izgubili življenje voznik 
Staničič, njegova 35-letna žena Melita 
in 8-letni sin Nino, hudo ranjeni pa so 
bili 35-letni Mujo Bečirovič, 39-letna 
Tafa, 36-letni Hajrudin in enako stara 
Zafra Ajdarevič (vsi doma iz Hrnčičev), 
voznik Puzič, 18-letna Jeanette Puzič, 
53-letni Ademi Hudaverdi iz Orahovi- 
ce in 32-letni Mejdi Rušeti iz Žajnice. 
Škode na zviti pločevini je bilo za 60 
milijonov dinarjev.

Pivskega 
kolego zabodel 

s škarjami
Krvav prednovoletni 

obračun v Gribljah
GRIBLJE — 44-letni Jakob Ž. iz 

Gribelj je 28. decembra ob 21.30 obves
til črnomaljske miličnike o krvavem 
obračunu, v katerem je bil hudo poško
dovan 45-letni Gribeljčan Jakob Bahor.

Slednji je 28. decembra skupaj s Pa
vlom Željkom popival v gostilni v 
Gribljah, pri čemer jima je po grlu stek
lo kar precej pijače. Močno opita sta v 
večernih urah zapustila lokal in se na
potila domov, Željko z motornim kole
som, Bahor pa kar peš. Ko je slednji 
prišel do Željkove hiše, se je pri njem us
tavil, med možakaijema je stekel pogo
vor, ki pa seje kmalu sprevrgel v prepir. 
Beseda je dala besedo, na koncu pa sta 
se Bahor in Željko celo stepla. Takrat je 
slednji pograbil škaije in z njimi Bahor
ja zabodel v predel srca. Hudo ranjene
ga so prepeljali na zdravljenje v novo
meško bolnišnico, zoper Željka pa bo 
podana kazenska ovadba.
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Šola, ki nič ne stane
Brežičan Ozren Šagud o šolanju v Tacnu — Že 

pol leta v uniformi — Kadetom celo žepnina

NOVO MESTO — Lanskega 
julija je mladi Ozren Šagud iz 
Brežic prvič oblekel miličniško uni
formo. Resda je bil v modri obleki 
že prej kot kadet šole za miličnike v 
Tacnu pa med opravljanjem prakse 
v Brežicah, toda imeti na sebi pravo 
miličniško uniformo je le nekaj 
povsem drugega.

»Dolgo sem čakal na ta dan. Že 
od mladih nog sem želel postati mi
ličnik. Nič čudnega, kajti uniforma 
je bila v naši družini doma, nosili so 
jo vsi od starega očeta naprej, celo 
sosed je bil miličnik. Jasno potem
takem, da sem se tudi sam odločil za 
tacensko šolo. Nikoli se zaradi tega 
nisem kesal. Tudi zato, ker je bilo 
šolanje v Tacnu brezplačno, enako 
bivanje in hrana, uniforma in učni 
pripomočki. Med šolanjem smo 
dobivali žepnino; neprecenljive vred
nosti za mladega človeka je tudi. da 
hkrati s šolanjem dosluži vojaški 
rok, ob koncu ima priznano V. 
stopnjo strokovne izobrazbe. Kade
ti opravijo v tem času tudi vozniške 
izpite A in B kategorije, naučijo se 
borilnih veščin, da tistega, kar je 
moč dobiti in spoznati v preko 
dvajsetih krožkih ne omenjam. Še 
kako prav mi pride vse to v prvih 
mesecih službovanja na novomeški 
postaji milice.«

Šaguda se zategadelj čudi, da se 
za ta poklic in šolo v Tacnu odloča 
sorazmerno majhno število mladih. 
Posebej Dolenjska je svojčas veljala 
za pokrajino, od koder je prišlo 
najmanj bodočih miličnikov. Da
nes je podoba precej boljša, lani je, 
denimo, prag tacenske šole presto
pilo 20 Dolenjcev.

»Pogoji za vpis niso prav nič po
sebnega. Potrebno je le, da končaš 
osnovno šolo, da nisi starejši od 17 
let, da si telesno in duševno zdrav 
ter da obvladaš slovenski jezik.«

Letos bo šola v Tacnu sprejela 
220 novincev. Ob tem pa velja

omeniti še nekaj. Tisti, ki se bodo v 
šolo vpisali in iz kakršnihkoli razlo
gov ne bodo sprejeti, bodo še zme
raj imeli možnost vpisati se v kate
rokoli drugo srednjo šolo, kajti 
dogovor je, da bodo te imele za 
nesprejete kandidate podaljšan vpis. 
Sicer pa je vse informacije moč do
biti na katerikoli postaji ali oddelku 
milice.

»To pa ni seveda edina pot, kako 
postati miličnik,« pravi Ozren Ša
gud. »Taki, ki so uspešno končali 
vsaj 3-letno poklicno šolo, imajo 
odslužen vojaški rok in niso starejši 
od 27 let, se lahko vpišejo v šolo za 
miličnike v Ljubljani. Tudi tega ne 
gre pozabiti, da so vsem na stežaj 
odprta vrata tudi za nadaljnje šolan
je. Ni jih malo, ki so že potem, ko so 
oblekli miličniške uniforme, konča
li še višjo šolo za notranje zadeve, 
bodisi redno, bodisi ob delu. Tudi 
sam razmišljam o tem.«

B. B.

Ozren Šagud: »Miiičniška uni
forma je v naši družini tradicija, ki 
seji nisem hotel izneveriti. In da
nes mi ni žal.«
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Nož končal postopaški prepir
26-letnemu Ivanu Bogoviču iz Brežic so sodili v Ljubljani — Tri leta zapora za 

poskus uboja — Z nožem zabodel Mirsada (X________

MOTORIST OB 
ŽIVLJENJE

BOŠTANJ — 38-letni Franc Debevc 
iz Boštanja se je 30. decembra ob 14.55 
peljal z osebnim avtom po magistralni ces
ti iz Krškega proti Sevnici. V Boštanju je 
dohitel 73-letnega Rudolfa Prosenika iz 
Sevnice, ki seje peljal na kolesu z motor
jem. Debevc gaje hotel prehiteti, a so prav 
takrat nasproti pripeljala druga vozila. 
Umaknil se je na svojo desno stran, pri 
tem pa zadel Prosenika in ga zbil po tleh. 
Ifudo ranjenega so prepeljali v celjsko 
bolnišnico, kjer je 3. januaija poškodbam 
podlegel.

Hude posledice 
novoletnega 

požara v bloku
Škode za 150 milijonov

BREŽICE — Na prvi dan novega 
leta ob 11.30 je prišlo v tretjem 
nadstropju devetnadstropnega 
stanovanjskega bloka v Ulici Vel
jka Vlahoviča 6 v Brežicah do hu
jšega požara, ki je po doslej zbra
nih podatkih povzročil za kar 150 
milijonov din škode.

Ogenj seje pojavil v dnevni sobi stano
vanja Renate Šermeci, preiskava je poka
zala, da gaje zanetila otroška igra z vžiga
licami. Požar se je zatem hitro širil po 
vsem stanovanju, najprej pa sta se z njim 
spoprijela lastnica in njen prijatelj Sašo 
Pavlič, vendar jima ognja ni uspelo ukroti
ti. Na pomoč so poklicali gasilce iz Brežic 
in okolice. Tako so se na mestu požara 
znašli prostovoljni gasilci iz Velikega 
Obreža, Mihalovca, vojne pošte iz Cerkelj 
in poklicni gasilci iz Krškega. Požar so si
cer pogasili, vendar so bile posledice ve
like; stanovanje Šermecijeve, slednja je bi
la med gašenjem poškodovana, je bilo 
povsem uničeno, ogrožena sta bila še dva 
stanovanja, dva prebivalca pa so morali 
evakuirati. Zanimivo je, daje v začetni fa
zi hotel pri gašenju pomagati tudi sosta
novalec, vendar je bil hišni hidrant brez 
vode, zaklenjena pa so bila tudi vrata za
silnega izhoda. Še sreča, da posledice niso 
bile hujše.

BREŽICE, LJUBLJANA — Knafljev prehod v Ljubljani je znano zbirališče 
brezdelnežev in postopačev, to je očitno dobro vedel tudi 26-letni Ivan Bogovič 
iz Brežic. Večkrat se je oglasil v prehodu, tako tudi lanskega 7. septembra, ko 
ga je tja z motorjem pripeljal prijatelj Stane K.

Bogovič je poznal navade obiskoval- m 
cev Knafljevega prehoda. Ti tam na 
klopi večinoma sedijo in spijo. Tudi tok
rat je bilo tako. Tišino in mir je zmotil le 
Bogovičem prihod. Taje sedel na klop 
poleg Omerja H. in mu meni nič, tebi 
nič pričel stikati po žepih suknjiča.
Očitno je iskal denar, vendar brez us
peha. Omer mu je rekel, da išče zaman, 
saj ima denar v notranjem žepu, in da 
mu ga ne da. Med prerekanjem seje iz 
sna prebudil tudi Mirsad O., kije Bogo
viču zabrusil, naj njegovega prijatelja 
vendar pusti pri miru. Prišlo je do prepi

ra, med katerim se je v Bogovičevih 
rokah nenadoma znašel nož. Brez 
odlašanja je z njim zabodel Mirsada, 
nato pa grozil že ostalim in jim nastavl
jal rezilo na vrat, dokler se s Stanetom 
K. naposled nista odpeljala. Z dogo
dkom so bili kmalu seznanjeni ljubljan
ski miličniki in kriminalisti, njihova 
akcija je obrodila sadove; še istega dne 
se je Ivan Bogovič znašel za rešetkami, 
prijeli so ga v Leninovem parku. Mirsad 
O. jo je na srečo odnesel le z lažjimi

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• V nedeljo so novomeški miličniki 
prestregli klic na pomoč iz novo
meške bolnišnice. Tam je na dokaj 
majavih nogah lovil ravnotežje 37- 
letni Ljubljančan Rudi G., pri tem pa 
iz sebe spuščal bolj ali manj artikuli
rane krike. Nemara bi mu to še spre
gledali,  ako se ne bi odpravil tudi do 
operacijske dvorane in tam razbijal 
po vratih, očitno hoteč opraviti kak
šen poseg. Tega so bili prisiljeni nare
diti miličniki, ki so Rudija za nekaj ur 
spravili na hladno.
• Kako priti do kokoši? Nič lažjega, 
boste rekli, ko preberete miličniško 
poročilo o tem, kako je to uspelo nez
nancu sredi prvega letošnjega dne v 
Dolnjem Kamenju. Okoli 11. ure je 
prišel do kokošnjaka Antona B., snel 
ključ, ki je visel nad vrati kurnice, z 
njim odklenil duri in si izbral primer
no mesnato jato.
• Na novoletno praznovanje domov 
v Belo krajino je iz Ljubljane prišel 
42-letni Ivan Š. Praznovanje v krogu 
domačih si je zamislil nekoliko dru
gače, kot je v Beli krajini običaj. Naj
prej je razbil stekla na vratih, nato pa 
vpil in grozil domačim. Miličniki so 
bili takšno praznovanje novega leta 
prisiljeni  prekiniti. Ivan se je začasno 
preselil na postajo milice.

OB ŽIVLJENJE 
ZARADI 

POLEDENELE 
CESTE

DOLNJE PONIKVE — Na zadn
ji dan minulega leta ob 5.30 je prišlo 
na regionalni cesti med Mimo pečjo 
in Trebnjem do hude prometne nes
reče. 37-letni Martin Klobučar iz No
vega mesta je peljal tovorni avto no
vomeškega PTT proti Trebnjemu, v 
Dolnjih Ponikvah pa gaje pričelo na 
poledeneli cesti zanašati. Po več deset 
metrih je vozilo zaneslo na bankino, 
od koder seje prevrnilo po travnatem 
nasipu. Pri tem je iz kabine padel 32- 
letni sopotnik Stane Zaletelj iz Sma- 
vra in ostal nepoškodovan, medtem 
ko je Klobučar ostal vklenjen v kabi
ni. Hudim poškodbam je podlegel na 
kraju nesreče.

poškodbami, kar pa je bila za Bogoviča 
slaba uteha, ko je pred dnevi sedel na 
zatožno klop ljubljanskega sodišča.

Bogovič je sodnikom trdil, da je bil 
takrat v Knafljevem prehodu vinjen (to 
je potrdil tudi izvedenec, saj je bilo v ob; 
toženčevi krvi najdene okoli 2 promili 
alkohola). Povedal je, da se noža ne 
spominja, pač pa, daje Mirsada le uda
ril. Seveda zagovoru ni bilo verjeti, na
posled so svoje o Bogoviču povedali tu; 
di prav vsi na obravnavo vabljeni 
obiskovalci Knafljevega prehoda. Da 
jih je Bogovič že večkrat obiskal in mo
til, so dodali, Omer H. je povedal celo. 
da mu je Bogovič enkrat že na silo vw 
200 tisočakov in jih potem zapil.

Sodišče ob izreku kazni za Ivana Bo
goviča razen vinjenosti ni našlo olajše
valnih okoliščin. Za poskus umora so 
ga obsodili na tri leta zapora, pri tem pa 
določili tudi, da mora plačati zdravljen
je Mirsada O., saj ta ni bil zavarovan- 
Sodba še ni pravnomočna.

B. B-

SMRT NEPREVIDNE 
PEŠAKINJE

KRŠKO — 2. januarja ob 17.45 seje 
po Cesti krških žrtev v Krškem v smer* 
proti Sevnici peljala z osebnim avtom 27; 
letna Milena Vizjak iz Ljubljane. Pri hišm 
številki 26 je cesto neprevidno prečkaj8 
79-letna Julijana Kaplan iz Krškega, ki jo 
je Vizjakova zadela in zbila po tleh- 
Kaplanova je dobila hude poškodbe n* 
glavi, prepeljali so jo v brežiško bolnišn1" 
co, kjer je posledicam močnega trčenj* 
dan kasneje podlegla.

OB DINARJE, DEVIZE 
IN DOKUMENTE

NOVO MESTO — 34-letna Lučka 
Kosec iz Novega mesta je 4. januarja 
zvečer obvestila miličnike, da ji je nekdo 
med 18. uro in 20.30 vlomil v osebni avto, 
ki je stal parkiran pred gostilno Kump v 
Bršljinu. Storilec je razbil steklo na vratih 
in iz notranjosti vzel usnjeno torbico, v 
kateri je Koščeva imela prometno in voz
niško dovoljenje, potni list, čekovno 
knjižico, 400 mark in 250.000 din.

PREHITRO V OVINEK — 2. januar
ja ob 22.40 seje 20-letni Tomaž Hodnik iz 
Novega mesta peljal z osebnim avtom R- 
4, last srednje gostinske šole, po cesti iz 
Gornjega Vrhpolja proti Šentjerneju. V 
Dolnjem Vrhpolju gaje v nepreglednem 
desnem ovinku pričelo zaradi prevelike 
hitrosti zanašati, dokler ni s prednjim de
lom avta trčil v betonsko mostno ograjo. 
Voznik je bil laže ranjen in so ga prepeljali 
v novomeško bolnišnico, materialne škode 
pa je za 8 milijonov dinaijev.

VOZIL PO LEVI — Lanskega 30. de
cembra ob 11.50 seje 22-letni Alojz Set
nikar iz Vrhtrebnjega peljal z osebnim av
tomobilom po regionalni cesti od Gornjih 
Ponikev proti Trebnjemu. V nepregledni 
desni ovinek pri gasilskem domu v Dolnji 
Nemški vasi je pripeljal po levi strani ces
te, prav takrat pa je z osebnim avtom pri
peljal nasproti 34-letni Milan Vire z Ma
lega Kala. Čeprav je slednji zavil v desno 
na parkirni prostor, je Setnikar vseeno 
trčil vanj. Virčev avtomobil je odbilo v 
desno, kjer je zadel v obcestno kamnito 
škarpo in naposled obvisel na njej. Vire se 
je pri tem hudo ranil in so ga odpeljali v

novomeško bolnišnico, materialne škod* 
pa je za 25 milijonov dinaijev.

PRISTAL NA STREHI — 39-lettf 
Milan Vovko z Rateža seje 30. decembr* 
ob 15.05 peljal z osebnim avtomobilom 
no regionalni cesti iz Novega mesta pr°u 
Šentjerneju. V Žabji vasi gaje pri odcep8 
za Lobetovo ulico v levem ovinku zaradi 
prevelike hitrosti zaneslo v desno izve« 
ceste, kjer seje avtomobil prevrnil na stre
ho. Voznik Vovko se je na srečo le la*6 
poškodoval, materialne škode pa je bilo z8 
milijon dinaijev.

NA PREHODU ZBIL PEŠAKINJ® 
— Na novomeškem Glavnem trguje pri*' 
lo 25. decembra lani do prometne nezg0" 
de, v kateri se je huje ranila 65-letn* 
pešakinja Marija Gušti iz Novega mest* 
Tega dne okoli 18. ure se je 20-letni Ed8 
Ferk iz Gradca peljal z osebnim avtom d 
Kandije proti Glavnemu trgu. Tam je tak 
rat prehod za pešce prečkala Guštijeva, P 
pa je Ferk zaradi prevelike hitrosti ni pf8‘ 
vočasno zagledal, poleg tega vozila ni m°" 
gel ustaviti tudi zavoljo mokre cest*- 
Poškodovanki so pomoč nudili v novo
meški bolnišnici.
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ŠPORTNI KOMENTAR

Gimnastika gre novo pot
Ali bo predstavljeni dolgoročni projekt »Gimna
stika 2000« rešil to športno zvrst? — Tudi na Do

lenjskem le še spomini

Svojčas je Novo mesto imelo 
močno gimnastično vrsto, spomni
mo se le sester Dokl, Nataše 
Kočevar in še nekaterih. Žal je ta 
športna zvrst na Dolenjskem živela 
le nekaj let, podobno kot drugod po 
Sloveniji je zanimanje za gimnas
tiko sčasoma skoraj docela usahni
lo. Storjene napake niso bile brez 
posledic. Nedokazano dokazovanje 
o škodljivosti ukvarjanja s športno 
gimnastiko, portoroški sklepi ki so 
strogo razdelili vrhunski šport od 
množičnega, odvrnitev programske 
vsebine društev Partizan od gimnas
tike kot ene temeljnih panog (poleg 
plavanja in atletike — op.p.j, vse to 
je privedlo do tega, kjer smo bili še 
včeraj in kjer smo ponekod — tudi 
na Dolenjskem — še danes. Žalost
no, kot ni nič manj žalostno spoz
nanje, da gresta, vsaj na Dolenj
skem, po stopinjah gimnastike tudi 
ostala dva, za razvoj človekovega 
psihosomatičnega statusa dokazano 
temeljna športa — atletika in plava
nje.

A ostanimo danes pri gimnastiki, 
ki soji nekateri vendarle namenili 
lepšo prihodnost. Dokaz temu naj- 
demu v nedavno predstavljenem 
projektu z naslovom »Gimnastika 
2000«, katerega glavni nosilci de
javnosti naj bi bili vrtci, šole, društva 
Partizan in gimnastični klubi Že po 
tem je očitno, da je želja pobudnikov 

\programa pričeti z najmlajšimi, pri

praviti animacijski program in z 
njim seznaniti starše. Pri tem ne gre 
za nikakršne tekmovalne cilje, pač 
pa zgolj za izbor in identifikacijo 
otrok, primernih za vključitev v po
sebni program vrhunske gimnas
tike. Projekt v nadaljevanju govori o 
programih osnovnošolskih otrok, 
kjer sposobnejšim ponuja gimnas
tično šolo in športni razred pa potem 
nadaljuje z obdelavo višjih tekmo
valnih kategorij in pripravo poseb
nih programov po orodjih, ki bi sle
dili razvoju gimnastike v svetu. 
Sestavljalci projekta se seveda za
vedajo, da vrhunskih programov ne 
bo moč izpeljati brez množičnosti, 
zato je posebno poglavje namenjeno 
tudi tistim, ki nimajo prevelikih tek
movalnih želja, prav tako pa je v 
projektu s korektivno gimnastiko 
predvidena pomoč tudi tistim, ki so 
moteni v rasti in razvoju.

Torej ni nobenega dvoma, da gre 
za izredno kompleksen in zahteven 
podvig, ki zahteva korenite spre
membe tudi v naši športni kulturi. 
Njegovi načrtovalci so se dela lotili 
vneto in zagnano, zavedajoč se ovir 
na poti Že zaradi tradicije in mesta, 
ki ga je ta športna zvrst pred še ne 
tako dolgimi leti imela na Dolenj
skem, bi bilo še kako prav, da s pro
jektom »Gimnastika 2000« čimprej 
zaživimo tudi v tem koncu Slovenije.

B. BUDJA

Na Dolenjsko sedem naslovov
Danes podeljena priznanja za dosežke minulega leta v avto-moto športu — Med 

prvaki tudi Pavlic, Zdovc, Avbelj in Pavlič — Kako letos?___________
LJUBLJANA — V dvorani Doma španskih borcev v Ljubljani je bila danes 

tradicionalna slovesnost, na kateri so podelili osvojena priznanja za dosežke v 
avto-moto športu na državnih prvenstvih, hkrati pa proglasili republiške 
prvake za leto 1988. Kot je že običaj, tovrstna slavja ne minejo brez dolenjske 
udeležbe; letos je v ta del Slovenije romalo kar sedem različnih naslovov, ob 
tem pa še nekaj drugih in tretjih mest.

papirja Videm iz 
esto. Se pogled k

Najprej pogled k dolenjskim dosežkom 
na republiških prvenstvih. Najuspešnejši 
so bili, kot je že običaj, motociklisti, mo
tokrosisti in speedwayisti. Tako je v cest- 
nohitrostnem motociklizmu v razredu do 
80 ccm Alojz Pavlič iz novomeškega 
AMD osvojil naslov republiškega prvaka, 
Brane Rokavec iz AMD Trebnje pa je ta 
uspeh dopolnil z drugim mestom. V mo
tokrosu je v razredu do 125 kubikov Si
mon Avbelj (AMD Brežice) prav tako 
zmagal, naslov republiških prvakov pa je 
osvojilo tudi AMD Brežice v ekipnem seš
tevku. Zvonko Pavlic je, kot je verjetno 
znano, osvojil lani naslov republiškega 
prvaka v speedwayu, njegovo AMD 
Krško pa je v ekipnem seštevku drugo za 
AMTK Ljubljana.

In kako je bilo z dosežki na državnih 
prvenstvih? Ustavimo se najprej pri avto
mobilistih, kjer je novoustvanovljeno 
društvo »IMV-Renault« iz Novega mesta 
doseglo dva lepa uspeha. V kategoriji rally- 
jistov v razredu preko 1300 kubikov je 
med vozniki Roman Jerneje zasedel tretje 
mesto,  enako pa tudi Franc Gregorič med 
sovozniki. V cestnohitrostnem motocik-

ZIMSKO PRVENSTVO
RIBNICA — Prihodnjo soboto, 21. ja

nuarja, se bo v Ribnici pričelo tradicio
nalno zimsko prvenstvo v rokometu. Tek
movanje bo trajalo štiri tedne, na njem pa 
bodo nastopile tako članske kot tudi pio
nirke ekipe.

Priprave na svetovno prvenstvo
Osilničani urejajo kajakaški center, Hrvati pa bodo posodobili cesto do Osilnice

LJUBLJANA, OSILNICA — Leta 1991 bo v Sloveniji svetovno prvenstvo 
v kajaku in kanuju na divjih vodah. Predsednik organizacijskega komiteja je 
Milan Kučan, tekmovanje pa bo na Soči pri Bovcu in Savi v Tacnu.

movanja, kajakaška prvenstva Hrvaške in 
kjer deluje tudi kajakaška šola.

Na svetovno prvenstvo se pripravljajo 
tudi Osilničani in sosedje Hrvatje. Tek
movalci svetovnega prvenstva bodo nam
reč pred tekmovanjem lahko vadili na no
vi kajakaški stezi, ki jo bodo uredili na 
Kolpi pri Osilnici, kjer potekajo že zdaj 
vsako leto mednarodna kajakaška tek-

V SOBOTO MALI 
NOGOMET

KOČEV JE — V dvorani doma telesne 
kulture v Kočevju se bo v soboto, 14. ja- 
nuaija, pričel tradicionalni turnir v malem 
nogometu Tekstilana 89. Turnir se bo na
daljeval še prihodnjo soboto, 21. januaija, 
ter v nedeljo. Prijavnina znaša 80.000 din, 
žrebanje pa bo 12. januaija ob 17. uri v 
prostorih doma telesne kulture.

Vsa prizadevanja so usmerjena v to, da 
bi bil do spomladi 1990 osilniški kaja- 
kaško-turistični center dokončan, urejena 
kajak-kanu steza in dokončani potrebni 
objekti. Predlagano je namreč, da bi bilo 
spomladi 1990 na tej stezi mednarodno 
odprto prvenstvo Jugoslavije v kajaku in 
kanuju na divjih vodah. V prihodnjem le
tu pa bo, kot zagotavljajo, posodobljen še 
zadnji makadamski odsek medrepubliške 
ceste Brod na Kolpi—Osilnica—Čabar 
(sprejeto je že, da se bo imenovala »Cesta 
bratstva in enotnosti«, ker tesno povezuje 
dve republiki), ki bo osilniški in čabranski 
konec še bolj odprl svetu.

Krajevna skupnost Osilnica redno or
ganizira tudi prostovoljno delo za komu
nalno urejanje gradbišča kajakaškega cen

tra. Tako so prostovoljci že izravnali 
zemljišče, položenega je okoli 1.000 m te
lefonskega kabla, stoji že ciljna hišica- 
kontejner (ki ji bodo dali še lepši zunanji 
videz), urejajo parkirišča itd.

J. P.

V PRIČAKOVANJU — Izrazi zaskrbljenosti in napetosti na obrazih 
novomeških odbojkarjev dovolj ilustrativno pričajo o negotovosti pred 
zaključnimi boji za naslov prvaka II. zvezne lige in o tem, kdo bo v pri
hodnji sezoni nastopal v prvoligaškem društvu. Vsi imenitni jesenski 
dosežki so bili izničeni s porazom v zadnjem kolu na Bledu, prednost 
dveh točk pred nadaljevanjem prvenstva praktično ne pomeni ničesar. 
Že v prvem kolu drugega dela morajo Novomeščani v Ljubinje, zatem 
jih čakajo še gostovanja v Brčkem in Anhovem, pri njihovih največjih 
konkurentih v boju za vrh. Bo zimski premor dolenjski odbojki vendar
le stlakoval pot v tako želeno I. zvezno ligo?

ŠOLSKI ŠPORT IN REKREACIJA

• Zadnje dni minulega leta je novomeška ZTKO pripravila tekmovanje pionir
jev in pionirk v namiznem tenisu. Učenci so nastopali v dveh kategorijah, tek
movanje pa so vzorno izpeljali člani novomeškega namiznoteniškega kluba. Po 
besedah Egona Žabkarja, vodje tekmovanja, so bile igre zelo kvalitetne, največ 
pa so pokazali starejši pionirji, ki bodo, po njegovem, že v kratkem krojili repu
bliški pionirski vrh. Poglejmo še rezultate — mlajše pionirke: 1. Gajič, Z Rovan, 
3. Stokič (vse Šmihel); mlajši pionirji: 1. Retelj (Šmihel), 2. Benkič, 3. Turk (vsi

(BrjSljin). Ekipno, pionirke: 1. Mirna peč II, 2. Mirna peč 1,3. Bršljin II, pionirji. 
E Šmihel I, 2. Bršljin, 3. Šmihel II. .
• Prav tako v decembru pa je bilo odigrano tudi občinsko prvenstvo v malem 
nogometu za mlajše pionirje, na katerem je nastopilo 7 osnovnošolskih ekip. Kot 
zanimivost zapišimo, da so z dobrimi igrami izstopale ekipe iz okolice Novega

-Brusnice 0:2, Vavta va-
a-—urni 4:0, / uzciiineik—Drusmce 0.1, vavu* vas—Šentjernej u.z, ru/1' 
rk—Vavta vas 1:0 in Brusnice—Šentjernej 1:0. Vrstni red: J. Brusnice, — Šent
jernej, 3. Žužemberk, 4. Vavta vas, 5. Šmihel, 6. Bršljin, 7. Grm.

ati: Žužemberk—Bršljin 
-Grm 4:0, Žužemberk—Brusnice 0:1, Vavta vas-

lizmu najdemo v kategoriji do 80 kubikov 
Novomeščana Alojza Pavliča na tretjem 
mestu, prav tako na tretjem mestu pa med 
delovnimi organizacijami, sponzorji, rib
niški Riko. V motokrosu je v razredu do 
125 ccm Aleš Zajec iz AMD Šentvid pri 
Stični zasedel tretje mesto, medtem ko so 
Brežičani posegali po najvišjih naslovih. V 
razredu do 250 kubikov je namreč naslov 
državnega prvaka osvojil Marjan Zdovc, 
prav tako prvo pa je bilo v ekipnem sešte
vku AMD Brežice. Dodajmo, da je v uvrs
titvi delovnih organizacij v tej kategoriji

ZMAGA RIBNIŠKIH 
SODNIKOV

LJUBLJANA — V dvorani Tvoli je bi
lo minule dni tradicionalno, že 4. srečanje 
rokometnih sodnikov Slovenije. Na tur
nirju so prvič nastopile ekipe vseh enajstih 
področnih zborov, največ uspeha pa so 
imeli Ribničani. Poglejmo rezultate do
lenjskih ekip: Novo mesto — Ajdovščina 
6:7 (3:4), Celje — Posavje 12:6 (6:1), 
Ribnica — Zasavje 10:6 (4:5), Ajdovšči
na — Ribnica 5:11 (1:5), Novo mesto — 
Posavje 5:10 (2:4). Finale: Kranj — Rib
nica 8:11 (2:8), Ribnica — Celje 8:7 (4:3) 
in Celje — Kranj 10:10. Končni vrstni 
red: 1. Ribnica, 2. Celje, 3. Kranj, 4. Za
savje, 5. Murska Sobota, 6. Ljubljana, 7. 
Koper, 8. Ajdovščina, 9. Novo mesto, 10. 
Maribor, 1. Posavje.

MALI NOGOMET 
KARLOVČANOM

ČRNOMELJ — Novoletni turnir v 
malem nogometu je za Črnomelj že tradi
cija. O tem dovolj zgovorno govori poda
tek, da se je letošnjega udeležilo kar 32 
ekip iz Bele krajine m Hrvatske, zmaga pa 
je pripadla izkušeni ekipi L047 iz Karlov
ca, za katero igrata tudi nekdanja repre
zentanta, brata Janjanin. Karlovčani so 
namreč v finalu premagali Gostišče Ko
vač iz Osilnice s 3:2, v tekmi za 3. mesto 
pa je bil Butoraj boljši od Ozlja z 1:0. Naj
boljši igralec tumiija je bil Malobabič iz 
karlovške ekipe.

M. G.-č.

tovarna celuloze in 
Krškega zasedla 3. mesto. 
speedwajistom. Državni prvak je pre
močno postal Zvonko Pavlic iz AMD 
Krško, njegev klub pa je v skupnem sešte
vku ekip na državnem prvenstvu zasedel 
tretje mesto za Ljubljano in Lendavo. 
Upamo, da bomo o podobnih rezultatih 
lahko pisali tudi čez leto dni.

Zvonko Pavlic, najboljši speedwajist 
minulega leta, ki ima v žepu naslova re
publiškega in državnega prvaka.

■
«i....

Lojze Pavlič je v minulem prvenstvu 
motociklistov osvojil naziv republiške
ga prvaka.

PROGRAM ZA 
POČITNICE BREZ 

SNEGA
NOVO MESTO — Kot vse kaže, se 

bodo zimske počitnice naših šolarjev 
pričele brez snega. Kljub temu bo za šti
rinajst prostih dni potrebno poiskati 
drugo zabavo. Občinska Zveza prijatel
jev mladine je v sodelovanju z pionirsko 
knjižnico, Domom kulture in športno 
dvorano pripravila pester program za 
počitniške dni brez snega. Tako bo pio
nirska knjižnica odprta vsak dan od 8. 
do 19. ure. Pripravili bodo družabne 
igre in predvajali video filme. Dom kul
ture bo imel matineje vsak ponedeljek, 
sredo in petek ob 10. uri, v športni dvo
rani pa bodo osnovnošolci in sredn
ješolci lahko vsak delovni dan igrali 
košarko in rokomet. V petek, 20. de
cembra, bo v dvorani turnir v malem 
nogometu (ob 8. uri za osnovnošolce, 
ob 11. uri za srednješolce), v petek, 27. 
decembra bo turnir trojk v košarki (ob
8. uri za fante in ob 11. uri za dekleta). 
Vesele počitnice tudi brez snega!

Drugi del
■ v ■■pričeli 

s porazom
Nadaljuje se boj v I. SKL 

— Poraz Novolesa
Po krajšem premoru se je minulo so

boto pričel drugi del prvenstva v prvi 
republiški košarkarski ligi. Novomeški 
Novoles, kije po jesenskem delu končal 
na devetem mestu s štirimi zmagami, 
čaka v nadaljevanju ogorčen boj za 
obstanek.

Priložnost, da si že v prvem kolu nadal
jevanja zagotovijo mirnejše prvenstvo, so 
izpustili iz rok v soboto, ko so v Trbovljah 
igrali z enim od neposrednih tekmecev v 
boju na dnu lestvice. Rudar, ki so ga jeseni 
Novomeščani doma premagali, je tokrat 
zaigral precej bolje, poročila celo govore, 
daje pokazal svojo najboljšo igro v tej se
zoni. Proti tako razpoloženim nasprot
nikom so bili novolesovci brez moči. Gos
titelji so si že v 11. minuti priigrali 13 točk 
prednosti, vendar je Novomeščanom vse
ga 4 minute pred koncem prvega dela us
pelo to razliko zmanjšati na 3 točke. To pa 
je bilo tudi vse. Še pred odhodom na od
mor so Trboveljčani dosegli 10 točk zapo
red in že ta del odločili krepko v svojo 
korist, v nadaljevanju pa so svojo prednost 
le še večali. Rudarje tako v 29. minuti vo
dil že s 74:50, v zadnjih minutah pa je No
vomeščanom poraz vendarle uspelo ubla
žiti.

Novoles: Kovačevič 10, Gavranovič 2, 
Cerkovnik 12, Kramar 2, Bajc 25, Radu
lovič 15, Andoljšek 3, Lučev 12, Borde- 
lius 2.

Še pogled na lestvico: 1. Postojna 23 ...
9. Novoles 16,10. Rudar 15,11.Maribor 
14, 12. Iskra Nova Gorica 13. V soboto 
igrajo Novomeščani doma s Triglavom.

• Novomeški alpinisti so v zadnjih dneh 
dosegli nekaj lepih uspehov v alpinizmu in 
športnem plezanju. Tako je decembra Mi
loš Kolšek v Vipavski Beli preplezal dve 
zahtevni smeri: prva, z imenom Oda no
rosti, je ocenjena z VIII-, druga( ki nosi 
ime Desire, pa s stopnjo VIII. Obe smeri 
sta bili visoki po 15 metrov.

SMUČARSKI TEČAJI
METLIKA — Smučarski klub Metlika 

bo med zimskimi počitnicami organiziral 
smučarske tečaje za šolsko mladino in 
odrasle. Tečaji, ki bodo potekali na 
Gačah, se bodqzačeli 16. januarja in bodo 
trajali pet dni. Če prvi teden počitnic ne bo 
snega, se bodo tečaji začeli 23. januaija. 
Šolarji bodo za stroške tečaje odšteli 
130.000 din. V to ceno je vštet avtobusni 
prevoz, smučarska vozovnica in topli 
obrok na smučišču. Cena tečaja za odrasle 
pa je 100 tisočakov. Prijave zbirajo v me
tliški osnovni šoli in pri telesnokulturni 
skupnosti.

TEKAČI ZA 
DRŽAVNE NASLOVE
KOKRICA — Športno društvo iz 

Kokrice in Smučarska zveza Jugoslavije 
razpisujeta tekmovanje v smučarskih tekih 
za mladinsko državno prvenstvo, ki bo 4. 
in 5. februarja v Kokrici. Tekmovalci bo
de nastopili v posamičnih preizkušnjah na 
10 kilometrov ter štafetah 3-krat 10 in 3- 
krat 5 kilometrov, mlajše in starejše mla
dinke pa v posamičnem teku na 5 kilome
trov ter v štafeti 3-krat 5 km. Pisne prijave 
klubov sprejema ŠD Kokrica, tekašna sek
cija, 64000 Kranj, Golniška 101, do 18. 
januaija, poimenske prijave pa je potreb
no poslati na isti naslov do 1. februarja.

NA TRENINGE POSLEJ 
V LJUBLJANO

METLIKA — Zlatko Gregorič, znani 
metliški tekmovalec v kontaktnem karate
ju, bo poslej vadil in tekmoval v ljubljan
skem klubu Kick Boxen. Za Gregoriča je 
to vsekakor pomembna novost, kajti dos
lej je treniral sam, brez strokovnega nad
zora, pa vendarle dosegel nekaj imenitnih 
rezultatov; omenimo naj le lansko 8. mes
to na svetovnem prvenstvu v Muenchnu v 
semmi contactu in 9. mesto v Benetkah na 
evropskem prvenstvu v light contact kara
teju. Po besedah novega Gregoričevega 
trenerja Harija Murata je Metličan sposo
ben prebiti se med tri najboljše evropske 
tekmovalce v svojih kategorijah. Edini 
problem sedaj je, kako zagotoviti sredstva 
za pogosta potovanja na treninge v Ljubi 
jano. Kot je znano, je Gregoriča doslej 
materialno podpirala Ikebana Brine iz 
Metlike.

• V znanem Ospnu pa je Dominik Krese 
preplezal smer, ki nekako predstavlja test 
sposobnosti. Gre za smer z imenom Jona
tan Livingston, dolgo 18 metrov, z oce
nami VII + in VIII-. ,
• Prve dni novega leta pa je smer Mavri
ca v Julijskih Alpah dobila prvo letošnjo 
ponovitev. V severni steni Mojstrovke sta 
jo po dvanajstih urah preplezala Stane 
Mokotar in Dominik Krese. Vzpon sta 
opravila 2. in 3. januaija; smer je dolga 
600 metrov, z oceno VI-.
• V približno istem času pa so krški alpi
nisti, ki so prav tako člani AO Novo mes
to, plezali na drugem koncu Mojstrovke v 
tako imenovani Pripravniški grapi z nak
lonom 45 stopinj in dolžino 250 metrov. 
Ob tem so preplezali tudi ledeni slap 
»Mimo votline« v Tamarju.

Šofer Matija bo 
tokrat cesto 

zamenjal za nebo
M. Konajzler 1. nagra
da 2. kola akcije Po- 
darim-dobim — Let za 

48 oseb
BOŠTANJ — Ob drugem žreban

ju vseslovenske akcije za pomoč 
našim smučarjem in smučarkam Po- 
drim-dobim preteklo nedeljo se je 
sreča nasmehnila 42-letnemu šoferju 
sevniške Konfekcije Lisca, Matiji 
Konajzleiju. Srečo je temu skromne
mu in vedno nasmejanemu delavcu 
prinesla stewardesa Adrie Aierways, 
Nena Kopčaver, kije izvlekla 1. na
grado tokratnega žrebanja. Matija bo 
lahko skupaj z 48 prijatelji ali sorod
niki z letalom Dash 7 tega slovenske
ga letalskega prevoznika poletel v 
krogu 500 km od Ljubljane, denimo 
do Prage, Dunaja, Budimpešte, Du
brovnika, Ziiricha, Miinchna itd.

Konajzler, ki sije za ženo in hčerko 
uredil topel dom v Dolenjem Boštan- 
ju, je prišel do lepe nagrade po ve
likem naključju, kot se pač to dogaja 
pri vseh igrah na srečo. Njegov primer 
je zanimiv v toliko, ker tokrat na
gradne razglednice sploh ni kupil sam, 
ampak je 4 kupila svakinja, zanj pa jo 
je izpolnil svak. Sorodniki pa so mu v 
nedeljo po 10. uri zvečer, ko je bil že v 
postelji, prišli povedat veselo novico.

»Če povem po resnici, bi bil bolj 
vesel, denimo, druge nagrade — av
tomobila ali česa bolj uporabnega. Pri 
hiši bo še tudi treba marsikaj postoriti 
in zato bi bil dobrodošel vsak dinar. 
Ne vem še, kako bom nagrado izko
ristil, gotovo pa bosta imela po
membno besedo tudi svak in svakinja. 
Jaz letos nisem kupil še nobene raz
glednice Podarim-dobim, prejšnja le
ta pa sem za vsako kolo vzel 4 do 6 
razglednic. Pa ne zato, ker bi verjel, da 
lahko kaj dobim, ampak zato, ker sem 
se veselil lepih uspehov naših smučar
jev. Letos rešujejo našo čast dekleta in 
upam, da bodo kmalu prišli iz očitne 
krize tudi fantje. Povem naj še to, da je 
smučanje tudi moj edini konjiček in 
najbolj zaželjena rekreacija, čeprav le
tos še nisem nič smučal, ker pač ni 
snega. Najraje smučam na Pohorju, 
letos pa bom pogledal, če bo kaj bele 
opojnosti tudi na Bohorju,« pravi 
Konajzler.

Matija Konajzler

Izgubili dobljene tekme
Smola kočevskih odbojkaric v prvem delu 
prvenstva II. zvezne lige — Kar štirikrat poraz 

namesto zmage — Spomladi ogorčen boj

KOČEVJE — Zagotovo bo zimski 
premor odbojkaricam kočevskega Li
ka, novinkam v II. zvezni ligi, prinesel 
veliko glavobola. Vrsta je namreč v 
jesenskem delu prvenstva osvojila le 6 
točk in je tako po prvem delu 
prvenstva pri dnu lestvice, znana pa je 
tudi želja igralk in ljubiteljev odbojke 
v Kočevju — obdržati drugoligaški 
status.

Že lani, takoj po uspehu v kvali
fikacijah za vstop v II. zvezno ligo, je 
klubska uprava za trenerja ekipe ime
novala Tineta Knavsa, ki je hkrati 
igral tudi za moško ekipo v republiški 
ligi. Želja trenerja je bila takrat, da bi 
ekipo okrepili z novimi imeni, vendar 
je vse ostalo le pri željah.

»Šele sedaj nam je jasno, kakšno 
priložnost smo izpustili iz rok jeseni, 
saj bi lahko ta del prvenstva končali z 
neprimerno boljšim izkupičkom,« raz
mišlja trener Tine Knavs. »Kar štiri 
srečanja smo izgubili z najtesnejšim 
izidom 2:3, in to v položajih, ko smo 
tekme imeli praktično že dobljene. Če 
smo pošteni, moramo reči, daje temu 
kriva tudi neborbenost in neresnost v 
naših vrstah. Da pa bo nesreča še več
ja, seje v zadnjih dveh kolih poško
dovala Andreja Drobnič, organizato
rica naše igre, kar se je poznalo še 
posebej v srečanju z osiješkim Želez
ničarjem. Proti včerajšnjemu prvoli
gašu smo vodili, a je Drobničeva prav 
v petem, odločilnem setu, morala za

pustiti igrišče, in tako sta točki odšli v 
Osijek. Njena pomoč nam je manjka
la tudi v zadnji tekmi v Foči, kjer bi 
kompletni morali zmagati,« komenti
ra Knavs jesenski razplet prvenstva.

Navzlic temu so v Kočevju le za
dovoljni nad doseženim. Vedeti je pač 
treba, da gre za mlado ekipo, kr se 
med tednom praktično ne videva, pač 
pa le na srečanjih. Nekaj deklet nam
reč trenira v Ljubljani, nekaj v Kočev
ju, kar je dodatna ovira na poti k bol
jšim rezultatom.

»Naša moč je v tem, ker imamo na 
srečo dokaj izenačeno ekipo, v kateri 
ni zvezd, po drugi strani pa zbuja skrb 
to, da nimamo pravega zaledja, kar bi 
kot ekipa, ki nastopa v zveznem li
gaškem tekmovanju, morali imeti. 
Vendar ne obupujemo, skušamo za
mujeno popraviti. Kar pa zadeva na
daljevanje prvenstva in naš boj za obs
tanek, le to: z .dobrimi zimskimi 
pripravami, pomočjo uprave in zavze
tostjo deklet bi končni letošnji cilj te 
ekipe — obstanek v ligi — gotovo la
hko dosegli. Navsezadnje si to po je
seni prikazanih igrah tudi zaslužimo. 
Mnenja sem celo, daje končni domet 
Brigite Klun, Maje Uran, Drobničeve, 
Hočevarjeve in ostalih še kaj več kot 
zgolj borba za obstanek v II. zvezni li
gi,« je svoje razmišljanje sklenil Tine 
Knavs.

M. GLAVONJIČ
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TELEVIZIJSKI SPORED
PETEK, 13.1.

9.35 VIDEO STRANI 
9.45 MOZAIK: TEDNIK 

10.50 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU — SMUK (Ž)
11.45 GLASBENA ODDAJA
12.15 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU — SMUK (M)
13.20 VIDEOSTRANI 
15.55 SMUK (M), posnetek'
16.30 DNEVNIK 1
16.45 MOZAIK, ponovitev TEDNIKA
17.45 SLOVENCI V ZAMEJSTVU
18.15 VIDEO STRANI
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.15 TV OKNO 
19.17 NAŠE AKCIJE
19.30 DNEVNIK 2
20.05 NAŠ EDINI SVET, 1. del angl. 
dok. serije
20.50 DETEKTIVA IZ MIAMIJA, 2. 
del ameriške nanizanke
21.50 DNEVNIK 3

22.05 KLUTE, ameriški film 
23.35 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski program — 19.00 Na
rodnozabavna glasba — 19.30 Dnevnik 
— 20.05 Glasbeni večer — 21.35 Sku
pščinska kronika — 21.55 Satelitski 
program

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Poleti, pesem — 9.00 TV v šoli — 10.30 
Poročila — 10.35 TV v šoli — 12.30 Po
ročila — 14.40 Izobraževalna oddaja — 
15.10 Poročila — 15.15 Nočni program 
(ponovitev)— 17.15Dnevnik 1 — 17.35 
Poleti, pesem — 18.05 Številke in črke —
18.30 Narodna glasba — 19.30 Dnevnik 
— 20.00 Detektiva iz Miamija (1. del 
ameriške nanizanke) — 21.35 Ljubo do
ma, kdor ga ima — 22.15 Dnevnik 3 —
22.30 Oddaja iz kulture — 23.30 Nočni 
program — 1.30 Poročila

PONEDELJEK, 16.1.
8.20 VIDEO STRANI 
8.30 POČITNIŠKI SPORED 

16.10 SMUČAJMO VSI. ponovitev 
. 16.30 DNEVNIK 1 
16.45 MOZAIK
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.30 DNEVNIK 2
20.05 OBVRAČUNAVANJA, angleška 
drama
21.05 OSMI DAN 
21.50 DNEVNIK 3 
22.00 GLASBENI VEČER
22.20 VIDEO STRANI

zkončnosti sveta: Sneg vulkanov tropov
— 18.15 Svet športa —- 19.30 Dnevnik
— 20.05 Po sledeh napredka — 20.35 
Umetniški večer: Kdo se boji Wirginije 
Woolf (ameriški film)

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski program — 17.45 Po bre-

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Pojdi tja, ne vem kam — 8.45 Oddaja za 
otroke — 9.00 TV v šoli —10.30 Poroči
la —10.35 TV v šoli — 12.30 Poročila — 
14.40 Otroški spored — 15.10 Poročila
— 15.15 Nočni program (ponovitev) —
17.15 Dnevnik 1 — 17.35 Nekaj več — 
18.05 Številke in črke — 18.25 Risanka
— 18.30 Dokumentarna oddaja —19.30 
Dnevnik — 20.00 Sentimetalna zgodba
— 21.00 Resna glasba — 21.45 Dnevnik 
3 — 22.10 Nočni program

TOREK, 17.1.

SOBOTA, 14.1.
7.55 VIDEO STRANI 
8.05 OTROŠKA MATINEJA
9.00 PERISKOP

10.50 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU — SUPERVE
LESLALOM (Ž)
11.45 LJUBO DOMA, KDOR GA IMA
12.20 SMUK (M)
13.15 IZBOR TEDENSKE PROGRAM
SKE TVORNOSTI
15.00 PONESREČENI BOJNI POHOD, 
ameriški film
16.30 DNEVNIK 1
16.45 KOŠARKA BOSNA:CZ 
18.25 ČLOVEK IN ČAS, dok. serija
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 NAŠ UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3x3
20.30 ČIPKE, 3. del nadaljevanke
21.05 PANONSKI MORNAR
22.15 DNEVNIK 3
22.05 ULICA OGLEDAL, italijanski

film
0.40 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
13.45 Narodna glasba — 14.15 Satelitski 
program — 16.15 Otroška predstava — 
17.15 Več kot igra (6. del nadaljevanke)
— 18.15 Rokomet Budučnost:Radnički
— 19.30 Dnevnik — 20.15 Filmske us
pešnice: Pot v Indijo (angleški film) — 
22.25 Satelitski program

8.10 VIDEO STRANI 
8.20 POČITNIŠKI SPORED
9.55 VELESLALOM (M), 1. tek

10.45 KAM, KJE, KAKO MED PO
ČITNICAMI
12.55 VELESLALOM (M), 2. tek
13.45 GULLIVERJEVA POTOVAN
JA, ameriški film
16.30 DNEVNIK 1

16.45 VELESLALOM (M), posnetek
18.00 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI 
19.30 DNEVNIK 2
20.05 CIKLON TRACY, 4. del nadalje
vanke
20.50 MEDNARODNA OBZORJA
21.50 DNEVNIK 3
22.00 GLASBENI ROPOT, 1. oddaja
22.45 VIDEO STRANI

NOVOTEKS, tekstilna tovarna, n. sol. o., 
Foersterjeva 10, NOVO MESTO 
KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA 
DELOVNE SKUPNOSTI SKUPNIH SLUŽB

objavlja

dela in naloge

VODJE PLANSKO ANALITSKE SLUŽBE

Pogoji:
— visokošolska izobrazba ekonomske smeri in 3 leta delovnih 

izkušenj ali
— višješolska izobrazba ekonomske smeri in 4 leta delovnih 

izkušenj.

Zaposlitev je za nedoločen čas. Kandidati naj pošljejo svoje 
ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev v 8 dneh po objavi
na naslov: NOVOTEKS, tekstilna tovarna, n. sol. o., Foersterje
va 10,68000 Novo mesto, kadrovski oddelek. Kandidate bomo 
o izidu izbire pisno obvestili v 30 dneh po končanem zbiranju 
prijav.

SREDA, 18.1.

TV ZAGREB
8.15 Poročila — 8.20 Koledar — 8.30 Ju
tranji program — 13.00 Družinski maga
zin — 14.30 Gabrijela (angleški film) — 
15.45 Kritična točka — 16.30 Dnevnik 1 
— 16.45 Košarka Bosna:CZ — 18.30 
Dokumentarni program — 19.30 Dnev
nik 2 — 20.15 Most na reki Kwai (ame
riški film) — 22.55 Dnevnik 3 — 23.10 
Nočni program — 1.10 Poročila

8.20 VIDEO STRANI 
8.30 POČITNIŠKI SPORED

16.30 DNEVNIK 1
16.45 MOZAIK, ponovitev
18.10 SPORED ZA OTROKE IN
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 FILM TEDNA: ŽE VIDENO, ju
goslovanski film 
21.50 DNEVNIK 3
22.00 SVET POROČA
23.00 VIDEO STRANI

ga studia — 19.00 Moja krajevna skup
nost: Šentjernej — 19.30 Dnevnik — 
20.05 Moliere: Žgrabite Sganarela (preds
tava SLG Celje) — 22.35 Satelitski 
program

TV ZAGREB

DRUGI PROGRAM
15.00 Namizni tenis Jugoslavija:ZRN — 
18.30 Regionalni program iz mariborske-

8.15 Poročila — 8.20 Koledar — 8.30 
Super babica — 9.00 TV v šoli — 10.30 
Poročila — 10.35 TV v šoli — 12.30 Po
ročila—14.40 Pogovor o jeziku—15.10 
Poročila — 15.15 Nočni program (pono
vitev) —17.15 Dnevnik 1 — 17.35 Super 
babica — 18.05 Številke in črke — 18.25 
Risanka — 18.30 Dokumentarni pro
gram —19.30 Dnevnik — 20.00 Filmski 
večer — 22.35 Dnevnik 3 — 22.55 Nočni 
program — 0.55 Poročila

NEDELJA, 15.1.
7.50 VIDEO STRANI 
8.00 OTROŠKA MATINEJA 
9.20 SLALOM (Ž), 1. tek 

10.25 SLALOM (M), 1. tek 
11.15 VIDEOMEH
11.45 LJUDJE IN ZEMLJA 
12.20 SLALOM (Ž), 2. tek.
12.55 SLALOM (M), 2. tek 
14.00 NEDELJSKO POPOLDNE 
16.30 DNEVNIK 1
16.45 DVOJEC BREZ KRMARJA, 
ameriški film
18.45 RISANKA

19.00 TV MERNIK 
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 KLIMENT OHRIDSKI. 2. del 
21.35 SMUČAJMO VSI
21.50 ZDRAVO
23.20 VIDEO STRANI

ČETRTEK, 19.1.

DRUGI PROGRAM
10.00 Danes za jutri — 13.00 Anglunipe 
— 13.15 Športno popoldne — 19.30 
Dnevnik — 20.05 Epopeja Rdečega križa 
(2. del dok. serije) — 20.45 Včeraj, danes, 
jutri

8.20 VIDEO STRANI 
8.30 POČITNIŠKI SPORED

16.30 DNEVNIK 1 
16.45 ...
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 TEDNIK
21.00 ZBLEDELI BLIŠČ, 4. del nadalje

vanke
21.50 DNEVNIK 3
22.00 SUTJESKA, jugosl. film
23.00 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski program — 18.30 Alpe 
Jadran — 19.00 Čas, ki živi — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Košarka Jugoplas- 
tika:CSK — 21.30 Oči kritike — 22.00 
Ptice na Kosovu: Rock v Prištini — 22.45 
Umetniški večer

Srednja šola kovinarske 
in elektrotehnične usmeritve Krško, 
kor
KRŠKC
RAZPISUJE 
prosta dela in naloge

)misiia za delovna razmerja, 
RŠKO, Hočevarjev trg 1,

VODJE PRAKTIČNEGA POUKA V STROJNIH 
DELAVNICAH
(polovica del: organizacija praktičnega pouka, druga po
lovica: organizacija proizvodne dejavnosti v strojnih 
delavnicah)

POGOJI:
— višja izobrazba strojne stroke,
— tri leta izkušenj na ustreznih delih,
— opravljen strokovni in pedagoško-andragoški izpit.

Navedena dela in naloge razpisujemo za nedoločen čas s 
polnim delovnim časom.
Kandidati naj pošljejo vloge z ustreznimi dokazili o izo
brazbi in kratkim življenjepisom z opisom dosedanjega službo
vanja v petnajstih dneh po objavi razpisa.
O izbiri bodo kandidati obveščeni v petnajstih dneh po poteku 
razpisnega roka.

26/1-2

Letos bo pričel z gradnjo

poslovno-trgovskega centra v Metliki
ob križišču cest Metlika-Karlovac in Metlika-Črnomejj.
Namembnost objektov je razdeljena na:
1. POSLOVNI DEL (okoli 11OO m2)
2. TRGOVSKI DEL (okoli 4000 m2)
samopostrežna trgovina, konfekcija in tekstil, usnjena galanterija, kristal, 
porcelan, bela tehnika in akustika, drogerija, salon pohištva, kamp oprema, 
avtomobilski deli, barve in laki...

3. GOSTINSKI DEL (okoli 520 m2)
4. LOKALE ZA STORITVENO DEJAVNOST (okoli 350 m2)
turistična poslovalnica, duty free shop, prodajalna spominkov, frizerstvo, 
cvetličarna...

Predvidena je za fazno gradnjo najprimernejša zazidava. 
S središčnim objektom so povezani vsi ostali objekti,

ki so locirani tako, da med seboj tvorijo trgovski ulici.

V prvi fazi bo grajen povezovalni in poslovni objekt, v naslednjih fazah 
pa trgovski in gostinski objekt.

-V'
a'

GRADBENO INDUSTRIJSKO PODJETJE NOVO MESTO

Vse Informacije o poslovno-trgovskem centru v 
Metliki dobite v GIP PIONIR, predstavništvo v 
Metliki, Cesta XV. brigade 2, Metlika, telefon 
(068) 58-353.
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Na podlagi 51. člena zakona o stavbnih zemljiščih (Ur. list SRS št. 
18/84) ter 9. člena odloka o upravljanju in razpolaganju s stavbnim 
zemljiščem (Ur. list SRS št. 37/86)

objavlja

sklad stavbnih zemljišč občine Brežice na podlagi sklepa 
komisije za oddajanje stavbnih zemljišč dne 26.12.1988 
naslednji

JAVNI RAZPIS

za oddajo pravice uporabe na stavbnem zemljišču za 
gradnjo enodružinske stanovanjske hiše v stanovanjski 
soseski Hrastnina II, kare IX., v Brežicah, in sicer:

na lokaciji št. 7 v približni izmeri 710 m2

Cena stavbnega zemljišča je v obliki akontacije 12.721 din za 
1 m2. Dokončna cena bo določena po valorizaciji ob sklenitvi 
pogodbe.

Stroški delne komunalne opreme, ki znašajo 20.217.180 din 
na lokacijo, so kot akontacija izračunani do konca oktobra, 
dokončni znesek komunalne opreme se bo določil po valoriza
ciji v času sklenitve pogodbe.

Pod delno komunalno opremo je šteta možnost priključka na 
kanalizacijo, vodovod, cesto in elektriko.

Vsak ponudnik bo moral še posebej plačati:
— spremembo namembnosti kmet. zemljišča
— soglasja za priključek na električno, vodovodno in kanaliza

cijsko omrežje
— na svoje stroške zgraditi priključke na komunalne naprave 

(cesto, vodovod, kanalizacijo, elektriko)
— sofinancirati manjkajoče komunalne naprave, ki še niso 

zgrajene, kot npr. javna razsvetljava, telefonsko omrežje
— stroške parcelacije zemljišča
— stroške objave javnega natečaja in zemljiškoknjižnega 

prenosa.
1. Odškodnino za zemljišče in delno komunalno opremo 

je ponudnik dolžan plačati v 8 dneh po podpisu pogodbe o 
oddaji stavbnega zemljišča, po tem roku tečejo veljavne 
zamudne obresti,

2. Ponudnik je dolžan začeti z gradnjo v enem letu po 
podpisu pogodbe in zgraditi objekt do lil. gradbene faze v 5 
letih po pridobitvi tega zemljišča.

3. Ponudnik je dolžan plačati varščino v znesku 10% od 
vrednosti delne komunalne opreme, kar znaša 2.021.718 
din.

4. Varščino je potrebno nakazati na žiro račun Sklada 
stavbnih zemljišč občine Brežice št. 51620-654-63 in potrdi
lo o plačani varščini priložiti prijavi. Varščina se uspelemu 
ponudniku vračuna brezobrestno v ceno stavbnega zeml
jišča, neuspelemu pa se vrne brezobrestno najkasneje v 30 
dneh po izbiri najugodnejšega ponudnika.

5. Prijave se vložijo v roku 15 dni od objave v Dolenjskem 
listu. Prijave morajo biti zapečatene, na ovojnici pa oznaka 
»Javni razpis«. Naslovijo se na Sklad stavbnih zemljišč 
občine Brežice, Brežice, Cesta prvih borcev 18.

6. Ponudnik, ki najbolj izpolnjuje razpisne pogoje, mora 
najkasneje v 15 dneh po pravnomočnosti postopka o ugo
tovitvi najugodnejšega ponudnika skleniti s Skladom stavb
nih zemljišč občine Brežice pogodbo o oddaji zemljišča, ker 
bo sicer zemljišče oddano naslednjemu najugodnejšemu 
ponudniku; v pogodbo se vnese klavzula.

7. Ob odpiranju ponudb bo komisija za oddajo stavbnih 
zemljišč zahtevala od ponudnika dodatno dokumentacijo, 
če bo ta potrebna za ugotovitev najugodnejšega ponudnika.

8. Če se bo za posamezno lokcijo prijavilo več ponud
nikov, ki izpolnjujejo pogoje razpisa, bo komisija izdelala 
prednostni vrstni red na podlagi meril, določenih v Odloku o 
upravljanju in razpolaganju s stavbnim zemljiščem na ob
močju občine Brežice.

9. Obrazci za prijavo so ponudniku na razpolago pri 
Skladu stavbnih zemljišč občine Brežice, Brežice, Cesta 
prvih borcev 18 (soba 34).

SKLAD STAVBNIH ZEMLJIŠČ 
OBČINE BREŽICE 

4/1-2

SOZD
Gozdarstvo
Kmetijstvo
Kočevje
n. sol. o.

TOZD Mesarija,
Roška 6, Kočevje,

razpisuje

JAVNO DRAŽBO
za prodajo solastninskega deleža na poslovni stavbi MESNICA 
LOKEV, Lokev 13 pri Divači.
Objekt stoji na pare. št. 215 (mesnica v izmeri 185 m2 in dvorišče 
v izmeri 773 m2), k. o. Lokev.
Solastninski delež znaša 9/25, izklicna cena pa 114.360.000 
din.
Javna dražbe se lahko udeležijo kupci, fizične in pravne osebe, 
ki pred pričetkom dražbe vplačajo 30-odst. kavcijo od izklicne 
cene. Kavcija se všteje v kupnino oziroma se vrne. Kupec mora 
celotno kupnino poravnati v 30 dneh po sklenitvi pogodbe, ta pa 
mora biti sklenjena najkasneje v treh dneh po javni dražbi. 
Kupec plača vse stroške, prometni davek in takse v zvezi s pro
dajo in zemljiškoknjižno izvedbo.
Javna dražba bo 30.1.1989 ob 7. uri v Lokvah št. 13, p. Divača. 
Ogled stavbe je možen eno uro pred začetkom dražbe. 
Dodatna pojasnila dobe interesenti pri pravnopremoženjski 
službi SOZD GK, Kočevje, Kolodvorska 25.

RAZPISNA KOMISIJA 
MIZARSKEGA PODJETJA HRAST 
lENTLOVRENC, p. o.
SENTLOVRENC 13 a, VELIKA LOKA

razpisuje prosta dela in naloge

N KV DELAVCA (MOŽNA PRIUČITEV MIZARSKE 
STROKE)

Pogoji:
— 3-mesečno poskusno delo
— odslužen vojaški rok
— vozniški izpit B kategorije

DELAVKE (-CA) ZA ČIŠČENJE PROSTOROV IN 
DELITEV MALICE

Pogoji:
— končana osnovna šola
— 3-mesečno poskusno delo
— opravljen tečaj iz higienskega minimuma

Delavka(-ec) se sprejme za določen čas zaradi nadomeščanja 
delavke na porodniškem dopustu.
Kandidati naj pošljejo prijave s kratkim življenjepisom in dokazi
li o izpolnjevanju pogojev v 14 dneh po objavi Komisiji za ime
novanja Mizarskega podjetja »HRAST«, Šentlovrenc, p.o., Šen- 
tlovrenc 13 a, 68212 Velika Loka.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po dnevu razpisa.

7/1-2

Izrek sodbe sodišča v Sevnici
ŽELEZNIK ALFRED, sin Jožeta in Jožefe 

roj. Rohrik, roj. 6. 1.1945, stanujoč v Boštanju 
št. 56, p. Boštanj, SO Sevnica,.....

je kriv,
da je o zasebnem tožilcu Novak Ivanu trdil 
nekaj, kar lahko škoduje njegovi časti in dobre
mu imenu, s tem daje v časopisu Dolenjski list

1. St. 51, letnik 1984, z dne 20.12.1984, na 
strani 6 v članku z naslovom Program izpolnjen 
leto poprej, ki gaje tudi sam podpisal, med dru
gim navajal tudi sledeče: Žal se vedno najdejo 
posamezniki, ki delajo med dela voljnimi krajani 
zdraho. Vsega obsojenja vreden je bil na seji na
vedeni primer uslužbenca oddelka za ljudsko 
obrambo SO Sevnica Ivana Novaka, ki si ie, 
čeprav splofr ni plačal prispevka Elektru, prikl
jučil elektriko na svojo zidanico, medtem ko tri
je domačini, ki so delali pri akciji in tudi vse 
plačali, še vedno nimajo elektrike. Po drugi 
strani je večkrat grozil predsedniku vaškega od
bora na Lukovcu, nazadnje, da le-ta sploh ne bo 
dobil elektrike. Delegati KK so terjali od pris
tojnih, da se primer obsodi in ukrepa4;

2. v št. 3., letnik 1985, z dne 17. 1.1985, na 
strani 8 v članku z naslovom Tovariš se ne toži s 
tovarišem, ki gaje tudi sam podpisal, med dru
gim navedel sledeče »Predsednik gradbenega 
odbora Emil Rupnik še danes trdi, da jim Novak 
dolguje okrog 35.000,— dinarjev! Takisto pravi 
tudi tajnik boštanjske KS Rudi Dolenc in še 
kdo. Na omenjeni programski seji krajevne kon
ference SZDL Boštanj so padli tudi očitki, da je 
Ivan Novak kot uslužbenec oddelka za ljudsko 
obrambo pri sevniški občinski upravi grozil 
Emilu Rupniku ne le, da sploh ne bo dobil elek
trike, temveč da bo hodil na orožne vaje, da bo 
kaj«, in Znano mi je, da se pri OO ZK na občini 
nahaja zajeten dosje domnevnih kršitev in zlo
rab službenega položaja Ivana Novaka, svo
jevrstno poglavje, je vodenje Občinske strelske 
zveze zadnjih 8 let, ker je bila le ena sklepna seja 
IO, in kot sem slišal sam, ko sem se udeležil 
zadnje konec leta lani, dve nesklepčni. Ing. An
ton Polutnik je kot predsednik tehnične komisije 
bil prisiljen napisati pismo najodgovornejšim v 
občini, daje I. N. ali popoln brezzveznež ali pa 
velik lažnivec, na kraju pa dodaja, da je padel 
tudi na področju športne poštenosti in morale, 
ko si je pustil na osnovi pomote v sodniški 
izkaznici, katero mu je podaril sekretar bivšega 
Okrajnega strelskega odbora Celje,«
s čimer je storil dve kaznivi dejanji žaljive obdo- 
lžitve po členu 108/1 in II KZ SRS in se mu po 
členu 52 in 53 KZ SFRJ izreče

Do 20. 1. 1989
Izredna priložnost za nakup iz 

proizvodnega programa TOZD Keramika
— pečnice vseh oblik in barv
— šamotni izdelki

10% popust

Za plačilo v gotovini 
priznamo še 10% popusta
Prodaja teče vsak dan od 7. do 
14. ure, v soboto od 7. do 12. 
ure na sedežu tozda.

[Mira
GIP PIONIR, TOZD KERAMIKA 
68000 Novo mesto, Slakova 5 
telefon: 068/21-201, 24-298 
telex: 35710 YU PIONIR

pogojna obsodba,

v kateri se mu za kaznivo dejanje pod točko 1. 
po členu 108/11 KZ SR Slovenije določi kazen

1 (en) mesec zapora,
in za kaznivo dejanje pod točko 2. po členu 
108/11 SR Slovenije

3 (tri) mesece zapora,
nakar se mu po členu 48,2. odstavek, točka 3, 
KZ SFRJ določi

enotna kazen 
2 (dva) meseca zapora,

ki pa se ne bo izvršila, če obdolženec v preizkus
ni dobi 2 (dveh) let po pravnomočnosti te sodbe 
ne bo storil novega kaznivega dejanja.

Po členu 98/1 ZKP je obdolženec dolžan 
povrniti potrebne izdatke zasebnega tožilca ter 
nagrado in potrebne izdatke njegovega poo
blaščenca v skupnem znesku 132.230 dinarjev 
in plačati povprečnino v znesku 100.000 
dinarjev.

Po členu 115 KZ SR Slovenije se po prav
nomočnosti te sodbe izrek sodbe objavi na obso
jenčeve stroške v Dolenjskem listu.

Sodnica 
Danica Kostevc

[JSOGiDD^ora
GRADBENO INDUSTRIJSKO PODJETJE NOVO MESTO 

TOZD Tehnična komerciala in inženiring,

objavlja prosta dela in naloge:

- PREVAJALEC ZA RUSKI JEZIK

Pogoj: predmetni učitelj ali profesor ruskega jezika 
Kandidat bo sprejet v delovno razmerje za nedoločen čas, s 
polnim delovnim časom in pogojem poskusnega dela.
Ponudbe z dokazili o izobrazbi, življenjepisom in opisom dose
danjega dela sprejema kadrovski oddelek DSSS, GIP PIONIR 
Novo mesto, Kettejev drevored 37,15 dni po dnevu objave. 
Kandidati bodo o izidu objave obveščeni v 30 dneh po dnevu 
objave.

5/1-2
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OBJAVLJAMO NATEČAJ ZA IZDELKE Z ZNAKOM SLOVENIJA N
r

ALI IMATE IDEJO ALI |
IZDELEK, KI BI OBOGATIL r
SLOVENSKO TURISTIČNO %
PONUDBO? 2
Vse predloge in vzorce pošljite na naslov DO DOMUS 
- Center za dom, ustvarjalnost in svetovanje, Karde
ljeva 2, Ljubljana, z oznako »za lipov list« do 15. 2.
1989.
Predstavitev izbranih izdelkov bo marca na sejmu 
Alpe-Adria 1989 v Ljubljani.

DOMUS (CZNG)
CENTER ZA DOM, USTVARJALNOST IN SVETOVANJE p.o. 
Ljubljana, Kardeljeva 2 tel. 061/211-122 žiro račun 50100-603-40776
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trgovsko podjetje

NOVOTEHNA
68001 novo mesto, glavni trg 11

trgovsko podjetje na debelo in drobno, p.o. 
Novo mesto Glavni trg št. 11

Komisija za delovna razmerja 
objavlja prosta dela In naloge:

1. vodenje nabavno-prodajnega oddelka,
2. komisionarska dela II,
3. delavec v skladišču.
Kandidati za opravljanje del in nalog morajo izpolnjevati nas
lednje pogoje:

Pod tč. 1:
— da imajo V, stopnjo komercialne ali druge ustrezne smeri
— 5 let delovnih izkušenj pri teh delih

Pod tč. 2:
— da imajo IV. stopnjo trgovske smeri
— 3 leta delovnih izkušenj

Pod tč. 3:
— da imajo I. stopnjo
— 3 mesece delovnih izkušenj
Kandidati za razpisana dela in naloge naj pošljejo pismene pri
jave z dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15 dneh na naslov: 
NOVOTEHNA, kadrovsko-splošni sektor, Glavni trg 11, Novo 
mesto.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po izbiri.

OBRTNA ZADRUGA RESA, p.o.
KRŠKO
Zadružni svet obrtne zadruge RESA Krško

razpisuje v skladu z določili statuta zadruge prosta dela in 
naloge

DIREKTORJA ZADRUGE
Poleg ostalih zakonsko določenih pogojev veljajo še naslednji 
pogoji:
— srednja ali višja izobrazba tehnične ali ekonomske smeri
— 5 let oz. 3 leta delovnih izkušenj pri ustreznih delih in 

nalogah
— družbenopolitična aktivnost in izpolnjevanje meril in kriteri

jev družbenega dogovora o oblikovanju in izvajanju 
kadrovske politike.

Izbrani kandidat bo imenovan za štiri leta.
Pisne prijave v zaprti kuverti z oznako »ZA RAZPISNO KOMI
SIJO« in skupaj z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev 
sprejema splošni sektor zadruge 15 dni po objavi na naslov:

OERTNA ZADRUGA RESA KRŠKO 
Cesta krških žrtev 67 
68270 — KRŠKO

Kandidate bomo o izbiri obvestili najkasneje v 30 dneh po 
končanem zbiranju prijav.

CA GOZDNO GOSPODARSTVO 
NOVO MESTO

OBJAVLJA JAVNO PRODAJO 

NEPREMIČNINE:
1. Stanovanjska hiša v Soteski št. 35 s 1842 m2 funkcionalne

ga zemljišča in 118 m2 stavbnega zemljišča ter drvarnica.

Izklicna cena je 65.000.000 din.
Javna prodaja hiše v Soteski bo 25. januarja 1989 ob 9. uri v 
sejni sobi Gozdnega gospodarstva Novo mesto, Gubčeva 15, 
Novo mesto.
Nakupa stanovanjske hiše se lahko udeležijo pravne in fizične 
osebe, ki morajo pred prodajo položiti 10-odstotno varščino od 
izklicne cene. Kupec mora kupnino poravnati v 30 dneh po lici
taciji. Davek od nepremičnin plača kupec.
Vse informacije v zvezi s prodajo navedene stanovanjske hiše 
dobijo interesenti pri Gozdnem gospodarstvu Novo mesto, Gu
bčeva 15, Novo mesto (telefon 068-21-065).
Ogled stanovanjske hiše bo dan pred prodajo, med 12. in 14. 
uro.

OSNOVNA SREDSTVA:
Izklicna cena 

200.000 din
2. Trifazni elektromotor 45 Kw v okvari,

1 kom.
3. Kombi Zastava, letnik 1981, v voznem stanju,

1 kom. 700.000 din
4. Osebni avto IMV R-4, letnik 1981, v voznem st.,

1 kom. 2,200.000 din
5. Vrtalna lafeta Bohler G 7-18,1 kom 1,000.000 din
6. Glavna roka dvigala Liv-Javornik — 9, nova,

1 kom 6,000.000 din
7. Kason tovor, avtomobila Tatre, let. 1980,

1 kom 2,000.000 din
8. Motor FAP, rabljen, s tlačilko za gorivo,

1 kom 700.000 din

Prodaja osnovnih sredstev pod zap. št. 2—8 bo dne 25.1.1989 
ob 12. uri na obtesovalnici v Straži. Ogled je možen 2 uri pred 
prodajo. Pred licitacijo je potrebno položiti pod zapored, št. 2 — 
8 10 odst. varščino.
Kupec plača prometni davek pod zap. št. 2, 5, 6, 7, 8.
Prometni davek pod zaporedno št. 3, in 4. plača kupec v občini 
stalnega bivališča.
Vsa osnovna sredstva se prodajajo po sistemu videno — kupl
jeno. Poznejših reklamacij ne upoštevamo.
Rok plačila za izlicitirana sedstva je 3 dni. Po tem roku se sma
tra, da kupec odstopa od nakupa, in mu zapade 10 odst. 
varščina.

21/1-2

SLOVENIJALES DO
LIK KOČEVJE
lesna industrija Kočevje
n. sol. o.

Delavski svet TOZD 
Tovarna masivno pohištvo
razpisuje prosta dela in naloge

individualnega poslovodnega organa 
(direktorja temeljne organizacije)

Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še nasledn
je pogoje:
— da ima visoko ali višjo izobrazbo lesne oziroma druge us

trezne smeri in 3 leta delovnih izkušenj pri opravljanju od
govornih del in nalog na tem področju

— da ima srednjo izobrazbo lesne ali druge ustrezne smeri in 5 
let delovnih izkušenj pri opravljanju odgovornih del in nalog 
s tega področja

— da ima moralno-politične lastnosti in da ima pravilen odnos 
do samoupravljanja

— da izpolnjuje pogoje po 484. členu zakona o združenem 
delu

Delavski svet
delovne skupnosti skupnih del
razpisuje prosta dela in naloge

direktorja razvojnega sektorja

Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še nasledn
je pogoje:
— da ima visoko ali višjo izobrazbo ustrezne smeri in 3 leta de

lovnih izkušenj pri opravljanju podobnih del in nalog
— da ima moralno-politične kvalitete in organizacijske spo

sobnosti ter pravilen odnos do samoupravljanja

Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazili o šolski izo
brazbi in opisom dosedanjega dela v zaprti ovojnici z oznako 
»Za razpisno komisijo« v 8 dneh po objavi na naslov: Slovenija
les, Lesna industrija, Kočevje, Novomeška c. 5.
Kandidata bosta izbrana za dobo štirih let. Vse prijavljene kan
didate bomo o izidu obvestili najpozneje v 30 dneh po konča
nem razpisu.

11/1-2

CtfoHfono^-
delovna skupnost skupnih služb
Komisija za delovna razmerja
razpisuje prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi

VODJA EKONOMSKEGA SEKTORJA
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še nas
lednje posebne pogoje:
— VII. ali VI. stopnja izobrazba ekonomske smeri,
— izpolnjevanje pogojev za delo v zunanjetrgovinskih poslih
— 3 oziroma 5 let delovnih izkušenj.
Delavec bo izbran za dobo štirih let.
Ponudbe z dokazili dostavitve kadrovski službi podjetja na nas
lov: GORJANCI, Vavta vas, p. Straža, v 8 dneh po objavi.
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30 dneh po končanem zbi
ranju prijav.

infOlTEHm*

Informacijski inženiring 
(v ustanavljanju)
Trdinova 4 
68000 Novo mesto

DO INFOTEHNA,
Informacijski inženiring (v ustanavljanju) 
v sodelovanju
z DOLENJSKIM PROJEKTIVNIM BIROJEM 
NOVO MESTO
razpisuje izobraževalne tečaje za uporabo osebnih 
računalnikov
Tečaji se bodo pričeli 6. 2.1989.
VSEBINA cena do 20. 1.1989

ZAČETEK — 8 ur (2 dni po 4 ure)
din

250.000
VVORDSTAR — 20 ur (4 dni po 5 ur) 490.000
MS DOS uvod — 20 ur (4 dni po 5 ur) 510.000
MS DOS nad. — 15 ur (3 dni po 5 ur) 410.000
AUTOCAD — 30 ur (5 dni po 6 ur) 800.000
PROJEKT - 20 ur (4 dni po 5 ur) 510.000
MREŽE PC — 20 ur (4 dni po 5 ur) 550.000
LOTUS uvod — 20 ur (4 dni po 5 ur) 520.000
LOTUS nad. — 20 ur (4 dni po 5 ur) 520.000
dBASE + uvod — 256 ur (5 dni po 5 ur) 650.000

Tečaje bomo izvajali v dopoldanskem in popoldanskem času. 
Dopoldanski tečaji bodo od 8. do 12. ure, popoldanski pa od 13. 
do 17. ure.
* Podrobnejše informacije o tečajih dobite na tel. 26-127 od 8. 
do 14. ure.
* Prijavite se na naslov DO Infotehna, Trdinova 4, Novo mesto. 
V pisni prijavi navedite naslednje podatke: ime, priimek, poklic 
in službeno telefonsko številko udeleženca; vrsto in željeni ter
min tečaja; točen naslov naročnika ter datum, žig in podpis 
pooblaščene osebe.
* Cene so fiksne za prijave in vplačila, prejeta do vključno 20.1. 
1989.
Plačilo za udeležbo željenega tečaja nakažite na žiro račun In- 
fotehne št. 52100-601 -11604 z navedbo »za tečaj«.
* Tečaje bomo izvajali za najmanj 6 in največ 10 udeležencev. 
Na željo delovnih organizacij organiziramo in izvajamo tečaje 
tudi pri vas.

I IP DOLENJSKI PROJEKTIVNI BIRO 
[Clfoj Novo mesto, Sokolska 1, p.p.114

II novo les
DELAVSKI SVET
DELOVNE SKUPNOSTI STROKOVNIH SLUŽB
razpisuje
prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi

VODJE SLUŽBE ZA VARSTVO PRI DELU

pod naslednjimi pogoji:
— visoka šola ustrezne smeri, najmanj 5 let delovnih izkušenj 

pri opravljanju enakih ali sorodnih del ali z delom pridoblje
ne delovne zmožnosti za opravljanje teh del.

Poleg navedenih pogojev morajo kandidati imeti:
— organizacijske in vodstvene sposobnosti
— opravljen republiški izpit iz varstva pri delu po I. programu.

Vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev lahko kandidati oddajo 
v 8 dneh po objavi na naslov: NOVOLES, lesni kombinat, 
kadrovsko-socialna služba, 68351 Straža.
Kandidate bomo o izbiri obvestili najpozneje v 60 dneh po 
končanem razpisu.

18/1-2

Unovoles
NOVOLES, lesni kombinat 
n. sol. o., Novo mesto — Straža 
Delovna skupnost strokovnih služb
objavlja

javno licitacijo
za odprodajo osnovnih sredstev, ki bo v torek, 17.1.1989, ob 
10. uri v sejni sobi DSSS v Straži

Zap. št. Naziv Izklicna cena

1. Lada karavan, letnik 1984,
prevoženih 60.000 km 5,000.000 din

2. Kombi, triosni, 2200D
motor mercedes
letnik 1978, prevoženih 34.000 km 5,000.000 din

3. Lada 1200 S, letnik 1984,
prevoženih 130000 km 3,000.000 din

4. Z 128, letnik 1984,
prevoženih 80.000 km 4,000.000 din

Prometni davek za izlicitirano ceno plača kupec. Na licitaciji 
enakopravno sodelujejo fizične in pravne osebe, ki pred licitaci
jo vplačajo varščino v višini 10 odstotkov od izklicne cene. 
Predstavniki pravnih oseb morajo predložiti pooblastilo.
Nakup bo potekal po načelu »VIDENO — KUPLJENO«. Kasne
jših reklamacij ne bomo upoštevali.
Ogled in plačilo varščine bo na dan licitacije od 9. do 10. ure. 
Kupljeno blago mora kupec plačati in prevzeti najkasneje v pe
tih dneh po licitaciji, sicer bomo menili, da odstopa od nakupa, 
pri čemer bomo varščino zadržali. 1 r/i .?

POZD ELEKTROMONTAZA 
ABRAM MATKO p. O.
Rožno 37, 68280 Brestanica
razpisuje
prosta dela in naloge

VODJA POZD

— višja ali srednja izobrazba ekonomske ali komercialne sme
ri ali elektrotehnične smeri

—- 3—5 let delovnih izkušenj
— organizacijske sposobnosti

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj pošljejo 
kandidati v 8 dneh po objavi razpisa na gornji naslov. 
Kandidati bodo obveščeni o izbiri v 5 dneh po poteku prijave. 
Nastop službe takoj.

SOP KRŠKO

specializirano podjetje za industrijsko opremo 
KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA DSSS

objavlja na predlog delavskega sveta DSSS 
razpis del in nalog delavcev s posebnimi pooblastili in odgovor
nostmi, in sicer:

vodja finančnega sektorja DSSS
Razpisni pogoji:
— VII. ali VI. stopnja strokovne usposobljenosti ekonomske 

smeri,
— 5 let delovnih izkušenj pri takšnih ali podobnih delih in 

nalogah,
— aktivno znanje tujega jezika (nemški ali angleški).

vodja organizacijsko-informacijskega sektorja

^iSŠpnja strokovne usposobljenosti ekonomske ali 
organizacijsko-računalniške smeri,

— 5 Tet delovnih izkušenj pri takšnih ali podobnih delih in 
nalogah,

— aktivno znanje tujega jezika (nemški ali angleški).

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev spre- j 
jema kadrovska služba 15 dni po objavi razpisa.
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 20 dnah po objavi razpisa.

12/1-2 i
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OBVESTILO
Organizacije združenega dela, druge organizacije in skupnosti, or
gane in društva, delovne ljudi in občane obveščamo, da je:

I, po sklepu izvršnega sveta skupščine občine Novo mesto, spre
jetem na seji dne 20. decembra 1988 (sklep objavljen v Sku
pščinskem Dolenjskem listu, št. 18/88 z dne 22. december 
1988),

JAVNO RAZGRNJEN
OSNUTEK UREDITVENEGA NAČRTA RAZ
DELILNE POSTAJE 110 KV HUDO — I. FAZA 
Z RAZPLETOM DALJNOVODOV

— v času od 22. decembra 1988 do 21. januarja 1989 
v prostorih:
— skupščine občine Novo mesto, Ljubljanska cesta 2, I. 

nadstropje,
— gasilskega doma v Bučni vasi, za krajevno skupnost Bučna 

vas

II. po sklepu skupščine občine Novo mesto, sprejetem na seji 
vseh zborov dne 26. decembra 1988 (sklep objavljen v Sku
pščinskem Doleniskem listu, št. 19/88 z dne 29. december 
1988),

JAVNO RAZGRNJENI
GRAFIČNI PRIKAZI PROSTORSKIH SESTAVIN 
OSNUTKA SPREMEMB IN DOPOLNITEV DOL
GOROČNEGA PLANA OBČINE NOVO MESTO 
ZA OBDOBJE OD LETA 1986 DO LETA 2000 
TER DRUŽBENEGA PLANA OBČINE NOVO 
MESTO ZA OBDOBJE 1986-1990
— v času od 29. decembra 1988 do 28. januarja 1989

v prostorih skupščine občine Novo mesto, Ljubljanska cesta 2,
I. nadstropje,

JAVNE OBRAVNAVE
— osnutka ureditve načrta razdelilne postaje 110 KV Hudo — I. 

faza z razpletom daljnovodov bodo v krajevnih skupnostih:
— Bršljin, Bučna vas, Prečna in Otočec;

— prostorskih sestavin osnutka sprememb in dopolnitev planskih 
aktov pa v krajevnih skupnostih:

— Škocjan, Bela cerkev, Otočec, Bršljin, Bučna vas, Mirna peč 
Prečna, Straža, Dolenjske Toplice, Mali Slatnik in v skupnost 
krajevnih skupnosti Novo mesto;

— vse v času od 16. januarja do 24. januarja 1989 — po nasledn
jem razporedu:

— ponedeljek, 16. januarja 1989,
— ob 17. 'uri za KS Otočec, v kulturnem domu na Otočcu,
— ob 17. uri za KS Škocjan, v osnovni šoli v Škocjanu,

— ob 19.00 uri za KS Bela cerkev, v gasilskem domu v Beli 
cerkvi;

— torek, 17. januarja 1989,
— ob 17.00 uri za KS Bršljin, v osnovni šoli v Bršljinu,

— ob 19.00 uri za KS Bučna vas, v gasilskem domu v Bučni 
vasi,

— sreda, 18. januarja 1989,
— ob 18.00 uri za KS Mirna peč, v prostrih krajevne skupnosti 

Mirna peč;
— četrtek, 19. januarja 1989,

— ob 17.00 uri za KS Prečna, v gasilskem domu v Prečni,
— ob 19.00 uri za KS Straža, v prostorih krajevne skupnosti 

Straža;
— petek, 20. januarja 1989,

— ob 18,00 uri za KS Mali Slatnik, v osnovni šoli na Malem 
Slatniku,

— ob 17.00 uri za SKS Novo mesto, v sejni sobi skupnosti kra
jevnih skupnosti Novo mesto;

— torek, 24. januarja 1989,
— ob 18.00 uri za KS Dol. Toplice, v gasilskem domu v Dolenj

skih Toplicah.
Istočasno obveščamo, da lahko do poteka roka javnih razgrnitev k 
Osnutkoma podate pisne pripombe, mnenja in predloge na krajih 
razgrnitve ali pa jih pošljete Zavodu za družbeno planiranje in ur
banistično načrtovanje občine Novo mesto, Ljubljanska cesta 2.

ZAVOD ZA DRUŽBENO PLANIRANJE 
IN URBANISTIČNO NAČRTOVANJE 

OBČINE NOVO MESTO

OPEKARNA NOVO MESTO

Zalog 21,68000 Novo mesto,
razpisuje prosta dela in naloge

vodje tehnično-proizvodnega sektorja

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še nas
lednje pogoje:
— visoka ali višja šola strojne ali gradbene smeri oziroma 

smeri industrija gradbenih materialov,
— 3 oziroma 5 let ustreznih delovnih izkušenj,
— organizacijske sposobnosti, samostojnost in osebnostne 

kvalitete,
— izpit B kategorije,

— pooblastilo za eksploatacijo gline oziroma ustrezen izpit iz 
rudarstva.

Dela in naloge razpisujemo za 4 leta. Nastop dela je možen 
takoj oziroma po dogovoru. Pisne ponudbe z dokazili o izpoln
jevanju pogojev naj kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi. 
Objavljamo tudi prosta dela in naloge:

1- vodja vzdrževanja
2. vzdrževalec (ključavničar)
3. več opekarskih delavcev

(za določen in tudi za nedoločen čas)

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še nas- 
'ednje pogoje:
7~ P°d 1:
končana srednja šola strojne ali elektro smeri, 5 let delovnih 
skušenj in vozniški izpit B kategorije,
— pod 2:
strojni ključavničar in 3 leta delovnih izkušenj,
" pod 3:
nepopolna osnovna šola in starost najmanj 18 let.

Pisne ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev je treba pos
lati v 8 dneh po objavi.
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Ena se želja je tebi izpolnila, 
da truplo ti v zemlji domači leži

ZAHVALA

V 79. letu nas je zapustila draga mama, teta 
in sestrična

MILKA 
KOVAČIČ
medicinska sestra v pokoju 

iz Maribora, Tezno, Prekmurska 48

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so nam pomagali v teh težkih trenu
tkih njene bolezni, še posebno pa Milanu Kovačiču in Hedi za vso po
moč, predstavnikom TAM, občini, KS Martin Kolšak Tezno iz ZB in 
Maribora za številen obisk ter govorniku in govornicama Ani Malnarič, 
Marici Lozar, darovalcem cvetja, zastavonošem Stipaniču, Molku in 
Milavcu ter Francki Malešič in Matiji Filak. Zahvaljujemo se tudi Iva
nu Šuštaršiču in Zdenki za pomoč ter vsem, ki so pokojnici darovali 
cvetje in nam izrazili sožalje.

Žalujoči: sestra Zofija z možem Milanom, Ivanka z možem Džema- 
lom, družini Kovačič in ostalo sorodstvo

Ljubi očka, kje si ti, 
kje so tvoje žuljave dlani?
Le kladivo tvoje nemo priča, da te ni, 
čeprav te čakamo prav vsi.
Še konjički so pripeketali, 
a nepodkovani so odšli..

ZAHVALA

V 53. letu starosti nasje nenadoma zapustil 
naš dragi

URH
NAHTIGAL

ZAHVALA

V 86. letu starosti smo pospremili na 
zadnjo pot našega dragega očeta, 

starega očeta, pradeda, tasta in strica

MATIJO 
KOBETIČA

iz Nove Lipe

Zahvaljujemo se vsem, ki ste nam pomagali v težkem trenutku, nam 
izrekli sožalje in ga v velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. 
Posebej hvala sosedom za pomoč in gospodu župniku za lepo opravlje
ni obred.

Žalujoči: Hčerke in sinovi z družinami 
Nova Lipa, Hrast, Dragatuš, Butoraj in Canada

Polje, kdo bo tebe ljubil..

ZAHVALA

V 76. letu starosti nasje zapustila naša dra
ga mama, sestra, teta in babica

MARIJA
KRŽIČ

iz Hrastovice pri Mokronogu

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem, vaščanom 
in delovnim kolektivom za podarjene vence, cvetje in izraze sožalja. Še 
posebej se zahvaljujemo govornici Štefki Uhanovi za ganljive besede 
slovesa ob odprtem grobu, pevcem, tov. Petru Devu za izkazano po
moč, gospodu župniku za lepo opravljeni obred, darovalcem za maše in 
vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani ter našo mamo in tako 
velikem številu pospremili na njeni zadnji poti.

Vsi njeni

Hrastovica, dne 4. januarja 1989

Ker je z nami čutilo bolečino toliko src, se ne moremo zahvaliti vsake
mu posebej za izkazano pomoč in izrečeno sožalje ter za toliko cvetja, 
darovanega našemu atiju, in za ganljiva govora. Vsem izrekamo samo 
HVALA, saj več besed, ki smo jih dolžni vsem, ne gre iz ust, ker je srčna 
rana pregloboka.

Vsi njegovi

ZAHVALA

Na zadnjo pot smo pospremili drago ženo, 
mamo in babico

IVICO
LOVRIN

N/

roj. Štor

Zahvaljujemo se sorodnikom, prijateljem in znancem, ki ste prišli od 
blizu in daleč, darovali vence in cvetje, nam pisno ali ustno izrazili sožal
je ter pokojnico spremili na njeni poti k zadnjemu počitku. Prisrčna 
hvala vsem, ki ste ji stali ob strani in ji pomagali v urah bolečine, gospo
du proštu Lapu za lepo opravljeni obred in govor, šoferjem za zadnji 
pozdrav in govorniku za poslovilne besede.

VSI NJENI

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame, stare 
mame, sestre in tete

FRANČIŠKE 
NOVAK
iz Blata pri Trebnjem

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob 
strani, izrazili sožalje in darovali cvetje. Najlepše se zahvaljujemo 
zdravnikom in strežnemu osebju internega oddelka bolnišnice v No
vem mestu. Posebna zahvala dr. Humaiju iz ZD Trebnje za požrtvo
valnost pri zdravljenju in lajšanju bolečin med boleznijo, DO Novoles 
TPE z Račjega sela ter Motela Putnik iz Trebnjega, duhovniku za lepo 
opravljeni obred, pevcem iz Trebnjega, vaščanom in vsem, ki ste 
pokojno pospremili na njeni zadnji poti.

Vsi njeni

ZAHVALA

V 68. letu nasje zapustil naš dragi mož, oče, 
očim, brat, stari ata in stric

RUDI
FINK

z Vrha pri Ljubnu 2

ČRNOMELJ

DO GOK ČRNOMELJ 
delovna skupnost skupnih služb 
odbor za medsebojna razmerja
RAZPISUJE
dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovornostmi za štiri
letni mandat

VODJE RAČUNOVODSKE SLUŽBE
Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, določenih z zako
nom, izpolnjevati še naslednje pogoje:
— VI. stopnja ekonomsko-računovodske usmeritve, alternati

va: V. stopnja ekonomsko računovodske usmeritve;
— delovne izkušnje: 3 do 4 leta, alternativa — 5 let.
Drugi pogoji:
da ima pozitiven odnos do samoupravljanja, družbenopolitičnih
organizacij in socialistične družbene ureditve;
da je moralno neoporečen in da izpolnjuje pogoje, predpisane v
484. členu zakona o združenem delu;
da ob imenovanju poda program razvoja računovodske službe.
Pisne prijave kandidatov sprejema odbor za medsebojna raz
merja v 8 dneh po objavi razpisa.
Rok za izbiro kandidata je 15 dni, za obvestilo kandidata pa 7 
dni po izbiri.

15/1-2

Prisrčna hvala sorodnikom, vaščanom, prijateljem, znancem in vsem, 
ki ste nam kakorkoli pomagali. Iskrena hvala OOS Novoles TVP, OZ 
Hrast, Gasilskemu društvu Mali Podljuben za izrečeno sožalje, vence in 
cvetje. Posebej se zahvaljujemo dr. Bernu, dr. Trobišu, osebju pljučnega 
oddelka za lajšanje bolečin med težko boleznijo, gospodu župniku za 
obisk v bolnici, gospodu kaplanu za poslovilne besede in lepo opravlje
ni obred. Iskrena hvala pevskemu društvu Ruperčvrh in vsem, ki ste 
pokojnika v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: vsi njegovi

Delavski svet
ELEKTRARNE BRESTANICA
razpisuje prosta dela in naloge (ni relekcija)

VODJE TEHNIČNEGA SEKTORJA,
delavca s posebnimi pooblastili in odgovornostmi. Poleg sploš
nih in z zakonom določenih pogojev morajo kandidati izpolnje
vati še naslednje posebne pogoje:
— visoka izobrazba elektro ali strojne stroke, energetske smeri
— aktivno znanje nemškega ali angleškega jezika
— 5 let delovnih izkušenj
Prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih pogojev sprejema
mo 15 dni po objavi razpisa na naslov:
ELEKTRARNA BRESTANICA 
Razpisna komisija 
68280 Brestanica
O izbiri bomo kandidate obvestili v 20 dneh po končanem zbi
ranju prijav. Na razpolago je družinsko stanovanje.

8/1-2
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tedenski koledar
Četrtek, 12. januarja — Tatjana 
Petek, 13. januaija — Veronika 
Sobota, 14. januarja — Srečko 
Nedelja, 15. januaija — Pavel 
Ponedeljek, 16. januarja — Marko 
Torek, 17. januaija — Anton 
Sreda, 18. januarja — Biserka

LUNINE MENE
14. januaija ob 14.58 — prvi krajec

kino
r ČRNOMELJ: 12. (ob 19. uri) in 15. 

L (ob 20. uri) ameriški kriminalni film 
Nalaheknačin. 13. l.(obl9.uri)ame
riški film Ujetniki betonske džungle. 15. 
1. (ob 18. uri) ameriška komedija 
Ogenj in led. 17. L (ob 19. uri) ameriški 
ljubezenski film Dekleta za uživanje.

KRŠKO: 13. 1. (ob 22. uri) italijan
ski ljubezenski film Nežna koža device 
Angele. 15. 1. (ob 18. uri) ameriški 
kriminalni film jutro naslednjega dne.

18. l.(ob 17. uri) risanke in (ob 18. uri) 
ameriška komedija Nazaj v šolo.

MIRNA PEČ: 13. L ameriški vojni 
film Polja smrti.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 12. L (ob 18. in 20. uri) filmsko 
gledališče — argentinska drama Urad
na verzija. Od 13. do 15. (ob 18. in 20. 
uri) ter 16. 1. (ob 10. uri) francoska 
komedija Gadje maturirajo. 14. 1. (ob 
16. uri) francoski risani film Asterix II. 
16. in 17.1. (ob 18. in 20. uri) ameriški 
akcijski film 9 smrti Nindže. 18.1. (ob 
10. uri) ameriški film Vojna zvezd. 18. 
1. (ob 18. in 20. uri) ameriška komedija 
Skrivnost mojega uspeha.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
13. do 15. L (ob 17. in 19. uri) ameriški 
akcijski film Mož na begu. Od 16. do 
18. 1. (ob 17. in 19. uri) ameriška dra
ma Maska.

SEVNICA: 12. in 13. L (ob 19. uri) 
ameriški kriminalni film Madridska 
zveza. 14. in 15.1. (ob 19. uri) ameriški 
avanturistični film Zlati dečko. 17. in 
18.1. (ob 20. uri) ameriški erotični film 
Zvezda pornofilma.

službo dobi
ŽELITE dodaten zaslužek in ste vešči 

pletenja? Informacije: Kostevc, Cankarej- 
va 16, Senovo .(P1-11MO)

KV KUHARICO zaposli gostilna RA
KAR, Gradac 15, tel. (068) 57-153. 
P52-12MO)

NATAKARICO sprejmem v službo 
- takoj. Plača po dogovoru, stanovanje v 
ši. Gostilna Zupančič, Žužemberk 19. 
'3-SD-l)
VSI, ki ste zainteresirani za prodajo 
ravstvenih priročnikov in vodenje sku- 
t s plačilom za tekoči mesec, se javite 
d šifro: »DOBER ZASLUŽEK«. (Pl- 
MO)
MLADIM in komunikativnim nudi- 
o razgibano delo na terenu. Tel. (068) 
'-277, od 7. do 8. ure in od 20. do 22. 
e. (P1-63MO)
AKVIZITERJE in organizatorje va- 

lmo k sodelovanju. Kličite od 15. do 
6.30 ure. Tel. (062) 36-281. (P1-63MO) 

ZA PRODAJO atraktivnega artikla 
iščemo prodajalce. Plačilo takoj. Tel. 73- 
086. (115-SD-l)

DELAVCA na plastiki začasno zapos
limo. Golob, Prvomajska cesta 21, Šent
jernej. (77-SD-l)

NATAKARICO, KV ali dekle z vesel
jem do dela v gostinstvu, takoj zaposli gos
tišče ŠTUPAR, Dvor pri Žužemberku. 
Hrana in stanovanje v hiši, plačilo po do
govoru. (88-SD-l)

ŽELITE rešiti svoj finančni problem? 
Javite se v ponedeljek ob 18. uri — Ločna 
8/a, Novo mesto. Lastni prevoz obvezen 
ter dosti prostega časa, (250 SM). (Pl- 
40MO)

ALI HOČETE s honorarnim delom in 
prostimi vikendi dobro zaslužiti? Možna 
e tudi redna zaposlitev. Oglasite se 13. ja- 
uarja in 17. januarja ob 18. uri v gostilni 
aradiž. (119-SD-l)
V DELOVNO razmeije sprejmemo 

ilado dekle, ki ima veselje do dela v 
crepčevalnici. Informacije na tel. (0608) 
1-224. (124-SD-l)
IŠČEMO zanesljive^ osebe za prodajo 
vodenje skupine. Šifra: »ŠTEVILO 

zMEJENO«. (126-SD-l)

stanovanja
SOBO v Novem mestu oddam. Tele

fon (068) 26-330. (ček-ST-1)
V KRŠKEM oddam podnajemniku 

sobo s posebnim vhodom in centralno 
ogrevano. Tel. (063) 27-510. (P 1-51 MO) 

STANOVANJE, centralno ogrevano, 
v bloku, oddam. Tel. 20-374, dopoldne. 
(P1-49MO)

DVOSOBNO STANOVANJE —
delno opremljeno, oddam. Naslov v upra
vi lista. (P1-62MO)

Bodoča mlada družinica išče stanovan
je v Novem mestu. Vajovič Marko, Jere
bova 16a. Telefon 27-868. (P1-81-MO)

motorna vozila
GOLF JXD, temno moder, letnik 

1986 ugodno prodam. Tel.: 068 57-300 
(od 18. do 20. ure).

Ford-Escort letnik 1982, prodam. 
Šneler Jože, Sela 6, Dragatuš.

PRODAM R 5 GL, star 20 mesecev, z 
dodatno opremo, in 5 gum. Cena je 50 M. 
Tel.: (061) 789-074. (133-MV-l) 

PRODAM R 4 GTL, star 2 leti. Tel. 
(068) 23-368, popoldne. (P1-83MO) 

UNS 45 S fire, letnik 1987, prodam. 
Tel. (068) 21-825. (P1-80MO)

126 P, letnik 1986, prodam. Informaci
je popoldne na tel. (068) 21-547. (Pl- 
80MO)

R 4 GTL, letnik 1985, prodam. Franc 
Pavlin, Gor. Brezovica, tel. 42-020 int. 
263. (127-MV-l)

R 4 GTL, letnik 1986, prodam ali za
menjam z doplačilom za 126 P. Tel. 42- 
466. (126-MV-l)

Z 128, letnik 1984 — oktober, pro
dam. Tel. (0608) 34-927. (Pl-77 MO)

Z 101 GTL 55, letnik junij 1986, pro
dam. Franci Grubič, Dobrava 8, 68312 
Podbočje. (Pl-78 MO)

DIANO, letnik 1979, obnovljeno, re
gistrirano, prodam. Tel. (0608) 69-530 
int. 371 do 15. ure, Milan. (122-MV-l) 

RENAULT 4, TLJ odlično ohranjen, 
letnik 1985, prevoženih 25.000 km, regis
triran do septembra, prodam. Tel. (0608) 
31-223. (123-MV-l)

Sporočilo naročnikom
Spet smo primorani pisati sporočilo — o čem drugem, če ne o višji 

naročnini oz. ceni Dolenjskega lista! Ne bomo vas prepričevali, da je v 
primerjavi z marsičem drugim cena časopisa še zmeraj sprejemljiva, za
to kar preidimo k stvari: za L polletje bo treba za Dolenjski list odšteti 
40.000 din, za 2. polletje pa predvidoma 60.000 din. V kratkem boste 
naročniki po pošti prejeli položnico za 1. polletje, in kdor bo do konca 
februarja nakazal 100.000 din, ta bo imel naročnino zajamčeno plačano 
do konca leta. Naj ponovimo še tokrat: odpovedi in naročila za Dolenj
ski list lahko upoštevamo le z vsako prvo številko v mesecu. Hvala za 
razumevanje!

Uredništvo DL

DOLENJSKI LIST
Izdaja: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črno

melj, Krško, Metlika, Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista je organ upravljanja tozda. 

Predsednik: Nace štamcar.
ČASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na programsko

zasnovo in uredniško politiko. Predsednik: Anton Stefamc.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), 

Marjan Legan (odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer 
(urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakše, Bojan Budja, Anton 
Jakše, ZdenkaLindič-Dragaš, Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel 
Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppev in Ivan Zoran 

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624. De
vizni račun: 52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB — Temeljna

d°IZHAJA oITčetrtkn?. Posamezna številka 1.500 din, naročnina 
za 1. polletje 40.000 din; za delovne in družbene organizacije 
200.000 din na leto; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM (ozi
roma druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 25.000 dm, 
na prvi ali zadnji strani 50.000 din; za razpise, licitacije ipd. 30.000 
din Mali oglasi do deset besed 15.000 din, vsaka nadal|nja bese
da 1.500 din. _ „

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Germova 3, p.p. 
130. Telefoni: uredništvo (068) 23-606, 24-200 in 23-610, naroc-

_____I..IL. _____r. Oit-nnc Klanarnronlh rnkODISOV in fo-

informiranje on oiovemje \si. uu c. \. uimuui« ■ ——

Tisk: Ljudske pravica, Ljubljana.

TOMOS APN 6 prodam. Informacije 
na tel.: (068)22-253. (P1-84MO)

P 126 nov, prodam za 1,7 M. Tel. 
26-091. .

R 4 GTL, letnik 1982 prodam. Smal- 
celj Ernest, Dragatuš 7 (tel.: 51-030 v 
službi).

R 4 TL, letnik 1981, prodam. Movrm 
Igor, Dragatuš, tel.: 57-327 

L 101, staro leto dni, ugodno pro
dam. Tel. 21-608. (P1-18MO)

Z 126 P, letnik 1987-avgust. prodam. 
Tel. 49-426. (45-MV-l)

ZASTAVO 750, letnik 1981, dobro 
ohranjeno, 35.000 km, prodam, za 
4.800.000 din. Vinko Šušterič, Šmarjeta 
11 B. (117-MV-l)

FORD CAPRI 1300, v odličnem stan
ju, letnik starejši, prodam. Darko Hoče
var, Dobrava 15, Škocjan. (118-MV-l)

Ž 750, letnik 1977, obnovljeno, pro
dam. Tel. (0608) 75-525. (Pl-74 MO)

Z 101, karambolirano, in Z 750, nere
gistrirano, prodam. Gregorčič, Strelac 9, 
Šmaiješke Toplice. (P 1-73 MO) 

DYANO, SPACKA, simco 1000,
1100, R 8, Ž 101, Z kombi tudi za dele, 
prodam. Jerele, Brezovica 8, Šmarješke 
Toplice, tel. 73-086. (115-MV-l)

126 P, enega po delih, drugi letnik 
1981, registriran, prodam. Jože Hosta, 
Slivje 1, Podbočje. (P 1-71 MO)

ŠKODO 110 R, letnik 1977, prodam. 
Tel. 27-796. Branko Novak, Krka 26, 
Novo mesto. (Pl-70 MO)

GOLF, letnik 1983, prodam. Vilko 
Janc, Ul. mladinskih delovnih brigad, Le
skovec pri Krškem, tel. (0608) 33-603. 
(Pl-72 MO)

GOLF DIESEL, letnik 1983, prodam. 
Janez Kocjan, Ratež 20, Brusnice. 
(114-MV-l)

GOLF DIESEL, letnik 1983, prodam. 
Damjan Tomc, Ragovska 12, Novo mes
to. (113-MV-l)

JUGO 45, letnik 1982, prva registraci
ja januar 1983, registriran do novembra 
1989, prodam. Pajk, Gorenja vas, Šmar
ješke Toplice. (109-MV-l)

R 4 GTL, popolnoma nov, prodam 8% 
ceneje. Možnost obročnega plačila. Tel. 
23-619. (110-MV-l)

TOVORNI AVTO MERCEDES 
1113, s spalno kabino in 7 m kason, pri
meren za volumensko robo, delno z de
lom, prodam. Zvonko Rožman, Mali Vrh 
29, 68254 Globoko — kmečki turizem. 
(Pl-29 MO)

126 P, star 19 mesecev, prevoženih 
10.700 km, prodam. Tel. 20-301, po 15. 
uri. (87-MV-l)

126 P, letnik 1986/6, prodam. Franc 
Skube, Železno 5, Dobrnič. (84-MV-l) 

JUGO 45 AW, star 9 mesecev, rdeče 
barve, in 126 P, letnik 1981, prodam. Sil
vo Prpar, Ul. talcev 4, Trebnje, tel. 45-100 
od 19. do 20. ure. (84-MV-l)

GOLF, letnik 1985, prodam ali men
jam. Darko Gorenc, Zbure 32, Šmarješke 
Toplice. (83-MV-l)

GOLF DIESEL S PAKET, temno 
moder, letnik 1985, prodam. Igor Perhaj, 
Ratež 50, Brusnice. (81-MV-l)

GOLF D 85 S paket prodam. Groblje 
8, Novo mesto. (67-MV-l)

JUGO 45 A, letnik 1986, prodam. 
Ogled vsak dan po 15. uri. Stanko Mežič, 
Dolga Raka 6, Raka. (51-MV-l) 

ŠKODO 120 LS in kostanjevo kolje 
prodam. Ivan Rozman, Gorenji Globodol 
22, Mirna peč. (64-MV-l)

GOLF DIESEL S PAKET, letnik 
1984, prodarm Marjan Medved, Vo- 
lčkova vas 20, Šentjernej. (85-MV-l) 

GOLF DIESEL S paket, letnik 1985, 
prodam. Mirko Hočevar, Dolenje Radul- 
je 25, Bučka. (94-MV-l)

126 P, letnik 1986, dobro ohranjen, 
prodam. Tel. 84-773 Mojstrovič. (ček- 
MV-1)

PRODAM ali menjam tori cross za 
120 SM in avtomatic za 110 SM. Slavko 
Gorišek, Dobe 24, Kostanjevica na Krki, 
(96-MV-l)

ZARADI ODHODA V JLA prodam 
126 P, letnik 1980, in FIČKA. Jože Mav
sar, Iglenik, Novo mesto, tel. 43-731. 
(100-MV-l)

JUGO 45 A, rdeče barve, junij 1986, 
prevoženih 30000 km, prodam. Tel. (068) 
22-808. (P 1-56 MO)

126 P, letnik 1980, nujno prodam. Av- 
bar, Dol. Kamence 63. (98-MV-l) 

GOLF JGL D S paket, 50.000 km, 
garažiran, ugodno prodam. Tel. 25-259 
ali 21-079. (Pl-58 MO)

OSEBNI AVTO Z 128 GX, star eno 
leto, z dodatno opremo, prodam. Tel. 
(068) 25-844 po 17. uri. (Pl-60 MO) 

MOTORNO KOLO YAM AH A 125 
kros, motor neizpraven, ter APN 6 pro
dam. Martin Primc, Ivanjše 8, Kostanje
vica na Krki. (102-MV-l)

UGODNO PRODAM tri mesece star 
126 PGL, barvni TV in zamenjam glasbe
ni stolp za videokrekorder. Tel. 27-792. 
(103-MV-l)

R 4, letnik 1980, in Z 750, letnik 1977, 
prodam. Miklavčič, Roje 11, Šentjernej. 
(107-MV-l)

R 4 GTL, lepo ohranjen, letnik 1985, 
prodam. Tel. 22-139. (108-MV-l) 

LADO 1300, staro dve leti, prodam. 
Tel. 22-591, popoldne. (Pl-64 MO)

Z 128 skala, letnik 1989, prodam. Tel. 
(068) 42-424. (P 1-66 MO)

PEUGEOT 504, bobne TAMA, sinte- 
sajzer SIEL prodam. Pevec, Slavka Gru
ma 66, Novo mesto, tel. 27-952. 
(86-MV-l)

Z 101 GTL, letnik 7/83, plin, bencin, 
prodam. Tel. (068) 58-270. (P 1-37 MO) 

ASCONO 1600 kubikov, letnik 1982, 
cena ugodna, prodam. Tel. (023) 811 -402 
ali (023) 811-530. Možna zamenjava sta
ro za novo. (Pl-38 MO)

VW 1200 J, letnik 1976, ugodno pro
dam. Tel. (0608) 89-207. (Pl-43 MO)

R 4 GTL, letnik 1984, registriran do ju
lija 1989, modre barve, prodam. Dino 
Boškovič, Slavka Gruma 1, Novo mesto, 
tel. 27-260. (P 1-44 MO)

JUGO 45 AX, star 16 mesecev, pro
dam. Drska 45, Novo mesto, Stane Pun
gerčar. (P 1-46 MO)

R 4 GTL, staro dve leti. Nujno poceni 
prodam. Tel. 51-194. (Pl-47 MO)

R 4, letnik 1978, metalik modre barve, 
in žago STIHL 050 prodam. Mihalič, Po
tov Vrh 12, Novo mesto. (97-MV-l)

126 P, letnik 1985, prodam. Tel. 25- 
862. (Pl-52 MO)

Z 750, letnik 1982, in motor tomos 
M14 prodam. Tel. 47-514. (Pl-52 MO) 

126 PE, december 1985, prodam. Tel. 
65-647, popoldne. (71-MV-l) 

ZASTAVO 101 comfort, letnik 1981, 
prodam. Viktor Kermc, Ljubljanska 21, 
Novo mesto. (76-MV-l)

PRODAM JUGO 45 A, letnik 1986. 
Inf. dopoldan na tel. 068 28-006, popol
dan na tel. 068 20-260.

PRODAM, JUGO 45 AX, star 10 
mesecev in barvni TV Gorenje Korting, 
star 2. leti. Tel. 25-461 

WV GOLF JGL, letnik 1982, pro
dam. Košak, Družinska vas 2, Šmarješke 
Toplice, tel. 73-242. (90-MV-l)

JUGO 45 A, letnik 1987, prevoženih 
9000 km, v odličnem stanju, pozimi ne- 
vožen, in OPEL kadet, letnik 1983, pro
dam. Anton Žam, Velika vas 20, Lesko
vec pri Krškem. (P1-16MO)

128, letnik 1984, prodam. Tel. (0608) 
60-031. (53-MV-l)

Z 750 ter seno prodam. Zajc, Osrčje 17. 
Škocjan. (66-MV-l)

ZASTAVO 101, letnik 1986, karam
bolirano, prodam. Tel. 86-179. (57- 
MV-1)

W POLO, letnik 1982, prevoženih 
58000 km, ugodno prodam. Gole, Stran
ska vas 26, Novo mesto. (91-MV-l)

126 PGL, letnik september 1987, pro
dam. Tel. 28-036. (P1-28MO)

Z101 GTL, letnik 1986junij, prodam. 
Peter Vipavec, Kolodvorska 61, Črno
melj. (P1-30MO)

JUGO 45 A, letnik 1987-maj, prodam. 
Telefon popoldne 25-056, dopoldne 21- 
392. (P1-31MO)

MOTOR BT 50, dobro ohranjen, sep
tember 1987, prodam. Tel. (0608) 34- 
872. (P1-33MO)

126 P, letnik 1977, registriran do apri
la, prodam. Slak, OF14, Trebnje, tel. 44- 
109. (P1-34MO)

126 P, leto izdelave 1979, prodam ali 
menjam za Z 101. Stanislav Novak, Loka 
22, Šentjernej. (47-MV-l)

TOVORNO VOZILO RABA kiper 
26-256 turbo, v odličnem stanju, prodam 
ali menjam. Tel. (0608) 77-342. (PI
SMO)

RENAULT 21 GTS prodam ali men
jam za cenejše vozilo. Tel. 28-794. 
(20-MV-l)

JUGO 45 E, april 1987, prodam. 
Ogrinc, Smolenja vas 7, Novo mesto. 
(19-MV-l)

FIAT 126, letnik 1987, prodam. Tel. 
23-071, popoldne. (18-MV-l)

JUGO 55, letnik 1984, prodam. Šte
fan Hrastar, Vel. Brusnice 62. (23-MV-l) 

R 5 GTL prodam. V poštev pride tudi 
zamenjava za R 4 ali manjši kombi. Tel. 
57-775. (P52-8MO)

PRODAM ali zamenjam za karambo
lirano vozilo Z 750, letnik 1978, registri
ran, in po delih prodam Z 750, Z 101 in 
škodo. Siler, Golobinjek 1 a, 68216 Mirna 
peč. (31-MV-l)

PRODAM poškodovan R 4 TL (mo
tor je cel). Tel. 26-072, zvečer. (30-MV-l) 

Ž 750, letnik 1979, neregistrirano, v 
voznem stanju prodam. Tel. 47-408. 
(P1-13MO)

ZA ŠKODO 105 L, letnik 1982, pro
dam nov zadnji levi blatnik in zadnja 
kovinska odbijača. Informacije na telefon 
(0608) 33-067, od 6. do 14. ure. 
(P1-20MO)

NOVO R 4 prodam za 200 SM ceneje. 
Igor Retelj, Dol. Kamence 59, Novo mes
to. (35-MV-l)

PRODAM lado 1300 rdeče barve, let
nik 1986. Ragovo 11, N. m., tel. 25-947.

prodam
MOTORNO ŽAGO stihi 041, dobro 

ohranjeno, prodam. Tel. (068) 40-234. 
(P1-54MO)

KALUPE za izdelavo umetnega kam
na prodam. Tel. (0608) 89-265, popold
ne. (4-PR-l)

PRODAM skoraj nov krznen plašč št. 
44, temno rjave barve. Cena po dogovoru 
in vse ostale informacije na telefon 42- 
135, vsako popoldne po 17. uri. (5966- 
PR-52)

ETAŽNO PEČ Emocentral 23. in 
rabljen pralni stroj Gorenje ugodno 
prodam. Župan, Brezje 1, Šentjernej. 
(22-PR-l)

PRAŠIČA (120 kg) prodam. Mari 
Šušteršič, K Roku 82, Novo mesto. 
(44-PR-l)

MLADO KRAVO prodam. Franc 
Blažič, Mala Cikava 10 b, Novo mesto. 
(25-PR-l)

ZAMRZOVALNO OMARO Goren
je (200 1), staro tri leta, ugodno prodam. 
Tel. (061) 864-278. (P1-5MO)

SYNTHESIZERJA Roland — D 50 
in Roland — Juno 106 ter el. klavir Rho- 
des — mark II (USA) prodam. Tel. (068) 
43-716.(14-PR-l)

AGREGAT Gorenje sever (1,5 KW) 
prodam. Cena 270 SM. Miha Mohorčič, 
Žužemberk 70. (P1-24MO)

400 kg krompirja prodam. Janez Go
lobič, Omota 2, Semič. (43-PR-l)

DVOREDNI pletilni stroj Mio Stan
dard prodam. Tel. (068) 56-535. (Pl- 
6MO)

OGRAJO za stopnice in balkonska 
vrata poceni prodam ali zamenjam za de
ske. Tel. 25-195. (40-PR-l)

MLIN za žito prodam. Tel. (0608) 82- 
946. (P 1-21 MO)

OTROŠKA VOZIČKA, italijanski 
športni (avtosedež) in zložljiv (dežnik), 
prodam. Tel. 28-746 po 16. uri. 
(42-PR-l)

HRASTOVE PLOHE, polsuhe, pro
dam. Jože Novak, Volčje Njive 12, Mirna, 
tel. 47-064. (36-PR-l)

BILJARD z gobico prodam. Tel. 
(068) 58-257. (P1-15MO)

KOSTANJEVO KOLJE prodam. Jo
že Mohar, Potov Vrh 29, Novo mesto, tel. 
26-889. (41-PR-l)

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ
(3,5 KW) novo prodam. Franci Mrgole, 
Telče 21, 68295 Tržišče. (32-PR-l) 

HLADILNIK, lepo ohranjen, pro
dam. Tel. (0608) 33-597. (P1-2MO) 

FOTOAPARAT CANON Al, dobro 
ohranjen, z objektivom Tokina 35-105 
zoom, ugodno prodam. Telefon 23-610 
dopoldne, 58-405 zvečer.

PRALNI STROJ gorenje, rabljen, 
prodam za 30 milijonov. Pomivalno kori
to, dvojno, iz nerjaveče pločevine, poceni 
prodam. Tel. (068) 24-827, po 16. uri. 
(121-PR-l)

BARVNI TV philips, ekran 56 cm, 
malo rabljen, prodam. Tel. po 15. uri 25- 
883. (P1-68MO)

KOSTANJEVO KOLJE prodam. 
Tel. (068) 85-004. (111-PR-l)

PRODAM leseno kaščo, hrastovo, 
9x4,6 m. Ivan Pezdirc, Primostek 5, 
68332 Gradac pri Metliki (112-PR-l) 

KUHINJSKO POHIŠTVO, staro 5 
let, in hladilnik z zamrzovalnikom pro
dam. Pavčar, Nad mlini 22, Novo mesto. 
(P1-57MO)

PRODAM (ceneje) bojler za sončno 
ogrevanje SAT 302, še zapakiran, ter pan- 
cerje alpina SR PRO št. 43, nerabljene. 
Tel. 25-625, po 15. uri. (101-PR-l) 

NUTRIJO (temno rjavo) — jakno, 
številka 40—42, novo, prodam za 550 
SM. Tel. 25-986, od 19. do 20. ure. 
(P1-58MO)

ZELO ugodno prodam kompletno 
kuhinjo, pomivalni stroj in kiippersbusch, 
rabljene avtomobilske gume 14-175 in 
200-litrske bencinske sode. Ivo Kotar, 
Brod 55, Novo mesto, tel. 21-148. 
(58-PR-l)

ŠTEDILNIK na drva, malo rabljen, 
prodam. Tel. 85-962. (P1-82MO) 

PRODAM TV Iskra Trim, star 2. leti. 
Tel. 25-782

2 toni koruze in hrastove plohe (4 cm) 
prodam. Jordan, Ruhna vas 4, Šmaiješke 
Toplice. (61-PR-l)

OTROŠKO SOBO in starejši pralni 
stroj prodam. Tel. 84-165, popoldne. 
(P1-36MO)

BARVNI TV Grundig, star 7 let, pro
dam. Je z daljinskim upravljanjem. Rajko 
Jevič, Ul. 21. maja 25, Brežice. (62-PR-l) 

PRODAM pevsko ozvočenje FBT 
2002 S ali zamenjam glavo ozvočenja za 
diatonično harmoniko C F B, lesli 150 W 
JBL, melotron hohner string logan, po 
ugodni ceni. Zvone Uhemik, Dobrava 85, 
68222 Otočec. (63-PR-l)

PRAŠIČA za zakol, kostanjevo kolje 
ter gnoj prodam. Tel. 85-959. (69-PR-l) 

FRANCOSKO POSTELJO (190 x 
180) ugodno prodam. Drago Brulc, 
Mestne njive 5/1, Novo mesto. (70-PR-l) 

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ 
(6 KW) ter prednji in zadnji blatnik za 
wartburg prodam. Dušan Kobe, Viniška 
12, Črnomelj. (72-PR-l) v 

DRVA (10 m3) prodam. Škrjanc, Kos
tanjevica, tel. (0608) 60-047. (75-PR-l) 

TRAČNO ŽAGO ugodno prodam. 
Tel. (0608) 82-281 ali 82-544. (Pl- 
61MO)

HIFI STOL fisher, 4 komponente, dal
jinsko upravljanje, nov, prodam. Malnar, 
Kettejev drevored 49, Novo mesto. (104- 
PR-1)

HLADILNIK (501) prodam. Tel. 25- 
054. (P1-65MO)

PRODAM glasbeni stolp schneider 
super de lux, dvokasetni, deklariran, z dal
jinskim upravljanjem. Tel. 25-707. 
(P1-39MO)

3 m3 smrekovih plohov prodam. Cena 
po dogovoru. Tel. 58-135. (P1-41MO) 

PRODAM 40 m2 smrekovega opaža 
in plinsko napravo za avto. Tel. 65-512 — 
popoldne in 28-104 — dopoldne. 
(92-PR-l)

ŽITNI MLIN na kamne, 75 cm, in mi
zarsko tračno žago ter enoosno traktorsko 
prikolico prodam ali menjam za osebni 
avto po dogovoru. Tel. (0608) 82-220. 
(P1-50MO)

kupim
KUPIM 600 kg otave za kunce. Tele

fon 28-250 zvečer.

V ZAGRIČU pri Čatežu prodam vi
nograd in starino (800 m2), primemo za 
vikend. Franc Grčman, Marčji Dol 16, 
Vel. Loka. (65-PO-l)

VINOGRAD v bližini Senovega pro
dam. Asfalt in voda do parcele. Oglasite se 
pri Sanda, C.K.O. 9, Senovo. (55-PO-l)

HIŠO z dokumenti in vrtom v Semiču 
prodam. Tel. 58-763, od 18. do 20. ure. 
(54-PO-l)

VINOGRAD z zidanico na Krasinjem 
vrhu in 2 m2 hrastovih plohov prodam. 
Primož Rabzelj, 68275 Škocjan 21. 
(95-PO-l)

PRODAM 25 a gozda z gradbeno 
lokacijo pri Šentjerneju in novo dvosobno 
stanovanje v Novem mestu. Tel. (068) 28- 
750. P1-59MO)

VINOGRAD s starejšo zidanico v 
okolici Dolža prodam. Alojzija Cimer- 
mančič, Šentjošt 5, Novo mesto. (P 1 - 
67MO)

PARCELO (14 arov) z vikendom, 
dokončanim do prve plošče, med Zbura- 
mi in Mokronogom, prodam. Tel. 27- 
952. (86-PO-l)

VINOGRAD (7 arov) na Straški gori 
prodam. Alojz Ucman, Slavka Gruma 38, 
Novo mesto. (P1-76MO)

V Doljnem Suhadolu — Bezgovnica 
prodam ali zamenjam za smrekov les par
celo v izmeri 36 arov. Telefon: 73-045. 
(128-PO-l)

NA KRIŽAH pri Pečicah prodam 3,5 
ha zemlje s starejšim gospodarskim pos
lopjem. Zemlja je vsa v enem kosu. Leo
pold Pitan, Vojsko 34,68282 Koprivnica. 
(37-PO-l)

VINOGRAD (12 arov, 900 trt) na 
Vrtači pri Semiču (nad Iskro) prodam. 
Zemljišče je primerno za vikend. Infor
macije na telefon (061) 322-259 od 8. do 
12. ure. (P1-17MO)

NJIVO (10 arov) na Ruperčvrhu pro
dam. Tel. 27-455. (P1-10MO)

V MOKRONOGU prodam polovice 
stanovanjske hiše v izmeri 60 m2 s pritlič
jem iste velikosti. Primemo za obrt! Tel. 
(068) 49-398. (P51-38MO)

MOŽNOST nakupa apartmaja na 
Krku. Informacije ob delavnikih od 9.
12. ure. Telefon (061) 323-631. (5908- 
PO-52)

GOZDNO PARCELO (2 ha) na 
Vrhu pri Globodolu prodam. Dostopa1 
vsakjm vozilom. Milan Kastelic, Zalisec 
11, Žužemberk. Ogled vsako nedeljo.

VINOGRAD,star 10 let (340 trt), vk. 
o. Podbočje prodam ali dam ugodno v na
jem. Informacije na telefon (064) 21-050 
(P1-7MO)

kmetijski stroji
TRAKTOR Ursus 335, zelo ohranjen 

prodam po ugodni ceni. Informacije na 
tel. (0608) 88-475. (56-KS-l)

ZETOR 4718, ohranjen, prodam. Vi
nko Gorenc, Zbure 34, Šmaiješke Topli
ce. (53-KS-l)

SUŠILNO napravo Vihar in trakt« 
IMT 539 prodam. Franc Bartelj, Jablaa 
41, Mirna peč. (82-KS-l)

TRAKTOR Ursus 360, star 10 mese
cev, smrekove deske in špirovce proda® 
Tel. (068) 44-784. (60-KS-l) 

KOSILNICO za traktor TV, dobro 
ohranjeno, prodam. Karel Jankovič, Dol 
Brezovica 12, Šentjernej, tel. 42-495 
(P1-32MO)

TRAKTOR Ursus C 335, star tri leta 
in Z 101, letnik 1978, prodam. Jože 
Hočevar, Jelendol 7, Škocjan. (P1-35MO) 

TRAKTOR TV 18, letnik 1976, malo 
rabljen, zelo ugodno prodam. Kozole. 
Reštanj 20, Senovo. (P1-25MO) 

TRAKTOR Zetor 4712 ter kobilo, sta
ro štiri leta, prodam. Franc Tramte, Zlo- 
ganje 27, Škocjan. (52-KS-l)

PRODAM malo rabljeno 340-litrsko 
škropilnico — garnituro, pomičen eno- 
brazdni plug, stihi 045 in 051 ter garažna 
vrata. Tel. (068) 56-612. (P1-22MO) 

TRAKTOR Ursus C 335, letnik 1987. 
400 ur, prodam. Franc Bebar, Podglino 5 
Šentjanž, tel. (0608) 88-865. (P1-14MO) 

KOSILNICO Laverda, Acme motor, 
greben 127, prodam. Franc Žagar, Kaplja 
vas. Tržišče. (26-KS-l)

IMT 533 s kabino (1600 delovnih ur), 
v dobrem stanju, prodam. Kompolje 3, 
Boštanj, tel. (0608) 82-904. (P1-8MO) 

TRAKTOR ZETOR 4911 s kosilnico 
in 12-colskim plugom ter krožnimi bra
nami prodam. Vinko Kos, Mihalovec 45, 
68257 Dobova, tel. (0608) 67-241 
(P1-9MO)

TRAKTOR Deutz (18 KS) s koso, 'j 
okvari, prodam. Kupim harmoniko fraj
tonarico. Tel. (068) 42-571. (P1-23MO) 

TRAKTOR zetor (25 KM) prodam- 
Kartin Kirar, Bučka 40, Škocjan. (Pl' 
45MO)

TRAKTOR torpedo (62 KM), 430 de
lovnih ur, prodam. Jože Hočevar, Dobra
va 15, Škocjan. (118-KS-l)

TRAKTOR TV 730 prodam. Jože 
Babič, Trebče 40 a, Bistrica ob Sotli- 
Ogled od 15. ure dalje. Tel. (0608) 31- 
295, do 14. ure. (P1-75MO) 

TRAKTOR IMT rakovica 60, gene
ralno obnovljen, prodam. Kostrevc, tel 
22-387. (120-KS-l)

PRODAM traktorski obračalnik Sl” 
220, rotacijsko kosilnico vilcon 165, se- 
jalnik za koruzo OLT. Viktor Kužnik, 
Podlisec 7, 68211 Dobrnič. (99-KS-l).

UGODNO prodam nov silokombajp 
SK 80 S in 2 toni sena. Jože Jaklič, Teli' 
ce 4, Škocjan. (89-PR-l)

razno
STE morda na jesen življenja ostal 

sami, imate hišo in vrt? Ste bolni, potreba 
jete pomoč in družbo? Mlada štiričlanski 
družina vam je pripravljena pomagati ir 
se preseliti k vam. Šifra: »RADOŠT Ib 
VESELJE«. (P51-11 MO)

Hidrofor — ohranjen prodam. Prija- 
novič Janez, Belčji vrh 4, Dragatuš.

IŠČEM varstvo za 11 -mesečnega otr® 
ka v Metliki ali bližnji okolici. Tel. 58 
135. (P1-42MO)

KVALITETNO tipkam vse vrste be 
sedil. Tel. (068) 21-826 int. 490 
(78-RA-l)

preklici
BOJANA KOS z Mirne opozarjam 

MILENO BARTOU iz Bistrice, naj pre
neha z neresničnimi govoricami o meni, 
sicer jo bom sodno preganjala. (59-PK-U

MARIJA MURGELJ, Srednje Gri- 
čevje 29, Otočec, opozarjam Pepco Ko£ 
jan, Jagodnik, Novo mesto, da prekli# 
žaljive besede o meni, katere je izrekla 28- 
decembra 1988. Ce tega ne bo storila, J° 
bom sodno preganjala.

DANIJEL GAČNIK, Mokronog l1’ 
opozarjam JANKA in MIROTA KR
MELJ, Mokronog 10, da nimata nobefl® 
pravice izsiljevati lastniško služnost®3 
pravico pota za vožnjo in parkiranje vozj* 
v svojo obrtno korist (glej opr. št. Pl 0/82' 
9 — I. 292/86-4). Če tega ne bosta upoš
tevala, jih bom tožil za motenje posesti- 
(7-PK-l)

obvestila
V ALILNIC A na Senovem obvešča, d* 

bodo enodnevni piščanci na razpolago 0(1 
6. januaija vsak petek, pozneje še ob to
rkih, od 11. do 16. ure. Valimo bele težke 
in rjave garantirane jarkice — odličij 
nesnice. Za večje piščance, rjave jarkice® 
bele brojlerje že sprejemamo naročila. Se 
priporoča Mijo Gunjilac, valilnica 6828 
Senovo, tel. (0608) 79-375. (5847- 
OB-52)

Hišni svet 
Šegove 10
išče
snažilko
za pospravljanje hodnika. In
formacije na tel.: 26-416.
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REJCI PERUTNINE, ste že naročili 
piščance? Valilnica PETELINKAR v Ce- 
gelnici 20, Novo mesto, bo imela enod
nevne piščance vsako soboto do maja. In
formacije na telefon (068) 23-385, 
25-506. (5931-OB-52)

DVOMESEČNE JARKICE in rjave 
kokoši za zakol bomo prodajali od 18. 
marca dalje. Informacije in naročila spre
jema Strugar, Svibnik, Črnomelj, tel. 52- 
274, po 15. uri. (P1-69MO) 

OBVEŠČAM cenjene stranke, da je 
odprt nov frizerski salon »Sonja Jarc«, 
Dol. Podboršt 7, Mirna peč. Delovni čas 
vsak dan od 15. do 19. ure, v soboto od 
'2. do 19. ure. Se priporočam!

VINOGRADNIKI' Začeli smo 
prodajati trsne cepljenke. Cepljenke 
lahko prevzamete na naši enoti na Vi- 
nomerju vsak delavnik od 10. do 14. 
ure. Tel. 58-158. (rač.-OB-l)

IZOLACIJE — servis zamrzoval
nikov! Po več letih delovanja smo 
ugotovili, da je izolacija v vašem 
zamrzovalniku dotrajana. Prične spu
ščati, od zunaj ledeni in rosi. Mi vam 
jo obnovimo pa še garancijo dobite. 
Prihranite 50% elektrike! Trajnost 
podaljšamo za 7 do 10 let. Kilometri
ne ne zaračunavamo.

Cenik storitev:
— 3451 — 319.000 din
— 300 1 — 319.000 din
— 2201 — 289.000 din
— 4101 — 275.000 din
— 3101 — 259.000 din
— 2101 — 245.000 din

Tel. (062) 305-150 ali 413-606. Se 
priporočamo! Viktor Pajek. (Pl- 
12MO)

ENODNEVNI PIŠČANCI!
Sprejemamo prednaročila za eno

dnevne piščance, bele, rjave in gra- 
haste. Humek, Irča vas 18, 68000 
Novo mesto, tel-. (068) 24-496.

Pri zahvali za FRANCA ŠINKOV
CA, kije bila objavljena v št. 51/88, 
je bila pomotoma izrečena zahvala 
družini MIKEC, pravilno pa je druži
ni MARKELC. Izpuščena je bila zah
vala župniku iz Šmarjete. Prizadetim 
se opravičujemo!

JARKICE, rjave, stare 6 tednov, bodo 
v prodaji od 1. marca dalje. Istočasno zbi
ramo naročila pri KZ Metlika za 7. marca. 
Pohitite z naročili! Jože Jeršin, Račje selo, 
Trebnje, tel. 44-389. (80-OB-l)

STO IN PETDESET LET
KOČEVJE — Leta 1993 bodo v 

Kočevju praznovali 100-letnico kočev
ske železnice in 50-letnico Zbora od
poslancev slovenskega naroda v Kočev
ju. Potekajo razgovori, da bi za 100-let
nico železnice spet začel voziti potniški 
vlak, saj je vožnja z železnico varnejša 
in udobnejša kot z avtobusi, za 50- 
letnico Kočevskega zbora pa preuredi
tev dvorane, v kateri je bil Kočevski 
zbor.

Dotrpela je naša draga mama, orna, sestra in teta

JOŽEFA
VRŠAJ
roj. GLIHA

Drago pokojnico smo pokopali v Holandiji, kjer je tudi živela.

Vsi njeni

Holland, Čatež, Preddvor, 31. decembra
1988

Na Silvestrovo so se uresničile 
tvoje večkrat izrečene besede:
»Vzela me bo cesta.« (žena)

ZAHVALA

Pri optavljanju službene dolžnosti seje tragično pretrgala življenjska pot dragega 
moža, dobrega in skrbnega očka, sina, brata in strica

MARTINA KLOBUČARJA
Mestne njive 9, Novo mesto

Še vedno zazrti nekam, odkoder bi vendarle moral priti, se v tem težkem trenutku zahvaljujemo vsem sorod
nikom, prijateljem, znancem in dobrim sosedom za izraze sožalja, podarjeno cvetje in vence ter vsem, ki ste 
nam kakorkoli pomagali. Neizmerno smo hvaležni Podjetju za PTT promet Novo mesto za vso izkazano 
pozornost in vsestransko pomoč pri organizaciji pogreba ter častno stražo. Naša iskrena hvala tudi Tovarni 
oblačil Labod-TOZD Ločna, dijakom in razredničarki II. b letnika srednje PTT šole v Ljubljani ter učencem 
in razredničarki 6. c razreda OŠ Katja Rupena Novo mesto. Hvala direktorju Podjetja za ptt promet-TOZD 
PTT Center tov. Šepcu in predstavniku KS Mestne njive tov. Pečniku, ki sta s svojima govoroma orisala 
pokojnikovo življenjsko pot, godbi in pevcem za odigrane oz. zapete žalostinke, gospodu proštu Lapu pa za 
tako ganljivo opravljen pogrebni obred. Vsem, ki ste nam kakorkoli pomagali, nas tolažili in bodrili, našega 
Martina spoštovali in imeli radi, še enkrat iskrena hvala.

Za njim žalujejo: žena Marija, hčerka Andreja, sin Robert, mama, bratje in sestre z družinami ter ostalo
sorodstvo

V SPOMIN

7. januarja je minilo žalostno leto, odkar nas je za vedno zapustil naš dragi mož, 
oče, brat in stric

MARKO REBA
z Ljubljanske ceste 20, Novo mesto

V naših srcih je ostala težka bolečina, ki ne bo nikoli minila. Hvala vsem, ki se ga še spominjate in mu podarja
te rožice.

Žalujoči: žena Marica, hčerki Vera in Marta ter ostalo sorodstvo

V SPOMIN
15. januarja bo minilo enajst žalostnih let, odkar nas je zapustila naša draga 

in dobra mama

MARA REBA
Hvala vsem, ki se je še spominjate.

Žalujoči: sinovi Peter, Janko, Niko ter njene vnukinje in vnuki, snahe in ostalo sorodstvo

ZAHVALA

Ob smrti našega ljubljenega moža, atika, brata in strica

JANEZA ŠLOGARJA
iz Žužemberka 66

se iz srca zahvaljujemo skrbnemu zdravstvenemu osebju, predvsem dr. Balažiču z internega oddelka novo
meške bolnišnice ter dr. Kranjcu iz Kliničnega centra Ljubljana, ki so mu v dneh strašne stiske stali ob strani z 
vso človeško in strokovno odgovornostjo. Zahvaljujemo se prijateljem, znancem in sosedom, predvsem 
družini Leganovi za nesebično pomoč, pevcem, pogrebcem, govornici za besede ob odprtem grobu, Društvu 
upokojencev Žužemberk in vsem, ki ste pokojnega spremili na zadnji poti, nam pa izrazili besede sočutja. 
Iskrena hvala darovalcem vencev in cvetja, delovni skupnosti Iskre Žužemberk, PTT Novo mesto, učencem 
7. razreda osnovne šole Žužemberk, delovni skupnosti Ždravstvenega doma Novo mesto, delovni skupnosti 
osnovne šole Kostanjevica, gospodu župniku za spremstvo in vsem drugim, ki ste nam v teh težkih dneh 
kakorkoli pomagali.

ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 53. letu starosti za vedno zapustil naš dragi mož, sin, brat
in stric

SLAVKO VELEMIROV
Kristanova 32, Novo mesto

Od srca se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom in prijateljem, ki so nam v težkem trenutku stali ob strani, 
nam nudili pomoč in tolažbo, vsem, ki ste pokojnemu darovali cvetje in ga v tako velikem številu spremljali 
na zadnji poti. Posebna zahvala sosedu Srečku Hudoverniku, ki seje ob grobu poslovil s prisrčnimi besedami. 
Prav tako se zahvaljujemo pevskemu društvu »Dušan Jereb« in godbenikom gasilskega društva Novo mesto 
ter osebju nevrološkega oddelka bolnice, kjer so mu lajšali zadnje dneve trpljenja.

Žalujoči: vsi njegovi

Žalujoči: žena Slavica, hčerke Martina, Mojca, Katja, sestre in ostalo sorodstvo Novo mesto, Kikinda, Ljubljana

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA
Po težki bolezni seje končala pred 37 leti začeta življenjska pot nadvse dobrega 

H očka, moža, sina, zeta, brata, strica, bratranca in svaka

JOŽETA BERKOPCA
iz Dolenje Straže 63

Najlepše se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani. Zahvaljujemo se delovnim orga
nizacijam Tovarna obutve Novo mesto, NOVOTEHNA, NOVOTEKS-IVS, NOVOLES za podarjene ven
ce, izrečena sožalja ter vsestransko pomoč. Prisrčna hvala osebju intenzivne nege bolnišnice v Novem mestu 
za dolgotrajno zdravljenje. Iskrena hvala vaščanom za vso pomoč, g. župniku za lepo opravljeni obred, go
vornikoma za poslovilne besede, pihalni godbi NOVOLES, pevskemu zboru ŠMIHEL, gasilskim društvom, 
osnovni šoli Vavta vas, sorodnikom, sodelavcem, prijateljem, nekdanjim sošolcem in vsem, ki ste pokojnega 
v tako velikem številu pospremili do njegovega mnogo preranega počitka. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: vsi njegovi

Bolečine in trpljenje si prestala, 
zdaj boš v grobu mimo spala, 

ifl nikdar te ne bomo pozabili,
.§ > ker smo te zares ljubili,
m

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame in stare mame

NEŽE KOSTANJEVEC
iz Češnjic 2 pri Trebelnem

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, znancem in prijateljem za izrečeno sožalje in pomoč v 
težkih trenutkih. Prisrčna hvala DO Trimo Trebnje, Društvu upokojencev iz Mokronoga in CZP Kmečki 
glas iz Ljubljane za podarjene vence in cvetje. Posebna zahvala zdravstvenemu osebju internega oddelka 
Splošne bolnice Novo mesto in gastrokirurgije Kliničnega centra v Ljubljani za pomoč in prizadevanje. Hvala 
organizaciji ZZB Trebelno, pevcem, Društvu upokojencev Trebnje za zapete pesmi, župniku za opravljeni 
obred in vsem, ki ste pokojno pospremili na zadnji poti. Še enkrat vsem prisrčna hvala!

Žalujoči: hčerka Cvetka, vnuka Robert in Petra

Ti v življenju nisi bila 
srečna, bog ti dal. da 
z8oraj bila bi bolj 

■ srečna!
' fl ZAHVALA

ZAHVALA

V 86. letu starosti nas je zapustila naša draga mama, babica in prababica

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, sta- 
rega očeta m tasta

A ANTONA
TEREZIJA BORSAN

Gor. Gradišče 17, Šentjernej

F 1*4 ZRIMA
iz Gradca 111

se iskreno zahvaljujemo sosedom za pomoč, želežničatjem in ribičem 
za govor in spremstvo, župniku za opravljeni obred, pevskemu zboru 
upokojencev za zapete pesmi ter vsem, ki so darovali cvetje, izrazili 
sožalje in pospremili dragega pokojnika na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Ana, hčerke Cvetka, Vilma in Darinka z družinami

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, vaščanom, prijateljem, znancem in 
sorodnikomvza ustno in pisno izraženo sožalje, podarjeno cvetje in 
spremstvo. Še posebej se zahvaljujemo družinama Kalin in Zorko, 
osebju Doma starejših občanov in sostanovalki Tereziji Sašek, kolekti
vu IMV, klubu za konjski šport Šentjernej, mešanemu pevskemu zboru 
Orehovica in gospodu župniku za opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 52. letuje tragično odšel od nas dragi sin, 
brat, mož in oče

KAREL 
TURK

iz Gor. Stare vasi 13

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in znan
cem za podarjene vence in cvetje ter darovane svete maše ter vsem, ki 
ste pokojnika spremili do mnogo preranega groba. Posebno se zahval
jujemo govornikoma za poslovilne besede, gasilskim društvom, 
Pionirju-tozd Lesni obrat, Iskri-tozd Hipot Šentjernej in župniku za le
po opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

jll,-•Kn-l-JBrJi DOLENJSKI UST
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JOŽE ROBEK

Ko je Jože Robek pred trina js
timi dnevi nazdravljal pri
hodu no vega leta, je dvignil koza
rec tudi v slovo od sivomodre 
uniforme višjega inšpektorja, ki 
jo je tega dne za zmeraj odložil v 
kot Nosil jo je polnih devetnajst 
let, zadnjih trinajst kot načelnik 
inšpektorata milice na novomeški 
UNZ. Zveneč naziv, ki skriva trdo 
in odgovorno delo. Ne le pri pi
sarniškem usklajevanju in nad
zoru dela vseh postaj in oddelkov 
milice na Dolenjskem, pač pa tudi 
zunaj »kanclijskih« zidov. Ni še 
tako daleč dogodek, ko je bila 
Slovenija na nogah ob zločinih iz 
ljubljanske vojašnice pobeglega 
vojaka Bojana Pluta; Jože Robek 
je bil med tistimi, ki so vodili akci
jo iskanja. Na Kapelah mu je ra
fal tako rekoč pred očmi pokosil 
njegova ljubljanska kolega.

Robku, tako na daleč, ne bi 
prisodili dolenjske krvi Prej pri
morsko. V pogovoru o morju ter 
krajih in življenju ob njem je do
cela doma. Navsezadnje je na 
morju služil vojaški rok, na obali 
je opravil tečaja za podvodno ra
ziskovanje in reševanje iz vode, ob 
morju in na obali je pustil več kot 
dve desetletji življenja. Negotova 
in polna naključij je bila pač pot 
tiste predvojne generacije. Kot šti
rileten fantič je leta 1940 s sta
ršema — oče je bil doma iz Bele 
cerkve, mati pa z Rake — prišel iz 
Ljubljane na Dolenjsko, med voj
no vihro, predvsem po zaslugi 
domače učiteljice Pavle Ličar,

opravil pet razredov osnovne šole, 
preostala dva pa je končal v 
svobodi

»S štirinajstimi sem šel za de
lavca k novomeškemu gradbe
nemu podjetju, pravi gradbenik 
pa sem postal šele na Jesenicah. 
Delo me je zaneslo tudi k morju in 
ni dosti manjkalo, pa bi mu bil za 
vselej zapisan. Vojsko sem služil v 
mornarici kasneje sem se zaposlil 
v izolski komunali, nakar me je 
tamkajšnji komandir milice na
govoril, da sem leta 1960 oblekel 
sivomodro uniformo. Miličnik 
sem bil polnih dvanajst let, vmes 
končal srednjo šolo, diplomiral 
na višji pravni šoli in leta 1972 
postal komandir postaje milice v 
Kopru. Čez štiri leta sem bil po
novno vNovemmestu. Hudo seje 
bilo odločiti, otroka sta bila takoj 
za to, težje je bilo z ženo, Primo
rko. Danes ne meni ne njej ni 
žal«

Poleg družine in poklica je imel 
Jože v svojem življenju še tri ve
like ljubezni morje, vinograd in 
gobe. Na prvo ga vežejo tudi 
žalostni spomini Pred 20 in več 
leti, ko na plažah še ni bilo kopa
liških mojstrov, je bil med tistimi 
ki so skrbeli za varnost in reše
vanje kopalcev. Njegova edina 
oprema so bili kopalke, plavuti in 
maska. Pod vodo je moral četudi 
je vedel, da življenja tam ni več. A 
žalostne spomine brž odrine.

»Vinogradu na Vinjem vrhu bo 
moj pokoj prav prišel enako go
barjenju. Poznam kakih 20 vrst 
užitnih gob, a jih jem le trinajst« 
Ničesar pač ne prepušča naključ
ju. Tudi zato so ga radi videli v 
mnogih organizacijah, med dru
gim je bil osem let član MK ZK na 
obali, delal je v sindikatu in zavo
du za podvodno raziskovanje 
SRS. Kako so ocenili njegovo de
lo, povedo priznanja: medalja de
la, red dela s srebrnim vencem, 
zlata značka ONZ, zvezna plake
ta varnosti itd.

Jože je imel v življenju dve uni
formi, gradbeniško ter milični- 
ško. In če je drugo te dni za zme
raj odložil bo moral gradbeniško 
vsaj še nekajkrat obleči V Dru
žinski vasi ga namreč čaka nedo
grajena hiša. Tudi zanjo je pokoj 
prišel kot naročen.

B. BUDJA

Zapis o moji 
zgodovini 

na Podrebru
PODREBER PRI SEMIČU — 

»Naj mladi ljudje le vedo, kako smo 
nekdaj trpeli, da bodo vedeli bolj ceniti 
mir,« pravi 82-letna Ana Simonič, ko 
po stari omari brska med papirji, da bi 
našla zapis »Moja zgodovina na Podre
bru«, kakor gaje naslovila in v katerem 
je z okorno roko napisala nekaj utri
nkov iz druge svetovne vojne. Da tako 
njeno trpljenje in trpljenje sovaščanov 
ne bi zašla v pozabo.

Komaj 7 let ji je bilo, ko soji v prvi 
svetovni vojni ubili očeta. Od takrat se 
vedno s strahom spominja vojnih gro
zot, toliko bolj, ker je v drugi vojni tre
petala za življenje moža in dveh sinov, 
ki sta odšla v partizane s 16. ozir. 18. le
tom. »Odkar se je pričela vojna, nismo 
imeli mirnega spanca. Vsak dan smo s 
strahom čakali, če bo prišel v vas so
vražnik. Bil je pomladni večer leta 
1943, ko so začele iz novomeške smeri 
padati granate. Cela vas se je zatekla v 
našo klet. Jokali smo, se tresli od strahu, 
molili. In ko smo si zjutraj le upali zopet 
na piano, smo ugotovili, da na srečo ni 
bila poškodovana nobena hiša,« trosi 
spomine Ana.

Drugi žalostni dogodek, ki ga Simo- 
ničeva ne more pozabiti, pa se je zgodil 
istega leta jeseni. »Sovražna vojska je 
prišla v vas po dokaj neuspešnem lovu 
na partizane, ki so bili nad našo vasjo. 
Bili so hudi kot gadje, vse so preiskali in

preobrnili. Vaščane so pognali na cesto. 
Jaz sem pustila doma 83-letnega može
vega starega očeta, invalidno teto in 4 
mesece starega sina. Sredi vasi so hoteli 
postreliti moške, a smo se ženske in 
otroci zapodili v vojake, prosili in vpili. 
Zato so jih odpeljali na streljanje v Se
mič, a je nekemu vaščanu, sama ne 
vem, kako, uspelo preprečiti to gnusno 
dejanje,« pravi Ana, ki sije komaj neko
liko oddahnila potem, ko je njihovo 
ozemlje postalo osvobojeno. Strah pred 
tem, da bi morala ona ali njeni nasled
niki znova doživeti ta grozodejstva, pa 
je ostal globoko v njej. »Samo da ima
mo mir, pa bomo lahko živeli. Pridnih 
rok nam tako in tako ne more nihče

vzeti << M. B.-J.

Vse manj je dobrih gostiln
Razen častnih izjem zasebno gostinstvo na Dolenjskem nazaduje

V štirih dolenjskih občinah je okrog 
150 zasebnih gostišč, med temi jih je tik 
pred lansko turistično sezono tretjino 
ocenila posebna komisija Medobčinske 
gospodarske zbornice. Osnovna ugoto
vitev je, da v mnogih gostiščih opuščajo 
prehrano in se usmerjajo v bifejsko de
javnost. Zanimiva spoznanja komisije 
so v zadnjih dneh leta 1988 predstavili 
na skupni seji Komisije za gostinstvo in 
turizem pri Medobčinski gospodarski 
zbornici ter izvršnih odborov Dolenjske 
turistične zveze in novomeškega Turis
tičnega društva.

Člani komisije so lani obiskali le za
sebna gostišča, ki so ob prejšnjem po
dobnem obhodu dobila pri ocenjevanju 
najmanj tri zvezdice. Neznaten napre
dek so ugotovili le v posameznih loka
lih, in še to zgolj pri obnovi prostorov, 
medtem ko v splošnem gostinska po
nudba nazaduje. V več gostiščih, kjer so 
ob odprtju obljubljali pestro ponudbo v 
hrani, te ne strežejo več. Tudi lokali, ki 
imajo velike prostore in vse pogoje za

tudi, da ljudem ocenjevanje pome
ni vse manj. Naravnost zaskrbljeni 
pa so bili v razpravi nad splošnim 
stanjem gostinstva, ki je skoro v ce
loti posledica hudega padca življenjske 
ravni občanov. Ljudje mnogo manj pi
jejo, veliko manj jedo po gostilnah,' 
družba pa gostince obremenjuje s pro
metnim davkom od prodanih pijač, 
namesto od nabavne cene. Tega bre-

Usnie ie vse boli v modi
Drobna obrt se v Novem mestu seli na Breg — Leon 

Simčič izdeluje novo in popravlja staro

nudenje hrane, se 'usmerjajo v bifeje, bi 
jt izognili izgube, kajti celotno družbe
no gostinstvo jo že ima.

Strokovna komisija pa je našla v 52 
obiskanih lokalih vrsto hudih pomanj
kljivosti. Predvsem gre za neustrezno 
opremo, saj mnogi kot okras razstavlja
jo kič, celo uvožen. V večini primerov 
anitarije niso samo neugledne, ampak 

skrajno zanemaijene. V straniščih ni 
papirja in posod za odpadke, ponekod 
pa celo tekoče vode nimajo.

Ne glede na podeljene zvezdice 
in nasvete za odpravo pomanjklji-

NOVO MESTO — Sprehajalcu po 
nekoliko bolj odmaknjenih ulicah no
vomeškega središča nikakor ne more 
uiti, da se vanje zopet vrača življenje. 
Vse večje obrtnih delavnic, butikov in 
drugih zasebnih prodajalnic, ki ponuja
jo marsikaj zanimivega.

f •kozerija

PRVA IN ZADNJA IZ ŠENTRUPERTA — Dežurna 
ekipa novomeške porodnišnice skupaj s prvo mamico 
Majdo Gorenc in hčerkico Teo. (Foto: J. Pavlin)

I J. 1
Z NOVIM LETOM POVEČANA DRUŽINA — Triin
tridesetletna Lilijana Germšek z malo Marjeto, rojeno 2. 
januarja v Brežicah. (Foto: J. Teppey)

Novo leto začeli z deklicama
Teo je v Novem mestu rodila Majda Gorenc, Marjeto pa v Brežicah Lilijana Ger- 

msek — V Novem mestu je bilo lani 1836 novorojenčkov, v Brežicah pa 768
NOVO MESTO — Zadnja in prva 

mamica v novomeški porodnišnici sta 
doma iz okolice Šentruperta. Malo pred 
9. uro starega leta je zadnji privekal na
svet deček Jožice Mikec iz Straže pri 
Šenentrupertu, potem pa vso silvestrsko
noč za dežurno ekipo ni bilo pravega 

t. Če seje leto končalo z dečkom, sedela. <
je novo pričelo z deklico. Kar do enajste 
ure na Novega leta dan je bilo potrebno 
počakati, da smo izvedeli ime prve 
mamice in njenega novorojenčka. Povi
la gaje 23-letna Majda Gorenc s Homa 
pri Šentrupertu, zaposlena v slaščičarni 
Restavracije na trgu v Novem mestu.« 
Silvestrovo smo praznovali v družin
skem krogu. Bilo je veselo, zjutraj.pa je 
mala Tea že poklicala na pomoč. Mora-

Gregor je star 11 let in obiskuje peti raz
red osnovne šole, devetletna Helena 
tretji razred.

Germškova je doma iz Niša, vendar 
seji to pri izgovorjavi ne pozna več. V 
Sloveniji je 15 let. Najprej je živela pri 
teti v Ljubljani. Tam je dokončala gra
fično šolo in delala tri leta in pol v knji
goveznici Tiskarne Jože Moškrič. Po
tem je spoznala bodočega moža, se po
ročila in šla z njim na Senovo. Po pokli
cu je bil strojni ključavničar in je delal v 
Rudniku. Na Senovo je prišel iz zaselka 
Kostanjek na Kozjanskem. Trenutno

opravlja delo referenta za SLO v isti de
lovni organizaciji. Lilijana je sprva zače
la z obrtjo, vendar je vzdržala le tri leta.

Število porodov v brežiški porodnišnici 
seje zmanjševalo že nekaj let, lani pa se 
je obrnilo. Rodilo se je 114 otrok več 
kot 1977. Vseh novorojenčkov je bilo 
768, od tega 391 dečkov in 386 deklic, 
devetkrat so se rodili tudi dvojčki. Po
večanega števila rojstev so v občini in 
regiji zelo veseli, saj to pomeni, da se 
prebivalstvo spet pomlaja.

J. TEPPEY

• VSAKI DEKLICI PO 50.000 
DIN — Uredništvo Dolenjskega lista 
tudi tokrat ni pozabilo na otroka, ki 
sta v tem letu v novomeški in brežiški 
bolnišnici prva privekala na svet. Tei 
in Marjeti je namenilo hranilni knjiži
ci s po 50.000 dinarji začetne vloge, 
hkrati pa jima želi obilo sreče v 
življenju.

TOP LESTVICA
studio DOLENJSKEGA LISTA

mena ne bodo več zmogli, zato bodo 
Dolenjci poslali poziv ustreznim repu
bliškim organom za spremembo pred
pisov.

Sklenili so tudi, da v letu 1989 ocen
jevanja in podeljevanja zvezdic ne bo, 
pač pa bodo skušali doseči višjo raven 
gostinskih storitev s pomočjo raznih tek
movanj v okviru turističnih društev.

RIA BAČER

oblačila. Za primer naj povem, da stane 
izdelava nove jakne pri meri 200 ti
sočakov, krila pa od 100 do 120 ti
sočakov, potem pa si lahko vsak sam iz
računa, če se to splača ali ne. Idealno bi 
bilo, če bi stranke svojo garderobo pre
gledale poleti in že takrat prinesle stvari 
v popravilo, saj je poletje za nas mrtva 
sezona, pozimi pa imamo obilo dela« 
pravi Leon Simčič, ki je povezan z 
obrtno zadrugo Unitehna iz Trebnjega, 
preko katere izdeluje večje serije za raz
ne trgovske organizacije.

T. J.

la sem v bolnišnico in lepšega darila si z 
možem ne moreva zamišljati. S 15 me
secev starim bratcem Mihcem bosta lep 
par«, je takoj po prihodu iz porodne so
be povedala srečna mamica Majda.

Dežurna ekipa novomeške porod
nišnice, v kateri so bili dr. Franc Pre- 
skar, višja medicinska sestra Albinca 
Gašperič in Marija Miklavc, je delala 
vse praznične dni. Po spisku vseh rojs
tev v lanskem letu ne bi mogli zapisati, 
da nataliteta na Dolenjskem upada, kaj
ti v novomeški porodnišnici so imeli le 
eno rojstvo manj kot predlani. Rodilo 
seje 1836 otrok, med katerimi je bilo 
kar 976 fantov in 867 deklic, dvojčkov 
je bilo osem.

Za konec naj zapišemo, da bo rojstni 
dan doživela tudi novomeška porod- _ 
nišnica, te se je bodo občani končno 
usmilili. Že desetletja namreč prosi za 
obnovo, v letošnjem letu pa je zapisana 
v novem referendumskem programu.
Bo uspel?

J. PAVLIN
BREŽICE — V porodnišnici so ime

li mirno novoletno noč. Pb 18.25 na 
starega leta dan je konfekcionarka iz 
Orlice v Brežicah Zdravka Dučanovič 
rodila deklico, na naslednji porod pa so 
čakali do 2. januarja. Tudi novo leto so 
začeli z deklico. Navsezgodaj zjutraj je 
Lilijano Germšek s Senovega mož pri
peljal v bolnišnico in uro pozneje, ob 
6.30, je že rodila hčerko Maijeto. 
Dežurna babica je bila Miljana Kolanj, 
dežurni zdravnik dr. Vladimir Lukič.

Germškova je na Silvestrovo še ple
sala. Novo leto so čakali doma in Lilija
na je bila pokonci do dveh po polnoči. 
Rok za porod je imela 2. janauija in ro
dila je natanko takrat. Pričakovala je 
deklico, kije njen tretji otrok. Z njo bos
ta imela največ veselja bratec in sestrica.

Žreb je že lani izbral DIANO TURK iz Dolenje vasi pri Otočcu ter ji za na
grado, ker je sodelovala pri izbiranju hitov za lestvico, dodelil kaseto z zabavno 
glasbo, ki jo podeljuje Studio D. Lestvica je ta teden takšna:

L Reach out — FOUR TOPS
2. When love comes to town — U 2
3. We rule — THE WEE PAPA GIRLS
4. Je ne sais pas pourquoi — KYLIE MINOGUE
5. A love supreme — WILL DOWNING
6. Riding on train — THE PASADENAS
7. Kiss — ART OF NOISE & TOM JONES
8. Teardrops — WOMACK & WOMACK
9. Dont be cruel — BOBBY BROWN 

10. Bumt it up — THE BEATMASTERS
Predlog Studia D za prihodnjo novost: Bring me edelweiss — EDELWEISS.
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Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista

1. Dolenjski sem kmet, Cof
2. Ej, oča, povejte, Fantje z vseh vetrov
3. Soncu naproti, Henček
4. V Beli krajini sem doma, Novi odmevi
5. Za vse hvala ti, ansambel Franca Miheliča
6. Lepo je biti doma, ansambel Ivana Ruparja
7. Sem ribce lovil, Slovenski muzikantje
8. Valček, ansambel Jožeta Gotliba
9. Stari spomini, Štajerskih sedem

10. Hribovsko dekle, ansambel Ivana Puglja

Predlog tedna: Ko pride pomlad, Nagelj.
Nagrado, kaseto z narodnozabavno glasbo, dobi: Andreja Krištof, Zalog 6, 

8275 Ski68275 Škocjan pri Novem mestu.
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Glasujem za: 
Moj naslov:
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Kupone pošliljajte na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo mesto

• Ob dokaj črnogledem poročilu 
komisije pa vendarle Dolenjska še ni 
povsem brez dobrih gostišč. S štirimi 
zvezdicami seje pri tokratnem ocen
jevanju odrezalo 20 gostišč, največ 
točk pa so dobili tisti, ki že tako in 
tako slovijo pri gostih. Pohvalili so 
gostilno Opara v Trebnjem, Miiller- 
jevo gostilno v Črnomlju, Vovkovo 
na Ratežu, Janijevo v Škocjanu, vse 
ostale tudi s štirimi zvezdicami pa so 
dobile nekaj točk manj. Včasih zaradi 
slabe ponudbe hrane ali pa zavoljo 
neuglednih stranišč in okolja.

Leon Simčič

asti, ki so jih bili ob tej priložnosti 
eležni lastniki lokalov, so ugotovili

Stotnija
Moja dežela.

Med mladimi obrtniki, ki so se na
mestili na slikovitem, vendar odročnem 
Bregu, je tudi Leon Simčič. Delavnico 
na številki 17 ima odprto že skoraj pol
drugo leto, in čeprav mu je mirno de
lovno okolje na Bregu sicer po godu, že 
razmišlja o tem, da bi svojo dejavnost 
preselil bližje Glavnemu trgu.

»Usnjena galanterija je v zadnjem 
času precej v modi, vendar so tovrstni 
izdelki v trgovinah zelo dragi, zato se 
stranke čedalje pogosteje zatekajo sem. 
Splača se jim prinesti material s sabo in 
dobiti tukaj izdelek po meri in želji. 
Sam tudi kreiram po predlogah iz 
modnih revij, s svojimi zamislimi pa 
često prihajajo tudi stranke same. Izde
lujem jakne, krila in torbice, popravl
jam in predelujem pa (udi starejša

I UDI BREZ SIMPOZIJA BI ŠLO
Hitrotkalski direktor vseh direk

torjev se je vrnil s sedemdnevnega 
simpozija, na katerem so se zbrali 
najboljši ekonomisti iz vseRepičeve 
drage. Simpozij je bil na Bledu, v 
hotelu A kategorije, predavali pa so 
strokovnjaki iz domovine in tujine. 
Prebranih je bilo 72 referatov, k 
razpravi pa seje priglasilo in potem 
tudi razpravljajo 71 udeležencev. 
Simpozij je veljal nekaj težkih mili
jard dinarjev, tujim predavateljem 
pa so izplačali dnevnice in honorar
je v markah in dolarjih.

V poročilu o simpoziju je pisalo, 
da je uspel Po mnenju opazovalcev 
— na Bledu jih je bilo sto enajst —

in po pisanju dvainšestdeset novi
narjevje bilo sklenjenih na simpozi
ju nemalo prijateljev, ki bodo še 
kako odločilna za razrešitev eko
nomskih težav, v katerih se je znaš
la Repičevina. Poleg tega so na Ble
du zbrani ekonomisti poudarili 
dobre strani tržnega gospodarstva, 
zavzeli so se za spremembo obrest
nih mer ter za intervencijski uvoz 
bele tehnike.

Najpomembnejše pa je bilo goto
vo to, da so ekonomisti poudarili po
trebnost borbe zoper inflacijo. Na 
Bledu je bilo slišati, da je inflacija 
rakova rana repiške socialistične, 
samoupravne in neuvrščene Re-

pičeve ter da dosega raven južnoa
meriških držav. Eden od udeležen
cev blejskega simpozija je izrecno 
poudaril da morajo Repičani takoj 
zaustaviti nadaljnje naraščanje in
flacije, sicer nebo dobro: Prisotni so 
ob tej ugotovitvi ploskali dolgo v 
noč, vse dotlej .dokler se niso razk
ropili po barih, tistih s tujimi potni
mi listi pa po igralnicah. Znano je 
namreč, da je Repičanom vstop v 
domače igralnice prepovedan, zato 
se je nekaj repiških ekonomistov 
odpeljalo čez mejo v bližnjo A vstrijo.

Repiška ekonomska smetana je 
v hotelu A kategorije tudi napove
dala. Ne vreme ali bodočnost, mar

več odstotek inflacije za prihajajoče 
leto. Optimisti so se priduševali na 
tristo odstotkov, zmerneži so govori
li o štiristo odstotkih, realisti o pets
to, pesimisti pa so operirali s šeststo 
do sedemsto procenti.

Neposrednik Jožič Repič je v 
gostilni Pri razbiti buči razlagal 
zbranim pivskim bratcem »Simpozij 
najvidnejših republiških ekonomis
tov na Bledu je pravo zapravljanje 
družbenega denarja. Vsak, kdor 
gre vsaj enkrat na teden v trgovino, 
ve, da bo inflacija v naslednjem letu 
najmanj šeststo odstotkov.«

TONI GAŠPERIČ
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